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Poslední rok tohoto století! Rok 2000 je mnohými považován za takzvaný rok magický. Mnozí 
se mylně domnívali, že 21. století začíná právě rokem 2000 . Výrobci různých předmětů vyráběli 
na sklonku roku rozličné předměty s tímto letopočtem. Příchodu nového roku předcházela velká 
panika. Ta byla způsobena neobvyklým koncovým dvojčíslím 00. Očekával se problém 
s počítači. Od chvíle, kdy se zaváděly, měly nastaveno pouze koncové dvojčíslí roku při udávání 
datumu. Tehdy ještě nikdo tak daleko nehleděl, aby si uvědomil, že brzy již nebude rok začínat 
19, ale 20 a právě následující dvě nuly měly přinést katastrofu naší společnosti. Dnes se najde jen 
málo pracovišť, kde se nepoužívají počítače. Bez nich si nedokážeme dnes představit skoro nic. 
Slouží nám k urychlení práce, zaznamenávání údajů, ale i jako hračka . Počítačové firmy se z toho 
snažily vytěžit. Daný problém se skrýval pod zkratkou Y2K Nabízely nové programy, které zajistí 
bezproblémový přechod na nový typ roku. Po firmách kolovaly dotazníky na připravenost 
k tomuto přechodu. Objevily se i myšlenky na jadernou válku. Rakety jsou řízeny počítači, které 
nejsou připraveny na tento přechod! Nabízela se otázka, jestli nebude lepší se koncem roku 
rozloučit se všemi blízkými, protože nikdo neví, co se stane. A tak se investovaly peníze, mnohdy 
zcela zbytečně, do renovace softwaru. A už se to blížilo. Hodiny odbíjely poslední minuty starého 
roku. Většina lidí v tuto chvíli však vůbec nemyslela na nějaké katastrofické scénáře . V klidu 
sledovali televize, jiní trávili noc na nějakém dýchánku, na horách nebo zábavě. Odbila půlnoc . Na 
obloze se neobjevily rakety , ale jen spousta rachejtlí, petard . Lidé vycházeli na ulice, aby se 
podívali na tu nádheru. To vše většinou trvalo půl hodiny. Pak se vrátili zase na svá mista a 
pokračovali v zábavě. 

Od tohoto nového roku se očekává mnoho nového. Měl by to být takový velký mezník v historii 
lidí. Odděluje totiž 20. století, v němž dosud žijeme a přivede nás do úplně nového století. 

Domnívám se, že my kolíňáci od něho mnoho nečekáme . Žádné velké převraty nejsou zatím 
hlášeny. 

Spíše se nás dotknou změny chystané celorepublikově.Velkou změnou bude správní uspořádání. 
Chystá se zrušení okresních úřadů, vytvoření krajů - tím by se prý měla zvýšit působnost obcí. 
Zatím si to nikdo nedokáže představit, jak to všechno bude fungovat , bohužel ani naši státní 
představitelé v tom nemají úplně jasno. Pro město to bude znamenat zase nárůst počtu 
nezaměstnaných. To je mnohem jednodušší než vznik nových pracovních míst. 

Našemu městu i nadále vládne stejná sestava jako v minulém roce, v čele se starostkou Zdenkou 
Majerovou. 

Doufejme, že tedy tento rok bude opravdu tak významný jak se od něj očekává. Kéž by přinesl 
městu znovu pověst průmyslového města. Krach velkých podniků snad již nebude pokračovat. 
Naopak by bylo potěšující, kdyby se město zmátořilo, nezaměstnanost se snížila. Protože pak to 
má za následek spoustu dalších věcí, které se od toho odvíjejí. Aby město mělo dost peněz na 
dosažení svých cílů . 

Přejme si, aby rok 2000 byl opravdu tak zajímavý, jak mnozí předesílají. 
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1.1. 

Po bujaré noci většina lidí v klidu odpočívala . Aby ne. Měli za sebou bouřlivou noc oslav 
příchodu nového roku . Někdo ani neměl chuť k jídlu poté, co si v noci řádně vyprázdnil žaludek. 
Pro technické služby to však byl normální pracovní den. Musely se pustit ihned do úklidu. Protože 
to co zbylo po noci v ulicích vypadalo za denního světla odporně. Největší koncentrace lidí byla 
v blízkosti náměstí. Tam probíhal půlnoční program, který za sebou nechal velké následky. 
Rozbité sklo z lahví, v nichž se ještě před několika minutami třpytil alkohol , konfety, úlomky 
z rachejtlí a bohužel mnohdy i vyvržené zbytky jídel. Aby takovýto hnus brzy zmizel , museli 
uklízeči nastoupit co nejdříve, aby lidé na odpoledních procházkách neomdlévali nad tm1to 
hnusem. Avšak práce to nebyla jednouchá. 

3. 1. 

Technické služby sklidily kvůli pozdnímu úklidu Karlova náměstí kritiku radnice. Přestože 
začaly pozůstatky silvestrovského a novoročního slavení uklízet na Nový rok odpoledne, 
kousky střepů a zábavné pyrotechniky se v centru města našly ještě dnes, v první pracovní den 
nového roku . Technické služby asi začaly uklízet dlouho a zklamala je také technika, která 
nezvládla vybírat z ušlapaného sněhu odpadky. Proto bylo nutné povolat do práce další 
zaměstnance , kteří museli náměstí a přilehlé ulice ručně vymetat a čistit až do večerních hodin 
Nového roku a v práci pokračovali i následující den. 

V Kolíně zatím vycházela dvě periodika- Kolínský deník v rámci Deníků Bohemia a týdeník 
Kolínský Pres. Většina mladých lidí dnes již nemá čas číst noviny, sednout si k nim veče, 1)0 

škole. Spíše je pro ně poslední dobou přitažlivější vyhledávat informace na internetu. Nyní k nim 
přibývá další médium, které se zabývá hlavně zpracováváním informací z Kolína a jeho okolí . 
Jde o internetový deník "42". Redakční tým šesti lidí vede Petr Čáslava . Tyto noviny jsou 
adresované především mladým lidem. z toho vychází koncepce informovat každý den krátkými 
zprávami o dění ve městě a zároveň informovat o tom, co se ten dech chystá - ať už jde o 
společenské akce, divadla, koncerty, kina. Jednou týdně vychází příloha s rozsáhlejšími články, 
reportážemi, recenzemi a teoretickými statěmi , které se v běžných novinách neobjevují. Pravidelný 
prostor zde mají fejetony a povídky. Celkově má být tento deník orientován na kulturu a její 
široký záběr. Nezabývá se senzační publicistikou, nezajímají ho skandály, brutální vraždy ani 
poklesky známých osobností . Noviny chtějí být zajímavé jinak. Třeba tím, že nejsou psány suchým 
novinářským stylem, ale jsou tvořeny s humorem a nadhledem. Pokud se objevuje na stránkách 
něco ze sportu, týká se to jen okrajových sportů typu lacrossu, které jsou veřejností často 
přehlíženy . Prakticky internetový deník vypadá takto: na hlavní stránce v dlouhém sloupci se 
objeví denní zprávy, které nebudou tříděny do témat, ale řazeny za sebou tak, jak budou 
přicházet. Dále je zde nabídka tématicky členěných příloh , které se každý den obrně:~ ·jí. 
Každou rubriku zajišťují alespoň dva lidé, kteří se střídají , aby měl čtenář možnost si vybrat, 
pokud se mu styl některého z autorů nelíbí a nechce ho číst. Vydavatelé se nebojí konkurence ze 
strany současných regionálních novin, ani se nedomnívají, že oni sami jsou konkurencí. Jsou 
prostě zaměřeni jiným směrem a oslovují jinou skupinu lidí, než tu, která si noviny koupí ráno 
cestou do práce. Využívají nového trendu - informace se už nemusí pracně hledat v listech 
papíru. Stačí napsat několik klíčových slov a objev století "internet" nám během chvíle nabídne 
vstupy do nejrůznějších článků . Tomuto způsobu vyhledávání informací se starší generace přede 
jen trochu brání a dávají přednost klasice. Název nového deníku je odvozen z 
vědeckofantastického románu Douglase Adamse Stopařův průvodce po galaxii. V této knize byl 

8 



·-

sestrojen počítač, který měl jediný úkol - spočítat smysl života a existence ve vesmíru. Po 
několika miliardách let výpočtů byla jeho odpověď ll 42 11

• A to podle vydavatelů splňuje veškeré 
požadavky na otázku smyslu života. Kolínský deník 11 42 11

, říká se mu čtyřicetdvojka, není ve 
světě internetu první, ale většina ostatních u nás v ČR je buď velmi technického rázu nebo 
inklinuje k bulváru a nebo jako Neffův Neviditelný pes spojuje bulvár s humorem. V Kolíně a 
vůbec v okrese jak však každopádně první. Teprve příští dny a týdny ukáží, zda se vydavatelům 
daří jejich záměr vrátit českou veřejnost od primitivní povrchni touhy po bulvárnosti k požadavku 
kvalitních informací na úrovni . 

Kolín je odjakživa důležitou železniční křižovatkou . To umožňuje lidem téměř bez problémů 
dojíždět do okolních měst za prací. Zhruba před 1 O lety byly odstraněny rychlíkové příplatky 
v hodnotě 1 O Kč. Ty zůstaly pouze u těch luxusnějšich vlaků, tzv. IC a EC (Intercity a Eurocity) 
Tyto vlaky vypadají lépe nejen zvenku, ale hlavně i zevnitř. Za tento konfort však je nutné si něco 
připlatit. Proto jejich využití nebylo tak časté, ale přece pár cestujících ho v Kolíně využilo. Nový 
rok však pro ně přichystal změny. 
Lidé, kteří denně dojíždějí vlakem do zaměstnání, se do nového roku dívají s obavami .České 
dráhy totiž oznámily, že od nového jízdního řádu ( přelom května a června) nebudou v Kolíně 
stavět vlaky vyšší kvality , tzv. Eurocity - EC). V současné době jich v Kolíně staví 13 a 
Kolíňáci jich už sedm let využívají. Důvodem k tomu, proč zde budou tyto vlaky jen projíždět je, 
že je využita již dobudovaná první část železničního koridoru a následně odkloněny vlka, jedoucí 
na Brno a Vídeň. Ty dosud jezdily přes Havlíčkův Brod a nyní jezdí přes Pardubice, kde je první 
zastávka po Praze. Lidé si ovšem zvykli, že tyto vlaky v Kolíně stavějí. V průměru zde do 
každého nastoupí 20 cestujících. Příplatek za cestování je sice 65 korun k běžnému jízdnému, ale 
zase je vlak komfortní a jezdí bez zpoždění . Tím, že vlaky EC Kolínem jen projíždějí , 
zkomplikovala se celá obslužnost města . Kolín usiluje o to, aby zde tyto vlaky stavěly. Už i s 
ohledem na to, že regionální rozvoj Kolína počítá s vytvořením dopravního uzlu. Zatín. to 
vypadá tak, že zde tyto vlaky stavět nebudou. Z rmcratrvy okresniho úřadu se však má 
uskutečnit řada jednání na Ministerstvu dopravy a jeho cílem je toto rozhodnutí Českých drah 
zvrátit. 

V roce 2000 budou lidé platit za odpad více, než v roce předcházejícím . Bylo 260 Kč za osobu, 
nyní je 288 Kč za osobu. Město vysvětluje zdražení růstem cen nafty a vybudováním sběrného 
místa odpadů v Sendražicích. (To bylo v průběhu roku skutečně vybudováno- ale bohužel na tak 
absurdním místě! Přímo u lesa byl vybetonován pozemek, tam byla urnistěna buňka a kontejner. 
Tato poloha byla tak nevhodná, že nebyl téměř využíván a byl zrušen) Povinnost zaplatit se i 
nadále vztahuje na občany bez rozdílu věku a s trvalým bydlištěm na území Kolína. Smlouvu o 
zajištění svozu, třídění a zneškodňování domovního odpadu uzavírají s lidmi Technické služby 

Zvýšení ceny za likvidaci odpadu není jediné, co lidi postihne. Vzrostly i ceny vodného a 
stočného . 

V loňském roce v září byl ukončen zkušební provoz nové čistírny odpadnich vod a od 1. lc ~'1a 
letošního roku začíná město se splácením návratně poskytnutých prostředků státu . Tato okolnost 
se promítá především do cen stočného, jejichž nárůst pocítí domácností zvlášť výrazně. Dále 
jsou v Kč uvedeny nové ceny a loňské. 
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Vodné v Kč/m3 bez 5 % DPH průměrná cena domácnosti Ostatní odběratelé 
Do 31.12.1999 17, 80 14,85 21,60 
Od 1.1.200~ 17, 80 16,30 19,70 

Stočné v Kč/m3 bez 5 % DPH průměrná cena domácnosti Ostatní odběratelé 
Do 31.12.1999 13,50 10,65 16,40 
Od 1.1.2006 19,60 17,70 21 ,70 

~ 
U vodného nedochází ke změně průměrné ceny (vyjadřuje podíl mezi náklady a dodanými 
kubickými metry), pouze vlivem změny koeficientu, který stanovuje Ministerstvo financí ČR se 
zvyšuje cena pro domácnosti a současně se snižuje cena pro ostatní odběratele . V roce 2001 by 
měla být cena vodného a stočného jednotná pro domácnosti i ostatní odběratele a bude se 
rovnat ceně průměrné. K podstatnému nárůstu cen dochází v oblasti stočného, a to pouze 
vlivem té skutečnosti, že město Kolín jako investor a vlastník ČOV, je povinno uhradit v průběhu 
deseti let návratnou bezúročnou půjčku ve výši 200 miliónů korun, použitou na výstavbu čistírny 
odpadních vod. Pro názornost je třeba uvést, že v případě vypouštění odpadních vod přímo do 
Labe bez ČOV by v současné době činily poplatky za vypouštění 26 miliónů korun ročně . Za 
vypouštění vyčištěných odpadních vod se platí 1,2 miliónu korun ročně . 

4. 1. 

Až do dneška do půl deváté ráno si musela kolínská porodnice počkat na prvního narozeného 
občánka roku 2000. Byl to Lukášek Vacek z Ratají nad Sázavou v okrese Kutná Hora. Měřil 53 
cm a vážil 4 kg. Jeho maminka Dana se rozhodla k porodu v Kolíně proto, že odtud pochází a 
dosud zde žijí její rodič . Kolem poledne se však narodil opravdový první malý Kolíňák . Byl to 
Josef Veselý z Kolína IV. Vážil 3,60 kg a měřil 50 cm. Dva dny po jejich narození přišla 
maminky a jejich chlapečky navštívit i starostka Zdenka Majerová se svým zástupcem Jiřím 
Krumichem. Kromě blahopřání předali prvnímu občánkovi letošního roku, narozenému v 
kolínské porodnici i prvnímu Kolíňákovi roku 5.000 korun. 

5. 1. 

Základní umělecká škola chystá v letošním roce řadu akcí.Největší událostí bude zájezd 
pěveckého sboru Cantus laetus Jany Mančálové na mezinárodní festival do Říma . Školu také 
čeká organizace soutěží na oblastní i republikové úrovni. Žáci hudebních oborů se zúčastní 
Kmochova Kolína, zájezdu hudebníků na festival mládežnických dechových kapel do Štětí a na 
festival Kolínský hudební podzim. Při škole existuje i Galerie v zahradě "Nahoře" , kde jsou 
pravidelně prezentována díla výtvarníků z celé republiky. Na každý měsíc je připravena nová 
výstava. Mezi prerníérarní letošního roku bude ještě otevření divadelní scény v prostorách 
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školy, nazvané Divadélko pro 33 . Tak získali žáci literárně dramatického oboru potřebné 
zázemí. 

Poprvé v letošním roce bylo možné využít pojištění nabízené nejen standartně Českou 
pojišťovnou, ale nyní už i dalšími pojišťovnami, které o to projevily zájem. Koncem minulého 
roku se předháněly v reklamách, cenách , nabídce různého zvýhodnění. S touto velkou změnou 
přišlo i mnoho dalších. Mnozí řidiči využívají svůj automobil jen po určitou dobu v roce. Mimo 
tuto dobu nebudou muset nyní platit pojištění , avšak za předpokladu , že budou mít automobil 
dočasně "odhlášený". To znamená nahlásit tuto skutečnost dopravnímu inspektorátu. Zde je však 
kámen úrazu. Ten je v Kolíně tak nepopulární! Je umístěn na výjezdu z Kolína na Kutnou Horu . 
Bílá budova- to je hrozba dlouhých front, naštvaných lidí. Úřední hodiny - pondělí , středa -jsou 
zcela nedostačující. Pravidelně od 6,30 se zde vytváří fronta, která se prodlužuje. Úderem 8 
hodiny nastane boj o místa. Lidé se vrhají po schodech nahoru, aby chytly to nejlepší místo blízko 
přepážky. I tak pro prvních pět to znamená nejméně dvouhodinovou frontu. Tato fronta se 
v průběhu dne neustále prodlužuje. Nikdy se nestane, že by tu nikdo nebyl. Jít si vyřídit záležitost 
kolem automobilu znamená vzít si téměř dovolenou na celý den, protože se vám může stát, že vás 
od přepážky několikrát vyhodí za chybně vyplněné údaje v potřebných tiskopisech. 
Právě takové fronty se tvořily zde koncem minulého roku. 

V souvislosti s novými podmínkami placení povinného ručení , kdy je možné dočasně uložit 
státní poznávací značku na Policii ČR a povinné ručení po tuto dobu, kdy vozidlo nejezdí , 
neplatit neustále roste počet zájemců o tuto službu . Nechtějí být trvale vyřazeni z evidence 
motorových vozidel a proto své SPZ deponují. Dopravní policie ale s tím má nemalé problémy, 
zejména pokud jde o kapacitu úložného prostoru. Proto udělala některé změny . Dnes naposledy 
se bude tzv. deponace, tedy dočasné vyřazení z evidence, provádět na původním místě, tj ve 
stálém sídle dopravního inspektorátu v ulici V Dílnách . Od pondělka , tj . od 9.1. bude 
konkrétně pro tento úkon působit detašované pracoviště ve Václavské ulici - v budově, kde 
Policie sídlila až do loňska. Hlavním důvodem pro otevření tohoto detašovaného pracoviště je 
problém, kde odebrané SPZ skladovat. Ve Václavské je pro tyto účely vhodné místo. Pokud 
chce občan auto dočasně vyřadit, musí se jeho vlastník, který je zapsán ve velkém technickém 
průkazu, dostavit s oběma technickými průkazy a státními poznávacími značkami na inspektorát, 
kde vyplní žádost velikosti A5. Na tu je třeba kolek za 1 O Kč. Až bude chtít občan vozidlo opět 
přihlásit, bude ho to stát zase sepsání žádosti a opět kolek za 1 O Kč. 

V žádném okolním městě, srovnatelném co do počtu obyvatel, není tolik supermarketů , jako 
právě v Kolíně. Ke čtyřem již fungujícím přibude v květnu ještě pátý - Kaufland - který se začal 
stavět na konci Kolína směrem na Štítary, v blízkosti suž existujícího obchodu -Diskont Plus. 
Pro většinu lidí je to absurdní, že takové velké firmy postaví obchody hned vedle sebe - ale je to 
otázka boje konkurence. Ovšem, v okrese roste nezaměstnanost a tak ubývá zákazníků . A jestliže 
není tržba, nemají provozovatelé prodejen na režii a doplňování zboží. To pociťují hlavně ti 
menší. A jsou na tom čím dál hůře. Větší nákupy si lidé obstarávají v těchto velky..:h 
supermarketech a jenom prodej chleba a rohlíků nikoho neudrží. Například v samoobsluze U 
Jelínků poklesla tržba v loňském roce o 50 procent ve srovnání s rokem 1998. V prodejně Burko 
na Karlově náměstí v těchto dvou letech klesly tržby o třetinu . Pro velké nákupy sem již 
nikdo nechodí. Burko přežívá vlastně jen proto, že je v centru města a zaměstnanci přilehlých 
obchodů , podniků a organizací si zde koupí svačinu a nějaké drobnosti. Nepříznivá situace je i v 
obchodech mimo potravinářský resort. Pociťují to všichni . Například v Elektře v ulici Antonína 
Kaliny jsou vděční i za nákup například žárovky, baterií do rádia atd . Orplet v Kouřimské ulici , 
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nabízející úplety, spodní prádlo a částečně i textilní galantérii se drží jen díky neustálé obměně 
sortimentu, aby nakupující měli stále z čeho vybírat a zároveň aby jim na nabízené zboží stačil 
obsah peněženky . Tedy žádné luxusní zboží za luxusní ceny. Všichni menší a malí obchodníci 
však tvrdí, že jejich zánik je vlastně jen otázkou času . Mění se znatelně chování lidí . Jediné , co 
se tu udrží budou Vietnamci a supermarkety. 

7. 1. 

Podle tradice se mají vánočni stromečky odstrojovat až dnes, tedy po svátku Tří Králů . Mnozí 
lidé to už ale udělali dříve, když jejich rostlý stromeček začal opadávat . Takže již po Novém 
roce byly u kontejnerů vidět zelené vánoční smrčky a borovičky. Našli se však takoví 
nepořádníci, kteří stromečky pohazovali po sídlišti, kolem svých domů a nebo je dokonce házeli 
na zem z okna či balkónu. Neni to nic nového, to se běžně dělo v Kolíně i v minulých letech. Na 
rozdíl od nich jsou však na letošní likvidaci zelených ozdob vánoc Technické služby dobře 
připraveny. Technicky i finančně ( v loňském roce stála likvidace stromečků v Kolíně 40.000 
korun a se stejnou částkou se počítá i letos) . Nyní, kdy se očekává největší nápor JlZ 

nepotřebných stromků, začalo jezdit speciální vozidlo, jehož osádka sbírá stromky pohozené 
volně po městě . Je rovněž v kontaktu s popeláři . Jakmile od nich dostane informaci, že se v 
některých kontejnerových boxech stromky hromadí, zamíří přímo tam. Tyto zbytky vánoční 
dekorace budou ve Třídvorské ulici rozštěpkovány a později použity při úpravě městské zeleně. 
Znamená to, že z nich bude vyrobena hrubší drť, kterou budou posypány okrasné záhony z 
keři, květinami, stromky ... aby se zamezilo růstu plevelů. 
Podobně dopadla vysoká jedle, která předvánoční, vánoční i povánoční období kralovala Karlovu 
náměstí a vlastně celému Kolínu a jeho vánoční výzdobě ,při každém soumraku se rozzářila 
žárovkami. Když ji Technické služby odstrojily, byla odvezena a její větve rozštěpkovány ke 
stejným účelům . Dřevo z kmenů bylo rozřezáno a nabídnuto kolínským občanům jako palivové 
dříví. 

Kostel Husova sboru měl večer neobvyklou návštěvu . Sešli se zde členové živnostenského 
spořitelního a úvěrního družstva, aby se poradili o dalším postupu, protože na úspory tohoto 
družstva byla uvalena nucená správa. Na výzvu v novinách se sem dostavilo několik stovek lidí 
z Kolína , ale i okolí, kteří Živnostenskému spořitelnímu a úvěrnímu družstvu svěřili své úspory 
a tyto peníze jsou již druhý měsíc zablokovány státem. Důvodem pro toto neobvyklé místo pro 
řešení finančních problém bylo, že všude jinde by chtěli nájem . Kostelní lavice byly poskytnuty 
zadarmo, zařídila to jedna z postižených, která v Husově sboru pracuje. Všechny lavice byly 
obsazeny převážně staršími lidmi, kteří podlehli lákadlu vyšších úroků než je běžné a stali se členy 
družstva. Stát však od 1. prosince loňského roku uvalil na družstvo nucenou správu a občané 
rázem přišli o možnost volně nakládat se svými penězi . Snaží se pochopitelně bránit. Prvním 
krokem je občanská iniciativa s názvem Budoucnost ŽSÚD, existující ve formě občanského 
sdružení. Byla založena v Praze ihned po uvalení nucené správy a je toto sdružení registrováno. 
Klade si za úkol ve spolupráci s nuceným správcem ochránit úspory družstevníků . U vzniku 
Kolínské odnože tohoto sdruženi stáli dva Kolíňáci. I když jde o penize a v mnoha případech o 
celoživotní úspory, odbývalo se setkání poměrně v klidu a bez emocí. Účastníci se radili , jak 
nepřijít o své peníze. Hodlají do tohoto úsilí zapojit i poslance Parlamentu, aby se v praxi 
přesvědčili, že jsou mezery v zákonech, které takovéto konce peněžních ústavů umožňují. 
Takovýchto případů je mnoho . Lidé s vidinou většího zisku vkládají peníze do nově vznikajících 
fondů a nyní i záložen , tzv. potomků Kampeliček. Zpravidla o své úspory přijdou a bohužel 
nemají nikde dovolání spravedlnosti a potrestání viníků je nemožné. 
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ll. I. 

OSOBNOST ROKU 

Již řadu let vyhlašuje OHK Osobnost roku. Není zaměřena na jeden obor, může to být kdokoliv, 
kdo se jakýmkoliv způsobem podílí na přínosu pro obyvatele města. 
Nejinak tomu bylo i letos. Letos ale s tím rozdílem, že poprvé probíhal tento slavnostní večer 
v divadle. OHK si ho dnešní večer pronajala. Začátek měl v 18 hodin . Jak se dalo předpokládat, 
moc lidí nepřišlo. Sotva z poloviny bylo zaplněno přízemí. A to většinu lidí tvořili nominovaní a 
jejich příbuzní. Všichni byli slavnostně oblečeni . 

Opona byla roztažena. Nejvíce prostoru zaujímal na jevišti klavír zn. PETROF. Vpravo byl 
stojánek pro mluvčího , před ním umělé květiny. Vzadu byl hnědý závěs, před ním byl spuštěn bílý 
plakát s nápisem Okresní hospodářská komora a jejím znakem. 

Večer, na němž má být vyhlášena osobnost roku a stavba roku zahájila Hana Zrůstová se slovy, že 
je to 1. vyhlášení v magickém roce a zároveň certifikáty nesoucí naposledy letopočet začínající 1. 
Po slavnostním úvodu přišla na jeviště houslistka Lucie Petrová (studentka 2. ročníku pardubické 
konzervatoře) a klavíristka Irena Svobodová, aby společně zahrály menuet. 

Po jejich první společné skladbě přišel sám předseda OHK ing. Jiří Zahajský (v jeho projevu 
převládala nespisovná čeština a věty postrádající občas smysl). Udělal krátký rozhovor sL 
Petrovou a poté pozval na jeviště předsedu OHK v Mladé Boleslavi. Z tohoto města právě proto, 
že mezi Kolínem a Boleslaví je úzká spolupráce, jsou zakládajícími členy regionální rozvojové 
agentury a sdružení hospodářských komor střední Čechy. Ing. Zahajský znovu potvrdil, že 
nikdo zatím neví, kdo bude vyhlášen. Na důkaz objektivnosti hodil každý z obou předsedů do 
hlediště tenisový míček a ti dva, kdo ho chytli se pak zúčastnili závěrečného rozhodování o tom, 
kdo to bude. Jedním z nich byl p. Řepa - funkcionář komory, dále pak Helena Prokopová. O 
místo předsedy si "střihli" metodou - kámen, nůžky, papír. 

Pak se ujala slova opět p. Zrůstová. Jmenovala osoby nominované do užšího výběru a pozvala je 
na jeviště, o každém z nich řekla krátce, jakého důvodu byli nominování . Každý měl možnost se 
ke své nominaci vyjádřit: 

MUDr. Josef Bourek : ortoped, nominován za vodní procedury -floating (léčebný přístroj 
s roztokem podobajícím se mořské soli, léčí pohybový aparát, kožní nemoci, léčí tělo i ducha), za 
jeho úsilí získat certifikát pro tento přístroj , jeho schválení. 
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MUDr. Jiří Dvořák: za činnost sportovní , předseda tenisového klubu, přičinil se o rekonstrukci 
haly v Borkách, položení podlahové krytiny i pres velké finanční problémy shromáždil částku. 

Miroslav Fechtner: kvůli nemoci ho zastupovala jeho manželka. Podnikatel v oblasti reklamy, 
kresleného humoru, vydal obrázkový podnikatelský kalendář stolní Giž 2x), pro letošní rok i 
nástěnný . 

ing. Jan Hankovec : majitel pekařství, které převzal v restituci v roce 1991 , rekonstruoval 
prodejní a výrobní prostory 

Antonín Kadlec: provozovatel restaurací Jitřenka, U Radnice, vývařovny v Pečkách 

ing. Josef Pilka: ředitel VZP od r. 1991, za vynikající řízení, citlivý přístup ve vztahu mezi 
pacienty, lékaři a pojišťovnou 

MUDr. Iva Soukupová: pediatr 

Josef Švarc: malíř , grafik , vydává obrázkové učebnice v německém, anglickém , francouzském 
jazyce, spolupracuje s tiskárnami 

Pavel Rajdl: ředitel ZUŠ, podporuje mladé umělce, mimořádné organizační schopnosti , přínos 
kolínskému regionu 

Po představení soutěžících byla 20 minut přestávka, aby se porota mohla rozhodnout pro vítěze . 

Po přestávce byla představena porota: 

Bednář, Bechyně, Čábela, Dienstbier, Formánek, Fišera, Remeš, Prokopová. 

Protože bylo nutné vytisknout jméno vítěze na certifikát, proběhlo nejprve vyhodnocení soutěže 
Stavba roku. 
To provedl p. Nezmeškal. Krátce připomenul která stavba byla vyhlášena za nejlepší od roku 
1995, kdy byla tato cena udělena poprvé. 

Pro letošní rok tvořili porotu: Nezmeškal (Svaz podniků ve stavebnictví), ing. Schwarzmannová 
(OkÚ), p. Řepa (OHK) 

Vyjádřil politování nad malou účasti , pravděpodobně proto, že odměnou je pouze udělený 
certifikát 

Byla udělena dvě čestná uznání: 

1. stavba 2 rodinných domků v Plaňanech firmou EKOBET z prvků , které si firma vyrábí sama -
jednotný systém LIAPOR - bez užití umělých hmot, vytkli však necitlivé zasazení do ten:.,.:J
nerespektuje světové strany. Cenu převzal p. Vízner 

2. Generální oprava domu čp. 343 v K Hoře firmou Stasix: řemeslníci dosáhli stejné úrovně jako 
při výstavbě domu. Dílo má zachovaný původní vzhled. 
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3. místo vyhrála výstavba rodinného domu v kopci s terasami manželů Kyselových ve Stříbrné 
Skalici. , na němž se projevil vliv pobytu ve Švýcarsku. Byla oceněna, která výstavbu 
provedla za její serioznost- stavitelství p. Čábelky. 

Pak už zbývalo vyhlásit jen osobnost roku: tou se stal dr. Bourek za svůj floating. Vítěz pozval 
na jeviště svého kolegu - ing. Mihovského - který se podílel na realizaci. Je ředitelem firmy 
ALICO, která je monopolním výrobcem ve střední Evropě. Ten před několika lety vyzkoušel 
floating ve Švýcarsku, pak sem přivezl i dr. Bourka a společně se podíleli na jeho zavádění i u nás. 

Dr. Bourek po převzetí certifikátu a skleněné koule poděkoval a pozval přítomné, aby přišli 
preventivně a ne až bude zle, to už bude pozdě. 

Večer zakončila opět hudba- nyní Melodie Josefa Suka. 

12. 1. 

ANKETA čtenářská- Osobnost roku 

V loňském roce vyhlásil Kolínský Pres anketu, v níž měli sami občané města určit největší 
osobnost Kolína za uplynulé století . Nebylo nutné, aby nominovaný byl kolínský rodák, jehu 
život mohl být s městem spjat jen částečně - například studiem, několika lety zde prožitými atd. 
Vybírat se mohlo mezi žijícími i neživými, ve všech oblastech kulturního, hospodářského i 
politického života. Po městě bylo rozmístěno 1 O anketních schránek, do nichž lidé vhodili 221 
hlasovacích lístků. Nyní byly výsledky vyhlášeny a jako nejvýznamnější osobnost byl vybrán 
František Kmoch, hudebník a skladatel ( 1848 - 1912) s počtem hlasů 192. N a druhém místě s 
počtem hlasů 127 se umístil Josef Sudek ( 1896 - 1976), fotograf Na třetím místě Bedřich 
Hrozný ( 1879 - 1952) s počtem hlasů 68, přední český asyriolog a zakladatel chetitologie. 
Nebyl přímo kolínským rodákem, ale jeho život je s Kolínem spjat studiem na Gymnáziu. Deset 
vylosovaných účastníků ankety obdrželo malé dárečky (hlavně knihy), které věnovali kolínští 
sponzoři . 

13. 1. 

O tom, že lidská vynalézavost je v možnostech jak si více nebo méně legálně při vydělat , téměř 
nekonečná, se ráno přesvědčil majitel herny Palma. O půl deváté přistihl dva Romy, KLvří 
nenápadně navrtávali otvory do několika hracích automatů Pomocí připraveného drátu pak 
jednotlivá zařízení zkratovali a tudíž mohli nekontrolovatelně dlouho hrát a případně i vyhrát bez 
toho, aby do nich vložili jakýkoliv peněžní obnos. Nemile překvapený a rozzlobený provozovatel 
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ihned přivolal na pomoc strážniky MP. Oba vychytralí Romové však ještě před jejich příjezdem 
vzali nohy na ramena, takže nebylo koho stíhat za podvod. 

14. 1. 

Myslivecký bál zahájil plesovou sezónu v Kolíně. Vstupenka stála 150 Kč, k tanci i poslechu 
hrála osmnáctičlenná moravská kapela, nazvaná Topolanka. Připravena byla bohatá tombola -
šťastlivci vyhráli zajíce, bažanty, ryby, srnku a ten nejšťastnější laň. Myslivecký ples byl první 
v sezóně a za ním nebude následovat dlouhá řada dalších, jak tomu bývalo v minulých letech. 
Plesů je letos podstatně méně než v jiných sezónách. Příčinou jsou chybějící maturanti a tedy 
chybějící maturitní plesy. Je to způsobeno tím, že byla o rok prodloužena povinná školní 
docházka ( zavedeny deváté třídy) , takže jeden celý ročník dětí před čtyřmi lety, místo aby 
opustil základní školy v osmé třídě a nastoupil do škol středních a učilišť a letos by byl 
ročnikem maturitním, pokračoval ještě v základní škole. Na středních školách v tomto roce 
první ročniky prostě chyběly. Všechny vstupenky na kolínské plesy jsou v předprodeji pou ze u 
pořadatelů , nikoliv v MSD, jak bývalo zvykem. 
MSD bude prodávat pouze vstupenky na Ples města Kolína. Vstupenka stojí 230 Kč, což je 
oproti loňsku více o 1 O Kč . V ceně vstupenky je jako u jediného plesu občerstvení formou 
švédských stolů . Každý z pořadatelů bálu platí MSD za pronájem prostor 11 . 000 Kč. Pokud si 
někdo bude přát nadstandardní využití, jako je například pronájem salónků v prvním patře MSD, 
zaplatí navíc další 3000 Kč. Jsou však pořadatelé, kteří této možnosti využijí - bude to ples 

Willi (prodejci erotických pomůcek), Jezdecký ples Pro MSD mene plesů znamená 
samozřejmě menší zisk. Proto se snažil obsadit hlavně všechny sobotni a páteční večery. Nabídl 
možnost pořádání plesů i jiným sdružením, než která už jsou tradičními pořadateli plesů v Kolíně . 
Letos poprvé proto bude ples myslivecký a ples Policie ČR. Navíc je přichystán diskoples. 
Posledni tanečni rej v Kolíně bude prvni víkend v dubnu a bude to ples živnostníků. Některé 
plesy už mají v Kolíně dlouholetou tradici nejen co do konáni, ale i pokud jde o termín. 
Například fialkový ples je vždy poslední víkend v březnu , ples nosatých je pravidelně poslední 
týden v únoru . Stejně tomu bude i letos. 

17. 1. 

Sedm let je jedna z nejznámějších kolínských budov(hotel Savoy) v majetku České spořitelny . 
Ta se ho poslední dva roky snaží zatím neúspěšně prodat. S plánovanou letošní rekonstn 1kcí 
okresní pobočky v Rubešově ulici by Česká spořitelna a.s . měla ve svém objektu - bývalém 
hotelu Savoy - vybudovat distribuční trafostanici, která by měla sloužit jak této pobočce, tak 
budoucímu vlastniku Savoye a uživatelům okolních domů . Vzhled nevyužívaného Savoye je 
terčem časté kritiky občanů. Současným vlastníkem je od roku 1993 Česká spořitelna a.s., 
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která ho koupila v době expanzivní bankovní politiky. Bylo to tehdy mimořádná příležitost, jak 
získat dostatečně velké prostory a navíc hned v sousedství dosavadní pobočky, což by 
umožňovalo komunikační propojení datovými sítěmi a telefony a využívání obou budov jako 
jedné. Velkorysá rekonstrukce Savoye, podložená projektem i vydáním stavebního povolení, 
nakonec narazila na ekonomické změny ve společnosti a v bankovnictví. V roce 1998 bylo 
rozhodnuto, že Savoy bude nabídnut k prodeji. Spořitelna jednala s některými zájemci, ale 
důvodem proč dosud Savoy nebyl prodán, jsou různé představy o cenách. Spořitelna si 
uvědomuje, že od doby, kdy budovu koupila, se situace na trhu nemovitostmi výrazně změnila a 
tudíž hotel zřejmě prodá s určitou ztrátou . Je ochotna ho prodat řádově za šestinu. Veřejností 
kritizovaný stav budovy - téměř na spadnutí - Spořitelna komentuje takto : budova je v její 
správě . Vždy dvakrát za měsíc tam zajde určený pracovník a zkontroluje, jestli není nic 
rozbitého, zda se tam někdo nevloupal atd. Budovu Spořitelna tehdy koupila jako hrubou 
stavbu a jako taková je v pořádku . Nepadají tašky ani omítka ve větší míře. Vizuelně je však 
~udova omšelá a lešení, které podpírá terasu, také nepůsobí esteticky. V současné době však 
Ceská spořitelna tolik na prodej nespěchá, protože hodlá prostory této budovy ještě využít při 
rekonstrukci stávající pobočky jako skladiště pro drobný materiál a sanitární techniku a zároveú v 
místě bývalé provozovny Formanka vybudovat JIZ zmmenou trafostanici, požadovanou 
Středočeskými rozvodnými závody. I přesto všechno, kdyby se ted' objevil seriózní kupec,Česká 
spořitelna by objekt prodala. 

18. 1. 

Vyhozené suché vánoční stromečky jsou stále ještě vidět u většiny popelnic a kontejnerů , 
ačkoliv pracovníci Technických služeb téměř každý druhý den tyto stromky odklízejí. Dnes a 
denně se přesvědčují, že lidé nechtějí ani tušit o nějakých sběrných nádobách nebo pořádku . 
Prostě stromek postaví tam, kde se jim zlíbí a zmizí. Někdo ho jenom vyhodí z okna svého bytu a 
dále se nestará. A protože v těchto dnech fouká velmi silný vítr, unese lehce tyto sušinky a 
hodní je po celém sídlišti. Technické služby stromky sbírají, vozí je do své provozovny na 
štěpkování. Tuto drť použijí na jaře na posypání záhonů s květinami a s keři , aby na nich 
nerostl plevel. 

Po několikatýdenní přestávce byl znovu zahájen provoz městského romského klubu, který v 
Kolíně funguje již druhým rokem. Letos se radnice, která je jeho zřizovatelem, rozhodla na jeho 
rozdělení na dvě části. Zařízení je i nadále otevřeno ve svém původním sídle v Kutnohorské 
ulici, ale hudebníci byli přestěhováni . Po stížnostech obyvatel na hluk, do domu dětí a mládeže 
do Zámecké ulice. Do Kutnohorské ulice budou nyní chodit pouze děti, které se budou zabývat 
jinou činností než muzikou. Klub proto má také dva vedoucí - oba jsou Romové - pana Kratejla 
pro muziku a paní Bagárovou pro ostatní zájmovou činnost( pletení, šití, vaření, pletení košíků, 
různé rukodělné práce atd ... )Ještě před znovuzahájením provozu byl klub v Kutnohorské , který 
je vlastně ve sklepních prostorách, částečně opraveny a většinu prací si dělali členové klubu sami, 
protože pan Kratejl je zedník, takže je po odborné stránce vedl. V klubu se malovalo, ošetřovaly 
se i vnitřní omítky. Zatím je s činností klubu v Kolíně spokojenost a zařízení plní účel, k němuž 
bylo v rámci programu prevence kriminality otevřeno. To znamená, že alespoň někteří Romové 
se netoulají po ulicích a nedělají lumpárny, ale účelně využívají svůj volný čas a pobytem v klubu 
se také naučí mnoha užitečným činnostem . 
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20. 1. 

Porovnání, za kolik lze koupit některé potraviny v Kolíně .Ceny jsou v Kč za 1 kilogram, 

V K= vepřová 
VKO = vepřové kotlety 
H = hovězí zadní 
K = kuře mražené 
ŠS =šunkový salám 
ŠD = šunka dušená 
SP= trvanlivý salám Poličan 
SV = trvanlivý salám Vysočina 

VK 

Řeznictví a uzenářství 
U Chalupů 109,-

Vladimír Hrbek 
Řeznictví a uzenářství 105,-

Maso uzeniny 
Luděk Lánský 113,-

VKO 

106,-

99,-

104,-

H K ŠS ŠD SP 

131 ,- 47,- 129,- 146,- 179,-

129,- 43,- 119,- 149,- 184,-

138,- 138,- 153 .- 180,-

sv 

129,-

119,-

135,-

Do Rorejcovy ulice musely vyjet všechny hlídky I\.1P. Osobně totiž přiběhl na služebnu muž ze 
Znojma a uvedl, že právě v této ulici viděl, jak tři mladíci přepadli na parkovišti staršího 
kulhajícího muže a ukradli mu nějaké peníze. Hlídkám se v okolí podařilo dopadnout všechny 
útočníky . Strážníci je převezli na obvodní oddělení Policie ČR, kde se zjistilo, že se jedná o 
muže ve věku 19 - 27 let, všichni z Kolína. Ti muže udeřili pěstí do obličeje , vytrhli mu tašku se 
4000 korunami a utekli . Ke svému jednání se přiznali. Strážníci u nich nalezli vyhazovací nůž, 
kuchyňský nůž, kleště a šroubovák, s čímž se vypravili do ulic na lup - přepadávat občany . 

Přestupková komise, jejímž zřizovatelem je MR Kolín, má za úkol projednávat přestupky 
Těch se za loňský rok nakupilo více než 500 a podle statistiky jejich počet vzrostl oproti roku 
1998 o 22 procent. Necelých 200 přestupků bylo postoupeno k vyřízení jiným úřadům, tehdy, 
když komisi nepříslušeno jejich projednávání buď kompetencí nebo se jich dopustili lidé z jiných 
měst. Nepříznivý vzestup celkové statistiky ovlivnil zvýšený počet přestupků proti pořádku v 
územní samosprávě. Město Kolín vydalo vyhlášku, kterou byl stanoven systém pro občany, jak 
nakládat s komunálním odpadem na území města. Vyhláška zároveň ukládá jako jednu z 
povinností , prokázat, jak je s odpadem naloženo, pokud občan do systému zapojen není . V 
případě, že tato povinnost je porušena, komise toto jednání označí jako přestupek a může 
uložit pokutu až do výše 10.000 Kč. Nejpřísněji komisí postižitelnými přestupky jsou přestupky 
proti veřejnému pořádku. Jde například o neoprávněné založení skládky nebo odkládání odpadu 
mimo vyhrazená místa .. V těchto případech může pokuta dosáhnout až 50 .000 Kč . Komise dále 
řeší přestupky proti pořádku ve státní správě, například při poškození či znečištění komunikací . 
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Nedodržování zákona na ochranu proti týrání zvířat může vynést pokutu do 10.000 korun a při 
opětovném spáchání přestupku až do výše 15.000 Kč. Mezi další často projednávané věci palří 
přestupky proti občanskému soužití, zejména se jedná o jeho úmyslné narušování vyhrožováním, 
ubližováním na zdraví, schválnostmi atd. Další velkou skupinou jsou přestupky majetkové, 
zejména krádeže, podvody a poškozování cizích věcí . 

Ne každý z mladých mužů je ochoten nastoupit vojenskou základní službu v klasické podobě -
tzn. odvod, kasárna a pak 12 měsíců služba v uniformě a se zbraní. Proto je tu také vojenská 
služba civilní, kterou musí absolvovat každý občan podléhající branné povinnosti, který odmítne 
jít na vojnu z důvodů svého svědomí, náboženského vyznání atd. Musí o tom už při odvodu 
napsat prohlášení - loni těchto prohlášení Územní vojenská správa v Kolíně přijala 150. V nich 
se jako důvody objevovaly například odpor k podřizování se vojenskému režimu, ke zbrani, k 
násilí nebo strach ze šikany. Vojenská správa ovšem není oprávněna tyto důvody zkoumat (takže 
se také může stát, že mladý muž nejde na vojnu, protože má odpor ke zbrani a vlastní zbrojní 
průkaz a sportovně střílí). Vojenská správa všechna prohlášení jenom postupuje okresnímu 
úřadu . Ten pak přidělí žadatele o civilní službu na určité místo. Je to do určité míry problém, 
protože žadatelů je vzhledem k počti těchto vhodných míst velmi mnoho. Civilní vojen~ká 
služba znamená půl roku navíc oproti normální základní vojenské službě v uniformě, povolávací 
rozkaz na ni má stejnou vážnost. Bez ohledu na dosažené vzdělání a tituly, spočívá v pomocných 
pracech ve státních organizacích, v obcích a u nevýdělečných nestátních právnických osob, 
zejména ve zdravotnictví, v sociálních službách, při ochraně životního prostředí , likvidaci 
živelných pohrom .... Absence nebo porušení povinností v této civilní službě se hodnotí stejně 
přísně jako v kasárnách. Při závažném nebo opětovném porušení povinností může vedoucí 
organizace navrhnout Územní vojenské správě, aby dobu trvání civilní služby prodloužila o 14 
dní, což se může učinit i opakované. V případě neomluvené absence se doba civilní služby 
prodlužuje o zameškanou dobu. 

22. 1. 

V sobotu v poledne skončily na sedmi kolínských základních školách zápisy do prvních tříd. 
Dostavilo se k nim celkem 361 dětí. Padesáti z nich bylo navrženo roční odložení nástupu do 
školy. Učitelé byli spokojeni s připraveností budoucích školáků. Znají barvy, tvary, umějí ~;st 
některá písmenka, většina se umí i podepsat. Je poznat, které děti chodily do mateřské školy a 
které ne. Rozdílné pocity však vyvolaly konečné počty zapsaných dětí. Na I . ZŠ se letos 
dostavilo pouhých 26 dětí. Sídliště, z něhož do této školy děti docházejí totiž pomalu stárne, 
což se projevuje klesajícím počtem prvňáčků. Naopak spokojenost s 35 budoucími žáčky měli 
na 2. ZŠ . Na 3. ZŠ přišlo 79 dětí. Ačkoliv zde měli v plánu otevřít dvě první třídy, přišlo tolik 
dětí, že budou otevírat třídy tři. Na sousední škole, 4. ZŠ však zápis přinesl zklamání, přišlo jen 
50 dětí. To je ve srovnání s předchozími roky, kdy jich bylo kolem stovky, velký propad .. Tady 
zase chtěli otevřít tři třídy a budou rádi, že otevřou jen dvě. Se 40 dětmi, které přišly k zápisu 
jsou ale spokojeni na 5. ZŠ. Budou zde mít dvě třídy, stejně jako sousední , 6. ZŠ kam přivedlo 
32 rodičů své děti. "Vítězem" v počtu zapsaných dětí je 7. ZŠ , kam přišlo 99 dětí. Jsou zde 
nadmíru spokojeni. Otevřou tři třídy a ještě budou muset některé zájemce , kteří nejsou ze 
spádového obvodu školy, odmítnout. 

24. 1. 

V Kolíně jsou zimy většinou mírné a teplé. Po mírném laškování, kdy teplota klesala mírně pod 
nulu,teď však začala taková zima, jaká má být. Do střední Evropy totiž proudí od severozápadu 
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velmi studený vzduch. Napadl sníh -během půl hodiny až osm centimetrů, mrzne až praští. V 
noci bylo -12 stupňů, přes den kolem -5. Všude je umrznuto, obchodníci seškrabu jí ušlapaný a 
zmrzlý sníh z chodníků . Na Labi se zatím jednodenní pořádný mráz nepodepsal, zato náměstí se 
vylidnilo . Trhovci tu každé ráno své stánky nerozbalují, protože by jim ovoce a zelenina 
pomrzly. Takže mráz v tomto smyslu pracuje pro obchodníky se zeleninou v kamenných 
obchodech. Jeden je Kouřimské ulici a druhý v Rubešově. Ubyla jim konkurence ve stáncích 
na náměstí a jinde v ulicích. S cenami však nemohli jít příliš vysoko, protože všechny 
supermarkety je nechaly na stejné úrovni. Sníh ve městě zpomalil veškerý provoz. Opodstatněná 
obava ze smyku přiměla nejen ráno většinu řidičů k pomalé jízdě . Pomalu se jezdilo celý den . 
To vše mělo za následek ucpané ulice Kolína. Kdo se vydává v těchto dnech na svou obvyklou 
cestu do zaměstnání, musí při projetí celého Kolína počítat se značným zdržením. Hlavní ulice 
ve městě jsou po chemickém ošetření mokré, na vedlejších komunikacích leží rozbředlý sníh, 
někde i souvislá bílá sněhová vrstva. Posypové vozy křižují město po celé dny. 

25. 1. 

Strojírny Kolín, odštěpný závod ČKD Dukla byly asi ponechány svému osudu. Nasvědč je 
tomu současná situace. ( Podrobnější zápis o jejich problému byl v Kronice v prosinci roku 
1999). Předsedovi odboru Josefu Plesnivému bylo již v polovině prosince loňského roku 
přislíbeno jednání s předsedou vlády ČR Milošem zemanem a s ministrem financí Pavlem 
Mertlíkem. Na něm mělo být rozhodnuto o přijetí návrhu řešení předloženého ČKD, jež spočívá 
v dostátí povinnosti Fondu národního majetku doplnit předávaný privatizovaný majetek 
kolínských Strojíren v částce 185 mil. Kč. V případě přijetí návrhu by totiž závod mohl okamžitě 
přijmout jednu z nejrozsáhlejších zakázek pro rok 2000, a to zakázku Spalovny Košice, 
představující 300 mil. Kč . Pro osud Strojíren tak závažné jednání se ale dodnes neuskutečnilo . 
Jvejich ředitel Jiří Váňa k tomu říká, že oficiální důvody, proč, sděleny nebyly. Změny však jsou na 
CKD Dukla Praha. Zrušen byl inženýrský závod v Praze a v celém ČKD dojde k dalšímu snížení 
počtu zaměstnanců . Kolínskému závodu bude statut odštěpného závodu zachován, ale musí být 
propuštěno dalších 60 lidí a to v administrativě a ve zbývajících třech provozech. Bývalá Tatrovka 
je tedy i nadále bez perspektiv . Po Kolíně se šušká, že z jejích útrob pomalu mizí i to, co ještě 
mělo nějakou hodnotu, že se rozprodává i zařízení do rukou soukromníků a to za cenu šrotu. 
Vedení závodu však tyto fámy popírá. 

Gymnázium Kolín je střední všeobecně vzdělávací škola, připravující studenty především pro 
studium na vysokých školách. Podle úspěšnosti v přijímacím řízení uchazečů o vysokoškolské 
studium pa~ří mezi školy s velmi dobrým jménem, neboť se řadí do první čtvrtiny ze 378 českých 
gymnázii. Skala má 16 odborných učeben, chemickou laboratoř , dvě učebny výpočetní techniky s 
připojením na iternet, knihovnu, studovnu, dvě tělocvičny, hřiště a vlastní jídelnu přímo v 
budově . Studium je čtyřleté pro žáky z 9, tříd a osmileté pro žáky z 5. Tříd . Končí maturitou z 
českého jazyka a literatury, cizího jazyky podle volby maturanta a dalších dvou, dobrovolně i tří , 
volitelných předmětů. Může to být další cizí jazyk, matematika, fyzika, chemie, biologie, latina, 
deskriptivní geometrie, základy společenských věd, dějepis , zeměpis, programování. Nad povinný 
počet hodin mohou studenti studovat i další předmět. Nejpozději v průběhu prvního ročníku si 
třída zvolí jednu ze čtyř variant, která nejlépe vyhovuje zaměření a budoucímu vysokoškolskému 
studiu většiny žáků konkrétní třídy. Nadstandardně nabízí gymnázium výuku širokého spektra 
jazyků ( angličtina, francouzština, němčina, ruština a latina, v kroužcích pak španělština a 
italština. Pro studenty druhých a třetích ročníků jsou určeny výměnné pobyty v Rakou~ku , 
Holandsku a Francii. Uskutečňují se i poznávací exkurze do Francie, Velké Británie A SRN . 
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Cíiem těchto aktivit je navázání kontaktů, zdokonalení v jazyce. Zkvalitnění výuky angličtiny je 
zajištěno opakovaným působením zahraničních lektorů . Ve třetím a čtvrtém ročníku jsou 
zavedeny volitelné semináře, které pomáhají prohloubit znalosti u těch disciplín, o něž mají 
zájem studenti s ohledem na své budoucí vysokoškolské studium. Škola nabízí semint.ře 
prakticky ze všech předmětů, které se zde vyučují. Škola má také bohatou zájmovou činnosti . 
Oblíbený je hlavně vodácký a turistické kroužek. Působí zde i smíšený pěvecký sbor. Je zde 
posilovna, pro dívky pak sportovní gymnastika. 

26. 1. 

Mrazivé zimní počasí umožnilo, aby Okresní hygienická stanice v Kolíně zahájila očkování pro 
klíšťové encefalitidě . Jedna dávka přijde na 400 korun a k ochraně jsou potřeba tři . Počet 
zájemců o očkování však ovlivňuje současný zvýšený počet chřipek. Vakcinace se totiž 
neprovádí u těhotných a kojících žen a v případě akutních horečnatých onemocnění, jakým 
chřipka je. Člověk se může nechat očkovat až 14 dní po skončení nemoci . OHS očkuje také 
proti meningokokové meningitidě, jejíž největší výskyt bývá zpravidla v květnu. Průběžně se 
aplikuje také látka proti hemofiliové infekci, kterou lze pořídit za 220 korun. Toto očkování 
zabraňuje vzniku závažných forem onemocnění horních cest dýchacích, které mohou vést k 
udušení dítěte . Ve světě je toto očkování běžné, u nás je látka běžně dostupná asi dva roky· a 
rodiče o ni pro své děti projevují stále větší zájem. Lidem, starším 60 let zdravotníci doporučují 
očkování proti pneumokokovým infekcím, vyvolávajícím například zápaly plic. Toto očkování 
je mezi lidmi poměrně málo známé. Jedna dávka stojí 200 korun a pacienta chrání tři až čtyři 
roky. 

28. 1. 

Příjemné změny se dočkali majitelé předplatného vstupného v Městském divadle. Pokladna 
byla přemístěna ze stísněných prostor vedlejšího vstupu ve Smetanově ulici do hlavního vchodu 
a byla posunuta prodejní doba. Praxe totiž ukázala, že umístění a pokladní hodiny nevyhovují . 
Pokladna u hlavního vchodu tyto problémy mít nebude, protože je zde dost místa. Divadelní 
pokladna je nyní otevřena od pondělí do pátku od 11 do 16,30. Dopoledne totiž chodilo málo lidí 
a největší zájem o předprodej byl vždy kolem zavírací hodiny pokladny, když se lidé v divadle 
~astavovali cestou ze zaměstnání. Proto byla otevírací doba posunuta takto, aby co nejvíce 
hdem vyhovovala.Nicméně se neustále zapomíná nato, že stále více lidí má posunutou pracc ,·ní 
dobu. 16,30 -je pro ně hodina, kdy jsou ještě v práci a je pro ně absolutně nemožné si vstupenku 
koupit . Stejný problém je i u obchodů, které zavírají v 17 hodin, tedy v dobu , kdy se většina 
vrací z práce. Obchodníci tak přicházejí o spoustu zákazníků . Ve dny, kdy se hraje představení 
pak až do sedmi večer, tedy těsně do začátku představení. V sobotu a v neděli lze vstupenky 
zakoupit hodinu před jakýmkoliv představením. 

31. 1. 

Po dvaceti letech se modrá lodní kotva, sloužící jako dekorace a nehnutě stojící na svém 
travnatém místě v Bezručově ulici, v noci dala do pohybu. čtyři fyzicky zdatní opilci ji totiž 
odtáhli doprostřed silnice. Jejich hlučné počínání probudilo obyvatele jednoho z okolních domů a 
~en přivolal městské strážníky. Podnapilí muži mezi tím vzali nohy na ramena a hlídce MP, která 
Je pouze dvoučlenná, nezbylo nic jiného, než s vypětím všech sil obrovský těžký kus železa 
odtáhnout zase zpátky na své místo. V ulici naštěstí nebyl uprostřed noci velký provoz, takže 
nikdo z projíždějících řidičů do nenadálé překážky na silnici nenarazil. 
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Lidé bez domova mohou najít své útočiště v azylovém domě, který je v provozu od roku 1992 
a spravuje ho Okresní úřad Kolín. Kapacita 25 lůžek nebývá vždy plně využita, ale zimní měsíce 
zaženou pod jeho střechu více lidí než léto. Někteří jsou zde krátce, pár dní nebo týdnů , protože 
to mají opravdu jen jako přechodné ubytování a sami si hledají jiné bydlení. Ale najdou se i takoví, 
kteří žádnou snahu nemají a jsou tu proto déle. Doba, po niž mohou bezdomovci využít tyto 
služby je časově omezena na 6 měsíců, ale bývá často překračována. Náklady na provoz 
azylového domu jsou dost vysoké- topí se zde plynem, ubytovani mají k dispozici teplou vodu a 
proto musí každý ubytovaný platí příspěvek 40 korun denně . Na základě uzavřené dohody 
městský úřad tyto částky ubytovaným strhává z vyplácených sociálních dávek a posílá je 
okresnímu úřadu. Ubytovaní se nemusejí starat o placení a provozovatel má jistotu, že je dostane. 
Na dodržování domovního řádu, který ukládá uživatelům azylového domu večer dodržovat noční 
klid od l O hodin do 6 ráno, ustlat si postel a uklidit, dohlíží vždy některý z pěti mužů , kteří zde 
mají služby po 24 hodinách. Zakázáno je celodenní polehávání v posteli, ale tento zákaz není 
stoprocentně dodržován. Pokud někdo celý den leží, musí mít potvrzení od lékaře, že je nemocný, 
nebo má nějaké problémy, které ho k pobytu na lůžku opravňují. Uživateli azylového domu 
nejsou jen bezdomovci z Kolína, ale na základě smlouvy s OkÚ Kutná Hora, který podobné 
zařízení nemá, zde jsou i lidé z kutnohorska. Mohou využívat šest lůžek. Byla rovněž učiněna 
nabídka OkÚ Nymburk, že v případě jednoho volného lůžka Kolín přijme i občana nymburska. 
Stává se ale také, že se tu objeví lidé odjinud a žádají ubytováni . Ti ho však nedostanou, protože 
dům je určen především občanům z kolínska a v menší míře ze dvou sousedních okresů.Letošní 
n?vinkou je zřízení samostatné bytové jednotky s ložnicí, kuchyňkou a sociálním zařízením, tzv. 
dum na půl cesty. Jde o byt určenu pro mladistvé, kteří svou zletilostí ukončili ústavní nebo 
ochrannou výchovu a nemají se kam vrátit, protože jejich rodiny nefungují. Byt je pro tři osoby 
stejného pohlaví. To se jeví jako jediný problém, protože nejsou další místnosti .. Takže tu musí 
bydlet tři ženy nebo tři muži. 
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1.2. 

Kiosek na Jiráskově náměstí nabízí sedm druhů langošů . Jde o pokrm z kynutého těsta -
placku asi ve velikosti kuchyňské pánve, osmaženou na oleji . Je možné ji pojídat jako sladkou 
nebo slanou - to záleží , jakou příchuť jí dá kuchař na povrch. Stojí 1 O - 15 korun a langoše 
je možné zařadit mezi rychlé občerstvení, které se konzumuje při chůzi na ulici. Od pondělí do 
pátku od 10 do 17 hodin je možné tuto pochoutku koupit a provozovatel stánku Jan Ryšavý si 
na nedostatek zákazníků rozhodně stěžovat nemůže . Vždyť na kolínském Zálabí jde o prodej 
zcela ojedinělý, žádná možnost rychlého nasycení zde není . Ještě před 14 dny se tyto 
langoše kupovaly a prodávaly z nevábného karavanu, bez ohledu na to, že zde nebyl přívod 
vody. Otevřený byl jen někdy, nikdo se nemohl na otvírací dobu spolehnout Teď tu stojí čistotou 
skvící nový kiosek a langoše z něj chutnají dvojnásob. Je na místě kdysi bývalé trafiky. Prodej 
novin a časopisů se přestěhoval o několik metrů níže rovněž do nového stánku s toaletami. 

Sedmdesátiletému muži někdo ukradl televizor a peníze. U domu, kde bydlí, zazvonili tři 
Romové ve věku asi 15 let a chtěli po něm 500 korun. Muž řekl, že jim nic nedá, zabouchl dveře 
a šel se dívat na televizní zprávy. Dům ale nemohl uzamknout, protože u vstupních dveří chybí 
vložka zámku. Když televizní noviny skončily a muž vypnul televizi, zmínění tři Romové vlezli 
do domu. Rozsvítili si v místnosti, kde okradený muž spal. Jeden z útočníků si na něj lehl a držel 
ho, ostatní kradli. Odnesli si televizor a dvě peněženky s finanční hotovostí 3700 korun . Hodilo se 
jim i sedm piv a dvě zimní čepice. 

2.2. 

Tesla Kolín bývala kdysi podnikem s dobrým jménem. Nyní je však již několik let v likvidaci a 
v konkurzu a beznadějně shání peníze pro své dlužníky, protože její bývalý majetek je příliš 
roztříštěný . V Tesle totiž zůstala jen tříčlenná likvidační četa, potýkající se s mnohdy 
nepřehlédnutelnou administrativou. Před šesti lety se tato akciová společnost pro platební 
neschopnost dostala do likvidace. Od té doby do června loňského roku její brány opustilo přes 
2000 lidí. V témže čase byla zařazena mezi podniky podléhající konkurzu, takže i zbývající 
zaměstnanci dostali výpověď. Dnes tu jsou jen tři lidé, kteří se snaží "prokousat" množstvím 
úředních dokumentů . Musejí uzavřít majetkoprávní a smluvní vztahy a veškeré písemnosti . T :Ja 
totiž právně ještě existuje, ale jen proto, aby během osmnácti měsíců stanovených pro konkurz 
pokud možno splatila své pohledávky, zajistila zbytek majetku, od dlužníků získala, co jí patří a 
dostála tak povinnostem vůči státu a bývalým zaměstnancům . Souhrn určený správce konkurzní 
podstaty Libor Balabán největší složitosti vidí v dohledávání účetních dokladů . Jeho úkolem je -
obrazně řečeno - nahrnout zbývající majetek Tesla na jednu hromadu, prodat ho a získané 
finance přerozdělit mezi věřitele . Do konce února by měl být soupis konkurzní podstaty 
ukončen . Poté se uskuteční první přezkumní řízení a následně, po rozhodnutí věřitelského výboru 
a Krajského soudu v Praze bude majetek prodán., Potenciál Tesly je však velmi roztříštěný a jeho 
skutečná hodnota je naprosto nepodchytitelná a věřitelé se skutečné výše dluhu asi těžko 
dočkají. V nemalých výrobních prostorách je zároveň značné množství nevyužitých výrobních 
prostředků. Například jednoúčelových strojů , kdysi nakoupených pro vojenský průmysl, vybavení 
galvanizovny, které je už dávno v rozporu s ekologickými parametry. Prodejné nejsou ani zdejší 
pozemky. Definitivní tečku za Teslou tedy učiní skuteční až likvidace. 

Dnešní datum bylo označováno za magické, protože obsahovalo tři dvojky . Mr__ 'lé 
snoubenecké páry si ho vybraly za svůj vstup do společného života. V některých městech byly 
všechny oddávací časy obsazeny - někde plně . V Kolíně však nelze označit mladé lidi za 
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pověrčivé, protože na radnici zaznamenali jen dva sňatky a to ještě jeden z nich byl u páru z 
Poděbrad. Kolíňáci asi věří na něco jiného než na tři dvojky v letopočtu . 

4.2. 

Hasiči v Kolíně měli svůj bál. Pořádají ho v Kolíně od roku 1993. Začínalo se Na Zámecké, 
pokračovalo v Družstevním domě a nyní jsou v největším tanečním sále v Kolíně, v městském 
společenském domě. V tombole i bylo letos 200 cen, převážně od sponzorů . K hlavním cenám 
patřil barevný televizor, zájezd do Chorvatska a to hned pro čtyři osoby, rohová lavice, stavební 
okno, pneumatiky a erotické pomůcky. Na hasičském bále je vždy nějaké půlnoční překvapení 
V minulých letech to byl seskok z balkónů ,což mělo imitovat první patro domu na nafukovací 
matraci a nebo slaňování. Letošní překvapení bylo z úplně jiného soudku, letos měla půlnoc 
spojení s erotikou, protože se konal dámský a pánský striptýz. 

7. 2. 

V Kolíně skončil dvoudenní zápis dětí do mateřských škol. Ale ředitelky nejsou spokojeny. 
Zapsáno bylo totiž jen velmi málo dětí. Například v mateřské škole v Jeronýmově ulici zapsali 
jen 50 dětí a do prvních tříd odejde v novém školním roce dětí 80. Do MŠ v Masarykově ulici 
přišlo jen 20 dětí. Podobná situace je i ve všech dalších mateřských školách a ve všech shodně 
doufají, že některé děti ještě přijdou dodatečně, mimo stanovené dny zápisu, třeba až těsně 
před zahájením školního roku. Tento stav je způsobem jednak menším množstvím dětí 
předškolního věku , protože rok od roku klesá porodnost a dále špatnou ekonomickou situací 
rodin . Rodiče nechávají děti doma, aby nepřišli o sociální dávky, mnohé z dětí je zapsáno jen na 
tři dny v měsíci , což je horní hranice, kdy může dítě navštěvovat předškolní zařízení , aniž by 
rodina přišla o některé sociální dávky. Při tom si rodiče uvědomují, že hlavně předškolní děti by 
~ěly do MŠ docházet, aby se připravili na školu, leč určující roli zde hrají peníze. 
Skalky pak musí doslova bojovat o děti . Snaží se nabídnout nejrůznější výhody, zejména bohatost 
programu. Dávno před samotným zápisem vyvěšují letáky, kdy uvádějí výhody proto, aby rodiče 
zapsali dítě právě do jejich školky. 

8. 2. 

I v letošním roce se bude pokračovat s opravami chrámu sv. Bartoloměje. Jednotlivé opravy 
probíhají dle největší nutnosti a také hlavně dle finančních prostředků. Nyní přišlo na řadu 
~apidárium a ochranný přístřešek nad hlavním portálem chrámu svatého Bartoloměje . Přístřešek 
Je téměř hotov, čekají ho již jen poslední drobné úpravy, aby byl portál zajištěn proti 
povětrnostním vlivům . Jeho výstavba nebyla jednoduchou záležitostí. Dlouho se totiž hledala 
technologie, jak portál restaurovat, protože kámen byl poškozen do velké hloubky. Nakonec 
byly do spár navrtány otvory a do nich zavedeny hadičky s konzervační kapalinou, která 
"k ~ k apac ovým " způsobem pomalu vtékala do otvorů a vsakovala se. Restaurátoři podmínili další 
stav portálu mechanickou ochranou před povětrnostními vlivy, které se na jeho zuboženém 
stavu v minulosti podepsaly nejvíce. Proto bylo prozatímní lešení, použité při restauračních 
pracích, změněno na ochranné, zachycující déšť a byly provedeny úpravy střechy tak, aby voda 
nestékala po zdi přes portál. Na toto provizorium by mělo navázat vybudování stabilm11o 
přístřešku, který by se stal součástí budovy. S ním se objevila i otázka lapidária, jež by se 
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nacházelo právě v prostoru před hlavním portálem. Bylo rozhodnuto, že projekt lapidária i 
ochranného přístřešku bude komplexní. Osloveni byli architekti a nyní existují dva návrhy, které 
byly postoupeny památkářům ze Státního ústavu památkové péče v Praze. S nimi bude výstavba 
lapidária projednána. Kolín si představuje, že lapidárium bude mít dvě části. V jedné ( od 
středového kříže ke zvonici) budou umístěna originální torza soch z morového sloupu na Karlově 
náměstí. V druhé části, končící u staré školy, se budou nacházet stavební zlomky ze zbouraných 
kolínských domů, torza dalších soch, případně fragmenty náhrobků. Budovy jsou řešeny tak, aby 
mohlo být lapidárium v budoucnosti v případě potřeby rozšířeno. O otevření prostoru mezi 
zvonicí a starou školou se už hovoří delší dobu, zvláště když je v budově školy umístěna stálá 
expozice Regionálního muzea a konají se tu příležitostné výstavy. Přesto se sem lze zatím dostat 
jen v doprovodu pracovníků muzea či vikariátu. Pokud bude tato část zpřístupněna, nebude 
chrám už tak nedobytný, jako je nyní. Vikariát uvažuje i o umístění mříží ze západního portálu a 
možnosti nahlížet tak pod kůrem dovnitř. S tím je spojena i myšlenka na zpřístupnění celého 
okolí chrámu. Tyto záměry však zatím narážejí na řadu problémů, z nichž největším je zajištění 
bezpečnosti návštěvníků chrámu podobu, kdy budou opravovány věže. Druhým je obava z 
vandalismu a sprejerství (módní zábava dospívající mládeže, kdy jsou na rovné plochy, například 
zdi panelových domů, mostní konstrukce, železniční vagóny... barevnými spreji stříkány 
obrazce. Někdy jsou to nápisy, jindy abstraktní malba, jejíž kontury vyniknou až při pohled ' z 
větší vzdálenosti). Touto činností jsou fakticky postříkané objekty ničeny, protože barvy mají 
velkou trvanlivost a místa kolem chrámu by byla esteticky zničena. Jsou sice možnosti využít 
kamerový systém nebo průvodcovskou službu a pokud by byly záměry uskutečněny, muselo 
by nějaké zabezpečovací opatření být použito. Právě zpřístupnění části prostoru kolem 
budoucího lapidária by asi ukázalo, jestli to půjde či nikoliv. 

Kolínské střední školy se připravují na přijímací řízení pro nový školní rok. Termíny stanovuje 
jednotně Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy. Letos bylo určeno první kolo na 17. 
dubna, druhé kolo na 1 1. května . Podle předběžně zjišt'ovaného zájmu o studium na středních 
školách - například návštěvou při dnech otevřených dveří, kdy se žáci a jejich rodiče seznamují 
se zaměřením a fungováním školy, ředitelé jednotlivých škol k těmto termínům vzhlížejí různě. 
Jedni s obavamí, jiní s uspokojením. Na obchodní akademii si na druhé kolo ponechávají jen pět 
volných míst, protože zájem o studium není příliš velký. Vloni zde otevřeli tři první ročníky, letos 
zatím ještě není rozhodnuto. Ani na Integrovanou střední školu zaměřenou na obchod a služby 
zatím přihlášky nepřicházejí. Poptávku po studiu pokryje Strojní průmyslová škola a střední 
odborné učiliště strojírenské . O tyto předcházející školy je menší zájem, postačující tak na 
samotnou existenci těchto škol. Jinak tomu asi bude na kolínském Gymnáziu, kde se zájem o 
studium rok od roku relativně zvyšuje ( i v souvislosti s klesajícím počtem dětí v základních 
školách). Také o Střední zdravotnickou školu je zájem, stejně tak o Integrovanou střední školu 
stavební a Střední odborné učiliště spojů a elektrotechniky. Na druhé kolo si však ředitelé i 
těchto úspěšnějších škol nenechávají volná místa bud' vůbec žádná a nebo jen symbolicky 1-2. 
yzhledem ke stále se snižujícímu počtu dětí končících povinnou školní docházku, kapacitě školy 
1 praktickému uplatnění absolventů (stále rostoucí nezaměstnanost) jsou volná místa naplněna 
již v prvním kole bez problémů a lze si i mezi přihlášenými uchazeči vybírat. 
Pryč jsou doby, kdy ve městě bylo jen pár středních škol a dostat se někam bylo velkým 
problémem. Stejně jako v minulosti zůstává gymnázium, ekonomická škola a zdravotní školou o 
níž je největší zájem. Ty ostatní pak slouží těm neúspěšným jako záchrana kde získat maturitu. Ze 
soukromých škol je nejúspěšnější jen p. Bílá se svoji střední podnikatelskou školou. Ale ani ona 
to nemá samozřejmě bez problémů, musí získat co nejvíce studentů, protože jen ti ji živí , od státu 
nedostává žádný příspěvek jaký mají státní školy. 
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10. 2. 

Technické služby převzaly od MěÚ vybírání poplatků za pronájem reklamních ploch. Týká se 
to také pozemků, na nichž jsou umístěna přenosná reklamní zařízení typu A, což jsou stojany na 
chodnících před obchody a firmami. Tyto reklamní poutače zabírají místo na chodníku, někdy 
docela dost nešťastně, že mají chodci problém se na chodník vejít a někdy musejí i vstupovat do 
vozovky, aby vůbec mohli překonat tuto bariéru. Povinnost zaplatit mají všichni podnikatelé a 
firmy, které využívají veřejné plochy k těmto účelům . Technické služby provedly inventarizaci 
všech těchto zabraných ploch a všem, kteří poplatek nezaplatili, posílají písemnou výzvu k 
uzavření nájemní smlouvy. Cena je 1200 korun za rok. Veškeré čisté výnosy z těchto pronájmů 
se Technické služby investují do obnovy veřejného osvětlení. 

ll. 2. 

Ve druhé polovině loňského roku se rozvířila hladina kolem Korama, které chtělo rozšířit 
ochranné pásmo na část Sendražic až ke Hřbitovní ulici. Z iniciativy členky MZ MlTDr. 
Ludmily Blechové byla sepsána petice proti tomuto řešení a Koramo zatím své záměry zmrazilo. 
Toto pásmo by totiž způsobilo zákaz výstavby rodinných domů, omezila by se činnost a 
pravděpodobně by se snížila i cena nemovitostí. Koramo nyní tvrdí, že nemá zájem ve svém okolí 
~na území Sendražic rozšiřovat pásmo hygienické ochrany. Aby k tomuto kroku nemuselo dojít, 
JIŽ několik let největší výrobce mazacích olejů v ČR ve své celkové strategii upřednostňuje 
požadavky ochrany životního prostředí. Tak, aby mohlo být pásmo ještě zúženo . Objem výroby 
zůstává stejný jako v loňském roce a výrobce se zaměřuje na úsporu pomocných látek a 
rozpustidel a tím i na snižování úniku emisí. Dnes je jediným zdrojem znečišťování rozpustidlová 
parafinka. Nejde tu však o emise ze spalovacího procesu, ale o úniky rozpouštědel a amoniaku, 
způsobené netěsností technologického zařízení. Okresním úřadem a okresní hygienickou stanicí 
bylo Koramo v minulém roce, právě v souvislosti s onou peticí, vyzváno, aby prověřilo 
opodstatněnost pásma hygienické ochrany. Koramo přijalo patření na další snížení emisí a nyní 
~adává vypracování nové rozptylové studie, která bude sloužit jako podklad k přehodnocení 
uzemní rozlohy ochranného pásma. Studie bude hotova do konce tohoto roku a pak se uvidí , zda 
?chranné pásmo zůstane v dnešní podobě. Koramo za poslední dva roky do této ob ac;ti 
mvestovalo tři milióny korun . Výsledky aktuální rozptylové studie by měly v konečné podobě 
zamezit obavám z rozšiřování ochranného pásma. 

12. 2. 

Zloději nejsou v supermarketu Delvita žádnou vzácností. Krátce před zavírací dobou sem 
přišli dva mladí muži, kteří při krádeži vyhrožovali použitím střelné zbraně . Osmadvacetiletého 
Kolíňáka a jeho šestnáctiletého kamaráda přistihla ostraha prodejny ve chvíli, kdy kradli 
kosmetiku . Starší z dvojice náhle vytáhl pistoli, kterou měl zřejmě za pasem a začal si s ní 
význam, ně pohazovat. Zaměstnankyně obchodu, která chtěla vidět jeho občanský průkaz, se 
zeptal, zda má zbraň použít. Žena se zalekla a utekla do prostoru výkupu lahví , odkud přivolala 
skladníka. Tomu začal útočník vyhrožovat, že jestli ho nepropustí, skutečně zbraň použije. Nato 
natáhl závěr zbraně značky Walter a náboj mu z nábojové Komory vypadl. Do Delvity se sjely 
hlídka městské policie a také Policie ČR. Na vyzvání strážníků mladý muž pistoli odložil do 
regálu . Zloději se v obchodě snažili ukrást kosmetiku téměř za jeden tisíc korun. 
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Státní zástupce podal na oba muže návrh na vzetí do vazby. Ten však nebyl z jejich strany 
akceptován. N aopak, oba se do Delvity vrátili a vyhrožovali skladníkovi, že zboží rovná 
naposledy a podobně . 

14. 2. 

Celní úřad Kolín zabránil daňovému úniku ve výši tři milióny korun. Pokud by v tomto 
případě nezapracovala intuice celníků, mohlo být zneužito na území ČR kolem 120.000 litrů 
alkoholu. Vůbec první transport z Ukrajiny, čítající tři vagonové cisterny s deklarantem uváděnou 
nemrznoucí směsí, byl kolínskou celnicí okamžitě podchycen. Nemrznoucí směs je totiž široký 
pojem. Ačkoliv obsahuje líh, nepodléhá podle celního sazebníku spotřebitelským daním. Celníci 
proto odebrali vzorek, který předali k prošetření celně-technické laboratoři . Ta zjistila, že 
dovážená směs neobsahuje naším státem uznávaná denaturizační činidla . Dovezené zboží bylo z 
tohoto důvodu zařazeno do položky celního sazebníku, protože ten už spotřební dani podléhá. 
Pokud by se tak nestalo, stát by přišel o zmíněnou částku. Kolínští celníci předali případ 
příslu šnému úřadu vyšetřování. Ten bude prověřovat, zda nebyla naplněna skutková podstata 
trestného činu krácení daně . Deklarant, čili účastník celního řízení , se ale brání . Uvádí, že 
zahraniční dodavatel nesplnil , co do obsahu denaturizačních činidel , jeho stanovené podmínky. 
Proto bylo také zahájeno reklamační řízení s ukrajinským dodavatelem.Celní úřad domeřil 
pětimiliónovou spotřebitelskou daň na část uvedeného zboží, které již nebylo možné zajistit. Bylo 
s největší pravděpodobností již spotřebováno . 

15. 2. 

Svátkem pro venc1 byla kněžská konference kolínského vikariátu, jejímž hostem byl 
arcibiskup Pražský Miroslav kardinál Vlk. Ten se zúčastnil dopoledne bohoslužby v chrámu sv. 
Bartoloměje. Arcibiskup při ní také udělil požehnání Křest'anskému klubu v Kolíně a zástupcům 
hnutí Křest'an a práce v Kolíně a budou zastupovat křest'anské hnutí v ČR a jednat na 
mezinárodní konferenci EBCA v Brixenu, jež je nevládní organizací Evropské unie. 

Jediná 5. ZŠ se kdysi mohla pyšnit tím, že nemá klasickou tělocvičnu, ale nafukovací halu . 
Rovněž povrch zde byl neobvyklý, jakási guma. Pak přišlo rozhodnutí o stavbě nového mostu a 
všechny budovy , které překážely byly zbourány. Tak byly odstraněny rodinné domy, část 
hřbitova a také došlo na tělocvičnu. Dlouhá léta musela škola využívat zapůjčené prostory a 
čekat, až se nashromáždí dostatek peněz na novou. Mezi školou a masnou Kasardů zde zbylo 
místo tak akorát pro tělocvičnu. Návrh byl vypracován dle požadavků a kritérií pro tuto stavbu . 
Byla vklíčena do tohoto prostranství. Dostala zelenou fasádu. Vstupní hala má stejně jako škola 
barvu žlutou . 
Odpoledne se na 5. základní škole v Mnichovické ulici konalo oficiální předání nové tělocvičny . 
Ještě před tím se uskutečnila kolaudace nových šaten a sociálního zařízení , které bude sloužit 
veřejnosti . Slavnostního zprovoznění celé přístavby se zúčastnila také starostka Zdenka 
Majerová. Po vystoupení Městské hudby Františka Kmocha a mažoretek z taneční skupiny 
Srdíčko, požehnal nové přístavbě také farář Jan Baxant. Na Zálabí až do této doby žádná 
t~locvična nebyla, takže škola měla od listopadu do dubna pronajatou halu v Borkách. Vlastní 
telocvična je splněný sen á to nejen učitelů, ale všech občanů Zálabí . Tělocvičnu již od září 
Yyužívají žáci, ale veřejnost ji začne navštěvovat až nyní, po stanovisku kolaudační komise . 
Během jarních měsíců by měla být dokončena také venkovní fasáda přístavku a terénní úpravy 
kolem přístupové cesty, kde bude ještě vybudováno malé hřiště . Z nedostatku zájmu o tělocvičnu 
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od obyvatel a organizací škola strach nemá. Registruje totiž již nyní mnoho zájemců -
soukromých osob, škol i klubů . Všichni se tu ptají již od září , kdy budou moci tělocvičnu 
začít využívat. 
Sportovní hala se svými rozměry 20x40 m je druhá největší ve městě . Je vybavena téměř pro 
všechny sporty, nechybí zde ani vyvýšená tribuna pro 100 lidí. 

16.2. 

Náklady na rozesílání poštovních zásilek šetří některým úřadům a institucím poslíčkové . 
Radnice má dvě vlastní poštovní doručovatelky již šest let. Tímto způsobem šetří náklady na 
poštovné a navíc vytvořila dvě pracovní místa pro děti s malými dětmi . V písemnostech 
odesílaných z radnice se ve většině případů jedná o úřední rozhodnutí. To se odesílá v obálce s 
modrým pruhem a doručovatelka ho smí vydat adresátovi jen proti podpisu. Poštovné za tuto 
obálku stojí 23 - 44 korun. Roční výdaje za odeslanou poštu z kolínského městského úřadu se 
nyní pohybují kolem jednoho miliónu korun. Náklady na dvě doručovatelky se blíží ke 160 000 
Kč . Díky jim tedy radnice šetří zhruba půl miliónu korun ročně . 

18. 2. 

Město uvažuje o nabídce podniku Kopos, který by rád provedl výměnu některých pozemků 
Uvnitř areálu společnosti se totiž nacházejí některé pozemky, které patří do majetku města . 
Je.dná se téměř o 6000 metrů čtverečních. Protože Kopos vlastní ještě další pozemky, které jsou 
~mo jeho areál, nabídl městu výměnu. Problémem ale je, že plocha, kterou Kopos městu nabídl, 
Je v současné době zatížena dluhem a tento závazek by automaticky přešel na nového vlastníka. 
Kopos však slíbil, že tuto komplikaci určitě napraví, což město vítá, protože o pozemky stojí . 
Jedná se totiž o ucelené pozemky ležící směrem na Kutnou Horu, kde by mohla být v 
budoucnosti průmyslová zóna. Navíc se zde nachází přečerpávací stanice pro kanalizaci . Další 
pozemky leží souběžně s Havlíčkovou ulicí. 

Letošní rozpočet Technických služeb činí 42 miliónů korun a oproti loňskému roku vzrostl o 
~ři procenta. Na rozdíl od loňského rozpočtu vyčlenili letos zastupitelé pro Technické služby také 
Investiční dotaci ve výši dva milióny korun . Tyto prostředky budou použity na nákup zametacího 
stroje. Tento vůz stojí kolem čtyř miliónů korun, takže něco budou muset TS ještě přidat. Není 
to však jediné zařízení na úklid města . Zakoupen bude rovněž elektrický ruční zametač, který 
stojí kolem 80.000 korun. V rámci údržby komunikací, na kterou mají TS stejnou částku jako v 
loňském roce, bude jako první letošní akce rozšířena vozovka v Bachmačské ulici . Dále budou 
upraveny prostory před Bezovkou a rekonstruovány chodníky v ulici Čechovy sady a bude se 
pokračovat v rozšiřování počtu parkovacích míst pro osobní automobily na hlavním 
kolínském sídlišti. 

19.2. 

Strážníka MP , pokousaného od mladé slečny, ošetřovali v noci v kolínské nemocnici . Strážníci 
totiž pomáhali státní policii převést na obvodní oddělení opilou třiadvacetiletou ženu z Pardubic, 
která se původně válela ve vrstvě bláta před restaurací Na Sídlišti . Žena však začala v autě kopat 
řidiče a tak se ji strážníci snažili přidržet a jeden z nich při tom utrpěl kousance do zad a nad 
loket. Strážník skončil na chirurgickém oddělení a slečna na lůžku v protialkoholní léčebně. Když 
se žena vyspala z opičky, čekalo ji nemilé překvapení. Vyšetřovatel Policie ČR jí sdělil obvinění 
z výtržnictví a útoku na veřejného činitele. 
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Tragikomická příhoda se přihodila na maškarním plese Na Zámecké. Zde se totiž jeden z 
tanečníků přesvědčil, že není radno věnovat se příliš striptérce od pasu dolů před zraky své 
přítelkyně. Dlužno dodat, že však za to mohl jen zpoloviny. Striptérka si ho před svým 
vystoupením totiž sama vybrala z tanečníků k demonstraci erotických hrátek. On se nenechal 
moc pobízet a byl až příliš ochotný , vstřícný a iniciativní. Jeho přítelkyni, která zůstala sama 
mezi obecenstvem se to znelíbilo a tak se rozhodla situaci řešit kopáním do partnera i striptérky. 
Dozvuky měla tato scéna ještě v noci na ulici, při návratu domů. Když své partnerce muž, 
který se označil za " obět' erotických hrátek" začal celou situaci vysvětlovat za pomoci svého 
kamaráda, vše se ještě vyostřilo a přerostlo ve rvačku. V intervalu několika minut přivolalo více 
obyvatel domů v centru města strážníky :MP. Potyčka si vyžádala lékařské ošetření jednoho z 
mužů. 

21.2. 

Kolínská mládež pije kromě piva a vína i lihoviny. Většina klientů Střediska výchovné péče v 
Kolíně má již zkušenosti s alkoholem. Mladí od 13 let výše pijí především pivo, nalijí jim ho 
všude bez problémů. Většina závislostí však je kombinovaná. Děti, které pijí, také zkouší a často 
berou drogy, jako je marihuana a pervitin, které jsou v Kolíně nejrozšířenější. K prvnímu 
kontaktu s alkoholem dochází v rodině. Například na besedách ve školách se žáky prvního 
stupně děti zcela otevřeně říkají, že chodí s rodiči do hospody, pijí pivo, vodku a při 
slavnostních příležitostech i šampaňské . Počet dětí závislých na alkoholu roste. Ve Středisku jich 
e~idují 200. I mezi návštěvníky pohostinských zařízení se mládež často objevuje. Pije nejvíce 
Pivo, hlavně v době oběda. Je zarážející., že klesá pití tvrdého alkoholu dospělými a roste jeho 
spotřeba dětmi. Dospělí mají méně peněz a tedy pokud si v restauraci "panáka" objednají, tak 
malého. Zato děti - alespoň některé - mají peněz plné kapsy. 

Nový most přes Labe působí rodičům školních dětí mnoho starostí. Krátkozrakost bývalých 
radních totiž přinesla městu dědictví, díky němuž cesta zálabských dětí za dalšími vědomostmi 
představuje každodenní riziko. Zpomalovací pásy neodstranily problémy, které musí vedení 6. ZŠ 
řešit ve spojitosti s dopravní situací, jež se podstatně změnila zprovozněním nového mostu přes 
Labe. Na silnici, vedoucí Ovčáreckou ulicí, se od jeho otevření v roce 1992 velmi zvýšil provoz, 
což nepřispívá k bezpečnosti školáků. Chyba se stala už v době, když tehdejší radní odsouhlasili 
návrh výstavby mostu právě v tomto úseku. V jiných městech se zaměřují na obchvaty a 
odklonění silničního provozu z center. Bezprostředně po otevření nového mostu se mohli vši~hni 
přesvědčit o mylnosti svého tvrzení, že zde budou řidiči dodržovat čtyřicetikilometrovou 
rychlost. Návrh, aby tu byly vybudovány umělé hrby, na nichž by musel každý řidič zpomalit, 
byl zamítnut, neboť se jedná o silnici první třídy. Radnici tehdy nezbylo nic jiného, než sáhnout 
do pokladny a nechat před školou položit zpomalující pásy. Ne každý je ale respektuje. A tak v 
každý vyučovací den tu městští policisté od půl osmé do osmi hodin zastavují řidiče, aby dětem 
umožnili bezpečný přechod . Odpoledne zde už ale policisté nejsou. Pásy měly problém vyřešit, 
nic takového se však nestalo. Auta přes ně projíždějí rychle a tak dochází k tomu, že 
bezpečnost provozu vzala za své a naopak díky jim se obytné domy v této části města chvějí. 
I ve škole už odpadávají kusy omítky ze stropu. Nehledě k tomu, že okna školy musejí být 
neustále zavřená. Když se totiž otevřou, není ve třídě slyšet vlastního slova. 
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22. 2. 

Šatny na plaveckém stadiónu jsou magnetem a také rájem pro zloděje. Je zcela 
nepochopitelné, že lidé, kteří se jdou koupat si berou různé cennosti, šperky i větší obnosy 
peněz . A někdy se stane, že o všechno přijdou . Zloději nechávají na pokoji oblečení . Krádeže 
podobného druhu jsou zaznamenávány poměrně často . Proto vedení areálu přistoupilo k mnoha 
opatřením, která by jim měla zabránit. Například jsou často obměňovány zámky, aby nezůstáv:!ly 
stále u stejných skříněk a dokonce jsou střídány mezi dámskými a pánskými šatnami. Byly zde 
instalovány cedule s upozorněním, že návštěvníci si mohou dražší věci uložit přímo u 
pokladníků. Na jiné bezpečnostní opatření v současné době peníze nejsou a tak kromě toho je 
nejdůležitější obranou proti zlodějům prevence. Nebrat si na plavečák nic cenného . Šatnářky 
totiž do šaten špatně vidí, většinou sedí i venku na chodbě a pijí pivo. Své činnosti se nevěnují dle 
mého dostatečně. Lidé sem často přicházejí s mobilními telefony a zapomenou je ve skříňce 
vypnout, který zloděj by pak odolal ? 

23. 2. 

O Strojírnách (bývalé Tatře) v loňské kronice i letos v lednu bylo již mnoho zápisů a dnes 
opět. Důvod není veselý-Fabrika je totiž již několik dní bez tepla. V dílnách se pohybuje teplota 
okolo pěti stupňů Celsia, v kancelářích kolem devíti . Lidem je zima a službu vypovídají i leckteré 
stroje . Strojírny totiž dluží miliónové částky za teplo kolínské Elektrárně a tak byl jeho 
přívod jednoduše zastaven. Není to ale jediný problém Strojíren. Peníze se nedostávají ani lla 
výplaty zaměstnanců a na zaplacení sociálního a zdravotního pojištění. Dílovedoucím a mistrům 
vedení doporučilo , aby si vzali dovolenou a nebo zůstali doma bez náhrady. Odborům se na 
letošek nepodařilo ani s vedením podepsat kolektivní smlouvu, kde jsou zakotvovány 
?ejdůležitější vztahy zaměstnavatele a zaměstnanců . Na nejbližší období je proto naplánováno 
Jednání s Elektrárnou. Pokud se obě strany nedohodnou ( Strojírny na zaplacení dluhu nemají) na 
nějakém řešení a přívod tepla zůstane uzavřen, pak mají lidé podle zákoníku práce právo zůstat 
doma za plnou mzdu. Je to ovšem věc relativní, protože závod stejně na výplaty nemá peníze. 
Jeho vedení to otevřeně přiznává , stejně jako to, že neplatí zdravotní ani sociální pojištění . 

Přístav ztratil téměř své poslání. I když je doprava vodní určitě levnější, velkou nevýhodou je 
doba přepravy. I přestože je kolínský přístav dostatečně vybaven , jen těžko hledá využití. Areál a 
část budovy pronajímá jiným firmám. Nyní se přístav probudil z několikaletého spánku a začíná 
zde být živo. Nyní se tam vykládá hydrát hlinitý a vozí do Lučebních závodů. Část této suroviny 
se překládá do plovoucího skladu a začíná se vykládat z lodi zásilka hnojiv pro Německo . Od 
dubna zde začne manipulace se stavebními materiály. Letos by měl Přístav přeložit kolem 120 -
130 tun zboží a rozšířen bude i jeho sortiment. První vlaštovkou v rozšiřování škály 
překládaného materiálu je zakázka pro firmu z Městce Králové. Pro tu se zde překládají hnojiva. 
Nedaří se však využívat velkoobjemové násypky. Počítá se proto , že Přístav bude vybaven 
manipulátorem, která jejich využití ještě lépe umožní . Novinkou je tu dlouhodobě zakotvená 
loď, která slouží jako plovoucí sklad o kapacitě 800-900 tun. Problémem však stále je exteriér 
Přístavu . Působí opravdu neutěšeným dojem - dřevěné polorozpadlé kůlny jsou hlavní vadou na 
kráse. Letos by tedy toto prostředí mělo doznat změny . Exteriér bude upraven s 
prostřednictvím profesionální firmy. 
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26. 2. 

Patnáct kapel z kolínských šestadvaceti, jejichž skladby se objevily na CD Kolín rock 2000, 
vystoupilo v sobotu U Vodvárků. Zbylé se nemohly zúčastnit, většinou pro onemocnění 
některého z hudebníků. Přesto zde bylo CD pokřtěno , a to sice vodou přímo od mlýna 
Radimských protože toto místo má literárně-výtvarnou tradici . Přestože na pokřtění byla 
použita labská voda, při křtu ani po něm pivo nechybělo a teklo proudem. Vzhledem k 
omezeným finančním možnostem byla vyrobena jen stovka dvojcédéček. Dostali je většinou 
samotní protagonisté. Ani toto množství by však nemohlo spatřit světlo světa, nebýt obětavců, 
~teří se neptali, kolik za pomoc při vydávání dostanou. Takže jejich vydání a následný koncert 
Je v Kolíně považován za největší akci, od vzniku rocku, protože tolik kapel se v Kolíně ještě 
nesešlo . Příznivce tohoto žánrů ostatně překvapilo i to, kolik kapel s tímto zaměřením v Kolíně 
existuje. Nikdo nevedl o nich přehled a jen se odhadovalo, že by jich mohlo být asi tak kolem 
1:. Nepočítalo se ani s tolika příznivci. Přestože plakátů mnoho nebylo rozmístěno , jak je 
v.rdět, milovníci této hudby mají své cesty, jak se o podobných akcích dozvědět a k Vodvárkům 
sr cestu našli. Pořadatelé chtěli udržet co největší pořádek a tak po celou dobu produkce dávali 
pozor, aby se do pronajatých prostor nedostal nikdo v podnapilém stavu, do něhož by se přivedl 
buď v jiné hospodě a nebo přímo zde v lokále. Pořádek se jim podařilo udržet až do poslední 
skladby, která zazněla kolem třetí hodiny ranní . Takže vše nepříjemné,k co se v tuto noc dělo 
v této části Kolína nespadá na vrub rocku a jeho příznivců . Na to jsou také muzikanti i 
fandové hrdi . MP musela několikrát zasahovat na Veltrubské ulici. Strážníci , kteří hlídkovali 
přímo na místě, uložili několika účastníkům této akce ( ovšem již v okamžiku, kdy opustili sál a 
b~li v ulicích města, blokové pokuty ve výši 200 korun za rušeni veřejného pořádku a noč {~)o 
kl,tdu . Krátce po půlnoci oznámila výčepní hospody U Vodvárků, kde se koncert konal, že na 
panských toaletách leží znečištěný muž a nehýbe se. Strážnici dotyčnému , který byl obtočený 
kolem záchodové místy, sice nahmatali puls, ale nepodařilo se jim ho probrat k vědomí proto byla 
na místo přivolána rychlá záchranná služba. Lékaři se povedlo muže probrat a postavit ho na 
nohy, takže nebyl nutný jeho následný převoz na protialkoholní záchytnou stanici . Každopádně z 
něj však doma měli radost, protože byl pozvracený, pomočený a pokálený a navíc se ještě 
vyválel ve špíně na záchodech. 

28.2. 

Také radnice se rozhodla zpřístupnit své prostory méně mobilním občanům . U nových budov je 
to samozřejmé, starší s tím mají problémy. Radnice musela na povolení dlouho čekat, protože 
vzhledem k připomínkám památkářů byl sveden boj o vzhled výtahu a také jeho umístění . Po 
dlouhých tahanicích přes okresní úřad a jeho nadřízené orgány se nakonec mohlo začít stavět 
Dnes se dostavil výsledek snah. 

Byla dokončena výstavba proskleného výtahu na radnici . Vše je doděláno , kolem uklizeno, 
upevněny jsou i sítě , které mají zabránit holubům usedat na tuto část budovy. Výtah zatím 
neslouží, čeká na kolaudaci . Je umístěn v atriu radnice a je vybudován jako přístavba k dvorní 
fasádě budovy. Výtahová šachta je prosklená, vstup do ní je veden z prostorů kolem jednotlivých 
Podlaží. Pro přístup osob se sníženou schopností pohybu a orientace je využit stávající 
bezbariérový vstup na úrovni prvního nadzemního podlaží přístupný z průchodu Městský 
s~olečenský dům . . Kombinace skla a mosazi spolu vskutku ladí, problémem ale jistě bude udržet 
vytah v naprosté čistotě . Děti budou přilepené na sklo, aby mohly být co nejblíže obrazu, který 
rukde jinde neuvidí. Všude totiž převládají neprůhledné stěny výtahu a tak je cestující ochuzen o 
Pohled do okolí, případně do šachty. 
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Dodavatelem stavby se stala dle výběrového řízení kolínská firma Kurs, dodávku osobního 
výtahu hydraulického s nosností 630 kg zajistila firma Výtahy Petersik. Stavba byla zahájena 
v polovině října loňského roku . Měla být hotova do dvou měsíců. Z důvodu změny konstrukce 
výtahové šachty tak, aby splňovala požadavky orgánů státní památkové péče a vlivem 
nepříznivých podmínek (montáž skleněné konstrukce se nesmí provádět za mrazu) byl konec 
výstavby posunut. 

29. 2. 

Ačkoliv se Koramu restrukturalizace nevyhnula, jako jednomu z mála podniků v Kolíně mu 
zánik nehrozí. Nyní zde pracuje 380 zaměstnanců , do konce května však bude zrušeno 21 
pracovních míst.Přestože se celkový pokles ekonomiky odrazil i zde do zvýšených výrobních 
~ákladů, k čemuž nemálo přispěl i růst světových cen ropy, drží si stále tato akciová společnost v 
CE nezastupitelné prvenství v produkci mazacích olejů a technologických kapalin. V posledních 
Ie~ech se tu zaměřili na rušení ekologicky závadných a technicky zastaralých provozů. Také 
vyrobní sortiment se změnil. Podnik se specializuje na výrobu mazacích olejů , plastických maziv a 
P~rafinových produktů. Průměrný roční objem výroby je více než jedna miliarda korun, což 
predstavuje výrobu asi 60.000 tun mazacích olejů , z toho kolem 11 .000 tun známého Mogulu . 
Ten pro vyšší výkonnostní třídy byl vyvíjen ve spolupráci se zahraničními firmami a testován v 
~ředních světových automobilkách. Například olej Mogul Felicia byl mladoboleslavskou 
s~odovkou vybrán vůbec za první náplň do automobilů tohoto druhu . Zvláštní skupinou jsou 
biOlogicky snadno odbouratelná maziva, vyráběná z řepkového oleje. Aplikována jsou tam, kde 
by běžné minerální oleje neúnosně zatěžovaly životní prostředí , zejména v chráněných oblastech, 
v lesnictví , zemědělství a vodním hospodářství. 
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1.3. 

Stát od letošního roku přistoupil konečně k tvrdým opatřením co se týče likvidace odpadů . Do 
této chvíle to bylo ponecháno více na občanovi , aby se rozhodl kde a jak bude likvidovat svůj 
odpad. Od loňského roku byla stanovena povinnost všem občanům prokázat, kde svůj odpad 
likvidují. Tak si mnozí vybírali místa, kde byl poplatek za odvoz co nejmenší - např. na vesnicích, 
na chatě . Od letošního roku je povinnost platit tam, kde má trvalé bydliště. Nesplnění této 
povinnosti bude trestáno. 
Podle zákona o odpadech jsou občané povinni zákonem stanoveným způsobem likvidovat svůj 
odpad. Mohou se bud' zapojit do systému, který vyhlásilo město a nebo jiným způsobem . 
Například svůj odpad shromažd'ovat a pak ho odvézt na řízenou skládku .... V tomto případě ale 
musí předložit potvrzení, jak svůj odpad zlikvidovali. Pokud se zapojí do městského systému, 
musí s Technickými službami uzavřít smlouvu o ceně za likvidaci odpadu, tj. za svoz, třídění a 
odvoz na skládku. Poslední únorový den byl posledním dnem termínu, kdy bylo možné tuto 
smlouvu uzavřít a fakticky tak zaplatit za službu, kterou Technické služby poskytují. Celkem 
uzavřelo Smlouvu o svozu a likvidaci komunálního odpadu s Technickými službami téměř 
8000 kolínských občanů. Do posledního únorového dne měli totiž čas. Byla stanovena tato lhůta 
k zaplacení poplatků za rok 2000. S upozorněním, že v případě nezaplacení se bude tvrdě 
~ostupovat. A hlavně- od dnešního dne jsou vyváženy popelnice, označené novou známkou. 
Cas tedy vypršel a nyní začíná pracovníkům MěÚ náročná mravenčí práce. Porovnat dvě 
da~abáze - evidenci obyvatel s evidencí lidí, kteří uzavřeli smlouvy a tak si zajistili likvidaci 
sveho komunálního odpadu. Určitě se najdou tací, kteří nezaplatili a budou muset být k 
zaplacení vyzvání. Bude jich však asi méně něž v loňském roce, protože smlouvu uzavřelo o 
1000 lidí více než ' . v roce 1999. 
Občané Kolína by neměli mít problémy, kam s 
odpadem. Jednak je velice dobře propracovaný 
systém sběru komunálního odpadu a do 
kontejnerů a popelnic a dále je vybudováno osm 
sběrných míst kam mohou občané odkládat 
odpad, kterÝ nepatří do kontejnerů a popelnic. 
!ato místa jsou nejen zřízena, ale také udržována a 
Je na nich vždy v provozní hodiny správce. A právě 
tato místa jsou kamenem úrazu. Navykli si sem 
totiž jezdit i mimokolínští a to se radnici nelíbí, 
vždyť ona doplácí na svoz a likvidaci komunálního odpadu a lidé z města , kteří sem se svým 
odpadem přijíždějí, mají tuto službu zaplacenou ve svém poplatku za likvidaci odpadu. Proto se 
radnice a Technické služby dohodly, že dojde ke změně provozního řádu na těchto místech a 
podle nového nařízení bude muset každý příchozí s odpadem prokázat, že je Kolíňák. Jinou 
možnost jak poznat občana města obsluha nemá. Všichni si uvědomují, že situaci by velmi 
lehce vyřešilo zavedení magnetických karet ke vstupu do svozových míst. Tyto karty by občané 
Kolína získali hned při uzavření smlouvy o svozu a likvidaci odpadu. Tato varianta je však v 
současnosti příliš velkou investicí, kterou si město nemůže dovolit. Technické služby dále 
hodlají zřídit v areálu svého ústředí zvláštní sběrný dvůr pro podnikatele a firmy. Za určitý 
finanční poplatek bude k dispozici jak místním, tak mimokolínským. 

I tak se ale najde spousta lidí, kteří vyhodí svůj odpad někde u silnice, nebo u lesa, aby ho 
nemuseli sebou vozit až do města. Zde jenom otevřou auto, vyhodí odpad a jedou dále. 
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Hladinu veřejného mínění v Kolíně - části Sendražic rozvířila v uplynulých týdnech zvěst , 
že Živa , majitel drůbežáren mezi Sendražicemi a Hradištkem, zde hodlá rozšiřovat výrobu a 
chovat zde 80.000 krůt. S tím měl být spojen požadavek na vytvoření ochranného pásma, které 
by zasáhlo část Sendražice až ke škole. Pásmo by totiž mělo mít poloměr 400 metrů . To už by 
bylo druhé ochranné pásmo, které by tuto vesnici postihlo. Obyvatelé by měli omezenou možnost 
výstavby, snížila by se z tohoto důvodu cena nemovitostí. Lidé se proti tomuto z~měru postavili a 
podepisovali petici. Radní k této záležitosti zaujali záporný postoj a žádost Zivy na zřízení 
ochranného hygienického pásma zamítli . Nejen proto, že by zasahovalo na značnou část území 
městské části, ale také do rekreační oblasti Hradištko . Majitel firmy proto ustoupil od svého 
záměru na chov krůt a zřídil zde výkrmnu kuřecích brojlerů. Pozměnil současně i výrobní 
technologii, která je šetrnější k životnímu prostředí a více vyhovuje normám Evropské unie. 
Takže řízení o novém hygienickém pásmu bylo přerušeno a bude vypracován nový návrh, 
reagující na výrobní změny . Občané si tedy prozatím oddychli, avšak čekají , co bude dáiZda 
se totiž opět nezačne z obou objektů šířit charakteristický zápach, jaký zde bylo možné cítit 
dříve, když zde byla velkovýrobna vajec. 

Kupující se dnes na trhu setkali s naprosto nezvyklým jevem. Prodavači jim vypisovali při 
placení účtenky . A tak se stalo i to, co nebývá obvyklé na trhu - u stánků s ovocem a zeleninou 
se tvořily menší fronty.Lidé brblali, na trhu jsou totiž zvyklí co nejrychleji nakoupit a odejít. 
Ačkoliv jsou z kamenných obchodů zvyklí na pokladní bloky, berou si je, prohlížejí a kontrolují , 
zda byl nákup účtován správně, tady je najednou nepotřebují. Možná také proto. že 
~akoupených položek není mnoho. Každý si koupí jen to, co potřebuje k okamžité spotřebě a to 
SI lehce sečte i sám zpaměti . Lidé tedy moc spokojeni nebyli, i když je třeba vidět, že toto 
opatření není namířeno proti nim, aby je zdržovalo a připravovalo o čas, ale proti nepoctivým 
prodejcům, kteří by mohli zatajit svůj příjem a připravit tak stát o daně . Proč najednou kupující 
dostávali účtenky? 1. března totiž začala platit novela živnostenského. Podle ní podnikatel, 
provozující živnost v režimu živnostenského zákona je povinen vydávat doklady o prodeji zboží a 
0 poskytnutí služby, pokud částka, kterou má člověk zaplatit, přesáhne 20 korun. Na dokladu 
musí být uvedeno označení podnikatele obchodním jménem a identifikačním číslem, datum 
prodeje nebo poskytnutí služby a cena. V některých případech - například při prodeji jízdenek v 
autobuse, a při prodeji cenin, denního tisku . . . . musí tento doklad vydat jen tehdy, je-li o to 
požádán. Kopie dokladů je podnikatel povinen uchovávat po tři roky od jejich vydání. 
Neznamená to, že každý prodejce musí mít pokladnu, může vydávat i ručně psaný paragon. 
Jak se časem ukázalo , pokladní bloky se vydávaly jen krátký čas, pak se vše vrátilo do starých 
kolejí. 

4.- 5. 3. 

Česká republika je často místem, kde zakotví - chtě nebo nechtě Rumuni, Ukrajinci, 
Afghánci, lidé ze Srí Lanky, Indie i z Afrických zemí, kteří se k nám dostanou většinou ilegálně. 
Buď u nás skončí omylem - často mívají totiž namířeno do Německa a nebo jiné západní 
ekonomicky silné země a převaděči je doslova napálí tak, že jim řeknou , že už tam jsou. Když 
prohlédnou svůj omyl, je již pozdě, protože to už bývají v rukách policistů . Stává se také, že . 
přímo u nás hledají útočiště a většinou požádají o azyl V takových případech se pak dostávají 
do uprchlických táborů , kde čekají na svůj další osud, to znamená bud' na udělení azylu nebo 
zamítnutí jejich žádosti. Ještě před tím, než o azyl požádají a anebo i poté, co je jim žádost 
Zamítnuta, se potulují po republice ( dokud nejsou Policií zadrženi), živí se všelijak a někteří i 
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žebraj í. Přespávají na nádražích, v kanálech ( odkud jsou ovšem Policií vykazováni ) a když je 
léto, tak i v parcích atd ... Přítomnost těchto lidí je samozřejmá v Praze a dalších větších městech . 
Kolínu se zatím tito lidé vyhýbali, až do dneška. V noci se v nádražní hale ubytovala skupinka 
Rumunů . Jednalo se o dvě rodiny se třemi malými dětmi. Rodiny vlastnily azylové průkazy a 
původně měly namířeno do azylového tábora v Mladé Boleslavi. Moc se jim tam asi nechtělo a 
tak si všichni udělali přestávku v Kolíně na nádraží ČD a tvářili se spokojeně. O něco méně 
spokojenější byli cestující a pracovníci Českých drah, protože skupinka se chovala velmi hlučně , 
dělala kolem sebe nepořádek a obtěžovala ostatní cestující. Tak to trvalo celou noc. Ráno už to 
pracovnice Českých drah nevydržela a zavolala strážníky Městské policie. Za její asistence ak 
rodiny nastoupily do vlaku, strážníci počkali, až se vlak rozjede a pak už byl na nádraží klid. 

7. 3. 

Domov důchodců , starý dům s výhledem na Kmochův ostrov toho má již jistě dost za sebou . 
Alespoň zvenku to tak vypadá. Cestující vlakem, kteří čekají zde na zastávce si mohou prohlížet 
dostatečně dlouho a usoudí, že je v katastrofálním stavu. Omítka je opadaná, celkově vypadá 
nepřitažlivě. Zahájit rekonstrukce již bylo nezbytně nutné. 
Na další etapu rekonstrukce domova důchodců uvolnilo město ze svého rozpočtu 5 mil. Kč . 
Vypisuje výběrové řízení na kompletní renovaci budovy s tím, že každý rok bude provedena 
určitá část podle finančních možností města. Loňské opravy tohoto zařízení stály přes 3 mil. Kč 
a byly určeny pouze na renovaci interiérů. Letos se počítá nejdříve s výměnou všech oken a 
pokud zbydou nějaké peníze bude se operativně rozhodovat, na jaké účely se použijí. Během 
loňských prací musela být část seniorů přestěhována do budovy bývalé českobrodské porodnice. 
Při nadcházející rekonstrukci zůstanou všichni obyvatelé domova důchodců v tomto zařízení. 
Loňské stěhování se totiž velmi prodražilo, byla vyčerpána skoro celá rezerva. Takže letos 
všechny stavební práce budou prováděny za provozu. Na 88 obyvatel domova tedy čeká pouze 
přemísťování z pokoje do pokoje. Rekonstrukce bude stát asi 20 mil. Kč. Město v této 
souvislosti také zažádalo o několikarniliónovou státní dotaci. Na rozhodnutí ministerstva pro 
místní rozvoj však stále ještě čeká . 

Počet lidí bez zaměstnání se stále zvysuJe. V prumeru je v okrese jedenáctiprocentní 
nezaměstnanost . Vzhledem k větší koncentraci lidí v Kolíně je ve městě ještě větší. S ohledem 
na tento stav přibývá lidí bez finančních prostředků a tím pádem i rodin, které nemají za co 
koupit základní věci . Takže se rozmáhá prodej na dluh, ovšem tento způsob nákupu je 
limitován ochotou prodavačů. Někteří dávají ochotně, jiní ale zásadně odmítají s tím, že kdo 
nemá peníze, nemůže chtít zboží a že dluhy dělají vlastně jen další dluhy.Je pravidlem, že na 
dluh prodávají zejména prodavači a majitelé menších obchodů se smíšeným zbožím, koloniálů , 
kteří svoji klientelu znají a vědí, komu mohou takto prodat a komu nikoliv . To znamená. že 
musejí mít jistotu, že dotyčný svůj dluh splatí, jakmile bude mít peníze. To znamená, až dostane 
sociální dávky . Situaci to však neřeší. Sotva takový člověk dostane sociální dávky, zaplatí dluhu 
~ může stejným způsobem nakupovat znova. Zboží na dluh nelze pořídit v supermarketech, kde 
Je velká anonymita a prodavači s kupujícími se neznají, ani ve středně velkých obchodech -
například v Burku. Takže již z tohoto je zřejmé, že v Kolíně mnoho možností na nákup na dluh 
není . Je ale zcela běžné, že v malém obchodě nakupuje na dluh i čtvrtina zákazníků . Většinou se 
na dluh nakupují základní potraviny, jako chleba a mléko, případně další potraviny, ale také 
alkohol a cigarety. Ti prodavači, kteří na dluh dají, však o tom nemluví a chrání soukromí svých 
zákazníků . O tom, že nakupují na dluh, však nemluví ani sami zákazníci. 
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8.3. 

Na oddělení nukleární medicíny v kolínské nemocnici je v pracovních dnech nepřetržitě v 
provozu jedno z velmi moderních snímacích zařízení , na němž jsou vyšetřováni pacienti z 
několika okresů. Jde o dvouhlavou gamakameru, pomocí níž mohou lékaři získat rychlé 
obrazové informace o orgánech lidského těla, včetně kostí, a to v trojrozměrném vidění. Na 
rozdíl od rentgenu jsou tak schopni po podání malého množství radioaktivní látky vydávající 
záření nemocnému, zjistit funkčnost tkání. Ročně je zde vyšetřeno více než 6 600 pacientů a 
provedeno na 10.000 výkonů. K tomuto oddělení patří i imunoanalytická laboratoř, kudy projde 
téměř 39.000 krevních vzorků.Oddělení nukleární medicíny v Kolíně bylo původně první okresní 
radioizotopovou laboratoří v celé ČR. Vzniklo v roce 1964. Do přízemí opraveného 
gynekologického pavilonu, kde nyní působí, se přestěhovalo před pěti lety. Tehdy dostalo 
moderní vybavení, včetně gamakamery. Jedno z nejběžnějších vyšetření zde, se nazývá 
scintigrafie kostí. Kamerou je ale také možné zjistit funkčnost ledvin, prokrvení srdečního svalu, 
mozku, ventilaci a prokrvení plic. Ke složitějším výkonům patří například prokazování zánětu 
pomocí označených bílých krvinek. Zařízení slouží i k včasnému objevení možných metastáz 
nebo zhoubných nádorů . Kromě toho zde lékaři vyšetřují i akutní případy lidí po úrazech. 
Všechny metody jsou velice citlivé a zároveň bezbolestné a šetrné. Člověk při nich podstupuje 
~?imální rizika, srovnatelná s pořízením rentgenového snímku, u dětí se vždy zvažuje, zda je 
nz_tko srovnatelné s přínosem . Nejmladšímu pacientovi, kterého zde měli, bylo šest týdnů, 
neJstaršímu 90 let. Vyšetření je časově náročné a někdy může trvat i několik hodin . Pokud je 
potřeba, zůstane sestra u pacienta po celou dobu prohlídky. Na oddělení se zabývají jen 
ambulantní léčbou, protože nemají žádná lůžka. Při závažném onemocnění kostí a kloubů 
podávají pacientovi léčebné látky, takzvané radionuklidy, jednorázově v ampulích. Podobných 
oddělení je nyní v ČR kolem 50. Nejbližší je v Benešově, Chrudimi, Havlíčkově Brodě, Hradci 
Králové a v Praze. Naopak chybí v sousedních o okresech Kutná Hora a Nymburk, odkud sem 
také jezdí pacienti. Kapacita gamakamery nestačí a proto je v provozu bez jakékoliv časové 
rezervy a tak se stává, že u naléhavého případu je nutné pacienta vyšetřit mezi řádně 
objednanými. Tím se zvyšují nároky na organizační schopnosti personálu a jeho dobrou 
komunikaci s ostatními pacienty, nebot' doba čekání zde se tím prodlouží . Pacienti to většinou 
Pochopí, ale najdou se i takoví, kteří hubují, když nepřijdou na řadu přesně v čase, na který byli 
objednání. Vzhledem k počtu pacientů by byla potřeba ještě jedna gamakamera, ale zatím na ni 
nejsou peníze. Její cena se totiž pohybuje v miliónech korun. 

Nové obchodní středisko v Kolíně - Kaufland - je teprve ve výstavbě.První zákazníky by mělo 
přivítat už za pár týdnů. Přesto již nyní plní pokladnu, i když ne svoji, ale Městské policie. Ta 
totiž využila uzavírky ulice Za Nemocnicí, která je překopána pro instalaci inženýrských sítí 
V~doucích k budoucímu obchodu. Řidiči motorových vozidel to však nevzali na vědomí a touto 
u~cí projíždějí , i když jim to zakazuje dopravní značka. Městští strážníci číhají na provinilce 
nekdy skryti za keři, někdy přímo na silnici a rozdávají pokutové bloky a inkasují 200 až 300 
korun od jednoho. Není výjimkou, že v silnějším provozu pokutují i 25 řidičů za hodinu. Mnuzí 
do zakázané zóny vjeli úmyslně, s nadějí, že budou mít štěstí a projedou, někteří to tak činí 
automaticky, protože jsou tak zvyklí a dopravní značku přidrátovanou na sloupu veřejného 
osvětlení nezaregistrovali . Podle řidičů by bylo férovější, kdyby přímo na silnici byla zábrana s 
označením slepá ulice a zákaz vjezdu. Policisté naopak tvrdí , že za nepozornost - v tomto případě 
za přehlédnutí dopravní značky - se musí platit. 

38 



9.3. 

Lidé z Družstevní ulice přivolali městskou policii, protože ulicí obcházela skupina podomních 
obchodníků a nabízela nádobí. (Několikanásobně dražší než v obchodech). Lidé si nepřáli jejich 
přítomnost, ale prodejci se nedali odradit. Lidé mají z takovýchto prodejců strach, protože jimi 
prodávané nádobí se tváří jako pravé nerezové, avšak jsou to padělky a každý si raději dvakrát 
~ozmyslí, než za ně vydá peníze, protože neví, co se s výrobkem stane, až se začne používat ani 
Jestli je vůbec zdravotně nezávadný. Na druhou stranu ani tito prodejci sami o sobě nebudí 
důvěru a lidé spíše mají strach, že využijí jejich chvilkové soustředěnosti na prodávané nádobí a 
něco jim doma ukradnou. Takže výsledek je, že chování a jednání těchto obchodníků je 
považováno za otravné a nepříjemný zásah do soukromí lidí. Strážníci dvojici domluvili a 
doporučili jí opustit sídliště a nevnucovat se tam, kde o ně nikdo nestojí. 

Další "prodejce" zadrželi strážníci MP ve Sluneční ulici v Kolíně . Jednalo se o čtyři lidi . Muž 
a žena mluvili česky, dva muži rusky. Když je kontrolovali policisté, neměli u sebe žádné doklady, 
zato však několik chladičů a hliníkových profilů . Na obvodním oddělení Policie ČR se zjistilo, že 
se jedná o třiatřicetiletého muže z Moskvy a jeho o rok mladšího kamaráda z Litvy. Česká 
dvojice pocházela z Peček, stejně jako všechny věci , které měli u sebe. Ty se ztratily z bývalého 
Výzkumného ústavu v Pečkách . Muž z Peček přiznal , že tentokrát s cizinci v prostorách ústavu 
nebyl, ale již před 14 dny tam demontoval hliníkové radiátory, které pak v Kolíně prodal, ale už si 
~epamatuje, kolik za ně dostal. Oba cizince policie zajistila, protože vzniklo důvodné podezření , 
ze se na území republiky zdržují nelegálně . 

10. 3. 

v Nové kino v Kolíně (Kino 99) je nové po mnoha stránkách. Dá se říci , že bylo vlastně štěstím , 
ze se město nedohodlo s majitelem budovy na Zálabí. Toto kino je daleko hezčí , pohodlnější a 
reprezentativnější. I když vládne všude nedostatek financí, za to, co bylo , se kino vybavilo 
vskutku pěkně a moderně . Stejně jako v městském divadle je zde totiž bezbariérový přístup a 
mohou sem také bez obav přijít sluchově postižení. V obou kulturních zařízeních mají totiž 
návštěvníci možnost požádat o zapojení indikační smyčky, díky níž budou moci představení 
Vnímat jako každý jiný divák. V divadle se navíc buduje bezbariérová toaleta, jejíž otevření 
bude dalším krokem k usnadnění života tělesně postiženým. 

V ulici na Hradbách byla otevřena nová prodejna kuřecím masem a je od svého otevření 
neustále obležená. Prodávají se zde totiž nejlevnější kuřata v Kolíně. Stehna za 31 Kč/1 kg, křídla 
za 23 Kč/1 kg, prsa za 109 Kč/lkg. Celé chlazené kuře se prodává za 37 Kč/. Doposud byla 
nejlevnější kuřata za 38,90 Kč/1 kg v Delvitě. Jistě, že tyto ceny přitahují , ale největším hitem 
této prodejny, kvůli němuž se zde stojí fronty, jsou kuřecí kostry s křidélky . Jedná se o cr1

'1U 

kuřecí kostru, z níž bylo ořezáno maso. Pořád zde ale nějaké ještě zůstává a tak se tyto kostry 
kupují nejen na polévku, ale také pro domácí mazlíčky lidí - pro pejsky a kočičky. Jeden kilogram 
totiž stojí 8 Kč a na kilo je pořádný pytlík kostí se zbytky masa. Lidé se snaží ušetřit a tento 
krám si získal ihned oblibu mezi hospodyňkama . 
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12.3. 

Nedělní odpoledne nebylo právě příjemné pro devatenáctiletého mladíka z Kolína.Mladík se 
sám dostavil do nemocnice s tím, že ho v Benešově ulici porazilo auto . Lékaři ihned uvědomili 
policii a ta se začala případem zabývat. Zjistilo se, že mladý muž v místech, zvaných U Lenina, 
vběhl zprava do jízdní dráhy osobnímu autu, jedoucímu na Štítary. Jeho řidič již nestačil auto 
ubrzdit a přední částí vozu do chodce narazil. Ten utrpěl otřes mozku a měl naražená žebra, jak 
zase zjistili lékaři po jeho příchodu do nemocnice. Neznámý řidič ani nezastavil a ujel. 
Chodec zůstal ležet na silnici . Po chvilce se zvedl a odešel domů. Bylo mu ale špatně a proto se 
vypravil do nemocnice, kde zůstal hospitalizován"na chirurgickém oddělení. 
Rušné nedělní odpoledne měli i v restauraci Tatra v Pražské ulici. Podnapilý muž tu totiž 
poškodil výčepní stojan. Na místo byla přivolána hlídka Policie ČR a strážníci MP . Muži zákc a 
zjistili, že opilec je dvaatřicetiletý Kolíňák, který se zde dožadoval dalšího piva a hostinský mu 
ho - vzhledem k jeho značné podnapilosti - nechtěl natočit. Proto se muž rozzuřil, otočil třikrát 
dokola výčepním pultem, čímž způsobil škodu 3000 Kč a utekl. Obě hlídky se za opilcem 
Y"Jpravili domů, protože k jeho smůle ho někteří z hostů znali a věděli , kde bydlí. Muži zákona 
zazvonili a požádali ho, aby se legitimoval, což on odmítl. Proto byl vyzván, aby policisty 
následoval na obvodní oddělení, což také odmítal. Hlídka ho tedy po další marné výzvě naložila 
do služebního auta a odvezla. Opilec se však nehodlal vzdát jen tak lehce a pustil se do jednoho 
z policistů. Udeřil ho pěstí do obličeje . Celá záležitost se proto začala vyšetřovat také jako útok 
na veřejného činitele . Hlavní aktér byl nakonec umístěn na protialkoholní záchytnou stanici, kde 
mu také příslušným přístrojem naměřili 1, 7 4 promile alkoholu v krvi. N apadený strážník musel 
být ošetřen v nemocnici . Opilec při zákroku zraněn nebyl. 

13. 3. 

Nejúspěšnějším pekařem v Kolíně je pan Hankovec. Kdysi omšelou prodejnu postu , ě 
~elebuje, rozšiřuje nabídku prodávaných výrobků a také občas udělá nějaké slevové akce, na což 
hdé rádi slyší. 

Prodejce pečiva Jan Hankovec rozšiřuje nabídku. Až dosud měl ve svém rohovém obchůdku 
nedávno zcela rekonstruovaném pouze prodejnu pečiva a chleba.Lidé si tu mohli nakoupit to , na 
co měli zrovna chuť, to dostali do papírového sáčku se jménem firmy či pytlíku bez nápisu . Teplé 
křupavé rohlíky pak snědl ještě na cestě do práce nebo si je nechal až do práce. Hankovec však 
dosud nevyužíval všechny prostory. Zbyl mu zde ještě koutek, který dlouho čekal na svou chvíli. 
Celková rekonstrukce proběhla celkem rychle. Vymalovalo se na bílo, umístily se sem pulty, 
dřevěné vysoké stolky a židličky barové výšky, to aby sem asi nechodili starší občané . Protože 
SvŮj záměr zveřejnil Hankovec již dávno před samotnou realizací, neměl nouzi najít pracovnice 
do tohoto úseku . Práce je zde náročné a není ani moc dobře placená. Ranní směna nastupuje již ve 
3,30 tak, aby v pět hodin mohlo být bez problému otevřeno a mohli být nasyceni první ranní ptáci . 
Prodávají se zde kromě pekařských výrobků i chlebíčky a saláty. Za náročnou obsluhu si zde 
mohou vydělat mzdu o něco vyšší než je minimální, tj. asi 4000 Kč čistého. Na dnešní život j~ ~o 
skutečně velice skromná odměna za měsíční práci. Nicméně své zákazníky si jídlo samozřejmě 
našlo, protože uspokojení základních potřeb patří k tomu nejdůležitějšímu. 
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Prodejna " U Hankovců" na rohu Pražské ulice patří k 
velmi vyhledávaným. Nejen pro bohatý sortiment - rohlíky, 
housky v mnoha provedeních, sladké pečivo, 18 druhů 
chleba, sladké i slané zákusky, balené sušenky, .. . , ale také 
pro vynikající chuť těchto výrobků a to, že jsou na pultě 
stále čerstvé . Není proto divu, že jsou zde stále kupující . 
Majitel obchodu se rozhodl nabídku ještě zpestřit. V 
těsném sousedství dosavadní prodejny, z nevyužitých 

skladových prostor vybudoval a otevřel další prodejní prostory s úplným sortimentem 
prodávaného z boží, avšak navíc vybavené stolečky. Vše se zde bude konzumovat " na stojáka" 
' tak se říká zařízení s vysokými stoly, u nichž se při jídle a pití stojí. Potěšitelné je, že u dvou 
těchto pultíkových stolů jsou vysoké židle s opěradly, kam mohou rodiče posadit své malé děti , 
protože ty jednak na vysoký stůl nedosáhnou a ani tímto způsobem ve stoje jíst a pít je;tě 
neumějí.Prodávat se zde budou (kromě pekařského sortimentu) hlavně teplé a studené nápoje. 
Takže když si někdo koupí něco sladkého , může k tomu mít i kávu .. . V první den přišlo mnoho 
lidí. Pokoukali, koupili a nebo také nekoupili. Pro všechny zde právě v den otevření byl 
připraven velký dárek . Veškerý sortiment obchodu se v tento den prodával o 30 procent 
levněji. I tato skutečnost přilákala mnoho lidí, protože se na tom nechalo i něco ušetřit 
Například obyčejný chléb stál 12 Kč místo 18, rohlík 80 haléřů místo 1,20 Kč atd . Takže 
mnoho kupujících přišlo vlastně za slevou. 

14. 3. 

Novela školského zákona umožňuje dětem ze zvláštních škol přestup do základních škol. V 
Kolíně se však nesetkává s ohlasem, zájem neprojevují ani děti ani rodiče. Podle výsledků 
speciálně pedagogického centra byli na možný přestup navrženi dva žáci , ale jejich rodiče 
neprojevili zájem. O možnosti přestupu vědí všichni ředitelé zvláštních škol, ale ze všech 
přicházejí zprávy o nezájmu rodičů . Například ve zvláštní škole v Komenského ulici ro ;če 
neprojevují žádnou snahu a vše tedy závisí na aktivitě školy. Ta se souhlasem rodičů dá dítě 
vyšetřit ve speciálně-pedagogickém centru, kde jsou zjištěny jeho aktuální intelektové možnosti . 
Rodiče jsou potom seznámeni s výsledky a s dalšími případnými možnostmi. Podle pedagogů je 
přestup pro dítě na jedné straně dobrý, protože se v ZŠ více naučí a později při skončení 
povinné školní docházky mají větší možnosti dalšího uplatnění. Na druhé straně se však musí 
Počítat s tím, že dítě přestupem do základní školy ztratí minimálně dva roky, protože pokud 
0v~ejde například na konci třetího ročníku, musí podle svých znalostí nastoupit nejvýše do druhé 
tndy. V souvislosti s možností těchto přestupů dochází však i k opačnému a hlavně 
n:~ádoucímu jevu. Zatímco ze zvláštni školy žáci odcházet nechtějí , přicházejí sem žádosti o 
PnJetí dětí z vyšších ročníků základních škol. Jde jim především o to, aby si zkrátili dobu , 
strávenou ve škole. Děti totiž mají ze základní školy větší znalosti a tak mohou naopak 
n~stoupit do vyšší třídy, než kterou absolvovali v ZŠ. Takové žáky ale škola nebere, protože u 
IUch nejde o zájem plynouci ze sníženého intelektu, nýbrž o snížený zájem o práci . 

15. 3. 

V celé republice nejsou ničím výjimečným soutěže krásy pro mladá svobodná děvčata i pro 
vdané ženy s dětmi (soutěž o nejkrásnější maminku) . V Kolíně sáhli dokonce po nejmladších 
krasavicich, po třináctiletých děvčatech . Dům dětí a mládeže totiž pro ně vyhlásil soutěž krásy, 
nazvanou "Šťastná třináctka". Spojeni těchto dvou slov se pořadatelům zdálo jako velice 
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šťastné, protože číslo 13 bývá pověrčivými lidmi označováno jako nešťastné. A proč prave 
třináctileté dívenky? Protože jsou ještě dětmi , ale tváří se jako dospělé a mnohdy si nevědí rady 
se svým sebevědomím. Hezké jsou všechny a v soutěži vlastně ani ještě nemůže jít o krásu 
tělesnou, ale duševní. Proto také děvčata měla předvést v soutěžních disciplínách své umění ve 
slovním projevu, pohotovosti a dovednosti . Soutěžící i diváci, složení především z rodičů a 
kamarádů soutěžících, prožili hezké chvíle. Vítězkou se stala Bára dubnická. Drobounké 
děvčátko, které si ve volné soutěžní disciplíně zvolilo aerobik ( nebyla jediná, koho to napadlo a 
0 to těžší měla konkurenci) a po vyhlášení výsledků se tvářila velice rozpačitě. Byla moc ráda a 
říkala , že v tuto chvíli myslí spíš na kamarádky, které její štěstí neměly . Oporou po celou 
?~bu soutěže pro ni byli její rodiče v hledišti, kteří jí na soutěž pořídili nové oblečení a večer na 
JeJí počest uspořádali malou oslavu. z plyšového medvěda, kterého vyhrála, měla velkou radost. 
O balíček kosmetiky se hodlala rozdělit s maminkou. Odměnou pro soutěžící i diváky pak bylo 
vystoupení zpěváka Karla Zicha. Zazpíval své hity a když spustil v rokenrolovém rytmu, 
P,0~upávali si do taktu děti i dospělí. Svou vítězku si zvolilo i publikum podle sympatií. Stala se 
Jl Sárka Hanzelínová. K zabezpečení celé akce napomohli i sponzoři - Sodovkárna Vavruška, 
Hračkářstaví Málek a distributorky kosmetické firmy Oriflame. Také Karel Zich zde vystoupil bez 
nároku na honorář. 
Při příležitosti této soutěže vyhlásil anketu o nejsympatičtější dívku také Kolínský deník . 
~ostupně byly zveřejňovány fotografie a několikařádkové představení všech finalistek ( bylo 
Jtch 14) a čtenáři měli hlasovat o té, která se jim líbí nejvíce. Zvítězila Veronika Svojšová. Od 
redakce obdržela velkého plyšového slona. 

17. 3. 

V noci byl v objektu firmy Thermo King přistižen jednačtyřicetiletý muž z Libenic, jak krade 
14 kilogramů měděných trubek. Po výslechu a zadokumentování trestného činu na obvodním 
oddělení Policie ČR byl propuštěn . Byla to však tvrdá nátura a vidiny téměř bezpracného zisku 
se nehodlal vzdát.( Měděné dráty vykupují Sběrné suroviny - cca 40 Kč/kg) . O několik hodin 
později, asi ve tři čtvrti na čtyři ráno, ho policisté přistihli na Starokolínské ulici, jak tlačí 
stavební kolečko s jiným kradeným zbožím. Tentokrát se jednalo o měděné kabely, pocházející z 
~loupání do dílny Českých drah v ulici K Dílnám. Zde zloděj rozbil okno, v ponku nalezl pilku na 
zelezo, kterou si uřízl ze svářecího agregátu tři měděné kabely. Ty si pak naložil na kolečko , které 
nalezl v jiné části dílny. Dohromady majitelům způsobil škodu za 6 tisíc korun - to na poničených 
objektech při vloupání. Nakradený materiál musel zůstat na místě. 

Linecké koláčky se sypaly po ulici Na louži. Stalo se to kolem osmé hodiny ráno, když se 
sesypalo z projíždějícího auta několik přepravek s tímto zbožím.Řidič se vydal k nejbližší 
telefonní budce přivolat pomoc a toho využili lidé, jimž se to před domem přihodilo . Byli velice 
pohotoví a hned je začali uklízet do svého domu. Městské policii pak řekli , že je uklízejí proto, 
aby je někdo neukradl. Leč ta jim nevěřila a protože přivlastnění si cizí věci je trestné, bude mít 
tento nedovolený sběr koláčků dohru na Policii ČR. 

Nad ránem skončil jubilejní desátý erotický ples firmy Willi , která prodává erotické pomůc:.y . 
V Kolíně již existuje téměř I O let stále na stejném místě u Delvity. Rovněž její prodejní program 
se nezměnil. Nabízí spodní prádlo jak dámské tak pánské. Vedle toho prodává i erotické 
Pomůcky, videokazety a rovněž se zabývá zásilkovou službou. Cílem firmy není pořádat plesy, 
ale lidé si tento ples vyžádali. V polovině ledna firma natiskla vstupenky a bez plakátů jich bylo 
během dvanácti hodin devadesát procent vyprodáno. Kromě běžného předtančení obohatil 
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program plesu i dámský a pánský sriptýz, lesbo show, hostesky nahoře bez, několik amatérských 
svlékačů z publika a travestiti . Zklamáním naopak byla neúčast parno herce Roberta 
Rosenbergera a jeho live sex. Bohatá byla i tombola a lístky do ní prodávaly hostesky , oblečené 
jen ve spodních kalhotkách. Ples proběhl celkem klidně a v mezích slušnosti, přiměřených 
tomuto typu zábavy. Jen manželský pár z Prahy, který do Kolína přijel plesat ponese dozvuky, 
protože mu bylo sděleno obvinění pro trestný čin útoku na veřejného činitele . Oba manželé ( 3 5 a 
36 let) se na plese opili a slovně i fyzicky začali napadat další hosty. Pořadatelé přivolali 
strážníka MP a žena odmítla prokázat svoji totožnost. Místo toho mu dala facku a z uniformy 
mu strhla služební odznak. 

20. 3. 

Židovský hřbitov se den po dni mění v park a jeho nový správce, Stanislav Valta, zde má plné 
ruce práce. Ve chvílích svého volna, o sobotách a nedělích , zde likviduje vše, co sem za 
uplynulá desetiletí zavál vítr, vše, co za mlčenlivými zdmi vybujelo a vyrostlo samo, ale i to, co 
sem lidé nanosili a naházeli a z čeho udělali smetiště .. Hřbitov byl po této době v neuvěřitelně 
zanedbaném stavu. Vše bylo zarostlé starou trávou, plevelnými keři , hroby byly kolem dokola 
o~otané šňůrami břečťanu a obalené mechem, takže mnohdy ani nebyly vidět. V bezprostřední 
bhzkosti hřbitova stojí garáže a odpad vzniklý při údržbě aut lidé po celá léta házeli jednoduše 
~řes hřbitovní zed'. Dnes je pohled na hřbitov mnohem lepší. Na požádání je veřejnosti přístupný , 
Jinak je zavřený . Za vstupní branou návštěvníka přivítá již skutečný park. Dříve tu byly jen tušené 
?áhrobky a náhrobní kameny, dnes jsou odkryté a z nápisů už lze pročítat historii . Z nejhoršího 
Je tedy hřbitov venku, ještě je třeba dočistit zadní část hřbitova a pak nastane snad ta nejhorší 
P~áce a to je vykopávání pařezů . Někdo tu dříve uřezal stromy a pařezy nechal. Každoročně z 
ntch vyrážejí pruty. Vykopané pařezy odvezou Technické služby na skládku. Při procházce 
hřbitovem tu jsou také vidět stopy vandalizmu. Nový správce zatím napočítal stovku 
Pokácených a vyvrácených pomníků . Jeden po druhém čistí a připravuje je na zpětné usazení . 
Vesměs jsou z mramoru nebo z pískovce. Některé jsou skutečně hodně těžké a dát je na původní 
místo bez mechanizace nepůjde, musí pomoci trojnožka, zvedák a horolezecké lano . Jejich 
oprava je konečnou prací na hřbitově. Pak nastane čas na opravu zdí. Jsou totiž na několika 
místech spadlé, někde jsou patrné známky uvolnění materiálu . 

21. 3. 

V Římě se konal VII. Mezinárodní festival sborového zpěvu, nazvaný " Orlanda di Lasso" . 
Mezi 17 soubory z celého světa se ho zúčastnil i kolínský komorní sbor kolínské Základní 
Umělecké školy Cantus Laetus. Soutěž se konala v chrámu sv. Ignáce. Kostel s dlouhým 
dozvukem nevyhovoval rychlým skladbám , na což naši s náročným repertoárem trochu 
doplatili. V obrovské konkurenci ale získali bronzovou medaili. Medaile nebyly udělovány 
Podle pořadí, ale podle dosaženého bodového zisku stříbro uniklo o pouhé čtyři desetiny bodu . 
Pro uměleckou vedoucí Janu Mančalovou byl zájezd do Říma doslova křížovou cestou . Zmatky a 
nedostatky způsobené najatou cestovní kanceláří se spojily s nepříliš kvalitní organizací festivalu , 
což mělo vliv na nervozitu celého souboru, která vyvrcholila rozpory uvnitř souboru . Vše<'t..ny 
Pohromy však byly vyváženy duchovním vlivem vatikánských bazilik a poutních míst a generální 
audiencí u Svatého Otce ( Jana Pavla II .) v bazilice sv. Petra. Kolínský soubor stál úplně 
Vpředu a papeže měl takřka na dosah ruky. Kolínský soubor si také vybrali redaktoři Radia 
~ atikán pro zvukovou reportáž a tak ještě v době, kdy jeho členové byli v Římě, mohli v jeho 
ceském vysílání doma slyšet dojmy svých blízkých z audience. Janě Mančalové se cestou do 
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Říma splnilo hned několik přání. Soubor si zazpíval u hrobu sv. Františka v bazilice v Asisi , 
večer po skončení soutěže dostal nečekaně možnost zpívat při mši u sv. Ignáce. Spolu s ostatními 
sbory si pak zazpíval i při mši v bazilice sv. Pavla za hradbami. 

25. 3. 

Sobotní odpoledne si pro svůj lup vybrali čtyři muži z Kolína a jako místo zvolili supermarket 
Delvita. Neunikli však pozornosti zaměstnanců obchodu, kteří volali hlídku MP s tím, že se v 
~bchodě pohybují čtyři Romové, kteří tu byli již několikráte zadrženi pro krádež a je podezření, 
ze kradou opět. Než ale strážníci přijeli na místo, podařilo se mužům i s odcizeným zbožím z 
prodejny utéci. Hlídka tři z nich zadržela v ulici Na Hradbách a dalšího později dopadla v místě 
Jeho trvalého bydliště. Zboží v hodnotě téměř pět set korun bylo nalezeno u další osoby, která 
se na samotné krádeži nepodílela a odcizené věci si chovala pod kalhoty . Protože dotyční 
Romové byli již několikrát vyšetřování pro majetkovou trestnou činnost, městská policie 
záležitost neřešila blokovou pokutou, ale předala je přestupkové komisi městského úřadu . 
Podvodníka odhalili v sobotu i v restauraci U Lva na Jiráskově náměstí, kde se jeden z hostů 
Pokoušel zaplatit útratu falešnou pětitisícovou bankovkou . Když obsluha peníze odmítla přijmout , 
dotyčný chtěl utéci bez zaplacení, protože moc dobře věděl, že se dopouští trestného činu . Měl 
ale smůlu . Zatímco se jeden číšník s ním dohadoval, druhý zavolal hlídku MP. Ta byla na místě 
dříve, než se hostu podařilo prchnout. Protože padělání a rozšiřování falešných peněz je u nás 
trestným činem, byl muž předán Policii ČR k dalšímu šetření. 

26.3. 

Hrozivě vypadala situace, kdy se v neděli sjela do objektu obchodních tiskáren v Plynárenské 
ulici dvě hasičská auta. V tiskárnách hořela desetibarevná hlubotisková rotačka na výrobu 
flexibilních obalů (chlouba podniku). Jakmile vypukl, začali zaměstnanci hasit, takže se iim 
~odařilo zabránit dalšímu šíření ohně a za své vzal jen jeden tiskový agregát. Původně se tedy 
skoda odhadovala na půl miliónu korun, díky úsilí lidí však bude o něco nižší. Do práce byli 
Povolání ihned údržbáři a opraváři, takže ještě během noci na pondělí bylo vše uvedeno do 
Pořádku a výroba se opět rozjela a v pondělí ráno bylo vše v naprostém pořádku. Vliv na chod 
Podniku tento požár neměl. Avšak byl velkým nebezpečím pro samotné město . Podnik je plný 
barev , papíru a jiných hořlavých látek. 

25.- 26. 3. 

Nad ránem- ve tři čtvrti na čtyři - si hlídka MP povšimla ve Veltrubské ulici osobního auta, 
které značnou rychlostí vyrazilo a pokračovalo do ulice na Louži, zabočilo do Ovčárecké, kterou 
Projelo v protisměru a ujíždělo směrem na Sendražice. Strážníci se vydali za vozidlem. U Korama 
se jim ho podařilo předjet, ale řidič auto střelhbitě otočil a opět velkou rychlostí ujížděl do 
centra. Po sjetí nadjezdu prudce zabrzdil a přes zákaz odbočování odbočil do Jablonského ulice, 
kd_e zastavil a vystoupil z vozu. Na první pohled bylo strážníků jasné, že před jízdou pil. A ne 
~alo, protože se vysloveně okolo auta motal.Na dotaz, proč ohrožoval svou jízdou sebe i ostatní 
Ucastníky silničního provozu, odpovídal jednadvacetiletý mladík značně arogantně . O celé události 
byla vyrozuměna Policie ČR, která celý případ převzala do vyšetřování. 
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Večer pak procházela pěší hlídka l\1P Kouřimskou ulicí a jedna z kolemjdoucích žen jí 
oznámila, že u prodejny hraček je rozbitá výkladní skříň a že prý viděla dva muže, kteří to 
udělali a pak utekli směrem k náměstí. Jednoho z nich prý zná od vidění. Mezi tím telefonoval na 
služebnu jiný svědek, který si všiml, jak jeden z vandalů zašel do Městského společenského 
domu. Vandaly hledala hlídka l\1P i Policie ČR. Právě té se podařilo jednoho z nich zadržet na 
Karlově náměstí. Dvacetiletému muži , který se k rozbití výlohy přiznal, naměřili 2, 41 promile 
alkoholu v dechu. Putoval se prospat na záchytnou stanici a čeká na něj zaplacení škody za 
r~zbitou výkladní skříň ve výši 5000 Kč. On sám z ní nic neukradl a naštěstí to nenapadlo ani 
rukoho jiného, kteří šli právě okolo. Jinak by byla škoda větší. 

U hotelu American probíhají stavební práce. Do léta má vedle této restaurace vyrůst 
přístavba, v níž by měla být umístěna "formanka" (tak se říká hospodě, kde je možné ve stoje a 
rychle vypít pivo, snít jednoduché občerstvení, například párek ... ) Na střeše této přístavby ještě 
bude kavárenská terasa a za přístavbou zahrádka pro posezení u stolků. Tato stavba vyplní 
mezeru mezi touto restaurací a vedlejším domem (jak se ukáže později stane se předmětem 
velkých sporů díky pochybení stavebního úřadu) Díky těmto pracem byly odhaleny archeologické 
nálezy. Došlo však k nevyčíslitelné škodě. Na místě totiž byly nalezeny dva objekty z doby před 
založením Kolína a jeden ze středověku. Pracovníci kolínského Muzea požadovali provedení 
archeologického průzkumu ještě před zahájením stavebních prací, protože se zde něco 
podobného předpokládalo, ale majitel tento požadavek nerespektoval. Místo se totiž nachází 
nedaleko bývalého hradu, o němž se z archeologického hlediska nic neví. Na místě dále byla 
nalezena bývalá odpadní jímka s množstvím keramiky. Naopak, základy domu, který zde měl stát 
a které byly očekávány, se nenašly. Vzniklá škoda je těžko vyčíslitelná, protože většina 
zajímavých nálezů je vybagrována a archeologové nemohou dále zdržovat stavbu. K poškození 
lokality přispělo i to, že za socialismu zde byla nádrž, pravděpodobně benzínová. 

27.3. 

Kolínská nemocnice je před rekonstrukcí, stát na ni uvolnil 
55 miliónů korun. Zdravotníci jsou za tuto částku velice 
Vděčni a prostavějí ji, ale potřebovali by částku o několik 
~esítek miliónů korun větší. Doufají, že v průběhu oprav se 
Jlm podaří další peníze získat, protože jinak by se práce 
zpomalovaly a rekonstrukce by asi nemohla být dokončena. 
Ja~o první přijde na řadu interna, jejíž budova pochází z 
nu_n~lého století. Právě internu hodnotilo před dvěma roky ··. ,)\))? 
Mintsterstvo zdravotnictví při kontrole jako nejhorší a byla také předmětem výtek vůči ředitelství 
nemocnice. 

To se při obhajování požadavku na státní dotaci hájilo nejen tímto stavem interny, ale i celé 
nemocnice s tím, že z plateb od pojišťovny není možné uskutečnit potřebnou rekonstrukci. ( 
~~příklad na interně jsou ještě nyní pokoje pro 11 pacientů) . Renovace se bude týkat všech 
luzkových i ambulantních oddělení, které se v budově interny v současné době nacházejí. Nový 
kabát tedy dostane interna, krční , neurologie a také rentgen a prostory pro rehabilitaci . Během 
prováděných prací budou pacienti přemísťováni na novou lůžkovou onkologii a další oddělení, 
kde budou k dispozici lůžka navíc. Tuto situaci chce nemocnice řešit využitím vlastních zd1 v~:l, 
takže budou muset vypomoci i oddělení, kterých se rekonstrukce jinak vůbec netýká. Podle 
nynějších plánů by měla celá rekonstrukce být dokončena do konce příštího roku. 
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Na výstavbu útulku pro opuštěná zvířata určilo město ve svém rozpočtu tři miliony korun, 
ačkoliv původní požadavek zněl na 5 miliónů korun. Co se týče umístění útulku, existovalo 
několik možností, ale nakonec byla vybrána první varianta a přechodný domov pro nalezená 
zvířata bude vystavěn v prostorách u kolínské čistírny odpadních vod. Protože v rozpočtu bylo na 
útulek určeno méně peněz, než kolik je potřeba, bude stavba rozvržena na dvě části . Začne se asi 
letos v září a pokračovat se bude v příštím roce. Několik posledních let se o zatoulaná zvířata 
nalezená v katastru města Kolína stará Městská policie, která má dva speciální kotce, zakoupené 
kolínským Spolkem ochránců zvířat. Od října 1997 , kdy začala MP nalezené psy evidovat, 
nalezla nové pány více než 200 těchto zvířat, což znamená, že k domovu pomohli strážníci 
dvěma nalezencům týdně. Kapacita nového kolínského útulku bude 28 zvířat, ale bude sloužit 
pouze pro Kolín a jeho nejbližší okolí . Obecní úřady tedy budou muset i nadále vozit nalezené 
psy do vzdálenější Kutné Hory nebo se o ně podle nového veterinárního zákona postarat samy. 
Někteří občané namítají, že útulek bude malý. Město a veterináři argumentují tím, že by nebyl 
problém vybudovat ho větší , ale problémem by bylo zbavovat se velkého počtu zvířat. Zatím 
Ještě není jasné, kolik lidí bude v novém zařízení zaměstnáno. 

28. 3. 

Jeden z členů MZ pravděpodobně zneužil svého postavení . To se projednávalo právě na MZ. 
Starostka Zdenka Majerová na začátku zasedání městského zastupitelstva vyzvala jeho člena 
Ondřeje Plašila (ODS), aby vysvětlil svoje stanovisko k zakoupení pozemků od kolínské firmy 
Chalupa. Zmíněná společnost totiž městu dluží na nájemné částku pohybující se kolem 800.000 
korun. Ta měla být uhrazena prodejem pozemků U Jána, které chtělo město výhodně odkoupit za 
Zhruba 1,5 miliónu korun a vystavět zde místní komunikaci a dva rodinné domky. Týden po 
zasedání zastupitelstva, které odkoupení plochy o výměře 2500 metrů čtverečních schválilo, 
Ondřej Plašil tyto pozemky koupil. To město velice mrzí. Jedná se totiž o strategické pozemky a 
~í~to odkoupením měl být zaplacen dluh. Nutno podotknout, že společnost Chalupa dlužnou 
~astku stále neuhradila. Ondřej Plašil se hájil tím, že je to jeho soukromá záležitost a že ho mrzí , 
Je-li takto veřejně skandalizován. Dostal prý od pana Chalupy nabídku, s níž souhlasil a pan 
Chalupa prý mu řekl, že městu pozemky neprodá. O několik chvil později dodal, že chtěl tuto 
strategickou záležitost s vedením města "rytířsky" vyřešit. Někteří zastupitelé vyjádřili názor ( F. 
Ledvina KSČM), že Ondřej Plašil zneužil svého postavení zastupitele a měl by z toho vyvodit 
důsledky. Přispěchal mu na pomoc jeho stranický kolega a poslanec parlamentu ČR Milan 
~abrnoch, který řekl, že by považoval za velice podivné, kdyby si někdo nemohl něco koupit 
Jenom proto, že je členem zastupitelstva. Událost vyvolala rozruch i u přítomné veřejnosti , která 
toto jednání považuje za podlost a zneužití pravomoci . 

30. 3. 

Zastupitelé po dlouhé diskusi odsouhlasili stavbu obchvatu. Konečné rozhodnutí padlo po 
t~měř tříhodinovém jednání, Proti upřednostnění vybudování tranzitního dopravního systému byli 
Predevším členové ODS. Problematika byla projednávána za nebývale velké účasti veřejnosti a 
rozhodovalo se mezi upřednostněním dostavby průtahu a teprve potom vybudováním 
obchvatu. Jedná se o velmi závažný problém, mnoho let v Kolíně diskutovaný. Zastánci obou 
variant dopravního řešeni považuji tu svou za nejlepší a neexistuje dokument, který by radní 
nutil nebo alespoň motivoval pro jednu ze staveb. Přitom je třeba řešit situaci nejen pro řidiče, 
k~eří do Kolína nechtějí na své cestě zajížděť, ale i pro ty, kteří sem jezdit musí .Nelze 
Prehlédnout, že podle statistik projede denně Kolínem 15- 20.000 vozidel. Zvažovalo se i to, že 
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pokud by byl postaven průtah, mohlo by se ukázat , že obchvat není potřeba i to, že v případě 
stavby obchvatu zabere ještě nějaký čas majetkoprávní příprava, takže by se mohlo začít stavět v 
roce 2004, průtah o dva roky dříve . Nakonec zvítězil obchvat za půl miliardy korun s tím, že 
otázka vnitroměstské dopravy bude řešena v návaznosti na jeho dokončení. 

31.3. 

Fialkový ples - Ples Korama Kolín 

Plesovou sezonu zakončil jeden z nejoblíbenějších a zároveň nejnavštěvovanějších plesů . Do 
svého názvu si vzal jarní květinu, které sice již kvetou , ale s plesem nemají mnoho společného 
ani do té míry , že by se zde rozdávaly. Vstupenky byly již 14 dní před plesem vyprodané, kdo 
chtěl jít, musel se spoléhat na to, že někdo vstupenky do pokladny vrátí. Lidé se začali scházet 2 
hodiny před oficiálním začátkem . Důvodem byla lákavá tombola. Protože pořadatelé měli již 
bohaté zkušenosti, dávali na každou osobu 3 lístky. Na každém bylo hned napsáno, zda vyhrává a 
co, či nikoliv. 

Při vstupu každá žena obdržela orchidej v živném roztoku. K věty byly drobné, barvy bílá, růžová 
nebo růžovobílá . Věci bylo možné odložit v šatně a pak již zbývalo vyhledat místo stanovené na 
Vstupence. Pak se muži vrhali pro výhru, která byla opravdu pěkná . Nebyly to žádné drobnosti. 
Byla tady spousta spotřebičů do kuchyně (šlehače, mixéry), hrnečky, pro muže nářadí , pivo a 
samozřejmě Koramo věnovalo spoustu modrých kanistrů s olejem. Již v 7,30 byla tombola zcela 
rozebraná a tak se již čekalo na oficiální začátek. 

Výzdoba nebyla zas tak oslňující. Na stěně za pódiem byli pořadatelé - Koramo a AFK. Z balkónu 
vysely dva deštníky -jeden červeno-bílý, druhý modro-bílý - oba s nápisem Mogul. 

Připraveny byly dvě kapely -jedna kolínská (hrála spíše moderní rychlejší písničky a ploužáky) a 
druhá, jak už ke Koramu patří, moravská- Vacenovjaci (pocházejí z rodiště generálního ředitele 
Korama, předvedli zase klasiku - polku, valčík ... ) . Mezi ostatními se zcela vyjímali svým 
oblečením- kroje (černé kalhoty, bílé košile a nějaký ten klobouk s péry). Kapely se střídaly . Bylo 
Zajímavé, přestože zde byli v průměru lidé ve věku kolem 40 let, více je na parket lákaly ploužáky 
a moderní písničky než polka a valčík. V přestávkách se promenádovaly po parketu dívky ve 
spodním prádle nebo plavkách. Pravděpodobně to nebyly profesionální modelky, o čemž svědčila 
shrbená záda a lajdácká chůze. 

Na Průběh plesu dohlížel generální ředitel , jehož místo bylo v přízemí, na stupínku uprostřed . 
Unavení tanečníci se zotavovali díky jídlu a pití. Již tradičně se zde točilo pivo Krušovické, totální 
abstinenti se mohli napít minerálky, totální neabstinenti zase tvrdého alkoholu . Protože jde o nóbl 
Ples, žádné pospávající nebo silně podnapilé osoby zde nebyly . 
Kromě pití se zde podávala pečená kuřata, obložené chlebíčky. Ale jak už to bývá, většina má 
hluboko do kapsy, tak se všichni řádně najedli před plesem, aby vydrželi do rána a nemuseli r:<:1iš 
utrácet. Ale číšníci to nosili na velkých platech a vypadalo to tak lákavě . 

Po půlnoci se postupně lidé začali trousit domů, ale konec ještě nebyl, tančit se mohlo až do 2 
hodin 
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1.4. 

Cestující Městskou autobusovou dopravou si ode dneška musí na jízdu připlatit. Městská rada 
totiž rozhodla upravit ceny jízdného v autobusech MAD. Důvodem bylo neustálé zdražování 
Pohonných hmot. Veškeré jízdenky jsou v předprodeji zdraženy pouze o jednu korunu. Ode 
?neška se tedy jezdí za 6 korun nebo se slevou za tři koruny. Nadále zůstává možnost nákupu 
JÍzdenky i u řidiče, ovšem s třetinovou přirážkou, tedy za osm korun. Jediný, kdo může být 
novými cenami potěšen, jsou lidé starší 80 let, kteří mohou jezdit, stejně jako děti předškolního 
~ěku, úplně zdarma. Lidé na 70 let mohou jako novinku používat zlevněné tzv . žákovské 
Jizdenky za tři koruny. Zřetelněji se zdražení projeví pouze u průkazkových známek.( Jedná se 
průkazku, malou kartičku, na které je vylepena známka v určité hodnotě. Tato průkazka je 
JÍzdním dokladem). Měsíční stojí nyní 200 korun (zlevněné žákovské a důchodcovské 80 korun). 
Výhodnější, čtvrtletní známky jsou za 550 korun a zlevněné za 220 korun. 

Kolínská MAD přepraví ročně 2,5 miliónu cestujících, průkazek na slevu využívá kromě školáků, 
okolo 2000 lidí. Poslední zdražení jízdného se v Kolíně uskutečnilo před třemi lety. Provozovatel 
MAD si od nových cen jízdenek slibuje spravedlivější podíl cestující veřejnosti na neúměrně 
dotovaném jízdném. Navíc sjednocení žákovských a důchodcovských slev přinese rychlejší 
odbavování cestujících při předprodeji. 
Přepravní řád z minulých Jet zůstává v platnosti. Do autobusu se 
nastupuje předními dveřmi, kde řidič cestující odbaví.To znamená, že 
zkontroluje, zda cestující má platnou jízdenku a znehodnotí ji 
Přetržením a pokud cestující jízdenku nemá z předprodeje, 
prodá mu ji . Z přepravy může vyloučit opilce a vzteklé psy,žadatelé 
slev a adepti bezplatné přepravy se musí prezentovat platnými 
Průkazy totožnosti s podobenkou - ne černobílou ale barevnou. 

Dnešním dnem také podražuje vstupné na plavecký bazén . Základní vstupné sice zůstává 
stejné, ale každá půlhodina navíc bude stát dospělé 1 O a děti 5 korun. Novinkou pro 
návštěvníky je rodinné vstupné, které na hodinu činí 70 korun a také to, že skupiny nad 1 O lidí 
mohou získat desetiprocentní slevu. Další novou věcí je možnost zakoupení klubové karty za 
2000 Kč a ta platí i do venkovního bazénu. Další klubová karta je za 3600 korun a mohou ji 
Yyužívat i návštěvníci sauny. Důvodem pro zvýšení cen vstupného je nejen zvýšení cen 
Vodného a stočného, ale i cen energií. To je z hlediska ekonomického pochopitelné, ale 
vysvětlujte to lidem jejichž platy zůstávají takřka beze změny a všechno se kolem jenom zdraŽuJe. 

!&m: vstupného na plaveckém stadionu v Kolíně od 1.4.2000 
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Úprava cen vstupného na plaveckém stadionu v Kolíně od 1. 4. 2000 

Místo Druh Ca s Vstupné r. 2000 v Kč 

Vnitřní bazén Dospělí 1hodina 25 

Dospělí 2 hodiny 40 

Za každou započatou 1/2 hodinu navíc 10 

Děti 1 hodina 20 

Děti 2 hodiny 30 

Za každou započatou 1/2 hodinu navíc 5 
Rodinné vstupné 2-3 děti 1 hodina 70 

2 hodiny 110 

3 hodiny 140 

Hromadné vstupné nad 30 osob Sleva 10% 
Club karta bez sauny roční, včetně venkovního bazénu 2 100 
Club karta včetně sauny roční, včetně venkovního bazénu 3 600 
Sauna Dospělí 60 

Děti 30 
Venkovní bazén Dospělí Celý den 40 

Děti Celý den 25 
Dospěl í Po 16. hodině 20 
Děti Po 16. hodině 15 



4. 4. 

Kolín se těší na nové kostelní zvony, o nich právě nyní probíhají závěrečná jednání. Byly 
~beslány 3 firmy, zabývající se touto výrobou - dvě jsou české, jedna rakouská se sídlem v 
Ceských Budějovicích ( Perner, která už ve dvacátých letech odlévala nové zvony pro 
~artoloměje a nyní se opět uchází o zakázku) .. Obálky s jejich návrhy budou otevřeny 19. dubna a 
Jednotlivé návrhy posoudí komise složená ze zástupců města, církve, památkového ústavu a 
okresního úřadu . Dva nebo tři nové zvony (vše závisí na finanční náročnosti jednotlivých firem) 
budou pak zavěšeny v chrámu sv. Bartoloměje místo zálabských zvonů od sv. Víta, a dále zvonů 
Václava a Sanktusníka, které sem byly za války v roce 1942 přeneseny a tak se uchránili 
rekvizicím. Zvon Vít, patřící také na Zálabí, bude v chrámu ponechán pro sladění s novými 
zvonařskými přírůstky. V současné době je ve věži sv. Víta na Zálabí pouze jediný zvon, nazvaný 
Slepička . V požadavcích pro zvonařské firmy je i přemístění starých zvonů na jejich původní 
místa včetně úpravy jejich zavěšení. Poté, co budou návrhy zhodnoceny a případné nejasnosti 
Upřesněny, měly by začít vlastní práce, kterou je termínovány předběžně koncem srpna. Jednou z 
Podmínek je totiž požadavek dodání zvonů tak, aby mohly být na kolínské posvícení posvěceny . 

-:,. Podle zástupců firem jsou prý schopni připravit zvony dole na zemi, kde proběhne obřad 
svěcení a pak zvony zvednout nahoru a během bohoslužby v kostele je zavěsit a na konci mše na 
ně, zatím ručně, zazvonit. Jinak budou již na elektrický pohon. Nevyřešenou ještě zůstává otázka 
výzdoby jednotlivých zvonů . To byla záležitost pana Kamarýta, ale ten koncem března zemřel. 
Přesto však se na tomto záměru pracuje dál a počet zvonů i jejich podoba by měly být známy do 
konce dubna. 

;V 

v Největší střední školou v Kolíně i v celém okrese ( 750 studentů) je nyní Střední odborná 
skol a a Střední odborné učiliště spojů a elektrotechniky, které vzniklo k 1. 9.1997 splynutím dvou 
velkých kolínských škol - Integrované střední školy technické a Středního odborného učiliště 
poštovního a telekomunikačního. Ekonomicky výhodné splynutí obou subjektů bylo podmíněno 
1 velkou příbuzností vyučovaných oborů, především v oblasti elektrotechniky. Nyní připravuje 
žáky v elektrotechnických, telekomunikačních a poštovních oborech, a to jak čtyřletých 
~tudijních s maturitou, tak ve tříletých učebních, zakončených závěrečnou zkouškou, po jejímž 
Uspěšném absolvování obdrží žáci výuční list. Kromě studia pro žáky, kteří přicházejí ze 
~ákladních škol, organizuje škola také nástavbové studium pro absolventy tříletých oborů , a to 
Jak ve formě denní, tak v tříleté dálkové formě . Pro školní rok 2000/2001 nabízí škola celkem 
šest oborů v denním a jeden v dálkovém nástavbovém studiu. Nově zde bude otevřen studijní 
obor Poštovní a peněžní služby. Poskytne dívkám i chlapcům vzdělání v oblasti ekonomiky, 
účetnictví, práva, výpočetní techniky, dvou cizích jazyků a především poštovních služeb. Tento 
středoškolský obor obsahuje vedle teoretické přípravy 3-4 hodiny praxe týdně . Příbuzný rJ..,or 
Poštovní manipulant je rovněž čtyřletí s maturitou, ale jako obor učilištního typu je orientován 
Více na praxi . K jeho výuce slouží kromě specializovaných učeben i první žákovská poštovna v 
republice, která je na kolínském sídlišti. Žáci se zde už od prvního ročníku setkávají s živý 
Poštovním provozem. V oblasti elektrotechniky je jednoznačně největší zájem o obor Mechanik 
elektronik. Prvé dva roky všichni studenti absolvují vedle všeobecně vzdělávacích předmětů 
studium základů elektrotechnických předmětů a elektrotechniky. Teprve na konci druhého 
ročníku si zvolí specializaci - organizační a výpočetní techniku, číslicovou a výpočetní techniku 
nebo telekomunikační techniku. Již podruhé vznikne také sportovní třída se zaměřením na 
kopanou. Ta nabídne vedle kompletního studia oboru tři hodiny tělesné výchovy týdně, 
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dvakrát týdně dopolední a čtyřikrát 
mistrovskými zápasy. 

8. 4. 

týdně odpolední trénink spolu s přípravnými a 

V Kolíně se konal poslední ples sezóny. Byl živnostenský. V této sezóně bylo v Kolíně plesů 
málo. Bylo to dáno tím, že se vůbec nekonaly ( až na jeden dálkového nástavbového studia 
Soukromé střední podnikatelské školy ) maturitní plesy, protože v kolínských středních školách 
~ebyly maturitní ročníky . To bylo dáno tím, že před čtyřmi roky byla prodloužena povinná 
skalní docházka na 9 let takže v tomto roce osmáci nešli do středních škol, ale dále do deváté 
třídy . To znamená, že ; tomto roce se první ročníky vůbec neotevíraly a po čtyřech letech tedy 
u maturit chyběly . Plesů tedy bylo méně a o to větší byl zájem o ty, které se konaly. Kdo si 
neobstaral včas vstupenku, plesat nešel. Navíc koupě vstupenky byla ještě komplikovaná tím, že 
letos poprvé se vstupenky na všechny plesy neprodávaly v MSD, ale pouze u pořadatelů Po 
loňských zkušenostech, kdy bylo plesů hodně a zájem o ně menší, se pořadatelé snažili ples 
zpestřovat různým programem, který však dopředu jen neradi prozrazovali. Spíše naznačili a o 
zbytku mluvili jako o překvapení atd. Takže na většině bylo předtančení a další program podle 
charakteru plesu. Například erotický ples měl striptýz a podobný program, fialkový ples 
taneční vystoupení profesionálů a kromě toho každý žena dostala orchidej , na živnostenském 
vystupovali mažoretky i děti z mateřské školy a byla zde i módní přehlídka dámského prádla a 
každý pár na uvítanou obdržel přípitek.. . . Výtěžek z tohoto živnostenského plesu byl určen na 
Podporu Společnosti dialýzovaných a transplantovaných při kolínské nemocnici . Tento svůj 
~áměr pořadatelé ohlásili kupředu a přednosta hemodialyzačního oddělení kolínské nemocnice 
Jim předem veřejně v místním tisku poděkoval . I když živnostníci neslibovali a ani on 
neočekával horentní sumu, vyjádřil vděčnost i za jakoukoliv malou částku . Slíbil, že dar 
nebude rozkraden ani vytunelován, ale použit na zpříjemnění života lidem, kteří mají nemocné 
ledviny a jsou odkázáni na dialyzační centru a nebo zde očekávají transplantaci. Částka nepůjde 
na léčení , to je plně hrazeno pojišťovnami. Zmíněná společnost pro nemocné připraví to, co by 
si jinak nemohli - vzhledem ke svému onemocnění - dovolit, rekreační pobyt. To znamená,že 
nemocní odjedou se zdravotnickým doprovodem, vybaveným příslušnými přístroji , takže nemocní 
~e budou moci podrobit léčebné proceduře přímo v rekreačním středisku. Zdravý člověk toto 
Jen těžko ocení . Pro nemocné je to však vzácnost, kterou si za normálních okolností, kdy musí 
Průměrně třikrát v týdnu docházet na léčebné procesy, odepřít. 

K~átce po dvaadvacáté hodině večer bylo na služebnu MP telefonicky oznámeno rušení nočního 
khdu účastníky koncertu v Barbucha baru. Přivolaná hlídka na místě upozornila provozovatele 
baru na přílišnou hlučnost produkce. Ten se po odjezdu strážníků nezmenšil, ale naopak ještě 
ZVýšil, takže na další oznámení obyvatel okolních domů městská policie k baru vyjížděla znovu. 
Provozovatel zařízení se s hlídkou po druhé odmítal bavit a obhajoval se tím, že se jedná o 
soukromou akci, takže s přílišným hlukem nemůže nic dělat. Městská policie však byla jiného 
názoru a celou záležitost předala přestupkové komisi MěÚ. 

Nemilé překvapení čekalo odpoledne při odchodu ze školy na žáka Střední odborné školy spojů . 
Neměl se totiž do čeho obout, protože mu někdo ukradl ze šatny sportovní boty, v nichž ráno 
do školy přišel. Nakonec šel domů v obuvi, kterou nosí ve škole na přezutí a celá záležitost 
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bude mít ještě dohru . Protože 
předána k šetření Policii ČR. 

ll. 4. 

cena odcizené věci přesáhla dva tisíce korun, byla krádež 

V Kolíně se připravuje založení pobočky Regionální rozvojové agentury Střední Čechy . Začne 
fungovat souběžně s projektem budování prumyslové zóny ve městě. Město totiž získalo 
finanční prostředky za prodej práv k akciím energetických společností a jejich významnou část 
hodlá investovat do svého ekonomického rozvoje, tedy i do prumyslové zóny. Regionální 
rozvojová agentura vznikla v loňském roce jako sdružení právnických osob, jehož cílem je 
zpřístupnit svým členům, tedy obcím a městům, jejich sdružením, hospodářským komorám a 
a~rárním komorám, finanční prostředky, plynoucí z takzvaných strukturálních či 
Predstrukturálních fondů Evropské unie. Tato možnost zpřístupnění peněz z Evropské unie byla 
POdmíněna vznikem sítě Regionálních rozvojových agentur v celé republice za předem 
stanovených podmínek. Středočeská agentura podmínky splňuje a je reprezentativním zástupcem 
středních Čech v oblasti administrace rozvojových projektů. Jí připravené projekty splňují 
~ormální i věcné podmínky, nezbytné pro zařazení do příslušných programů. Informace jsou 
Jedním ze základních produktů agentury. Například pokud se některý ze starostů dozví o 
c~ystaném vládním programu, který by jeho obec mohl zajímat a chtěl by se dozvědět více, musel 
az dosud podstoupit složitou cestu dotazů na ministerstvech či jiných vládních institucích. Nyní se 
může obrátit přímo na agenturu. Ta mu dodá nejen příslušné informace, ale může pro příslušnou 
obec připravit i žádost o vstup do tohoto programu nebo zpracovat pro ni podklady. 

v Historie zdravotnického školství v Kolíně sahá do 40. let. V roce 1949 zde byla založena Vyšší 
skola sociálně zdravotní . V tomto školním roce si tedy připomíná padesátileté výročí svého 
založení. Od roku 1961 do roku 1979 měla škola statut Krajské střední zdravotnické školy, která 
vychovávala zdravotní sestry, dětské sestry, porodní asistentky, farmaceutické a zdravotní 
laboranty. V současné době jsou na škole vyučovány tři obory denního studia: všeobecná sestra, 
farmaceutický laborant, zdravotní laborant a dálkově při zaměstnání obor všeobecná sestra. 
Absolventi školy získávají úplné střední odborné vzdělání , uplatnění najdou ve státních i 
nestátních zdravotnických zařízeních. Vzdělávání zahrnuje předměty teoretické i výuku 
Praktickou . Praktická výuka se odehrává v odborných učebnách a laboratořích školy a ve 
zdravotnických zařízeních . Velmi dobrá je spolupráce s kolínskou nemocnicí , kde jsou na pěti 
odděleních pracoviště odborného praktického vyučování. V tomto školním roce (1999/2000) 
bylo otevřeno, včetně dálkového studia, celkem ll tříd s 277 žáky. Od založení školy až dosud 
vy.šlo z učeben 4657 žáků, z toho 1935 zdravotních sester, 1116 dětských sester, 1057 porodních 
asistentek, 342 laborantů a 207 zdravotních laborantů. Převážná část absolventů pracuje ve 
~dravotnických zařízeních . Pro některé studenty je škola dobrou přípravou pro studium na vysoké 
s~ole . Tato kolínská škola, která je státní a jejímž zřizovatelem je Ministerstvo školství, mládeže a 
telovýchovy ČR, je bezplatná. Má rovněž domov mládeže, kde bydlí žákyně ze vzdálenějších 
míst. Jeho kapacita je 57 lůžek. V budově školy nechybějí odborné ošetřovatelské učebny, 
~aboratoře, promítací učebny, učebna pro výuku psychologie a jazyků, výpočetní techniky s 
Internetem, knihovna, tělocvična a posilovna. Mimoškolní aktivity žákyň jsou spojeny s 
odborným zaměřením školy. Žákyně rovněž na požádání poskytují zdravotnický dozor při 
společenských akcích ve městě. Podle zájmu žáků se pořádají olympiády (soutěže) ve znalostech 
z chemie, cizích jazyků a sportovně zaměřené . 
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12. 4. 

V Kolíně jsou stále oblíbené nedělní trhy ve Štítarech. Mají dlouhou tradici a jsou známy v 
širokém okolí . Pravidelně je navštěvují lidé z Kutnohorska, Benešovska, Pardubicka Původně 
začínaly jako chovatelské, dnes tam lze koupit také zboží běžně prodávané na burzách ( boty, 
oděvy, .. . ), ale drobná zvířata a potřeby pro jejich chov tam lze stále koupit především a 
právě kvůli tomu se sem lidé sjíždějí.Pořadatel , ZO ČSCH Kolín I, pro tento areal vypracoval 
ve spolupráci s veterináři tržní řád, který je vizitkou těchto trhů . 

1. Trhy jsou pořádány po celý rok a to vždy v neděli dopoledne v zimních měsících od 6.00 do 
10.00 hodin, v jarních měsících od 5.00 do 10.00 hodin v souladu s organizačním řádem . 

2. Za provoz trhu v prostorách areálu zodpovídá ZO ČSCH 1, prostřednictvím svých pořadatelů 
a správce tržiště. 

3 ~a trhu je možno prodávat a směňovat všechny druhy zdravých zvířat začleněných do 
CSCH( králíky, drůbež hrabavou i vodní, holuby, okrasné ptactvo, kožešino vá zvířa t a , 
akvarijní a terarijní zvířata, psy, kočky, kůzlata a jehňata do stáří 3 měsíců) , prodej potravin 
živočišného původu je povolen jen za podmínek stanovených Okresní veterinární správou v 
Kolíně. 

4· Klece s nabízenými zvířaty budou označeny jménem a bydlištěm chovatele. 

5 Zakazuje se prodej prasat, dospělých koz, ovcí, koček neznámého původu . Dále je zakázáno 
usmrcovat zvířata v prostorách tržiště a prodej mrtvých zvířat. 

6· Zvířata účastnící se svodu (trhu) musí být v imunitě proti dále uvedeným nákazám, 
případně vyšetřena na vyloučení uvedených nákaz. Tuto skutečnost může chovatel doložit 
potvrzením soukromého veterinárního lékaře o provedené vakcinaci , nebo protokolem o 
provedeném vyšetření SVÚ či laboratoří, která má povolení SVS ČR pro danou či nnos t 

7 U jednotlivých druhů se vyžaduje: 
drůbež - mláďata - potvrzení o provedených zdravotních zkouškách chovného hejna 
potvrzení platí pro celou sezónu, 
drůbež dospělá - vyšetření na Pullorovu nákazu ( bílou úplavici) a TBC, 
králíci - vakcinace proti myxomatóze a moru králíků ( min . 14 dnů před prodejem ) 
Veterinární potvrzení o vakcinaci platí po dobu 6 měsíců za předpokladu , že chov je pod 
stálým veterinárním dozorem, 
psi starší 3 měsíců musí být vakcinováni proti vzteklině, štěňata do 8 týdnů stáří musí být 
vakcinována minimálně proti psince nejpozději 14 dnů před prodejem a všichni psi i štěňata 
určeni k prodeji musí mít platný očkovací průkaz se jménem chovatele a s nacionálemi psa 
nebo štěněte . Totéž platí i pro kočky, 
prodej vajec a ostatních potravin živočišného původu na trži šti je povolen pouze 
podnikatelským subjektům, za podmínek stanovených okresní veterinární správou v Ko lín ě , 

podmínky stanovuje OVS jednotlivě a u každé komodity, 
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, 

při prodeji medu na trhu musí být splněny podmínky pro uvádění této komodity do oběhu 
dané zákonem č. 166/1999 Sb., zákonem č. 110/1997 Sb , za podmínek stanovených OVS 
Kolín. 

8 Pořadatelská služba provede kontrolu vyžadovaných potvrzení a osvědčení před vstupem do 
tržnice. z trhu se vylučují zvířata nemocná a podezřelá z nemoci. Zajištění pravidelného 
veterinárního dozoru zabezpečí provozovatel tržnice dohodou se soukromým veterinárním 
lékařem. Pro ta zvířata, která jsou prodávána mimo klece, musí být vymezen prostor, určený 
výhradně pro tyto kategorie. 

9 Provozovatel tržnice je povinen po skončení trhu provést mechanická očištění a desinfekci 
použitých klecí a zajistit prostředky osobní hygieny pro veterinární službu. 

10. Uvedená ustanovení tržního řádu mají trvalou platnost, mohou být doplněna či změněna 
podle nákazové situace. 

ll. Kontrolu tržního řádu a stanovení protinákazových opatření provádí Okresní vetennarní 
správa. Její pracovníci budou kontrolovat dodržování ustanovení zákona č. 166/1999 Sb , o 
veterinární péči a zákona č. 246/1992 Sb., na ochranu zvířat proti týrání, ve znění pozdějších 
předpisů. 

l2. V případě jakékoliv výstavy drobného zvířectva pořádané v prostorách areálu ve Štítarech, 
nebude zde v těchto dnech povolen tržní prodej. 

Školy v přírodě, akce, která je školám Ministerstvem školství doporučena ( jedná se o to, že 
Určité třídy - zpravidla třetí a čtvrté - vyjedou většinou do hor, kde probíhá dopoledne v 
omezené míře výuka a zbytek dne je věnován pobytu v přírodě a sportování) a lyžařské výcviky 
dětí, jsou dány vyhláškou Ministerstva školství a žádná škola ho nemůže ve svém programu 
Yynechat (v průběhu školního roku určité třídy, většinou sedmé, které mají v osnovách lyžařský 
Výcvik, jedou zhruba na týden na hory a učí se základům lyžování) začínají být velkým 
Problémem v tom smyslu, že ne všechny rodiče na tyto akce mají peníze a stále více dětí tedy 
neodjíždí. V okrese je totiž nezaměstnanost 11 procent a většina občanů, pracujících v Kolíně 
nebo jeho okolí má daleko k průměrnému celorepublikovému platu , který činí téměř 13 000 
korun a nemá ani naději, že by se na tuto hranici vyšplhala. Podle zkušeností ředitelů škol rok od 
roku počet dětí, které se nezúčastní těchto akcí, roste. Dříve, před revolucí ( rok !989) rodiče 
tyto akce chápali jako povinnost, související se vzděláváním. Nyní je u některých rodin rozpočet 
natolik napjatý, že nehodlají na ně peníze věnovat, protože prostě nemohou. Ostatně takový 
}~žařský výcvik, na který by museli svému děcku pořídit kompletní výbavu, je velice náročnou 
~aležitostí. Takže dochází zhruba k této situaci: ve třídách jsou děti z movitějších rodin, které 
Jezdí se svými rodiči na hory velmi často, jsou vybaveni a vlastně lyžařský kurz nepotřebují, 
naopak by mohly dělat samy instruktory, ostatní lyžovat neumějí, potřebovaly by jet, ale z 
finančních důvodu nejedou. I při reálném odhadu to totiž přijde na slušné peníze. Školy 
Yyužívají možností, že město ši sponzoři hradí dopravu a lyžařský kurz vyjde na 2000 korun, k 
tomu je ovšem třeba připočíst vybavení, které se rozhodně nevejde do jednoho měsíčního platu 
8000 korun. A jsou i rodiče, kteří mají plat menší. Pokud jde o vybavení, špička třídy z 
~ovitějších rodin , jezdící na hory, má špičkové značkové vybavení jako málokterý profesionální 
instruktor. Střed třídy je na tom po této stránce zhruba stejně jako kantoři a os tatn í \ č t š in o u 
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nemají nic a nikam nejedou. V současně době si až jedna třetina žáků kolínských škol lyžařský 
výcvik nedopřeje. Škola v přírodě je většinou únosnější, právě o vybavení, protože děti vystačí 
zhruba s tím, co má doma, případně se jen něco dokoupí. Tady zůstává doma tak jeden z 
Padesáti žáků . Praxe škol při organizaci těchto akcí je různá a všechny se snaží co možná 
nejvíce snížit náklady. Pokud například objeví někde levnější ubytování, jezdí stále na totéž 
místo . Pokud to charakter ubytování dovolí , objednávají dětem jen večeře a obědy vaří 
Většinou kuchařka ze školní jídelny. Na týdenním pobytu tak mohou rodiče ušetřit až 500 
korun. Zimní pobyty na sebe navazují, takže autobus nikdy nejede prázdný. Školský úřad vlastní 
v Rokytnici nad Jizerou chatu s 41 lůžky, kterou školy rovněž využívají . V září si dávají 
P~žadavky a jsou pak do této chaty umísťovány, dostane se zpravidla na všechny, které mají 
ZaJem. Ze sociologického hlediska je patrné, že děti, bydlící ve vilových čtvrtích ve městě, peníze 
na tyto akce bez problémů přinesou, větší problémy ale mají některé mladé rodiny ze sídlišť . 
P~atí zde rovněž efekt příkladu . Pokud se ve třídě přihlásí žák, který z finančních nepojede, 
~kdy nezůstane sám a připojí se další. Jestliže se nikdo takový nenajde, rodiče se většinou snaží 
~tskat peníze, aby jejich dítě mohlo jet s ostatními. Pokud se někdo dostane do tak velké finanční 
ttsně, že je pod hranicí životního minima, může sociální odbor MěÚ požádat o příspěvek Ten 
Pak zkoumá příjmy, podmínkou je i vyjádření školy. Počet příspěvků na tyto účely se 
každoročně se odhaduje na desítky. 
Samostatnou kapitolou jsou školní výlety. Ty nejsou ani doporučené ani povinné, ale tradičně 
Patří ke konci školního roku . Také nejsou tak finančně náročné, protože se jedná o jeden, dva 
nebo tři dny, podle stáří školáků . Na ně rodiče peníze najdou, i když se také objeví rodiny kde 
dopřejí svým dvěma dětem výlet vždy jen jednomu, také každé se na něj dostane jednou za 
dva roky. Právě proto, že dětí , které nemohou je na výlet je málo, může to být pro toho, kdo 
se nemůže zúčastnit nepříjemné, diskriminační. Podle předpisů nesmí totiž zůstat doma, musí 
c~odit do sousední třídy, za což se děti stydí a protože přijdou do jiného výukového a 
Yychovného programu, je to pro ně i ztrátou času . 

13. 4. 

Kolín je poměrně klidné město, pokud jde o kriminalitu . To však neznamená, že se mu vyhýbá 
Problém narkomanů a jejich trestuhodný zlozvyk odhazovat použité injekční stříkačky 
kdekoliv na veřejnosti . Třeba na dětských pískovištích. Veřejnost vzrušil nález na Zálabí. Dvě 
menší děti v ulici K Vinici nalezli několik injekčních stříkaček . Protože byly správně poučeny z 
domova o možné nákaze například žloutenkou a jinými nemocemi, nesahaly na ně a starší z nich 
zavolal na linku Městské policie. Ti ihned přijeli a za elektrickou přípojkou skutečně objevili 
osm injekčních stříkaček spolu se škrtidlem . Vše zneškodnili. Jedná se sice o ojedinělý nález, 
~však i tak je alarmující, protože je neklamným důkazem toho, že narkomani tu jsou také a 
ze opatrnosti nikdy nezbývá. 

15.4. 

Všichni příznivci autíček na dálkové ovládání měli možnost změřit sílu svých vozů a porovnat 
své řidičské schopnosti. Dům dětí a mládeže pořádal Velkou cenu pro všechny, kdo měli chuť si 
zasoutěžit. Na start se postavilo ll závodníků ve věku 5 -12 let. Svou zručnost vyzkoušeli ve 
sl~lomu, možnosti svých vozů pak v rychlostním závodě, který se jel na dvě kola. Oba časy, 
Vcetně trestných sekund za poražené branky slalomové dráhy, se sčítaly . Pořadatelé čekaJí, že 
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tato akce přiláká nejen kluky, ale i jejich tatínky a nemýlili se. Počasí bylo velmi pěkné ( jasná 
obloha, svítilo sluníčko a teploty se pohybovaly kolem 20 stupňů) . Takže kdo nepřišel jako 
soutěžící nebo doprovod soutěžícího , jen se díval. A bylo opravdu na co . Například byl tu i 
benzinový model soutěžního auta, které jezdí až osmdesátikilometrovou rychlostí. Tento model 
byl zajímavý i svou cenou 38.000 korun. Zdá se to hodně, ale jsou i draží modely, jejich cena 
dosahuje i 400 .000 korun. Ale takové v Kolíně k vidění nebyly. Firma P.M . models postavila 
závodní tratě a věnovala také ceny pro vítěze. Malou odměnu si však odnášel všichni, kteří sem 
přišli - sladkosti, propagační předměty a různé jiné drobnosti budou pro každého milou 
připomínkou hezkého odpoledne. 

17. 4. 

Konaly se přijímací zkoušky do středních škol. Šlo o první kolo . Většinou si školy nemohou na 
nedostatek zájmu stěžovat. Například na Střední zdravotnické škole měli 90 přihlášek a do 
oborů všeobecná sestra a zdravotní laborant přijímají 55 zájemců a pro druhé kolo , tzn . na 
0.~volání, uspějí 4. Rodiče a uchazeči o studium mají v letošním roce poněkud těžší pozici při 
ZJišťování výsledků v přijímacím řízení . Doposud byly vždy na dveře školy a nebo na jiné 
místo, veřejnosti přístupné, vyvěšeny archy se jmény a adresami přijatých žáků . Podle nového 
~ákona o ochraně osobních dat budou na výsledkové listině zaznamenání žáci pod čísly, která 
Jim byla přidělena při přijímacím řízení. Všichni dostávali čísla na lístečku . Mohlo se stát, že ho 
někdo v návalu nervozity ztratil. V takovém případě měli žáci nebo rodiče možnost obrátit se s 
~ádostí o informaci přímo na vedení školy. Rodiče i děti tuto možnost převážně vítali . I proto, 
ze případný neúspěch zůstal před veřejností utajen. 
Pro · současné studenty znamenaly přijímací zkoušky buď praxi nebo podle rozhodnutí ředitele 
den volna, na který se určitě každý těšil už dlouho a měl naplánované, jak ho prožije. Pak ale 
přišel místostarosta Krumich s nápadem, obrátit se právě na studenty s žádostí o pomoc při 
tzv. uklízecí akci ve městě. Oslovil tři střední školy - Obchodní akademii, Gymnázium a Střední 
odbornou školu stavební. Přihlásilo se a přišlo 70 studentů, kteří uklízeli černé skládky 
odpadků ve městě . Nejvíce studentů bylo z gymnázia. Technické služby jim zajistili vybaveni 
Včetně ochranných rukavic a rozvezly je na předem určená místa, kde bylo potřeba uklidit 
Veřejné prostranství, zlikvidovat černou skládku. Studenti všechny odpadky vybírali a třídili a 
TS je odvážely. Nejvíce odpadu bylo v areálu garáží ve Zličské ulici, ve Veltrubské ulici za 
obalovnou směrem Hradištko a ve Vinické ulici. Alespoň si studenti uvědomí jaké to je sbírat 
odpadky po někom jiném až napříště budou chtít něco vyhodit mimo odpadkový koš. 

Současné čistící vozidlo , které je v majetku Technických služeb, je ve velmi špatném 
technickém stavu (už dnes jezdí ulicemi města bez průkazu technické kontroly) a jeho oprava by 
stála více než půl miliónu korun. Nabídku na jeho opravu TS sice dostaly, ale právě cena za 
opravu se jim zdá u II let starého stroje velmi vysoká a je nebezpečí , že současné vady 
budou sice opraveny, ale vzápětí se objeví nové. Vyřazuje se proto z provozu ve prospěch 
?0 Vého za pět miliónů korun . Nový zametací stroj patří mezi špičkovou evropskou techniku a 
Jedná se o nejlepší prostředek, který je v současné době na trhu. Jde o zametací stroj značky 
Faun, na podvozku Mercedes Benz. Prostředky na jeho zakoupení pocházejí z rozpočtu města, 
Odkud byla uvolněna dvoumiliónová dotace. Zbytek peněz daly TS ze svých zdrojů . Zametač by 
měl především zajistit lepší čištění ulic. Současně s ním je uváděn do provozu malý chodníkový 
zametač, který TS vlastní už 8 let a je nyní po generální opravě a výměně náhradních dílů za 
200.000 korun. 
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18. 4. 

Strojírny (bývalá Tatra) dluží mzdy lidem a požadují přesčasovou práci . Jednání Strojíren 
Kolín s ČKD holding Praha pokračují, ale k žádným konkrétním závěrům zatím nedospěla .. O 
obnovení dodávek tepla vedení podniku usilovat přestalo , neboť tato otázka při současných 
vysokých venkovních teplotách (kolem 20 stupňů) není aktuální. Dlužné mzdy zaměstnancům 
však od ledna doplaceny nebyly ( za leden dostali zaměstnanci měsíční mzdu 4000, za únor 1500 
a březen 1500 korun) . Vedení podniku tvrdí, že v tomto období má o jednu třetinu vyšší 
~akázkovou náplň, než ve stejném období v loňském roce. Strojírny vyrábějí topenářské kotle a 
Jejich náhradní díly pro různé zákazníky. Pětatřicet procent produkce jde v současnosti do 
Německa a Rakouska a další zakázky jsou rozjednané. Na základě toho slibuje vedení, že do 
konce pololetí budou zaměstnancům doplaceny řádné mzdy, které od ledna nedostávají . Právě na 
mzdách podnik dluží od počátku roku každému zaměstnanci průměrně přes 20.000 korun. 
Devadesát procent zaměstnanců se dokonce zavázalo písemně k přesčasové práci. Za 
Přesčasové hodiny budou placeni padesáti procenty mzdy. Kdy ji ale dostanou, nikdo zatím 
neví. Většina lidí ztratila víru v budoucnost a domnívá se, že zakázky , které Strojírny mají, 
n:jsou zase tak lukrativní, aby se po nich zaplatily všechny pohledávky a zbylo na mzdy pro 
vsechny zaměstnance. 

19. 4. 

Drobní živnostníci, zejména malí obchodníci, stále více reptají proti zhoršující se situaci ve 
~ěstě na úseku obchodu, zejména proti neustále přibývajícím supermarketům ve města (funguje 
JIZ Delvita, Diskont Plus, Penny, Billa a buduje se Kaufland). Iniciátorem je podnikatel -
klenotník Jan Hora z Pražské ulice a ze stejné ulice Lubomír Metzl , majitel obchodu Ponko, 
Prodávající spodní prádlo střední a vyšší cenové třídy, ponožky a punčochové zboží. Dlužno 
Podotknout, že oba muži jsou švagři. Lubomír Metzl se oženil se sestrou Jana Hory a oba jejich 
o~chody v Pražské ulici jsou v přízemí jednoho domu . Oba si prostudovali rozpočet města a 
ZJistili, že za rok 1998 bylo od fyzických osob, tedy od drobných živnostníků, do městské kasy 
vybráno o deset miliónů korun méně, než se předpokládalo. Oba obchodníci považují za velkou 
chybu vedení města, že se takto tenčí vlastní zdroje příjmů a domnívají se, že město by mělo 
drobné podnikatele více podporovat, protože z daní supermarketů nejde ani koruna. Proto se 
r~~hodli požádat o schůzku poslance parlamentu ČR Milana Cabrnocha a požádat ho o pomoc 
~:I změně politiky města. Již s ním mluvili a poslanec řekl, že se na snahu kolínských 
ZIVnostníků dívá s velkým porozuměním a chápe jejich nelehkou situaci . Ještě před schůzkou a 
P~ed podrobnějším projednáním situace, záměrů a cílů však nevyslovil bezvýhradný souhlas s 
lllrni, ale rozhodně je podporuje . 

. Kolínská Draslovka prošla restrukturalizací a s ohledem na celorepublikovou hospodářskou 
Situaci také krizemi . Přes celkovou celosvětovou recesi chemie podnik prokázal schopnost 
obstát v tvrdé konkurenci a udržet si své místo na trhu hlavně světovém protože její přednoo;:tní 
Výrobní strategií je výroba kyanidu sodného, tj. produktu dodávaného ve formě prachu nebo 
tablet zejména pro těžbu zlata, v menší míře pak pro využití v galvanovnách. Jenom pro letošní 
r?yk objem výroby představuje 6000 tun, z toho je 95 procent určeno pro zahraniční odběratele v 
hzní Americe, Mrice, Indonézii a na Dálném Východě . Začátkem devadesátých let pracovalo v 
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Podniku 1200 lidí, dnes je to něco přes 250. Je to proto, že tu byla snížena výroba a na 
základě toho přišla restrukturalizace. Například výroba acetonkyanhydridu byla snížena o 50 
procent, protože podnik přišel o jednoho z největších odběratelů, kterým byly Povážské 
chemické závody v Žilině . O dalším významné snižování počtu zaměstnanců se už neuvažuje, 
Počítá se pouze s výměnou za kvalifikovanější. V případě Draslovky, protože jde o provoz 
chemický, je nutné přizpůsobovat výrobu parametrům ekologie. Rozpracovány byly proto akce, 
na jejich základě dochází k razantnímu a systémovému snižování odpadů všeho druhu a tím 
splňování přísných legislativních norem. A to hlavně v oblasti ochrany ovzduší. Odstraněny byly 
také ekologické zátěže, na sanaci znečištěné půdy a vod přispěl Fond národního majetku dotací 
Ve výši 120 miliónů korun. Vystavěna tu byla hydraulická stěna na ochranu Labe a spodních 
~od, čistírna odpadních vod, biologická čistírna, monitorovací stanice na měření úniku 
skodlivin... Stejně se bude postupovat - pokud jde o ochranu životního prostředí - i při 
rozvíjení nových výrobních programů . Ty jsou velice perspektivní a jsou i jednou z možností, jak 
Postupně splatit stamilionové úvěry z dob minulých. 

Sexuální zlodějky - uspávačky se objevují i v kolínském podsvětí. Jedna z nich se v nočních 
hodinách v zábavném podniku Playland seznámila s devětadvacetiletým místním mužem. 
Představila se mu jen jménem a městem, odkud údajně pochází. Muž ji pozval k sobě do bytu, 
kde ještě společně popíjeli. Časně ráno odešel do koupelny pro krém, pro který ho mladá žena 
P?slala s tím, že mu ještě před milováním udělá masáž. Tak se usadil na gauč a od té chvíle si už 
ruc nepamatuje. Když se asi za hodinu probudil, jeho potenciální milenka byla pryč a sní mobilní 
telefon, zlatý náramek v hodnotě osm tisíc korun a zlatý prstýnek za 1500 korun. Tyto věci před 
ztrátou ležely na poličce . Zmizely i klíče od bytu, vchodových dveří a garáže. Dopoledne se 
~ak pod stolem nalez kousek papírku a v něm jakýsi rozdrobený prášek. Expertiza ukázala, že se 
Jedná o hypnotikum a jím byl mladý muž místo sexuálních hrátek uspán a jeho návštěvnice 
Zmizela s tím, co se jí líbilo a hodilo. 

V Centru mládeže v Bezručově ulici se objevily drogy. Ne v tom smyslu, že by se něi o 
Povaloval po schodech a drogy konzumoval , ale dorazili sem drogoví dealeři , kteří se dnes 
vyskytují snad všude. Ředitel Centra Luboš Votroubek ihned kontaktoval policejního ředitele a 
spojil se se Střediskem výchovné péče , s nímž se dohodl, že pracovníci střediska budou 
dvakrát týdně pořádat v Centru besedy o drogách. Kromě toho požádal MP, aby strážníci 
~~ntrum častěji navštěvovali a kontrolovali i jeho okolí. Tak chce ředitel odradit dealery od 
JeJich akcí v Centru a jeho okolí. Pověřil také pedagogickou radu, která se skládá z pedagogů 
~~olnich škol a dalších externích výchovných pracovníků působením na děti již od 12 let a 
resenim úkolu, jak zabránit pronikání drog mezi mládež, hledající zábavu v tomto 
Centru . Centrum mládeže bylo zřízeno na základě společné dohody mezi Městem Kolín a 
Domem dětí a mládeže v Kolíně . Vzniklo jako prevence negativních jevů se záměrem nabídnout 
?ůadým lidem jiné možnosti využití volného času. Počítá i s tím, že sem přijdou návštěvníci , kteří 
JSou buď pod vlivem drogy, nebo s nimi koketují nebo je mají v kapse. Nikdo je však nemůže 
vyhodit. Jde o to, nabídnout jim alternativu a jak se ukazuje, řada mladých lidí ji přijímá . Jedná se 
0 zařízení pro spontánní činnost, tedy žádné velké organizování, protože jinak by sem nikdo 
nechodil. Návštěvnost se dost zvýšila. Ze začátku sem chodilo 50 lidí denně, dnes už je to ko\ .m 
~0. Stále oblíbenější je stolní tenis, kulečníky a šipky. I přesto zde však vymýšlejí a nabízejí 
Jednorázové akce, které by se dětem a mládeži mohly líbit. Stále běží soutěž Změř si svoje IQ, 
byly tady ukázky bojového umění, soutěž ve hře cvrnkání kuliček, malování na chodníku . 
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Podařilo se tu zřídit oddechovou místnost, kde je připravena keramická hlína, mladí lidé si tu 
mohou číst, psát úkoly a připravovat se do školy. Kromě toho se tu scházejí kroužky, například 
hraní na flétnu , znakové řeči. Mladým lidem se sem líbí chodit, protože je nikdo neorganizuje. 
~ochopitelně, že toto zařízení neujde pozornosti lidí. Občané také poukazují na to, že mladí lidé 
JSou při své zábavě hluční , shromažďují se před domem, pijí pivo, kouří , plivou a házejí 
nedopalky na zem. Vedení Centra proto upozornilo návštěvníky, aby se takto venku nechovali . 
Bohužel , víc dělat nemohou, protože jeho kompetence začíná až uvnitř budovy. Venkovní 
okolí je už v působnosti l\1P a Policie ČR ,která musí dbát na dodržování veřejného pořádku . 

20. 4. 

Na Karlově náměstí se konal předvelikonoční trh. Tradičně , jak při těchto trzích, konaných 
během roku při nejrůznějších příležitostech několikrát ( vánoce, martinský trh, posvícení. . ) bývá 
zYykem, náměstí se zcela zaplnilo prodejními stánky s nejrůznějším zbožím, které ani nemělo s 
Velikonocemi nic společného. Snad jen jediný stánek s dřevěnými kraslicemi a stánek s 
Pomlázkarni nabízel typické velikonoční zboží. Ale právě tyto pomlázky na odbyt příliš nešly . 
Prodávající byl z nymburského okresu a stál zde již od šesti hodin ráno a v poledne ještě měl 
?ohatou nabídku pomlázek od těch, které by se daly nazvat kapesními, až po dvoumetrové.Jinak 
Jako vždy a všude jinde. Textil, oděvy, boty, ručníky, ponožky, tašky, kuchyňské nádobí z 
plastických hmot, vlasové příčesky a paruky z umělého vlákna, kosmetika, drogerie, ovoce, 
~elenina .... Zkrátka žádný trhák. Lidí zde bylo hodně. Však se také vydařilo počasí. Od rána bylo 
Jasno, sluníčko svítilo a teploměr ukazoval na druhou dekádu dubna nezvykle hodně - 25 
stupňů . Lidé chodili, prohlíželi - a mnoho nekupovali. Snad proto, že zde bylo stejné zboží jako 
na každém trhu, na každé burze, ve vietnamských tržištích a za stejné ceny a nebo také proto, že 
se stále více šetří. I proto byli stánkaři ochotni smlouvat o ceně a jít i dolů . Mnozí na otázku 
kolik to stojí, odpovídal jak se dohodneme. 

Počet dětských hřišť, které město vybudovalo především v několika posledních letech, rozšíří 
letos nová plocha za supermarketem Diskont Plus. Bude stát 900.000 korun a TS zde vybudují 
rovněž nový chodník a lampy veřejného osvětlení. Hřiště má začít sloužit o letních prázdnin.i h. 
Na asfaltovou plochu budou umístěny branky a koše na basketbal, takže se bude jednat o 
VÍCeúčelové sportovní hřiště, jen o trochu větší, než je standard a nikoliv o místo, určené přímo 
malým dětem. Výstavbu klasických dětských hřišť nyní město omezuje, protože je jich ve městě 
dost. Neplánují se další a město se chce věnovat spíše pouliční zeleni, která není v dobrém 
stavu. V současné době se provádějí na hřištích jen běžné opravy závad, které vznikly přes zimu a 
běžným používáním. Bohužel ani dětským hřištím se nevyhýbají vandalové a zloději , kteří 
kradou hlavně laminátové skluzavky. Městu se osvědčilo, že od dubna uzavírá smlouvy s 
některými místními obyvateli, kteří bydlí blízko těchto hřišť a na vedlejší pracovní poměr se 
starají o jejich správu a údržbu. 

22.-24.4. 

Na tyto dny připadly Velikonoce. Po celé svátky bylo nádherné počasí, až nezvykle krásné na 
tuto dobu. Byla jasná obloha, sluníčko pálilo, průměrné teploty dosáhly 29,2 stupně. Tedy 
vyloženě letní horko. Však toho také Kolíňáci využili. Někteří odjeli na chaty, na turistiku, .1a 
Výlety do přírody ... . Nemálo bylo také těch, kteří se denně přesouvali k blízkým vodním nádržím 
- Tři Dvory a Hradištko. Našli se sice odvážlivci, kteří si zaplavali, ale voda byla ještě 
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studená. Takže se lidé na dekách jen opalovali a když jim bylo veliké horko , jen se smočili v 
chladné vodě . Ostatně na plavání to moc nebylo, protože stále foukal poměrně silný vítr a 
ZVláště na písečáku Hradištko , jehož hladina je velká a otevřená, byly velké vlny. To však 
nevadilo těm, kteří rádi sportují na surfovacím prkně . Pro ty byl tento vítr jako stvořený a také 
ho náležitě využívali. Takže lidé využili tři dny volna, včetně pondělí, což je podle tradice 
~olední den, převážně k rekreaci. Pokud se nějací koledníci našli, bylo jich velmi málo a ještě z 
Jejich vystoupení nebyly příliš cítit velikonoce, koledování, pomlázky, dovádění chlapců s 
~ěvčaty atd . vycházející z tradic, ale spíše obcházení lidí za účelem získání at' již vajíčka, 
cokolády, pomeranče a u těch starších "panáka"( pohárek alkoholu). Obecně se dá říci , že 
zvyky koledování jsou udržovány spíše na vesnicích, než ve městě, tj . v Kolíně. Takže vidět v 
Pondělí koledníky v ulicích města bylo spíše výjimečné a to nikoliv proto, že by všichni chlapci z 
města odjeli ven, ale prostě proto, že tento zvyk není udržován. Ještě tak byli koledníci vidět v 
Okrajových částech města - v Sendražicích, Štítarech, Zibohlavech .... Čistě ekonomicky vzato, 
takové koledování a barvení vajíček pro koledníky ve velkém množství, by nebylo levnou 
záležitostí pro toho, kdo nemá doma vlastní hejno slepic a vajíčka relativně zadarmo, tedy pro 
Většinu Kolíňáků . Před velikonočními svátky stála totiž vejce na trhu od 1,60 do 2,50 za kus -
Podle velikosti . 
Netradiční velikonoční akci připravil na pondělí Dům dětí a mládeže. Tentokrát se šlo cestičkou 
Podél Labe do Borků. Jenže většině dětí pouhé chození přírodou brzy nestačilo . Všichni se 
usadili na hřišti AFK, kde se zúčastnili několika soutěží, například hodu na cíl, střelby zručnosti 
na malé fotbalové branky nebo cvrkání kuliček. Kluci si zahráli i fotbal. Při hře a běhání dětem 
vytrávilo a tak se všichni přesunuli k ohništi, nanosili dříví a opékali buřty, které si přinesli z 
domova. Celý výlet děti zakončily v cukrárně a samozřejmě zmrzlinou, protože jedině ta se k 
horkému slunnému dni hodila nejlépe. 
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1.5. 

První květen , který je státním svátkem a tedy dnem volna, připadl tentokrát na pondělí a to 
znamenalo prodloužený víkend o jeden den, což všichni lidé samozřejmě uvítali a každý si tyto tři 
dny prožil po svém. Ten letošní první květen byl trochu atypický , protože obvykle v tuto dobu 
Vše teprve rozkvétá, ale letos , díky teplým a horkým dnům jsou již odkvetlé ovocné stromy, 
?dkvétají pampelišky a další květy časného jara. Zato byly obležené rybníky v okolí Kolína, což 
Je také nezvyklé na tuto dobu. Koupali se sice jen ti největší odvážlivci a otužilci, protože voda byla 
studená. Pobyt na květnovém sluníčku, které mělo příchuť léta, však byl velice příjemný a jen 
málokdo se ohlížel na škodlivost slunečních paprsků. V lepším případě použil ochranný opalovací 
Prostředek, kterých je na trhu velký výběr v mnoha variantách a cenových relacích. 
K Prvnímu květnu ale také patří tradičně oslavy Svátku práce organizovali v Kolíně komunisté na 
Kmochově ostrově. Přišlo sem asi 300, převážně starších, lidí. Vyslechli si projev předsedy okresní 
organizace KSČM Františka Ledviny a pak se těšili na koncert malé Kmochovy hudby pod 
Vedením Františka Keltnera. 

Několik lidí si nezávisle na sobě všimlo, jak tři muži vyhazují na pozemek pod bývalými 
kasárnami stavební sut'. Tři občané města také krátce po sobě telefonovali na městskou policii, která 
tu přistihla inženýra z Kolína, jež spolu se dvěma mladíky, jak se později ukázalo syny, vyhazoval z 
~řívěsného vozíku kusy betonu, pocházející zřejmě z rozbouraných zdí (takovéto jednání je velmi 
casté -je to totiž nejjednodušší cesta jak se zbavit odpadu a moc se přitom neunavit) . Když mu 
str_ážníci domlouvali, že svým jednáním porušuje městskou vyhlášku, oponoval, že se v jeho případě 
neJedná o zakládání skládky, ale o zavážku a navíc, že jde o jeho pozemek. Hlídka MP o celé 
betonové spoušti natočila videozáznam a muž mezi tím beze slov odjel. Po chvíli se sem vrátil s 
dalším odpadem. Katastrální mapy však během krátké doby policistům prozradily, že parcela poblíž 
kasáren nepatří žádnému kolínskému inženýrovi, ale Armádě ČR, takže jednání tohoto muže se 
stalo přestupkem , který s konečnou platností vyřeší správní orgán. Zmíněnému muži hrozí pokuta 
až několik desítek tisíc korun. 

Nemocnice Kolín podnikla kroky ke zrušení veřejné soutěže . Podle původních záměrů se měla 
opravy dočkat interna, chirurgické oddělení, prádelna s kuchyní a oční pavilon. Vypsaná soutěž řešila 
celkovou rekonstrukci nemocnice, počítalo se tedy s větším rozsahem prostředků , než které byly 
Prozatím schváleny. Základní myšlenkou totiž bylo vytvořit v rámci jednoho výběrového řízení 
dlouhodobou koncepci. Podle stanoviska úřadu pro hospodářskou soutěž se zadání soutěže i 
otevírání obálek uskutečnilo po formální stránce bez závad. Protože však Ministerstvo 
Zdravotnictví ČR mělo výhrady proti skutečnosti, že soutěž by ve stávajícím provedení vyvolala tlak 
na státní rozpočet, kolínská nemocnice jako zadavatel přistoupila ke zrušení soutěže . Ministerstvo 
Přislíbilo veškerou pomoc, aby se nově vypsané řízení, které se bude týkat pouze interny a geriatrie, 
Uskutečnilo ještě v letošním roce a aby bylo ještě letos proinvestováno přislíbené množství peněz . 
Rekonstrukce je již nezbytná. Umístění několika pacientů na jednom pokoji je nedůstojné. Nemají 
Zde kousek soukromí, rovněž ošetřující personál řeší lékařské problémy na pokoji před oscu.~ními 
Pacienty. Navíc sem přicházejí lidé většinou starší, kteří mají svých problémů dost, spolu se moc 
nebaví. Pobyt zde je doslova utrpením. 
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2. 5 . 

. Půl miliónu korun je letos vyčleněno na obnovu veřejné zeleně v některých částech města.To je 
~eden způsob rozšiřování a údržby zeleně, druhý je : v Kolíně je praxe taková, že pokud někde 
Investor pro své potřeby výstavby začne kácet, je povinen uhradit výsadbu náhradní zeleně , letos se 
Počítá, že bude hodně těchto případů. Ulice, kterých se obnova zeleně týká, jsou dlouhodobě 
vytipované. Například Říční už je dokončená, na rekonstrukci čeká ulice Václavská, kde již byly 
vykáceny chorobou napadené kaštany, které jsou postupně nahrazovány javory. Z Horského ulice 
Zmizely švestky napadené šárkou a na jejich místo jsou vysazovány sloupovité habry. Poslední ulicí, 
~terá letos získá nový vzhled, je Štítarská, v jejíž dolní části byly letos zasazeny kulovité habry a 
Jsou doplňovány ještě dalšími druhy stromů. Každý strom dostane na rok dva pevnou konstrukci, 
aby rostl rovně . Ta je posléze odstraněna a propůjčena jinému stromu. O údržbu kolínské zeleně se 
celoročně starají Technické služby. Kromě výsadby nových stromů také sekají trávu na všech 
travnatých prostorách a okopávají stromky. Práci jim stěžují pejskaři, kteří se svými zvířátky chodí 
na trávníky a mezi stromky. Ušlapávají trávu, která se pak špatně seká a navíc je v ní plno psích 
exkrementů . 

Dívčí katolická škola v Legerově ulici je pro dívky nestudijního typu . Zřídilo ji Arcibiskupství 
Pražské v roce 1991 jako jednu ze čtyř těchto škol v ČR a to jako druhou v pořadí . Zařízení sídlí v 
domě sester Těšitelek, které v Kolíně po několik desetiletí poskytovaly službu těm nejpotřebnějším . 
Současné školské zařízení se snaží navázat na jejich původní poslání. Jejím cílem je pomoci žákyním, 
které končí povinnou školní docházku se špatným prospěchem či nemají představu o tom, co by 
chtěly dělat a nebo již někde byly a neuspěly. Pro zájemkyně je tu určen obor charitativní služby, 
který připravuje absolventky na práci v charitativní oblasti a v oblasti pečovatelské, ale také na 
~odinný život a manželství, učí je vést dobře domácnost a pečovat o děti vlastni i svěřené . Podobný 
ukol má i druhý obor, který se zde vyučuje - praktická škola, mimo všeobecných předmětů , jako je 
~atematika, český jazyk, hudební, tělesná a výtvarná výchova, společenská výchova, psychologie a 
c~zí jazyky, se zde vyučují odborné předměty, k nimž patří základy administrativy, pěstitelské práce a 
P~edměty, z nichž se na závěr studia skládají zkoušky: vedení domácnosti a vaření , ruční práce a šití, 
Zaklady zdravotní nauky a pečovatelství. Právě v tomto posledně jmenovaném předmětu se 
Projevuje schopnost dívek pomáhat druhým a mohou si ji dostatečně ověřit v hodinách odborné 
Praxe. Její základy získávají ve škole a po několika týdnech již docházejí do léčebny dlouhodobě 
ne~ocných, ve druhém ročníku pak pracují v nemocnici na interně, v domově důchodců, v 
koJeneckém ústavu, v církevní mateřské škole a pomáhají také v rodinách. Po úspěšném složení 
Zkoušek na ně čeká osvědčení pečovatelka-opatrovnice . Veliká pozornost je tu věnována ručním 
Pracím. Jejich rejstřík je opravdu široký a na současnou dobu nezvykle bohatý. Od ručního šití a 
vyšívání přes háčkování a pletení až po šití strojové. Žákyně zkoušejí i další techniky, jak je drhání , 
~.:tikování a tkaní . Ty, které bezpečně zvládnou šití na stroji, mohou získat osvědčení pro práci 
Stcky. Neztratí se ani ty, které rády vaří. Denně jich tu pracuje šest pod vedením zkušené kuchařky . 
~aří pro žáky všech ročníků a pedagogy, ale i pro církevní mateřskou školu. Specifickým 
Predmětem je křesťanská výchova, v níž se žákyně seznamují se zásadami křesťanského života a 
Projdou také přípravou k zodpovědnému rodičovství. S tímto předmětem souvisí i účast na mši 
svaté, kde se podle svých schopností zapojují při zpěvu a čtení . Společně navštěvují chrám sv. 
Bartoloměje jedenkrát do roka na mši a při slavnostních příležitostech, pokud jsou zde však potřeba 
ruce na úklid, pak přijdou kdykoliv je potřeba . Tuto činnost můžou vykonávat jen lidé s touhou 
P?.máhat druhým. Lidé, kteří tuto pomoc potřebují nemají zpravidla tolik peněz aby si mohli dovolit 
neJakou soukromou pomocnici nebo služebnou, proto využívají této pomoci. 
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3.5. 

Technické služby města Kolína byly na počátku letošního roku radnicí povereny vybíráním 
Poplatků za reklamní zařízení typu A, tzn. stojan ve tvaru tohoto písmene, který má vepředu a 
vzadu tabuli. Na ni si podnikatelé umísťují svoji reklamu. Ať již tak, že zde připevní zboží, 
které prodávají, nebo napíší křídou svoji nabídku, vylepí letáček .. .. V každém případě však stojan 
zabírá většinou chodník nebo jiné veřejné prostranství. Smlouvu o pronájmu pozemku - veřejného 
prostranství, který stojan zabírá, a která stojí stejně jako v loňském roce 1200 korun , však 
uzavřelo jen 43 soukromých firem. Z celkového počtu provozoven, které TS začátkem roku 
obeslali, to je asi 50 procent. Někteří živnostníci se sami TS ozvali s tím, že s danou částkou 
nesouhlasí a svá reklamní zařízení buď odstranili nebo je používají nadále nepovoleně a tak se 
vystavují možnému správnímu řízení. K uzavření smlouvy se nejlépe postavili ti soukromníci, kteří 
bez problémů platili i v minulých letech. Protože termín k zaplacení posledním dubnem vypršel a 
svoji povinnost splnilo málo podnikatelů, TS přistupují k pečlivému zmapování všech neplatičů a 
předání ke správnímu řízení. 

Mezi veřejností je stále rozšířená pověra, že v květnu by se neměly konat svatby. Je o tom 
dokonce staré přísloví v mnoha podobách : svatba v máji, do roka máry, svatba v máji máry a 
Podobně . Vždy však chce říci, že nevěstě a ženichovi květnový sňatek nepřinese nic dobrého 
Kolínská radnice počítá s květnovým poklesem zájmu až s nezájmem o uzavření manželství 
a v obřadní síni se v tomto měsíci uklízí a opravuje. I když případným zájemcům , kteří by 
svatbu odložit nemohli, by vyhověla. Zatím ale nedostala na květen ani jediný požadavek a tak 
krásnou obřadní síň ovládají v květnu pravidelně úklidové firmy. Žádné opravy nejsou potřeba a 
tak se čistí koberce, myjí okna, leští nábytek a provádějí se i další práce, na které během roku není 
buď čas a nebo se do nich nelze pustit právě proto, že se v obřadní síni konají svatby a další jiné 
společenské a slavnostní akce. 

4. 5. 

Rekonstrukce v ulici Na Hradbách komplikuje přístup ke kolínskému informačnímu centru . 
Občané si na něj zatím příliš nezvykli, ale návštěvníci města jej vyhledávají poměrně často . Obracejí 
~e na něj lidé, kteří mají dobré zkušenosti z podobných zařízení v jiných městech a žádají zde 
Informace o kulturních a historických památkách a také přehledy o akcích ve městě . Velký zájem je 
0 starý židovský hřbitov, gheto nebo chrám sv. Bartoloměje. Poměrně dobře se vžila ještě 
nedávno nová služba střediska - obstarávání vstupenek na akce, které samo nabízí . Informace tu 
Podávají i v německém jazyce. 

6.- 8. 5. 

!llitničtí rytíři v Kolíně + Den záchranářů 

Opět tu byl prodloužený víkend, díky výročí konce války 8. května, které připadlo na p011dělí . 
Takže na Kolíňáky čekaly tři dny volna a počasí se vůbec nedalo zahanbit. Sluníčko svítilo jako o 
závod a rtuť teploměru se stejně jako v minulých dnech šplhala na 27 - 28 . stupňů. Jedinou 
Oficiální akcí bylo v pondělí položení věnců k památníku osvobození u bývalé vojenské správy. 

64 



Jinak byl ale Kolín nabit zábavnými akcemi a na své si přišli malí i velcí a město těmito událostmi 
žilo do noci. Konalo se zde prostě tolik akcí, že vše se stihnout nedalo a ač jindy v puuobné 
horké a pěkné dny je Kolín poloprázdný a ospalý, o tomto víkendu se to rozhodně říci nedalo . 
Sobota patřila středověku a letos poprvé diváci mohli spatřit v akci nejen plechem oděné 
těžkooděnce, ale také manévrování a střelecký um šermířů z období baroka. Na 700 bojovníků se 
sešlo v Kolíně, aby zdejšímu publiku, mezi nímž nechybělo mnoho hostů z blízkého i vzdáleného 
okolí, už pošesté předvedlo svou výpravnou šermířskou exhibici. Nejprve uviděli diváci zdarma 
Průvod vojsk městem, zakončený obvyklým rytířským turnajem na Karlově náměstí. Po oba dny -
~obotu a neděli - pak historičtí bojovníci předváděli drama, nazvané" Blaničtí rytíři" . Skutečnost, že 
serrnířská skupina Páni z Kolína se letos poprvé rozhodla uvést svůj program ve dvou dnech, 
přispěla k tomu, že poprvé v areálu na jízdárně nebyla tlačenice . Oproti minulým letům, kdy 
kolbiště lemovaly tisícové zástupy lidí v pěti řadách za sebou. Snad i díky tomu se letos při 
kolínských bitvách nestal žádný vážnější úraz ani účinkujícím, ani divákům . 
~a kolínské jízdárně vyrostli masivní Blaník, letohrádek Hvězda s bílou zdí obory. Nakonec přibyla 
1 husitská vozová hradba. V sobotu se vydal z jízdárny na Karlovo náměstí průvod bojovníků . Zde 
Před zraky zvědavých diváků předvedli šermíři turnaj, jehož vítězové byli pasování na rytíře 
svatým Václavem. Pak se všichni vrátili na jízdárnu, kde si velitelé budoucích bitev ( P7 .:mysl 
Otakar druhý , Prokop Holý a Kristián z Anahltu) zatím probrali taktiku a zkorigovali ji s hudebním 
scénářem . Následoval nácvik jednotlivých bitev, takzvané bitvy na nečisto, když už začali přicházet 
První diváci. Vše bylo přesně naplánováno, ale zasáhla náhoda právě ve chvíli , kdy měla válečná 
vřava vypuknout. Narnísto toho vypukl nefalšovaný oheň . Začala hořet skládka přírodního odpadu 
za jízdárnou. Přivolaní hasiči museli oheň zlikvidovat a teprve pak se mohlo zavelet k útoku. Asi s 
hodinovým zpožděním . Ukázalo se, že dělají dobře. Asi ve dvě hodiny odpoledne se doutnající 
hmota vzňala znovu. Ihned se mezi davem ozvaly hlasy, že někdo skládku zapálil úmyslně . 
Protože nelze tento čin vyloučit, případ začala vyšetřovat policie. Skládka si však pokoj nedala, 
?eustále doutnala a tak zde museli hasiči hlídkovat i v neděli . Po celou dobu klání sužovalo diváky 
1 účinkující téměř třicetistupňové vedro. Zvláště blaničtí rytíři, oděni podle legendy do plechu, si 
U~li . Přesto však byli rytíři, padlí ve třech významných prohraných bitvách, kteří v hoře Blaník spí 
a cekají, aby mohli odčinit svůj debakl. Polní střetnutí těžkooděnců na Moravském poli pak vystřídal 
boj mezi dvěma vozovými hradbami U Lipan a vše završila porážka stavů na Bílé hoře . Atraktivní 
P:,o diváky byla i účast skupin zabývajících se dobou baroka, které předvedly nejen líbivé uniformy 
tncetileté války, ale také střelbu z kuší a polních děl, která společně se zvukovými efekty 
PYrotechniky vyvolávala iluzi skutečné bitvy. Podařilo se dokonce bitvu opakovat dvakrát , takže 
kdo nemohl v sobotu, přišel v neděli . Takže po oba dva dny byly ulice v Kolíně plné chrabrých 
rytířů , krásných žen a bojovníků v dobových krojích . 
Stejně tak jako představení, bylo stylové i občerstvení . Pivo sice teklo a stánky byly obležené, ale 
~omě toho zde bylo velkým magnetem i středověké tržiště , na němž bylo možné koupit vše od 
historického skla přes kožené a stříbrné ozdoby, masti , medovinu až po zbraně - železné pro 
dospělého a dřevěné pro dětského návštěvníka . 

Den Záchranářů: 
Již několik let organizuje okresní úřad ve spolupráci s kolínskými hasiči den záchranářů . 
Tentokrát byl naplánovaný na poslední den prodlouženého víkendu - pondělí. Bylo to zakončení 
dl.ouhého horkého víkendu. Byl to po dlouhé době zase víkend plný akcí, že téměř nebylo možné 
Stihnout vše. Nejdříve to byli Páni z Kolína a jejich Blaničtí rytíři na jízdárně a hned následující 
den další velká akce. Teploty se pohybovaly kolem 25 oc. Spousta lidí trávila volný čas na 
chalupě nebo u vody. Na požární techniku se přišly podívat především rodiny s malými dě•--,i. 
~opoledne a čas po obědě trávili v blízkosti Karlova náměstí. Zde stejně jako loni byly ukázky 
lUzných dopravních prostředků, pomůcek. 
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Pondělí patřilo záchranářům při Dni záchranářů, jehož duší jsou tradičně kolínští profesinnální 
hasiči . Tentokrát ho zahájily ukázky práce poříčního oddělení Policie ČR Nymburk, jehož potápěč 
prohledával Labe pod Masarykovým mostem, obleženým stovkami diváků . Některé děti sem přišly s 
vlastnoručně namalovaným obrázkem se záchranářskou tématikou. Bylo jich asi 40 a za odměnu se 
mohly svézt hasičským člunem . Karlovo náměstí se odpoledne stalo jedinou výstavní plochou pro 
moderní i historickou záchranářskou techniku. A nejen to, lidé mohli vstoupit i do vozu 
záchranné služby, prohlédnout si jeho vybavení a mohli si třeba vyzkoušet i nepřímou srdeční masáž 
a nebo jiné zákroky pro záchranu životů . Dětmi byl přímo obležen protiplynový kontejner hasičů . 
Uvnitř si děti mohly vyzkoušet dýchání v masce, což většina z nich vzdala po několika minutách. 
Obdiv budil i výsuvný žebřík, který čněl do výšky 29 metrů, tleskalo se hasičům, kteří z 
vysokozdvižné plošiny slaňovali dolů dokonce po hlavě . Ukázky vyprošťování z vozu měly 
tentokrát podobu soutěže mezi dvěma družstvy. Hasiči staré škodovky pomocí hydraulického 
zařízení rozpárali a poskytli zraněným první pomoc. To vše se odehrálo během necelých pěti minut. 
~trakci nabídla i městská policie. Zájemci se mohli vyfotografovat v jejich stejnokrojích a fotku si 
Ihned odnášeli domů. Téměř žádný kluk si nenechal ujít příležitost nasednout do pravého policejního 
vozu. 

Odpolední program pak pokračoval na letišti, kde byly největšími atrakcemi ukázky letecké 
a~obacie . Auta stála po obou stranách jak ve směru na Uhl , Janovice, tak i v opačném směru i na 
Silnici do Zibohlav. Mezi nima probíhaly děti , dospělí , takže projet zde bezpečně autem bylo zcela 
namáhavé.Některá auta stála v poli . Tento chaos zde organizovali dopravní policajti . 
Od 1 O hodin probíhaly vyhlídkové lety nad Kolínem a okolím. Létalo se letadélky Z 43 a Socata. 
Cena jedné letenky na čtvrt hodiny byla 3 60 korun. A přestože se počasí trochu k večeru pokazilo, 
sluníčko se schovalo za mraky, zájem nepoklesl a létalo se až do večera. Dětmi obležená zde byla 
technika 71. Záchranné a výcvikové základny Kutná Hora, která na letiště dorazila s jednodenním 
Předstihem. Z vysokozdvižné plošiny mohli návštěvníci stejně jako kolem poledne na Karlově 
náměstí vidět slaňování hlavou dolů, protipožární tank, ukázky hašení v extrémních podmínkách za 
Použití dvou vodních děl. Mezi atrakcemi byla i exhibice mototrialisty, mistra Evropy Martina 
Křoustka, který si pro své vystoupení vybral plošinu záchranné a výcvikové základny .Jinak i na letišti 
bylo krásně a kdo se nechtěl zúčastnit žádného programu, i ten prožil pěkný den. Nemálo bylo lidí, 
kteří si na trávě rozbalili deku, vytáhli přinesené občerstvení a jen tak užívala sluníčka a volného 
dne. Po obědě se sem přesunul z náměstí americký truck . Ten dobře posloužil jako jeviště . Nejdříve 
zde hráli Kapři, všichni ale čekali na hitovou skupinu - Holki . Kolem skupiny se vytvořil kruh lidí, 
fanoušků, čekajících na podpis. Jejich vystoupení nezůstalo bez problému - při občasném výpadku 
Proudu se snažily dokázat, že ani nepotřebují playback. Živé vystoupení však bylo mnohem horší, 
takže bylo lepší počkat, až proud zase naběhne a spustí se techniky. Stalo se již tradicí , že počasí je 
Dni záchranářů nakloněno ob jeden rok a letos vyšlo. I když spadlo k večeru pár kapek, nikoho 
neodradily, naopak v horkém slunném počasí si všichni přáli, aby jich bylo ještě o trochu více . 
Vydařeným zakončením akce bylo i opékání špekáčků a noční ohňostroj. 
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10. 5. 

Opět nadešel Květinový den. Celostátní akce, k níž se přihlásil i Kolín. Dívky ze Střední 
zdravotnické školy a studenti gymnázia křižovali ulicemi města a nabízeli ke koupi žlutou U!flělou 
květinu, měsíček lékařský, za nejnižší cenu 20 korun. Zaplatit bylo možné samozřejmě více. Cástka 
samozřejmě nevyjadřovala hodnotu zakoupené květiny, ale byla příspěvkem na konto Ligy proti 
rakovině, byla určena na výzkum boje proti této nemoci . Liga totiž podporuje prevenci této 
zhoubné nemoci a také finančními částkami přispívá na zkvalitnění života pacientů s onkologickým 
onemocněním . Letos byl Květinový den pořádán ve prospěch boje s rakovinou prsu a na její 
Prevenci . Akce byla zaměřena i výrazně preventivně a během celého dne uvítali kupující i rady 
Pro zdravou výživu, jakožto důležité složky prevence proti této nemoci . Kolínská OHS a 
0 nkologické oddělení nemocnice se výraznou měrou podílely na vzniku letáků Strava v prevenci 
nádorů, který je rozšiřován v celé republice a který také každý s květinou dostal. Okres Kolín je v 
Úmrtnosti na tuto nemoc v polovině celorepublikového žebříčku. Nelze však napsat, že se akce 
setkala u Kolíňáků s absolutním pochopením. Na jedné straně sice byli lidé, kteří mladé lidi s 
kytičkami a pokladničkou vyhlíželi, očekávali a své kroky zamířili právě k nim. Byli ale také lidé, 
kteří koupi malé žluté kytičky odmítali a to nevybíravým způsobem . Většinou ti, kteří prispět 
nechtěli, říkali, že jsou před výplatou, že si už koupili . Výjimečně použili i vulgárnější vyjádření . 
Kytičky si kupovali i malé děti a stalo se, že i návštěvníci Kolína - například celá třída z Hradce 
Králové, která zde byla na školním výletě . Právě těmto dětem se nejprve zdálo 20 korun mnoho, ale 
Pak si koupili téměř všichni . 
Mladí chlapci a děvčata, kteří žluté květy prodávali, odevzdali utržené peníze do banky a z Kolína 
tak poputuje na konto Ligy proti rakovině 58.500 korun . Za zmínku stojí, že značně velkou částkou 
Přispěly studentky střední zdravotnické školy, které dohromady mezi sebou vybraly 2800 korun . 

Anonymní hlas udal večer policii, že nejspíš někdo krade ve Strojírnách. V zadní části objektu 
stála dvě starší dodávková auta, další auto bylo zaparkované za Strojírnami na polní cestě. Od 
Vozidla vedla vyšlapaná cestička v trávě k plotu objektu . Vedle ní na hromadách byly složené 
~osazné trubky a plechy. Když policisté přijeli na místo, objevili tu čtyři mladé muže, mezi nimi byl i 
Jeden nezletilý chlapec, kterého policisté posléze předali rodičům. Tři ze zlodějů neuposlechli ani 
0 Pakovaných výzev policie a chovali se značně agresivně . Hrozilo dokonce i fyzické napadení 
Policisty. Proto policie použila donucovacích prostředků a chvatů a hmatů sebeobrany. Při tom byl 
lehce poraněn šestatřicetiletý Kolíňák Výtečníci byli převezeni do policejních cel v Kutné Hoře a v 
Pečkách a jejich krádež začala být vyšetřována . Oba muži byli obviněni z krádeže ve 
spolupachatelství. 

12. 5. 

Ekonomická situace pro mnoho lidí není růžová a někteří se dostali až na dno . Nemusí to ale být 
Vždycky jenom tím, že ztratili zaměstnání a nové nemohou najít. Leckomu peníze na život 
chybějí proto, že pracovat nechce, i když by mohl a práci by získal. Raději žije z podpory a 
mnohdy i za cenu toho, že živoří. Ruku v ruce s tímto postojem k životu pak mnohdy nastává 
rozpad rodiny, neplacení nájemného a dalších životních potřeb , vystěhování z bytu .... a člověk se 
Stává bezdomovcem, který nemá kde přespat, umýt se, vyprat si oblečení, připravit jídlo, protože 
na konzumaci restauračních pokrmů mu z dávek státní sociální podpory nezbývá. Jediným řešením 
Pro takovéto lidi bývají azylové domy. Neposkytují sice trvalé bydlení s perspektivou do budoucna, 
ale jako záchytný bod stačí a záleží jen na člověku, jestli se dokáže vzpamatovat a dostat "~ z 
bahna, do kterého spadl a začít opět žít. V Kolíně jeden takový azylový dům je. Nachází se v 
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Polepské ulici, je zařízení Okresního úřadu Kolín a běžně je mezi lidmi nazýván ubytovnou pro 
bezdomovce. Od svého vzniku byl tento dům určen pro dospělé muže, kteří se z různých důvodů 
ocitli bez střechy nad hlavou. Mohli zde bydlet až do doby, než získají byt nebo jiné vlastní 
bydlení a práci. V průběhu doby se tato možnost rozšířila i na ženy a manželské dvojice. Nyní se 
opět jeho nabídka rozšiřuje . Dává totiž šanci azylu i mladistvým, kteří ještě nedosáhli zletilosti , 
vracejí se z ústavní nebo ochranné výchovy, jejich původní rodinné zázemí nefunguje a nebo o ně 
rodina nestojí. V takovýchto případech, které nejsou řídké, je velmi krátká cesta k tomu, aby se 
mladistvý dostal ve velmi krátké době tam, odkud právě přichází, protože nemá kde začít, neví jak, 
nemá žádnou startovací čáru. A v takovýchto podmínkách se velmi rychle najde parta a cesta na 
šikmou plochu. Proto zde OkÚ vybudoval tzv. sociální byt. Má kuchyňku , koupelnu , záchod a 
obývací ložnici s kompletním vybavením. V ložnici jsou tři lůžka. Nevýhodou tohoto bytu ovšem je, 
že v něm mohou pobývat současně jen tři osoby stejného pohlaví. Vše je pod jedním uzavřením, 
tedy oddělené od ostatních pokojů ubytovny. Takže mladiství nemusejí být v kontaktu s ostatními 
obyvateli, což ani není pro dobrý start do života žádoucí, neboť zde ubytovaní jsou leckdy smířeni 
se svým osudem, hledají cestičky, jak zdejší pobyt prodlužovat a prostě se o nic jiného nesnaží a 
nebyli by tedy příliš vhodným vzorem. Jak v azylovém domě, tak v tomto sociálním bytě je 
~ájemné spíše symbolické, vychází se z toho, že je lidem poskytována poslední šance na zác'~ranu , 
ze nemají z čeho platit. Platí se tedy jen 40 korun denně za všechno, tj. za ubytování, praní 
Povlečení, teplo, spotřebu energie, vody ... Jen úklid si musejí zajišťovat sami jeho obyvatelé. 

15, 5. 

Amatérský divadelní soubor Igdyž měl starosti, hrozila mu výpověď z nájemní smlouvy z 
~ěstského divadla. Důvodem měl být nepořádek mezi kulisami a poničené parkety a nedopalky 
Ctgaret, ačkoliv je nepřípustné, aby se v tomto prostředí kouřilo . Zástupci jednotlivých stran se 
nakonec shodli na kompromisu podle něhož soubor Igdyž a Divadelní škola Jecelín může působit 
ve svých prostorách a Městské divadlo provede odstranění závad včetně vydrátkování parket a 
Yymalování. Soubor Igdyž je rád, protože jeho členové a dalších 90 dětí by jinak neměli kde 
zkoušet. Členové souboru připouštějí svoji vinu na nepořádku jen částečnou a souhlasí s kontrolou 
ze strany zřizovatele a zavázali se na pořádek více dbát. 

Kolem třiadvacáté hodiny zaslechla hlídka MP při běžné kontrole v Kolíně II hluk a ~v;štění 
Pneumatik na parkovišti u obchodu Centrum. Na místě strážníci objevili osobní automobil lada, 
který stál na travnatém pásu a v němž seděli dva muži . Z obou byl cítit alkohol a po vybídnutí 
oct_mítli prokázat svou totožnost ... Hlídce stále tvrdili, že s vozidlem, které patří jejich kamarádovi 
neJezdili, ale pouze na něm opravovali světla. Nakonec se výtečníci rozhodli prokázat svou 
totožnost, takže strážníci zjistili, že se jedná o dva muže z Kolína ve věku 25 a 26 let. Oba po 
vystoupení z vozidla vrávorali a špatně komunikovali . Městská policie tuto záležitost vyřešila 
nasazením botičky na vozidlo ( technický prostředek k zabránění odjezdu vozidla) . Mužům tedy 
nezbylo nic jiného, než dovrávorat domů po svých. 

17. 5. 

Ke kurióznímu případu byli voláni v noci městští strážníci do restaurace U Lva. Sedmdesátiletý 
muž jim zde totiž udělal striptýz, aniž by ho o to někdo žádal. Prostě se napil a pak se svlékl ze 
šatů , včetně prádla a odmítl opustit zařízení. Na žádné výzvy personálu k odchodu vůbec 
nereagoval. Strážníci ho tedy museli obléknout, násilím vyvést z restaurace a dokonce mP riělali 
doprovod až na železniční nádraží a doporučili mu, aby nejbližším vlakem odjel domů , do Velimi . 
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18. 5. 

Ráno se probudilo zamračenou oblohou.Konečně se trochu ochladilo( asi o 1 O stupňů) a začalo 
Pršet.Poprvé od 1. dubna. Po celou dobu bylo jasno, teplo až horko a zem se pomalu vysoušela 
· Na tuto dobu nezvykle velká horka sužovala lidi i zvířata. Rtuť teploměru se zastavovala na 
~O - 31 stupních, nepršelo, po celý den byla jasně modrá obloha. Ačkoliv byl duben a květen, byl 
cas ke koupání, opalování, zahrádky a zelené plochy vysychaly, půda začínala praskat. Začaly také 
~rát ranné druhy třešní. Avšak vzhledem k tomu, že bylo horké a suché počasí, třešně nejsou dobré, 
Jde vlastně jen o pecku potaženou slupkou. Kvete černý bez. Všechno je zkrátka dřív . Lidé a 
Příroda však netrpělivě čekali celou dobu alespoň na trochu vláhy. Ta konečně přišla . Zprvu 
Váhavě, po kapkách. Teprve kolem osmé hodiny ráno se rozpršelo a slušně pršelo až do 
odpoledne. Po ulicích tekly potůčky vody, která ale nebyla čistá. Obsahovala bílou pěnu z pylu a 
Prachu, který se po více než jeden měsíc usazoval na ulicích, chodnících, byl ve vzduchu, prostě 
Všude.Když trochu déšt' ustal, lidé v něm chodili bez deštníků, protože byl příjemný teplý a dlouho 
očekávaný. Všichni si totiž oddechli od úmorného suchého horka a řekli si : konečně . 
Borké počasí zaznamenali také zdravotníci . V posledních 14 dnech měly sanitky rychlé 
Zdravotnické pomoci denně v průměru 20 výjezdů k pacientům. Se stoupajícími teplotami vzduchu 
~e počet výjezdů oproti předcházejícímu období takřka zdvojnásobil. Nejčastěji lidi zradilo srdce -
Jeho selhání bylo příčinou v plné polovině výjezdů. Dále to byly náhlé mozkové příhody a zranění , 
Způsobená v důsledku dopravních nehod, jejichž počet byl hodně ovlivněn únavou a malátností z 
horka. Ojedinělé nebyly ani pády z motorky nebo jízdního kola. Přestože byly obležené rybníky a 
koupaliště, nebyl nutný ani jeden výjezd lékařů do těchto míst k tonoucím. Na interním oddělení 
kolínské nemocnice za posledních 14 dní skončilo kolem 60 lidí nejen staršího, ale i středního věku . 
Většinou sem byli převezeni s bolestmi na hrudi nebo s kolapsovými stavy dušnosti z vedra. Na 
chirurgickou ambulanci záchranka denně předávala dva až tři pacienty. Hodně s bolestmi břicha a 
Po úrazech, mnohdy ale s velmi vážným poraněním hlavy a hrudníku. Mnoha úrazům by se ale 
dalo zabránit, kdyby lidé nepřeceňovali své síly a byli na sebe opatrnější. 

Městské policii oznámil večer muž z Kolína, že viděl dvě osoby přelézat plot u objektu pekárny v 
Brankovické ulici a následně slyšel řinčení skla. Policie se telefonicky spojila se zaměstnancem 
Pekárny, který toto tvrzení potvrdil. Zloději rozbili okno u dílny a odtud vynosili věci celkem za 
14.000 korun. Když policejní hlídka přijela na místo, pachatelé zrovna vylezli na 2,5 metru vysokou 
Zeď a skočili na vedlejší pozemek. Jeden z nich ale měl smůlu . Zlomil si při tomto skoku patní kost 
na pravé noze. I přesto však oba při zadržení kladli odpor a Policie musela použít donucovacích 
Prostředků . Navíc z obou mužů byl cítit alkohol, takže je ještě čekala dechová zkouška, která 
Potvrdila, že se oba před loupežnou výpravou posilňovali alkoholem. Aby se prokázalo, kolik ho v 
8?bě vlastně mají, byli převezeni do nemocnice na krevní zkoušku a následně na protialkoholní 
zachytnou stanici a bylo následně sděleno vyšetřovatelem obvinění z trestního činu krádeže a 
Poškozování cizí věci. Oba muži byli z Kolína, a ve věku 30 a 48 let. 

19. 5 . 

• Městské infocentrum spravuje od loňského roku Agentura Kora s.r.o, jíž vyprší smlouva k 30 . 
cervnu a na další provoz zařízení již nemá potřebné finanční prostředky Jeho pracovnice už 
~edostala dva měsíce výplatu. Radnice by ráda toto infocentrum udržela a proto hledá zkušenosti v 
~rouně a Vlašimi, zejména pokud jde o finanční zajištění provozu, které je v Kolíně vlastně 

neJvětším problémem. Otázkou jeho provozu se zabývá i kulturní komise a zastupitelstvo. Prozatím 
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je jasné, že ještě letos zůstane středisko otevřeno a bude poskytovat služby v rozsahu, na ja ý byli 
zákazníci zvyklí a o jeho dalším osudu se bude současně jednat. 

26. 5. 

Od srpna loňského roku je chrám sv. Bartoloměje v rukou pěti klempířů . Lešení kolem jedné věže, 
na které si kolemjdoucí už zvykli, začíná mizet. Oprava je totiž hotova. Jaký byl důvod oprav? 
Byly zjištěny silné vibrace věže a začala se trhat její střecha, Podle opravujících klempířů byly 
důvody tohoto stavu hlavně dva: špatně byla přichycena základní konstrukce a dále byla věž 
obložena neúměrně velkými plechy, nedokonale vyžíhanými . Klempíři nejprve z věže (výška 74 
metrů) odstranili plech a pod ním i lepenku, upevnili uvolněná prkna a opravili přípojky, aby se tak 
zamezilo vibracím. Věž pak dostala nový kabát z kvalitně vyžíhaných plechových čtverců o 
rozměrech 50x50 cm. Klempíři si pořádně procvičili tělo při této práci . Jednak při transportu 
materiálu nahoru, při čemž byl jedinou technikou vrátek a kladka. Každý z nich musel i několikrát 
denně dolů a zase nahoru. Ale zase na druhou stranu se jim pracovalo dobře. Jsou na p áci ve 
Výškách zvyklí a ve dnech, kdy kolínskou dlažbu rozpalovaly sluneční paprsky, nahoře foukal 
Příjemný větřík. Rekonstrukce věže byla ukončena tak, jak to v těchto případech bývá. Na její špici 
b~I usazen kříž, pod něj makovice a do ní, podle staré tradice, měděné pouzdro s dobovými 
Predměty, dokumenty a mincemi. Do dáli nyní září měděná střecha. Sběrači odpadu si jistě říkají , 
kolik by mohlo být peněz za měd' ve sběrných surovinách. 

Technické služby hodlají letos výrazně zlepšit stav města. Za prvé bude instalováno více než 
200 cedulek se jmény ulic ( označení ulic již bylo provedeno v Sendražicích a Zibohlavech - pomáhá 
~rychlejší orientaci a není třeba hledat pojmenování na plotech či domech , ale je patrné hned ze 
Silnice). Nejprve budou označeny všechny průtahové komunikace, kde bude později vytvořen 
naváděcí systém pro řidiče. Ve druhé etapě budou tabulky instalovány v Kolíně III, IV, a v části 
Kolína II . Označení těchto lokalit si vyžádá náklad 200 .000 korun . V další fázi se počítá se 
zřízením několika přechodů s bezpečnostním osvětlením v Žižkově ulici na přechodu, spojující 
sídliště Čechovy sady a prodejnu Bezovka a dále v Masarykově ulici, naproti plaveckému 
stadionu. Toto si vyžádá 130.000 korun. Tím ale nebude úsilí o vybudování těchto pře ·hodů 
uzavřeno. Další totiž uhradí radnice a budou v Bezručově ulici a na dalším místě v Masarykově 
ulici. Na těchto přechodech budou instalovány speciální lampy s výstražným bílým světlem. 

28. 5. 

Milovníci vody a koupání, kteří nemají rádi velké přesuny za vodou, se konečně dočkali. Zahájen 
byl totiž provoz venkovního bazénu plaveckého areálu . Zahájen byl o pár dní dříve, než bývá 
zvykem.Jiná léta se naplnil vodou až po 1. Červnu. Letos však je počasí trochu rychlejší , 
květnové sluníčko vyhání rtuť ke 30 stupňům a z jarních dní dělá letní. Však také lidé Technické 
sl~žby kritizovali za to, že venku je podle teploty krásné léto a bazén je pořád prázdný. Jenomže 
Vec není tak jednoduchá, jak se zdá a nemůže platit rovnice že když je teplo, bude plný i venkovní 
bazén. Přece jen na ohřev vody a údržbu jsou potřeba určité finance a pokud by bazén byl v 
?~ovozu dřív, než je plánováno a to by znamenalo potřebu více peněz proti plánu a TS by : .~:1sely 
~adat radnici o dotaci a je otázkou, jestli by peníze dostaly. Takže bazén se otevřel teprve teď, 
trebaže o pár dní dříve, než jiná léta. Bohužel ale počasí se trochu pokazilo , takže denní teplota 
klesla na 23 stupňů. Když už však bazén byl otevřen, byl v provozu a lidé ho využívali . Bylo to 
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nakonec příjemné, protože ohřívaná voda měla teplotu 27 stupňů a tak bylo ve vodě teplej i než 
Venku. 
Je velkým problémem sladit počasí a plán napuštění bazénu tak, aby byl venkovní co nejvíce 
Yyužíván. Obyčejně se stává, že teplé počasí přichází mnohem dříve, než je bazén připraven 
k provozu. TS pak přicházejí o peníze, ale co se dá dělat , počasí nikdo dopředu neodhadne. 

Přesně o půlnoci skončila platnost starého jízdního řádu 1999/2000 na ČD a s první minutou 
nového dne (neděle) vstoupil v platnost nový grafikon železniční dopravy. A tedy i nový jízdní 
řád.I pro Kolín , jeho obyvatele a návštěvníky , znamená tato událost (každoročně se na přelomu 
května a června opakující), mnoho nového. Obecně a v rámci republiky lze totiž nový grafikon a 
tedy i nový jízdni řád charakterizovat jako velmi zdařilý, obsahující nové vlaky, nové přípoje , 
nové možnosti . A to i navzdory tomu, že Kolín ztrácí své několikaleté privilegium, které z něj 
činilo jedno z nejlépe dostupných míst v republice. A to díky tomu, že zde zastavovaly všechny 
vlaky vyšších kategorií ( rychlíky označené jako EC-eurocity , IC - intercity). Od nového 
jízdního řádu budou Kolínem projíždět vlaky kategorie EC(příplatek 60 Kč) ve směru Berlín -
Praha- Brno - Vídeň/Budapešť. Tyto vlaky totiž budou jezdit po koridoru přes Pardubice a z Prahy 
do Brna pojedou 2,5 hodiny se zastavenim pouze v Pardubicích a České Třebové . Vlaky IC budou v 
Kolíně i nadále zastavovat a snížení příplatku na 3 O Kč se stane pro Kolíňáky novou možností pro 
kvalitnější cestování . Zastavováni vlaků EC v Kolíně se nepodařilo pro nový jízdní řád prosadit, 
ačkoliv se uskutečnila řada jednání mezi ČD, radnicí, okresním úřadem a sami občané psali 
dopisy.Druhou zásadní změnou je to, že odpadá tradiční přímé spojení jih-sever, tj . Jihlava- Kolín 
- Nymburk - Česká Lípa - Rumburk. Spěšné vlaky budou pokračovat z Nymburka do Ústí nad 
Labem . Jízda mezi Kolínem a Ústím bude trvat dvě hodiny. V Nymburce bude po přestupu 
spojení s Českou Lípou a Rumburkem třikrát denně . Kolíňáci snad nejvíce využívají trať do prahy 
a na této trati by se změny daly označit jako drobné. Na opačnou stranu do Pardubic, je změn více. 
Je zaveden raní spoj 4. 33 z Kolína s připojením v Pardubicích na celou Moravu. Ve směru na 
Nymburk je rovněž přidán jeden velmi časný spoj - ve 3, 4 I. Ani v ceníku žádné dramatické změny 
nejsou, průměrně se zdražuje o 10 procent. Novinkou jsou i zpáteční jízdenky, které nejsou 
dvojnásobkem jedné cesty. Tak například jízdné z Kolína do Prahy podražilo ze 44 na 48 Kč . 
Pokud si ale cestující koupí jízdenku zpáteční, zaplatí za ni 87 Kč. 

Čas od času přinese televize obrazové zpravodajství ze zahraničí o řádění fotbalových fanoušků 
Před zápasem nebo i po zápase. Kolín byl zatím v tomto směru klidný, až do této neděle, kdy 
fanouškové Sparty řádili na atletickém stadionu v Borkách. Důvodem nebyl prohraný zápas ale ani 
zápas vyhraný. Nehrálo se totiž vůbec. Právě v čase, kdy se mělo začít, se nad Kolínem přehnala 
Průtrž mračen a hřiště změnila v moře vody a bláta. Proto byl zápas odložen. A to rozlítilo 
fanoušky, kteří se těšili na zápas a samozřejmě na vítězství toho svého klubu. Když se nehrálo, 
Uchýlily se obě strany do restaurace u stadionu v Borkách a začali slovně napadat personál a další 
hosty podniku . Přivolaná hlídka Policie zjistila jejich totožnost a po dvou hodinách vyšetřování je 
Propustila. Jak se ukázalo při vyšetřování, nešlo tu jen o slovní napadání, fanoušci už přišli do 
hospody rozparádění, protože po oznámení, že bude zápas odložen, začali řádit na hřišti. Tam 
rozbili elektrický časoměřič, rozbili lavice a vysypali koše. Škoda byla 40.000 Kč . Teprve pak 
Pokračovali v restauraci , kde rozbili nádobí za 2.500 korun. I když byli propuštěni , jsou vyšetřováni 
na svobodě pro podezření ze spácháni trestného činu poškození cizí věci. 
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31. 5. 

Krádeže, zloději - tato dvě slova se bohužel stala každodenní součástí slovníků dnešní doby. 
Krade se všechno a čím dál drzeji. Bohužel, zloději se nevyhýbají ani místům , kde by se 
Předpokládala pieta a slušnější chování, tedy hřbitovu. Je samozřejmé, že z hrobů mizí sřezané 
květiny, výzdoba, vázičky ... , takže lidé si místo nich dávají na hroby zavařovací sklenice, 
Polorozbité květináče atd ., protože takové věcí zůstávají alespoň trochu ušetřeny. Není 
Výjimečné, že pozůstalý položí na hrob karafiát a za půl hodiny tam již není. Ztrácejí se i drobné 
ozdoby hrobů z kamene . . . . Kolínem však nyní otřásla velká hřbitovní loupež, kterou vyšetřuje 
~?licie . Ze dvou rodinných hrobek zmizely cenné ozdoby. Z jedné bronzová socha afrodity v 
zrvotní velikosti, z druhé posmrtná bronzová busta. Obě díla mají dohromady hodnotu nejméně půl 
~iliónu korun podle předběžného odhadu. Afrodita byla dílem Jana Štursy, který byl Myslbekovým 
zakem. Afrodita pocházela z roku 1922, druhá busta z roku 1920. Jeden z okradených hrobů patří 
kolínské rodině, druhý obyvatelům Týnce nad Labem. Ukradené předměty nebyly žádnými 
drobnostmi, které by zloděj strčil do tašky, což vylučuje náhodnou krádež. Určitě zloděj nebyl sám 
a v na lup se musel předem připravit. Krádež se totiž stala v noci, u zadních vrat hřbitova byl 
Us~ípnutý zámek a od hrobu byly zřetelné stopy na zemi, jak byla socha doslova v1eéena. 
Nahrobky byly usekané, vyvrácené. Musel také přijet nákladním autem, aby vše odvezl. 
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1.6. 

Velmi rušno měli večer na nádraží. Železničáři i policisté se zapotili, cestující měli o divadélko 
Postaráno . Pětatřicetiletý zaměstnanec ČD vyloučil z přepravy mladíka, protože byl opilý a navíc 
neměl jízdenku. Se zlou se však potázal. Mladík se rozhodně nechtěl dát a začal výpravčimu 
nadávat a dokonce ho fYzicky napadl.Byl to mladík z Ostravska a měl dokonce společnici , 
devatenáctiletou slečnu také z Ostravska. Ani ta se nenechala zahanbit a vydatně také 
nadávala. K incidentu musela být přivolaná policie. Ani výpravčímu, ani nikomu z cestujících, 
kteří stáli okolo, se nic nestalo . Odnesli to ale ti, kteří ho vyvolali . Mladík byl umístěn na 
Protialkoholní záchytce a bude čelit obvinění z trestného činu výtržnictví, jeho slečna byla po 
několika hodinách strávených na policii v noci propuštěna . 

Radnice schválila novou metodiku přidělování obecních bytů. Byty jsou rozděleny do tří 
kategorií. Tak skončila dlouhotrvající diskuse ve městě a byla odstraněna příčina reptání lidí. 
Nyní je vše jasné. V první kategorii jsou byty, postavené s podílem veřejných prostředků a v 
~chž se vybírá regulovaný nájem. Tyto byty nelze přidělit obálkovou metodou, ale způsobem 
Jaký byl až dosud . Ve druhé jsou byty nově postavené nebo zrekonstruované z financí města. 
Právě u nich bude uplatněna obálková metoda. Takových bytu je ale v Kolíně málo . Ve třetí 
skupině jsou byty, z nichž polovinu získají noví majitelé obálkovou metodou a druhou polovinu 
Podle dosavadního systému. Vlastníci musí splňovat stanovená kritéria: nesmí mít vůči mě~tu 
dluhy, musí zde mít trvalý pobyt nebo v Kolíně musí být zaměstnáni nejméně tři roky a 
samozřejmě musí být v evidenci odboru bytového hospodářství. Radnice také schválila pořadník 
~chazečů o byty. Aby měla co nejpravdivější informace o situaci každého žadatele, navštívila 
Je starostka společně se členy komise. Nakonec bylo vybráno 27 uchazečů , kteří mají reálnou 
šanci získat letos v Kolíně byt. 

3. 6. 

V sobotním odpoledni se na Kmochově ostrově zrodila nová kolínská hudební tradice -
country festival. Konal se zde jeho první ročník s názve Kolínský ostrov. Hrála se muzika 
country, trampská a bluegrassová. Festival, na kterém se sjely nejen kapely z regionu, ale i z 
celé republiky, má hned několik -nej . Největším magnetem prvního ročníku přehlídky byla 
skupina Klíč . Největší obět' v jeho prospěch přinesla skupina Návštěva. Tato skupina postoupila 
do, semifinále Trampské porty, která se konala 2. 6 . v Ústí nad Labem. Protože by ohojí 
( Dstí a následující den Kolín) nestihla , zvolila Kolín a tak se předem vzdala postupu do 
sobotního finále . Největším překvapením byla skupina Pětník, která vystoupila bez hudebních 
nástrojů. Nejneobvyklejším na této akci bylo ještě před jejím zahájením vystoupení dětského 
Pěveckého sboru Základní umělecké školy Boni Bambiny. 
V rámci festivalu byla v altánku na ostrově otevřena čajovna . Dále tu byly stánky s koženými 
~robky, medovinou a trampskými potřebami . Zpestřením byl šermířský souboj, ukázky 
Indiánského umění, nechybělo indiánské týpí, indiánské oblečení, výšivky, kožešiny, biče . Přímo 
během festivalu byla vyhlášena soutěž na vytvoření loga celé akce. 
Celá akce byla propagována jako první ročník, ale v průběhu byl označen jako nultý ročník . V 
Přibližně desetihodinové přehlídce se vystřídala desítka kapel z okolí i z celé republiky. Mnohé 
kapely se sem dopravily svérázným způsobem . Například skupina Pětník z Prahy na kole, 
některé skupiny přiměly posluchače i k tanci . Dlužno poznamenat, že sobota byla horká, rtut' 
teploměru dosáhla ke 30 stupňům. Diváci a posluchači se nejprve před pálícím sluncem ukrývali 
na kamenných schodech, teprve později obsadili lavičky před pódiem. Každopádně lze napsat, 
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že akce, svého druhu první v Kolíně, se povedla. Příští rok ve stejnou dobu by měla být opět a 
Pořadatelé by chtěli pozvat více kapel. 

4. 6. 

V Kolíně začala mezinárodní výstava železničních modelů, kterou v rámci oslav 1 00 let 
Provozu místní dráhy Kolín - Ledečko připravil Klub železničních modelářů v Kolíně . Výstava 
budí zaslouženou pozornost, protože jsou zde železniční modely z celé republiky, Slovenska a 
Ruska. Výstava je zajímavá i tím, že je zde vymodelovaná celá železniční trať z Kolína do 
Ledečka, včetně kopií jednotlivých stanic trasy z Kolína až do Rataj nad Sázavou. Je to dílo 
náčelníka místního klubu Ladislava Javůrka. Jinak návštěvníci výstavy jména autorů modelů u 
Popisků objektů nikdo nenajde, protože se stávalo, že modeláři o své mašinky díky zlodějům 
Přišli a zloději chodili najisto. Kromě obrovského množství práce se model lokomotiva pod 
3000 nepořídí. Výstavu doplňují perokresby s železniční tematikou od Miloše Kratochvíla, který 
je také autorem reliéfu na kolínském hlavním nádraží a několika odborných publikací . 

10. 6. 

Nejdůležitější událostí tohoto dne byla , ani ne tak pro Kolín, ale zejména pro mne , svatba. 
Nechci zde rozepisovat tuto věc dopodrobna, ale myslím, že by bylo zajímavé zachytit, jak tato 
životní událost probíhá na sklonku 20. století. 

Tak v první řadě na to musí být dva. Protože u nás stále není legalizován vztah dvou lidí stejného 
Pohlaví, jedná se tedy o muže a ženu. 

V určené "svatební" dny jsou zde oddávající přítomní tak dlouho, dokud jsou objednané svatby. 
Například 1. července zazněl svatební pochod naposledy v17 hodin . Nejžádanější dobou pro 
Oddavky je stále jedenáctá a dvanáctá hodina. Ale je dnes už i mnoho párů, které uzavírají 
svatbu až později odpoledne, vynechají svatební oběd a mají jenom slavnostní večeři. Pokud ale 
svatebčanům nevyhovuje žádný z určených dnů, je možné objednat svatbu i ve všední den. 
Ovšem matrika v takovém případě vybírá poplatek 1000 Kč . Letos se mimo určené termíny 
konají průměrně dvě svatby měsíčně . Oddáváním jsou pověřeni členové městského 
zastupitelstva a představitelé radnice na základě rozpisu . Pokud však mají snoubenci zájem na 
tom, aby jejich sňatek uzavřela určitá osoba mimo rozpis, mohou se na ni obrátit. Je stále více 
sňatků , kdy jeden z partnerů je cizinec a druhý Čech . Pokud jde o věk, zdá se, že doby, kdy 
se brali velmi mladí lidé kolem 20 let jsou pryč, nyní je snoubencům průměrně 25 let. Přes • ..., ~e 
nyní je velkou módou uzavírat sňatek mimo tradiční prostředí oddávacích síní,podle profese 
snoubenců . Například ve vodě, ve vzduchu ... ale i bez vážnějšího důvodu v jiném výjimečném 
Prostředí, například v parku, na louce .... v Kolíně zatím k tomu nepřistoupili . Kdo by chtěl svoji 
svatbu tímto způsobem ozvláštnit a mít něco, co jiní nemají, s tímto nápadem nepochodí a bude 
se muset obrátit na jiný oddávací úřad. 

SVATBA 

Samotnému obřadu předchází dlouhé období příprav. Je nutné naplánovat celý průběh svatby, 
POkud si to nezadáme u některé z agentur, ale to u kolíňáků nepřipadá v úvahu . Zde jsou zvyklí 
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LUXUSNÍ 

SVATEBNÍ SALON 
PENELOPE 

navJtivte nás a my už se postaráme o to , aby se Váš 

svatební den sta~ tím nejkrásnějším ve Vašem životě 

Půjčujeme : 

* sl'atební ša(v pro ne•'ě.~ty 
I FRANCJE,ITAI.IE,RAKOUSKO •. .I 

*pánské smokingy a obleky 
* .'lipo/ečenské šaty 
* .~aty pro družičky a mlátlence 
* .{aty do tanečních 
* ZIÍl't~}e, klobouky , ru/lavice,~perl'._l' . . 

Nabízíme : 

* Sllllfmí a zásnubní prsteny 
/lýběr z 65fJ drultli I 
* luxusní i klasická .wat. oznámellí 
I •ýhěr z 4f}(J druhii I 
* kl'ěfinm'Ý .'lien•is 
* .'lipodní práti/o pro nevěsty 
*svatební koláčky ,dorty 

rolády , zákusky . .. 
* Jvatební fotoalha 
* ko.šíčky na koláče ,mašličky 
*.-.tužky , panenky na auto 

Veškerý svatební servis a rady 
na odborné úrovni I 1 1 

POZOR I PŘI PŘEDLOŽENI TOHOTO LETÁČKU OBDRŽ/TE SLEVU 5% 

NAJDETE NÁS NA ADRESE : 
lsídlime-tPUI~c~ujlck~ 

TELEFON: 0321 I 71 38 OB MOBIL 0602 I 20 39 39 
PO -PA 11.oo - 1B.oo SOBOTA 8.30 - 11.oo I jinak dle dohody/ 
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zařídit si všechno od začátku do konce. Kromě termínu je nutné si s předstihem zamluvit i 
svatební šaty v některé z půjčoven . Jen málokterá nevěsta si ve svatební den oblékne šaty šité 
doma. Ženich to má vpodstatě jednodušší, oblékne si tmavší oblek a tím to pro něj končí. 
Dále je třeba naplánovat seznam svatebních hostů. Je těžké vybrat z celého příbuzenstva tak, aby 
se nikdo neurazil. Vzhledem k finančním možnostem se poslední dobou organizují svatby malé, tj . 
opravdu jen s nejbližšími příbuznými - rodiče, prarodiče a sourozenci . 
Jak se postupně blíží velký den , nervy začínají pracovat . 

14 dní před samotným dnem se u nevěsty pečou svatební koláče . V případě velkého objemu je 
možné si pronajmout i nějakou větší kuchyň . Poslední dobou si je ale mnozí nechávají dělat. Sice 
se ušetří spousta času, ale přijde se tak o tu pravou svatební atmosféru . V tento den musí být 
hotové i oznámení. Vzhledem k tomu, že je v Kolíně spousta malých tiskáren, není problém si 
vybrat z katalogu dle svých představ. Průměrně se ceny pohybují kolem 1 O kč/ kus, ale jsou i 
lhnohem dražší - i 70 Kč za kus. Je možné dokoupit obálku ve stejném barevném odstínu, nechat 
si vytisknout pozvánku ke stolu 

Koláče se doma pečou zpravidla v sobotu. Opoledne je pak snoubenci roznášejí po svých 
Příbuzných a sousedech. Zpravidla za to nic nedostanou, jen někdo utrousí ten peníz a přispěje. 
Každý ale posílá blahopřání k svatbě, kterých je v papírnictví nepřeberné množství. To ale mohou 
číst až po obřadu. 

Ženich nesmí zapomenout zamluvit květiny. Protože jsou svatební, tak stojí 
~amozřejmě mnohem více než kdyby byly nesvatební. Jednu větší pro nevěstu , 
Jednu malou pro matku a pro tchyni . Pro nevěstu se v posledni době dělají tvz. 
biedermajerky - malý puget květin s barevným celofánem dokola. Pro matky se 
objednávají květiny jen tak symbolicky - např . jeden karafiát se zeleným 
asparágusem. Na svatební den se ještě objednává myrta, která se pak spolu 
s bílou mašlí přivazuje všem zúčastněným svatebčanům na klopy a dává se 
k bílým stuhám na auto 

Snoubenci se rozhodují o velikosti a materiálu především dle svých finančních 

Jupiter, Karát) . 
ostatních 
vyhotovují na objednávku do 
nahoru. 

možností. V Kolíně j nyní 5 zlatnictví ( u Delvity Jupiter, Karát a 
Rafael v Pražské ul. , Karát naproti spořitelně, Hora ). Jen 3 
z nich byly ochotny udělat prstýnky z donešeného zlata ( H '"'ra, 
Ceny svatebních prstýnků jsou samozřejmě trochu vyšší než u 
druhů. Některé druhy mají přímo už k prodeji , ale většinou se 

1 měsíce . Ceny za pár zlatých prstenů se pohybují od 3000 Kč 

Mnozí se rozhodnou pro stříbrný, který je podstatně levnější. 
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Usměj se lásko třeba slzami, 
když jméno vepsali jsme ke jménu, 
my dnes to zlaté slunce nad námi 
vzali jsme do dvou našich prstenů. 

F. Branislav 



'Diana Jfere[ová 
Pave[~á[ 

oznamují, že si prstýnky zlaté 
a první polibek manželský vymění 

dne 10.6. 2000 u 10.30 hodin 
na Městském úřadě u Kolíně 

Sendražice 423 
Kolín 

Oučárecká 563 
Kolín 



Vlastní průběh tohoto dne závisí především na hodině v kolik se koná obřad a hlavně přáním 
rodičů . Ti se samozřejmě snaží vnést do tohoto významného dne co nejvíce ze své svatby a 
z předsudků . Před obřadem se sejdou pozvaní svatebčané u nevěsty 

B.osté se postupně sjíždějí od ranních hodin u nevěsty. Přinášejí svatební dary - především na 
vybavení domácnosti ( žehlička, rychlovarná konvice, pračka, lednička, nádobí, sklenice .. . ) . 
B.ostitelé připraví pro vyhladovělé hosty lehké občerstvení- chlebíčky, obložené mísy, párky. Pro 
tnuže - neřidiče hlavně tvrdý alkohol. Ženich přichází za rodiči nevěsty, aby je požádal ještě 
naposledy o ruku jejich dcery. Umytá auta se ozdobí bílými stuhami. Na auto nevěsty se dává 
zpravidla panenka oblečená do bílých šatů (auto odjíždí poslední), na auto ženicha květina (auto 
odjíždí první) . Před samotným odjezdem dostávají od obou rodičů požehnání a pak se již může 
Yyrazit na radnici. Někoho ještě zastaví na cestě přátelé , jimž se musí odevzdat tzv . výkupné -
alkohol. 
Pouze svatebčanům je umožněn volný vjezd na náměstí. Zde se auta soustřeďují v dolní části 
náměstí před radnicí. Ihned po příjezdu vás osloví fotograf a kameraman, kterého jste si zjednali 
k pořízení dokumentace. Svatebčané se dle času přemístí do I. patra - do obřadní síně . Zde je 
Pracovnice matriky seznámí se samotným průběhem. Kam se kdo má postavit, kdy vstát, co dělat. 
Rovněž o své slovo se přihlásí varhaník, který zmateným snoubencům přečte nabídku skladeb 
k obřadu . Ti jen matně pátrají , o které skladby se jedná, a tak vyberou na základě doporučení 

10.- ll. 6. 

zkušenějších . Pak už vše probíhá dle svatebního ceremoniáře - nástup 
svatebčanů, příchod oddávajícího, jeho projev, vyslovení ano obou 
snoubenců , předání prstýnků, první manželský polibek, podpisy, 
gratulace. Vše se odehraje během krátké chvíle, následuje fotografování 
u historického nábytku a odchod . Fotograf vás vyfotí dle va.,;1ch 
požadavků, nechybí ani závěrečná fotografie na schodech radnice. Pak 
všichni usednou do aut a následuje přesun k dalšímu programu. Ten 
závisí na tom, jak movité jsou rodiny. V poslední době se upouští od 
monumentálních svateb s 50 a více hosty , které se pořádaly na 
zámečku , v restauracích, kde k jídlu hrála živá hudba a jedlo a pilo se až 
do pozdních hodin. Nyní se svatby pořádají v úzkém rodinném kruhu. 
Hosté si dojdou někam na oběd do restaurace a pak tráví zbytek dne 
v domě rodičů nevěsty nebo ženicha, kde mají jídlo připravené zpravidla 
sami sebou . Ani svatební cesty nejsou již pravidlem. Lidé mají málo 
peněz a v dnešní době těžko shánějí byt. Proto raději tyto peníze utratí 
za životně důležitější potřeby . 

Na letošní rok připadá 100. Výročí existence železniční tratě Kolín - Ledečko . České drá: 1; v 
rámci oslav tohoto výročí připravily společně s Městským společenským domem, který 
Pravidelně každý rok na začátku června pořádá pro děti i jejich rodiče oblíbenou jízdu vlakem 
taženým parní lokomotivou do Ledečka, řadu akcí, soustředěných do těchto dvou víkendových 
dnů. Organizátoři přistavili historické tažné vozy a ty si lidé mohli prohlédnout nejen na 
kolínském nádraží, ale i na některých zastávkách. Takže lidé si mohli krátit chvíli čekání , než 
~ašina na některých nádražích nabrala vodu, aby mohla dále pokračovat v jízdě . Velký zájem byl 
I O výstavu rustorických uniforem, kalendářů, starých jízdních řádů a technických výkresŮ . 
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Výstava byla instalována ve starém železničním vagónu a těšila se velké pozornosti. Občanské 
sdružení Posázavský pacifik představilo v Uhlířských Janovicích, která pro některé účastníky 
historické jízdy byla konečnou stanicí, protože dál už pokračovat nechtěli a stačil jim jen ten 
kousek, lokomotivu číslo 434. O 170, která je druhou zachovalou lokomotivou tohoto typu v 
Evropě. 

!akže po oba dva dny pískala na celé trase parní lokomotiva a byla slyšet pořádně daleko. Hvizd 
Její píšťaly nemohl uniknout nikomu. Vždy ráno v osm hodin vyjel z kolínského hlavního 
nádraží zvláštní zesílený zvláštní protokolární vlak. V Uhlířských Janovicích se pak souprava 
rozdělila. Jedna část pokračovala do Ledečka a dál do Samopší, kde se pod patronací MSD 
Uskutečnil tradiční dětský den. Druhá část soupravy se naopak vracela zpět do Kolína, aby pak 
během dne několikrát absolvovala jízdu v úseku Kolín-Uhlířské Janovice a zpět. Oslavy 
doprovodila v Kolíně například výstava hnacích vozidel, na které se objevily současné i 
historické lokomotivy. Dále se uskutečnila výstava železničářských uniforem od roku 1924 až do 
současnosti, včetně hodnostního označení. V sále Energetických závodů byly předváděny 
Železniční modely. Dobrou náladu podpořila Městská hudba Františka Kmocha s mažoretkami a 
další kapely - zejména country Kapři a Trampoty. Podobné akce se konaly i v Uhlířských 
Janovicích, kde kromě výstavy historických vozidel proběhla expozice perokreseb a kalendářů s 
historickou tématikou. Jako vždycky i letos byly jízdenky v předprodeji - jednak na nádraží v 
trafice mašinka a dále v MSD. Zpáteční jízdenka pro dospělého do Samopší stála 120 korun, do 
Uhlířských Janovic jen 50. Děti platily v obou případech polovinu tohoto jízdného. Pro zájemce o 
život na železnici byly připraveny okružní jízdy po kolínských stanicích.Lidé se tak mohli 
Seznámit s prostředím nejen osobní stanice a nádraží, ale i samotného depa a železničářského 
~ákulisí v Kolíně vůbec . Vlakem procházel průvodčí i historické uniformě a děti si mohly 
JlZdenky proštípnout samy kleštičkami, které jim půjčil. To bylo pro většinu z nich také 
Velkým zážitkem, protože jízdenku s malou kulatou dírkou již dnes nikde neuvidí. Průvodčí 
Vlaků jsou totiž vybaveni kleštěmi , které na jízdence vyznačují datum a číslo vlaku. 
V cílové stanici všech jízd bylo v rekreačním středisku ČD připraveno občerstvení a pro děti 
~zné soutěže a také cesta pohádkovým lesem. Děti dostávaly úkoly od vodníka, loupežníků , 
certů a princezen a když je splnily, dostaly razítko do startovního listu . Všechny tyto lístky se 
Pak nakonec dostaly do slosovacího osudí a losovány byly sladké ceny pro vítěze . 
Snad jedinou vadou těchto obou dnů bylo veliké horko, teplota dosáhla 33 stupňů a bylo dusno 
Proto mnozí po příjezdu do Samopší skočili do chladivých vln řeky Sázavy a koupáním 
"Yplnili čas zbývající do odjezdu. Nebylo vzácností, že výletník odjížděl z Posázaví se 
~Páleným nosem.Podle meteorologických předpovědí se čekaly v neděli odpoledne bouřky, déšť 
1 kroupy, nic z toho se však na trase Kolín - Ledečko nevyplnilo a horko a slunce se staly 
Průvodci obou dnů. Všem cestujícím se výlet líbil, ovšem jenom jako atrakce a připomínka 
minulosti, i když ne tak dávné. Shodli se na tom, že jako výlet je cesta příjemná, ovšem denně 
takto dojíždět do zaměstnání by příjemné nebylo. Ačkoliv před takovými 30 lety to bylo naprosto 
běžné, když se po této trati , " čugálou" , jak se tomuto vlaku říkalo, dojíždělo do práce do 
Kolíně, protože autobusy jezdily málo a byly podstatně dražší než jízdenka na vlak. 

1:diným stínem , který se v tyto dny dotkl kolínských ČD byla smutná událost. Z neznámých 
d_uvodů se kolem sobotními poledne pokusila ukončit svůj život pětatřicetiletá žena. Pod mostem 
Sl lehla na koleje a zřejmě čekala, až tudy pojede nějaký vlak. Jeden železničář ji uviděl a ihned 
Přivolal městskou policii Ta přijela a jakmile se přiblížila , žena začala utíkat a rozhodla se 
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změnit svůj odchod ze života, tentokrát skokem do Labe. I v tom jí ale zabránili a posadili ji do 
svého služebního auta s úmyslem, že ji odvezou do nemocnice. Za jízdy se pokoušela vyskočit ze 
služebního auta. I v tom jí ale strážníci zabránili . Svůj čtvrtý pokus pak zopakovala v nemocnici 
a snažila se vyskočit z okna toalety. Ani to jí nevyšlo . V době svých sebevražedných pokusů 
byla žena pod vlivem alkoholu. Po noci, prožité na protialkoholní léčebně, byla převezena do 
Psychiatrické léčebny v Havlíčkově Brodě . 

13. 6. 

V závěru loňského a na počátku letošního roku se roztrhl pytel s anonymními telefonáty o 
~ložení výbušniny. Ve všech případech se ukázalo, že jde o planý poplach a že většinou byly 
Jejich autory děti a mládež ze škol a učilišť, kteří se chtěly vyhnout škole. Někteří tito 
anonymové byli vypátrání, jiní ne. Telefonáty byly však vždy jen impulsem, pak museli přijít na 
řadu záchranáři a mezi nimi museli být připraveni i hasiči. Toto vše bylo u zrodu nápadu, aby 
kolínští profesionální hasiči využili k tématickým cvičením právě školní budovy. Vždy při 
oznámení o uložení musela nastat evakuace přítomných osob a leckdy ani učitelé nevěděli , jak 
Postupovat. Takže cvičení hasičů v těchto budovách je oboustranně prospěšné. Pedagogové 
si vyzkoušejí praktický postup a hasiči zase poznají školy. To se ukazuje jako velice prospěšné . 
Po prvních zkušenostech proto začali hasiči za stejným účelem objíždět i ústavy sociální péče 
a domovy důchodců, aby se s jejich prostory seznámili . Hasiči dospěli k zajímavé zkušenosti 
Při cvičné evakuaci v divadle. Byly zde simulovány ohrožené prostory a děti se z nich dostaly 
mnohem rychleji ve srovnání s dospělými . K opuštění divadla potřebovaly o polovinu kratší čas. 
llasiči to přisuzují jejich větší ukázněnosti a přesnějšímu plnění pokynů hasičů. 
Současně s těmito cvičeními hasiči prověřují bezpečnost budov z hlediska požární ochrany. 
Dovolují si tvrdit, že všechny veřejné budovy ve městě - i staré objekty - jsou z hlediska požární 
Ochrany bezpečné natolik, že není třeba dělat žádná další protipožární opatření. 
~omplikovanější je to jen ve výškových budovách, kterých je nyní v Kolíně 15 a jeden 
sestnáctiposchoďový obytný dům na sídlišti . Ten však patří k novějším stavbách a byly zde už 
Uplatněny moderní požadavky na protipožární zabezpečení - je tu například široké úniku 1é 
schodiště . Řada objektů je vybavena elektrickou požární signalizací a je napojena na pult 
centrální ochrany, který provozují hasiči . 
15. 6. 

Blíží se konec školního roku, žáci ze škol počítají dny, kdy už konečně nastanou vytoužené 
dvouměsíční prázdniny. Vidina je o to lákavější, že již od května panuje pravé letní počasí , 
b,ěžné je koupání v přírodních nádržích, dozrávají borůvky ... a všechno prostě připomíná spíše 
leto. Mnohé děti se ale konce školního roku bojí. Bojí se vysvědčení a jejich strach 
z~~namenávají i ve Středisku výchovné péče . Děti v posledních týdnech častěji telefonují, častěji 
Pncházejí a svěřují se svými obavami, vyprávějí o svých problémech se známkami. Nejčastěji se 
0~~vají zklamání a zlosti rodičů z vysvědčení, které neodpovídá jejich představám. Řidčeji se 
d~ti bojí samy svého selhání. Někdy bývá strach z rodičů přehnaný, jindy ale oprávněný 
Prevážně se jedná o děti ve věku 9- 12 let. Někdy zde také musí řešit situace, kdy rodiče chtějí 
s;é potomky připravit na tvrdý a nelítostný svět kolem nás a kladou na ně nepřiměřené 
~aroky a vyvíjejí nepřiměřený nátlak, často v rozporu s možnostmi a schopnostmi dětí. --;-...,~o 
Jednání, byt' je dobře míněno , pak u dětí vyvolává trauma. 
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16. - 18. 6. 

~sto plné muziky a uniforem - muzikantských i historických vojenských , rozmanitých úborů 
~žoretek - 3 8. ročník Kmochova Kolína. 

Kolín zaplavily stovky návštěvníků a město prožilo o tomto víkendu dvě společenské akce . 
Jedna z nich byla hudební - 38. ročník festivalu dechových hudeb Kmochův Kolín a druhou 
vzpomínková slavnost Bedřichov Křečhoř 2000, která byla letos zařazena do programu 
Evropské unie historických spolků ve Vídni. Obě akce se konaly ve stejnou dobu, avšak byly 
diametrálně odlišné, takže obě si našly své diváky. I když je pravdou, že lesk historických 
Uniforem a mladí muži v nich oblečení, byli velkým lákadlem a i ti , kteří původně přijeli za 
muzikou neodolali a odběhli si na tuto podívanou. Je pravdou, že organizátoři obou si 
nechtěli konkurovat. O tom svědčí i to, že trasa vojenského průvodu Kolínem byla stanovena 
tak, aby naprosto nerušila hudbymilovné návštěvníky města. Za zmínku stojí i počasí. Až do 
festivalu bylo horké , letní, což by nebylo nic příjemného . V pátek večer se ale trochu 
ochladilo, takže teploty kolem 23 stupňů byly naprosto ideální. Svítilo sluníčko , nepršelo . 
Takže všechny akce se odehrály v pohodě, bez potu a bez deště, mažoretky pochodovaly ve 
SVých parádních kostýmech a muzikantům také neteklo do nástrojů. 

Bedhchov - Klečhoř 2000 , tak byla letos poprvé nazvána tato akce k uctění památky padlých v 
bitvě u Kolína, která se strhla mezi vojsky rakouské císařovny Marie Terezie a pruského krále 
Bedřicha Velikého v roce 1757. Letos se část programu konala v Kolíně a nedaleké Nové Vsi 
Na vrchu Bedřichov, který stojí naproti Křečhoři . Je zde památník z roku 1842, tedy o více než 
50 let starší než křečhořský. Byl dlouho opomíjen, protože organizátoři nechtěli , aby oslavy 
byly chápány jako oslavy pruských vojsk. Teprve nedávno historici v zašlých dokumentech 
objevili, že i tento památník byl postaven na památku vítězství Rakušanů a stojí právě na místě 
Posledního stanoviště pruského krále Bedřicha . Stejně jako okolí křečhořského památníku bylo 
vyčištěno, uklizeno, aby odpovídalo původní podobě, navrhované architekty . Nová Ves ale není 
Poslední obcí, která se do oslav této bitvy zapojuje. Organizátoři - hlavním je Regionální 
muzeum v Kolíně - počítají, že by se v budoucnu oslav zúčastnily všechny obce, jimiž v~lXící 
strany prošly nebo byly jinak zasaženy. Například v Lošanech je jeden z hromadných hrobů 
Padlých vojáků a stojí tu dům, kde byl válečný lazaret. 
Oslavy tedy začaly v pátek v Kolíně, kam se sjížděli hosté i příslušníci historických vojsk z 
republiky, z Rakouska, Itálie, Německa. V 18.3o vyšel od kasáren průvod . Ulicemi 5. Května, 

Nad Zastávkou, Sokolskou, Pražskou, Na Hradbách, Karoliny Světlé a Brandlovou mašírovali 
Vojáci v historických uniformách do chrámu sv. Bartoloměje, kde páter Jan Baxant sloužil 
Srnírčí mši v českém a německém jazyku. Za zmínku stojí jeho myšlenka, kterou se podivoval 
nad tím, že lidstvo odměřuje svou historii prostřednictvím válek a nikoliv prostřednictvím toho, 
Čeho dosáhlo v období klidu a míru . Před ní i po ní vojenské hudby hrály hymny obou válčících 
Strany. O osmé se centrum města otřáslo slavnostními salvami a průvod odjel stejnou trasou ke 
kasárnám. Po celé trase byl hojně doprovázen diváků a ti také pak mohli odjet připravenými 
autobusy do Nové Vsi, odkud stejný průvod vyrazil za svitu pochodní na Bedřichov, kde byla 
sloužena děkovná mše. Návrat do obce provázely české salvy a promenádní muzika .. Konec 
Pátečního programu byl kolem jedenácté v noci návratem do Kolína. Od sobotního rána byl 
Otevřen pro veřejnost křečhořský památník, na náměstí v Kolíně se opět řadily historir.ké 
Uniformy a pak se lidé přesunuli na Křečhoř , kde byl při slavnostním aktu představen i projekt 
Založení Řádu Tereziánského pamětního kříže. Kříž je určen pro civilní i vojenskou službu a 
službu u vojensko-historických vojsk. Dále zde byl představen projekt Smírčího kříže, který by 
lllěl stát na bývalé silnici spojující Křečhoř a Vítězov. Velkým magnetem pro diváky byla 
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odpolední scénka sjednávání příměří za prusko-rakouské války, kterou sehráli profesionální 
kaskadéři . 

~.Kmochův Kolín 16.-18.6.2000 

Naposledy v tomto století se konal koncert dechových orchestrů za doprovodu nesčetně mnoho 
dlouhých nohou mažoretek. Je to již 38. ročník a my kolíňáci se na něj vždy těšíme, protože město 
se vždy probudí z klidu do perfektně střižených trávníků , uklizených silnic, modro-bílých praporů . 
Pod tóny trubek, bubnů, činelů .. se každý pesimista promění v optimistu- takovou čarovnou moc má 
hudba. 

Letošním organizátorem se stala AGENTURA B.C. PRAHA na základě vítězství ve výběrovém 
řízení vyhlášeném Měú Kolín. Přes určitou zažitou hlavní kostru se snažili přijít s novinkami. které 
by přilákaly nové diváky a zároveň nenudily pravidelné návštěvníky . Jak se ukázalo později , Jejich 
Zkušenosti jsou dost velké nato, aby se mohli pustit do pořádání takovýchto akcí. 

Veškeré přípravy začaly již týden předešlý. 8.6. sem začaly TSMK naváže lešení pro pódium Začaly 
s důkladným úklidem města - sekaly trávu, linkovaly se silnice. O týden později , den před samotným 
~ačátkem, byly vyvěšeny vlajky Kolína (modro-bílé), před radnicí vlajky zúčastněných států (Polsko, 
CR, Slovensko, Itálie, Německo ). 

Před samotným slavnostním zahájením probíhaly různé akce: páteční odpolední koncert na sídlišti , 
Výstava fotografií p. Kronuse v základní umělecké škole 

Samotnému festivalu předcházela velká propagace v televizi a rádiu . Organizátor v čele s Janem 
Obrdou se podílel na organizace takových akcí jako je Zahrada Čech v Litoměřicích , Polka-test. 
Agentura vydala útlý sešitek s programem, který byl k dispozici v inf.centru. Kromě nezbytných 
sponzorů zde byl přehled účastníků, zdůrazněny novinky festivalu, přehled skladeb a jejich 
autorů. Nezapomnělo se ani na zahraničí, program ve stručné formě byl přeložen do němčiny a 
angličtiny . Několik černobílých fotografií kapel, moderátorů a hostů zpříjemnilo čtení 

Přípravy začaly již víkend předešlý. Na tradiční místo - před Garancií se začalo navážet lešení , 
Prkna. Silnice zde byla neprůjezdná, což způsobilo problémy svatebčanům 
l5.6. byly vyvěšeny modrobílé vlajky po hlavních silnicích města, na náměstí před radnicí vlály 
Vlajky zúčastněných států. 
T~m, kde se očekával provoz návštěvníků byly vysekány trávníky,z okrajů vozovek vysán prach 
a JlUé nečistoty . Na náměstí se navezly lavičky a židle. Sehnat ubytování v těchto dnech bylo velmi 
obtížné, zvláště v levnějších zařízeních . 

~ 
Dnes oficiálně v 15 hodin začal Kmochův Kolín. Stalo se tak na náměstí Republiky .Před bývalou 
11llékárnou byl k nepřeslechnutí orchestr ZUŠ Rokycany. Kolem postávaly skupinky lidí. V tuto 
dobu spíše důchodců . Kdo jiný by také v tuto dobu měl čas pozastavit své kroky a bezstarostně 
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Organizace 38. festivalu a poděkován[ 

Festival organizuje 
Produkce, scénář a režie festivalu: 
Agentura B.C. Praha, Jan Obrda, Šárka Stiebitzová, Petra Šmídová, Martina Šmídovcová, 
Denisa Kubová 
Proflram připravili: , 
Stanislav Horák, Petr Stříška, Jaroslav Zeman a Denisa Kubová, Sárka Stiebitzová, Jan Obrda 
Technická spolupráce: 
Technické služby města Kolína 
Ozvučení a osvětlení festivalu: 
Agentura Orchestra Praha 
Hlavní pokladní: Hana Glanzová 
Pořadatelská služba: Ivan Fischer 
Or~anizace průvodu: Libor Matiáš 
Bezpečnostní složky: 
Policie ČR, Městská policie Kolín 
Návrhy a grafická úprava: 
studenti oboru Obalová technika (zaměření na počítačovou grafiku) 
SOUKROMÉ STŘEDNÍ PODNIKATELSKÉ ŠKOLY KOLÍN, s.r.o. 

Tisková příprava: MIPATISK Kolín, s.r.o. 
Barevná mapa města Kolína- Jiří Vančura 

Tisk veškerých tiskovin a propagačních materiálů a tiskovin: 
DECIBEL PRODUCTION, s.r.o. 

Televizní přenos: 
ČESKÁ TELEVIZE BRNO - tvůrčí skupina Ivana Tučka 
režie: Rudolf Tesáček 
dramaturgie: Leoš Rajnošek 
hlavní kameraman: Jan Prajsner 
scénář: Leoš Rajnošek a Denisa Kubová 

ZVLÁŠTNÍ PO DĚKOV ÁNÍ: Ministerstvu kultury ČR, Nadaci OSA 

OSOBNÍ PO DĚKOV ÁNÍ: 
Ludmile Bflé, Haně Glanzové, Jaroslavě Svojšové, Haně Zrůst~vé, Antonínu Kadlecovi, 
Janu Chvojkovi, Janu Baxantovi, Miroslavu Ledvinovi, Zdenku Stefancovi 
... a všem dobrým lidem města Kolína, kteří nám s přípravou festivalu pomáhali. 

;JO)uJ ~\._/ 

František Kmoch 
a 

Kmochův Kolín 
1962-2000 

František I<moch a I<mochův I<olín 

" ... Má-li Vídeň svého Strausse, má Kolín větším právem rád svého Kmocha, ovšem 
mnohostranného a snad proto někdy roztříštěného a denní službou unaveného. Ale za jedním 
cflem šel Kmoch vždy pevným krokem- a to byl cfl národní. Myšlence národní prospěl důsledným 
sledováním a užíváním motivů, proto jste ani ve všeobecném veselí, které rozvlnily zvuky 
Kmochových houslí a trub, nemohli nikdy zapomenouti své záležitosti národní. .. ". Tak již rok po 
odchodu Františka Kmocha promlouvá dne 22. července 1913 k tisícovému zástupu obdivovatelů 
a ctitelů redaktor Josef Miškovský, dlouholetý Kmochův přítel, když byl odhalován kapelníkův 
pomník. 

Sochařské dflo Václava Drobníka je zvěčněním úcty milovanému a uznávanému Františku 
Kmochovi a díkem za jeho hudební a skladatelské umění. František Kmoch je do dnešních dnů 
představitelem zdravého českého muzikantstvf. Díky talentu, lásce k hudbě a neúnavné činnosti 
kapelníka hudebních těles, které naplňovaly jeho představy o charakteru české hudby, stanul na 
jednom z nejpřednějších míst mezi muzikanty. Jeho přístup k lidové a národní písni , inspirace ve 
studnici její l yričnosti a zpěvnosti je odkazem i pro dnešní generaci. Sám velký Leoš Janáček jím 
byl nadšen. 

Před třemi čtvrtinami století postavili přátelé Františku Kmochovi na Městském ostrově 
pomník z bronzu, před více než třetinou století navrhl hudební skladatel a spisovatel Karel K. 
Chvalovský postavit pomník hudební- pořádat každoročně festival dechových orchestrů k uctění 
Kmochova dfla, pořádat Kmochův Kolín. A tak se již po 38. k nám sjíždějí mladí i ti dospělejší 
milovníci dobré dechovky z celé republiky i ze zahraničí. 

Stejně jako před léty jsou nejživěji pozdravovány skladby právě F Kmocha, ty nejvíce 
dojímají naše srdce a rozradostňují mysl. Při nejpopulárnějších pochodech se i při monstrkoncertu 
obecenstvo přidává a bude přidávat svým zpěvem. A hymna "Kolíne, Kolíne" spontánně zpívaná 
davy shromážděnými na kolínském náměstí se i letos bude vznášet nad městem , jež vešlo do 
moderních dějin Evropy díky svému občanovi, učiteli a kapelníkovi Mistru Františku Kmochovi. 

~=-----------------------~=---~--~cj/~--------o-o-~-~-n-ru_~_~_o_._c_._P,_r._v_h_a__ ~~===------------------------------------------------------------------------------A--



~ Účastníci festivalu - orchestry, pohybové skupiny 

ÚČASTNÍCI FESTIVALU 
ZAHRANIČNÍORCHESTR~ 
Markische Schalmeienkapelle Brandenburg e.V - Německo, .3 
Musikverein Kemnat 1872 e.V- Německo, 2. 
Mestský dychový orchester Trenčín - Slovensko, 
Filarmonica "0. Verdi" of Sillicagnana - Lu - Itálie '-1 

ČESKÉ VELKÉ DECHOVÉ ORCHESTRY: 
Městská hudba Františka Kmocha, 
Velký dechový orchestr Českých pošt a telekomunikací Kolín, 
Dechový orchestr Májovák Karviná,.2 
Dechový orchestr Válcovny plechu Frýdek Místek 2 

VOJENSKÉ ORCHESTRY: 
Posádková hudba Praha, Posádková hudba Tábor 

MLÁDEŽNICKÉ ORCHESTR~ A 

Dechový orchestr ZUŠ Kolín, Mládežnický dechový orchestr ZUŠ Leto~ice, Dechový orchestr Z. 
ZUŠ Rokycany, Dechový orchestr mladých ZUŠ Jeseník, Dechový orchestr mladých ZUŠj 
F. Chopina Mariánské Lázně, 1 

HOSTÉ: 
Chodovarka z Chodové Plané, Přespolanka z Dubňan, Vacenovjáci z Vacenovic, Valanka 
z Dobrušky, Swingový orchestr Jiřího Šafaříka a Miroslava U Iee, KAPŘI Ládi Douska a Viktor 
Sodoma, Michal David a dívčí pěvecké duo PUSSY 

POHYBOVÉ SKUPINY: 
Mažoretky ZUŠ Letovice, Mažoretky ZUŠ F. Chopina Mariánské Lázně, Mažoretky ZUŠ Jeseník, 
Mažoretky ZUŠ Rokycany, Rondo Čáslav, Arnika Moravská Třebová, Pohybová škola Červené 
Pečky, Koťata Kolín, Srdíčko Kolín, Sedmikrásky Kolín, Perličky - mažoretky DDM Kolín, 
Mažoretky Spgš a OA Most, Pohybová skupina Daisy SSPoŠ Kolín, Pohybové studio Lindy 
Oordové Třebíč, Punto Kutná Hora 

MODERÁTOŘI: 
Denisa Kubová, Jan Čenský, Karel Hegner, Jan Kras! a Hana Zrůstová 

Informace, telefonJi vstupenky 

INFORMACE PRO NÁ VŠTĚVNÍKY: 

Hasiči: 150 
Policie: 155 
Lékařská pohotovost: (od I 7 °0) 7 56 7 45 
Zubní pohotovost: (7 30 - 12 °0) 752 550 
Silniční služba: 240 I I 

&,•ungun 
PERMANENTNÍVSTUPENKA 

Záchranná služba: 
Městská policie: 
Nemocnice Kolín: 
Pohotovost v lékárně: 
České dráhy: 

Vstupenka platí na všechny programy po celou dobu konání festivalu, 
(s výjimkou Nocturna v chrámu sv. Bartoloměje). 

Všechny permanentní vstupenky budou slosovány o ceny Poštovní spořitelny. 

mu:t 
CELODEN Í vč. České tancovačky- Karlovo náměstí 
KMOCHŮV OSTROV 
NOCTURNO, chrám sv. Bartoloměje 

•1•1:mtJ 
CELODENNÍ- Karlovo náměstí 
KLUB ZÁMECKÁ- Kmochův večer 
MORAVSKÁ VESELICE 

•g'''*n 
CELODENNÍ- Karlovo náměstí 
důchodci, vojsko, děti do I 5 let 
invalidé ZTP-P 

MNik"'i 
Informace: Městské informační centrum, Na Hradbách 15 7, 280 00 Kolín I, 
tel.: 0321 I 712 021 

158 
156 

756 III 
212 34 

746 III 

220,-

60,-
30,-
70,-

70,-
30,-
5 0,-

50,
sleva 30 % 

zdarma 

'"1'E§IIM"1i _ 
BUFET l\TRENKA, RESTAURACE U RADN\CE, RESTAURACE NA PAVLAC\ 
- 1\n\onín Kaůlec., Z.ámccl<.á ~~. 28000 Kolín\, \cl.·. ()"32 \ I 2l8C\() 



Kmochův Kolín Vás vítá 

Kmochův Kolín Vás vítá. 

L e teck é s mínky v t é to publikaci - FOTO ELfA /i. 

Kmochův Kolín 2000 

o " 
KMOCHUV KOLIN 2000 Vás vítá! 
38. ročník - NAPOSLEDY V TOMTO TISÍCILETÍ 

ČÍM BUDE LETOŠNÍ 38. ROČNÍK ZAJÍMAVÝ ? 

• Poprvé v historii festivalu orchestry soutěží při sobotním pochodu městem. Hodnotí je odborná 
porota, ale i diváci . Hlasovací karty budou slosovány a výherci odměněni cenami od sponzorů 
festivalu. 

• V Galerii v Zahradě si návštěvníci mohou prohlédnout výstavu fotografií dokumentujících 
historii festivalu Kmochův Kolín 1962 - 2000. Přfjemné prostředí galerie jistě zláká 
znavené posluchače dechovky k delšímu zastavení. 

• V pátek se představí na Kmochově ostrově kolínské soubory, a to nejen dechové, ale i Swingový 
orchestr Jiřího Šafaříka a Miroslava UJce, děti z DVÚ Býchory se scénickým tancem 
"Pražští Pepíci" a Kapři s Viktorem Sodomou. 

• K perli čkám festivalu trvale patřf páteční Nocturno v chrámu sv. Bartoloměje. Tento klenot 
české gotické architektury ožije koncertem Posádkové hudby Praha a jejích sólistů. 

• Poprvé na Kmochův Kolín zavítá západočeská Chodovarka z Chodové Plané, a Valanka 
z Dobrušky, aby spolu zahrály na páteční České tancovačce . 

• Stejně tak nováčkem v Kolíně je i Přespolanka z jihomoravských Dubňan -loňský celostátní 
vítěz soutěže malých dechových hudeb Polka Fest, která bude spolu s Vacenovjáky hrát na 
sobotní Moravské veselici. 

• Sobotní soutěžní přehlídka mažoretek je podívaná pro celou rodinu. Patronát nad soutěží 
převzala firma NANUK- AGT Zdounky, výrobce nejoblíbeněj ších zmrzlin jako jsou Míša, 
Nanuk, Eskymo apod., jejichž chuť můžete ocenit během programu. jako hosté vystoupí 
Michal David s nejznámějšími hity populární hudby posledních 20 let a dívčí pěvecké 
duo Pussy. 

• V nedělním odpoledním MONSTRKONCERTU se opět předs taví všechny zúčastněné 
orchestry, sólisté a mažoretky. Současně bude vyhlášení výsledků pochodové soutěže orchestrů . 
Společné vystoupení všech orchestrů bude ji s tě hlubokým uměleckým zážitkem. Hudba staví 
mosty mezi národy ! 

• Po mnoha letech zavítá na Kmochův Kolín vzácný a milý host- Česká televize. A tak nejen 
návštěvníci , ale i diváci u obrazovek se budou moci těšit tím nejlepším z festivalových programů 
a atmosférou tohoto svátku dechové hudby. 

• S Českou televizí na festival zavítají také televizní moderátoři Denisa Kubová, Jan Čenský 
a Karel Hegner, kteří budou koncerty i televizní pořad provázet slovem. 

7ilk tedy- vítejte na Kmochově Kolíně! 



~ Program festivalu- PÁTEK 

PROGRAM FESTIVALU: 

Výjezdní koncert v rámci programu Kmochova Kolína - PATEK 16. června 

KUTNÁ HORA - Palackého náměstí, od 17 °0 - 18 °0 hodin 
- dechový orchestr ZUŠ Letovice 
- Mažoretky ZUŠ Letovice 

PATEK 16. června 

15 oo • Náměstí Republiky 

• promenádní koncert Dechový orchestr ZUŠ Rokycany, 
Markische Schalmeienkapelle Brandenburg e. V. 

16 30 
• GALERIE V ZAHRADĚ - vernisáž výstavy "Kmochův Kolín 1962 - 2000" 

patronem je Klub přátel Františka Kmocha Kolín 
moderuje Denisa Kubová 

• účinkuje Mládežnický dechový orchestr ZUŠ Kolín 

1 7 °0 
• Kmochův ostrov - koncerty kolínských uměleckých souborů a hostů 

patronem je firma SETVA Kolín 
moderuje Hana Zrůstová 

• účinkují: Swingový orchestr J. Šafaří)<a a M. Ulce, Mládežnický dechový orchestr ZU$ 
Kolín, pohybová skupina dě tí z DVU Býchory se skladbou "Pražští Pepíci" a KAPR! 
Ládi Douska s hostem Viktorem Sodomou 

18 oo • Karlovo náměstí- Slavnostní zahájení festivalu 
moderují Denisa Kubová a Jan Čenský 

• projevy starostky Zdenky Majerové a Karla Vacka ml. , losování mezinárodní soutěže 
v pochodové hudbě, koncert Městské hudby Františka Kmocha a Velkého dechového 
orchestru Českých pošt a telekomunikací Kolín 

Program zahajovacího galakoncertu 
I . Antonín DVOŘÁK - Slovanský tanec č. 8 
'2.. Giu'i>el_)\.)e \TERD\ - Due\ \Tio\e\ty a 1\\het\a (t''fíl_)i\KO\f)') 1.. O\)ery lra'lia\\a 
·~. \ 't·,m\\"-""- \ (..N\\. '11.::.\ \ \ ·"' '"''· """' ""' "-".'''~'\\<. 
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Kmochův Kolín 1962 - 2000 

Výstava Kmochův Kolín 1962 - 2000 

14. Kmocht'Jv Kolfn (13. čer11na 1976) 
Zim nf stadion 

I 5. l(moch~IV l(ol(n (I H. června I ~177) 
K 1·nochnva hudba l <nhn s diri.~.._·nlen.l. \ van.._' !Tl t :; š-.:n .. · tn 



DIGITAL FOTO VIDEO 

Nová digitální technologie 
první v ČR 

servis tvářecích strojů 

Office: 
Husovo náměstí 273 
Kolín 111. 

•• 

Milan Vočadlo 

Tel., fax: 0321/712 047 
Mobil: 0602/ 272 784 

firma Setva, patron Kmochova ostrova 

A KAST AV 
KOMPLETNÍ DODÁVKY STAVEB, 
SÁDROKARTONY - PROJEKCE 
Sídlo firmy: 
Pod Hroby 271, Kolín 4 

tel.: 0321/28 605 
Majitel: Václav Kalenda 

Program festivalu- PÁTEK 

5. Otmar MÁCHA- Píseň krále 
6. Luboš FIŠER- Salsa verde 
7. Karel ZUNA, Eduard KUDELÁSEK- Slunce jihu - koncertní skladba pro xylofon 
8. Emerich KALMÁN- Vstupní árie Silvie z operety Čardášová princezna 
9. Gejza DUSÍK- Píseň o rodné zemi 

I O. Jindřich PRAVEČEK- Maminčina pohádka- intermezzo 
I I . Andrew Lloyd WEBBER - Mít rád bližního svého - píseň Máří Magdalény 

z muzikálu Jesus Christ Superstar 
12. Rudolf FRIML - Gianinna mia - duet z operety Rosemarie 
13. Jaroslav ZEMAN- Zátavská polk? 
14. Petr STŘÍŠKA, Slávek OSTREZI -Vínek z jarního kvítí- valčíková píseň 
15. Andrew Lloyd WEBBER- Neplač pro mne Argentino- píseň z muzikálu Evita 
16. Jiří BAŽANT- Chtěl bych mít kapelu 
17. Frederick LOEWE- Chtěla bych tančit- píseň z muzikálu My Fair Lady 
18. Karol PÁDIVÝ- Pochod textiláků 

Spojené orchestry: 
Městská hudba Františka Kmocha 
a Velký dechový orchestr Českých pošt a telekomunikací 

řídí: Petr STŘÍŠKA (!., 2., 3., 7., 8., I 0., 12., 14., 17.) 
Jaroslav ZEMAN ( 4., 5., 6., 9., ll., 13., 15., 16., 18.) 

Sólisté: Renée NACHTIGALOVÁ -zpěv (2., 4., 8., 12., 17.) 
Kateřina KOLAŘÍKOVÁ- zpěv (ll., 15.) 
Jiří STANĚK- zpěv (2., 5., 9., 12., 14.) 
Gejza TRGIŇA- xylofon (7.) 

Tančí pohybová skupina mažoretek "SRDÍČKO" Kolín - vedoucí Jarmila Pavlíčková 
a Věra Keltnerová 

20 oo • Karlovo náměstí- koncert orchestru Filarmonica "G. Ve rdi" of Sillicagnana 
- Lu, Itálie 

21 oo • Chrám sv. Bartoloměje - Nocturno - Posádková hudba Praha a sólisté 
patronem koncertu je firma Auto Prim Kolín, s.r.o. 
moderují - Denisa Kubová a Jan Baxant, farář v Kolíně 

• záznam koncertu pořizuje Český rozhlas Praha 

Program: 
I. Richard Strauss- Fanfára (Tak pravi/ Zarathustra) 

2. Bohuslav Matěj Černohorský- Fuga c -moll 
3. O eorg Fridrich Hiindel- Largo z opery X erxes 

4_ A? vel J osef lkjva n ovsk:JF- S onal a 1/ésper.t.in"'? 



Program festivalu - SOBOTA 

5. Wolfgang Amadeus Mozart- A ve Verum Corpus 
6. František Václav Kramář- Koncert Es- dur pro dva klarinety- III. věta 
7. anonym - Adeste Fidelis 
8. Leoš Janáček- Árie jenů fy z opery její pastorkyňa 
9. Alessandro Stradella- Pietá, Signore 

I O. Adam Michna z Otradovic- Nebežeští kavalérové 
I I . Wolfgang Amadeus Mozart - Sub Tum Praesidium 
12. Antonín Dvořák - IV věta symfonie G - dur, opus 88 

Dirigenti: major Miloslav BULÍN (I., 2., 3., 4., 8., 9., 12.) 
poručík Matěj FARKAŠ (5., 6., 7., 10., ll.) 

Sólisté: Ivana Šaková- zpěv (5 ., 8., ll.) 
nadporučík Aleš BRISCEIN- zpěv (3., 7., 9., ll.) 
pprap. Jan POHOŘAL Ý, pprap. Kamil BROŽ- trubky (4.) 
npor. Miroslav BLAHOVEC, npor. Roman ŠEDA- klarinety (6.) 

21 30 • Karlovo náměstí- Česká tancovačka 
patronem je pivovar KRUŠOVICE 
moderuje Jan Kr asi 

• účinkují Chodovarka z Chodové Plané a Valanka z Dobrušky 

Výjezdní koncert v rámci programu Kmochova Kolína - SOBOTA I 7 .června 

ÚVALY - náměstí, od I O 00 - I I 00 hodin 
-Městská hudba Františka Kmocha Kolín 
- Mažoretky Srdíčko Kolín 

PODĚBRADY - kolonáda, od I O 00 - I I 00 hodin 
- Filarmonica "0. Verdi" Sillicagnana- Lu, Itálie 

SOBOTA I 7. června 

6°0 
• Sokolovna- "KMOCHOVA PADESÁTKA" 

• start dálkového turistického pochodu 



KVĚTINY LIBUŠE FADRHONCOVÁ 

DODAVATEL KVĚTIN 
o , 

PRO 38. KMOCHUV KOLIN 

Zahradnictví •Plaňany, Pražská 274 Q) 0321/792 159 
Květinová síň • Český Brod, krále Jiřího Q) 0321/724 684 

Květinová síň ORCHIDEA • Kolín 1. , Pražská 161 Q) 0203/ 679 090 
Květinová síň FREESIA • Kostelec n. Č.l., Kutnohorská Q) 0203/ 622 045 

,..,..nu6e-.: 
JIT.nENHA. 

Program festivalu - SOBOTA 

9 Jo • Karlovo náměstí- matiné zahraničních a domácích orchestrů dospělých 
moderují Denisa Kubová a Karel Hegner 

• Markische Schalmeienkapelle Brandenburg e.V., Německo, Musikverein Kemnat 
1872 e.V., Německo, Dechový orchestr Májovák Karviná, Mestský dychový 
orchester Trenčín, Slovensko 

14 oo • Městský hřbitov - pietní akt u hrobu Františka Kmocha 

14 oo • Karlovo náměstí- promenádní koncert Posádkové hudby Praha a hosté 
moderují Denisa Kubová a Karel Hegner 

Program: 
I . Julius FUČÍK- Střelecký pochod 
2. Georges BIZET - Carmen - předehra k opeře 
3. Edvard Hagerup GRIEG - Solvějžina píseň 

4. Jindřich PRAVEČEK- Český tanec č. I 
5. Gioachimo Rossini- La danca 
6. Karel Bělohoubek- Čardáš pro klarinet 
7. Frederick LOEWE- melodie v rytmu pochodu z muzikálu My Fair Lady 
8. Andrew Lloyd WEBBER- Párkrát mlčet, píseň z muzikálu Fantom opery 
9. Mojmír BÁRTEK- Lamento per flicorno tenore 

1 O. Leonard BERNSTEIN- Duet Tonniho a Marie z muzikálu West Si deS tory 
1 I. Zbyšek Bittmar - Rozloučení 

12. Eduard Kudelásek- Operetou Rudolfa Frimla 

Dirigenti: 

Sólisté: 

major Mi loslav BULÍN (I., 4., 5., 8., 9., ll ., 12.) 
poručík Matěj FARKAŠ (2 ., 3., 6. , 7., I 0.) 

Ivana ŠAKOVÁ- zpěv (3., 8. , I 0., 12 . ) 
nadporučík Aleš BRISCEIN- zpěv (5. , 8., I 0., 12 . ) 
nadporučík Roman ŠEDA- klarinet (6.) 
nadpraporčík Lubomír NENADÁL- tenor (9.) 

Spoluúčinkuje pohybová skupina ,mažo~etek SpgŠ a OA Most (2., 7.) 
-vedoucí Mgr. Ludmila CHORVATOVA 

15 oo • Soutěžní pochod městem 
patronem pochodu je Česko - rakouská pojišťovna 
moderují Denisa Kubová a Karel Hegner 

• všechny orchestry a pohybové skupiny mažoretek - ulice Masarykova, Žižkova, 
Legerova, Kouřimská, Karlovo náměstf 



Program festivalu - SOBOTA 

Program soutěžního pochodu: 

V čele průvodu půjde Dobrovolný sbor hasičů Zibohlavy 

Mažoretky SRDÍČKO Kolín 
Městská hudba Františka Kmocha Kolín 

Mažoretky ZUŠ Rokycany 
I. Dechový orchestr ZUŠ Rokycany 

Mažoretky AR IKA Moravská Třebová 
2. Mestský dychový orchester Trenčín- Slovensko 

Mažoretky ZUŠ f Chopina Mariánské Lázně 
3. Dechový orchestr mladých ZUŠ E Chopina Mariánské Lázně 

Mažoretky pohybového studia Lindy Oordové Třebíč .. ' 
4. Musikverein Kemnat 18 72 e. V. - Německo 

Mažoretky Rondo Čáslav 
5. Dechový orchestr Válcovny plechu Frýdek Místek 

Mažoretky ZUŠ Letovice 
6. Mládežnický dechový orchestr ZUŠ Letovice 

Mažoretky Koťata Kolín 

7. Miirkische Schalmeienkapelle Brandenburg e.V.- Německo 

Mažoretky pohybové školy Červené Pečky 
8. Dechový orchestr Májovák Karviná 

Mažoretky ZUŠ Jeseník 
9. Dechový orchestr mladých ZUŠ Jeseník 

Mažoretky Punto Kutná Hora 
I O. Filarmonica "G. Ve rdi" Sillicagnana - Lu, Itálie 

< Mažoretky Daisy Kolín 
- . Dechový orchestr ZUŠ Kolín 
~ 

' ·Mažoretky SpgŠ a OA Most 

Velký dechový orchestr Českých Pošt a telekomunikací Kolín 

VŠEOBECNÁ STAVE BNÍ SPOŘITELNA 

KOMERČNÍ BANKY a.s. 

Navštivte nás a přijďte si pro 
~ 

DAREK až 500 Kč 
k Mezinárodnímu dni dětí a za vysvědčení 

Kdy? 30. června - 7. července 2000 

Dárek až 500 Kč dostanou všechny děti do 18 let při uzavření smlouvy 
o stavebním spoření u Modré pyramidy a při současném uzavření další sm louvy 
( rodi če, příbuzní ... ) na cílovou částku min. 200 000 Kč . K tomu samozřejmě všechny VÝHODY 
JUNIOR Programu, výhodné spoření pro mladé do 29 let, které vaš im dětem poskytne dostatečné 
finanční prostředky na vlastní bydlení, vzdě l ání, cestován í a spoustu dalších věcí ... prostě solidní 
finanční základ pro vstup do života! Všechny výhody klasického stavebního spoření přitom zůstávají : 

50% ÚROKŮ 
NAVÍC 

zfskáte příspěvek od státu - až 4500 Kč na každý rok spoření 

vaše úroky jsou osvobozeny od daně z příjmu 

vsechny vklady jsou ze zákona pojištěny 

Budete- li s námi spořit bez čerpání úvěru , získáte od nás po pěti letech spoření 
úrokové zvýhodnění- jako poděkování za důvěru , kterou jste nám projevili. 
K vašim připsaným úroki'lm dostanete dalších 50% z této částky. A to pro vás 
znamená až několik tisíc korun navíc! 

S 1\1\t')d.tou pytam\t.\ou mUic\e n e\en v~hodn~ S\)o't'\\., a\e \. n~\<.u~ova\.'. Nač,(• 
'tT\( (;\t ~"- \(..<\.'('\"' '~;vrn '-lmoLn.\ '-'"4\-\o(..\l'"'\.(~ n!).\o:..\..\'\)'1 ""'-.. .,.\p";.:\m\ '~ \.(>mO':~'" 2-('I~C'I "'~'"",. ... ,....<,.;\~ 
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Ve Vašem stylu. OPEL S 

AutoPrim Kolín s.r.o. 

prodej, servis tel.: 0321/71 81 82 

firma Autoprim Kolín s.r.o. je patronem Nocturna 

~ivovar 

<Jfutnti iom 
zaL 1575 

18 °0 
• Karlovo náměstí- soutěžní přehlídka mažoretek 

patronem soutěže je firma NANUK - AGT Zdounky 
moderuje Denisa Kubová 

Program festivalu - NEDĚLE 

• hosté Michal David a dívčí pěvecké duo Pussy, vyhlášení výsledku a slosování cen 
divácké soutěže 

20 °0 
• Klub Zámecká - večer s Františkem Kmochem 

moderuje Hana Zrůstová 

• účinkuje Městská hudba Františka Kmocha a její hosté 

21 °0 
• Karlovo náměstí- Moravská veselice 

patronem veselice je KORAMO a. s. 
moderuje Denisa Kubová 

• hrají Vacenovjáci z Vacenovic a Přespolanka z Dubňan 

Výjezdní koncert v rámci programu Kmochova Kolína - NEDELE t8.června 

PODĚBRADY - kolonáda, od 14 00 - 15 °0 hodin 
- Markische Schalmeienkapelle Brandenburg e.V - SRN 
-Mažoretky Perličky- DDM Zámecká Kolín 

NEDELE 18. června 

9 30 
• Karlovo náměstí- matiné mládežnických dechových orchestrů 

patronem koncertu je hudební nadace OSA 
moderuje Denisa Kubová 

14 °0 
• Karlovo náměstí- MONSTRKONCERT 

patronem je Poštovní spořitelna 
moderuje Denisa Kubová a Jan Čenský 

• všechny zúčastněné orchestry, sólisté a mažoretky, vyhlášení vítězného orchestru 
pochodové soutěže 

I. Blok orchestrů ZUŠ: 
I. Jiří VOLF- Ouvertura 2000 (dirigent Vladimír Vraňovsky) 
2. Jacob HAAN- Mladý Amadeus (dirigent František Med) 
3. Miloš MACHEK- Garden party (dirigent Petr Halamka) 
4. Karel SVOBODA- Jsi můj pán - píseň z muzikálu Dracula 

(dirigent Luboš Klasna, zpěv- K. Kolaříková) 
5. Jiří ŠLITR- Babeta (dirigent Josef Šťastný) 
6. Evžen ZÁMEČNÍK- Ozvěny tance (dirigent autor) 
7. Daniel DOBIÁŠ - Dnes vám budem polku hrát 

(dirigent Jaroslav Zfma, zpěv Ivana Taroková, Aleš Briscein) 
8. Jindřich PRAVEČEK- Dynamic (dirigent Stanislav Horák) 

Losová nf perntanent-nú·h vst-upenek o cenu Po.šrovn.r spoř/.te/ny 



Program festivalu - NEDĚLE 

II. Blok orchestrů dospělých: 

l . Václav VAČKÁŘ- Pochod Tyršových borců (dirigent Antonín Horáček) 
2. František KMOCH - Píseň o vlasti (dirigent Petr Stříška, zpěv Ivana To roková) 
3. Václav TROJA -Skočná (dirigent npor. Rostislav Štifr) 
4. Jaroslav ZEMAN , Slávek OSTREZÍ - Kolínská polka 

(dirigent auto~ zpěv -Ivana Taroková a Aleš Briscein) 
5. František MANAS- Proměny (dirigent pplk. Václav Matoušek) 
6. úpr. Jind řich BREJŠEK- Z českých operet Rudolfa Piskáčka 

(dirigent Ji~dřich Brejšek, zpěv- Ivana Brožová, Josef Oplt) 
7. Pavel STANEK- Pozounové kroky (dirigent Milan Bystroň) 
8. Karel VACEK- Souvenir - směs 

(dirigent Karel Vacek ml., zpěv Ivana Brožová, Josef Oplt) 
9. Jaromír VEJVODA- Zbraslavská polka 

(dirigent Josef Vejvoda, zpěv Ivana Taroková, Aleš Briscein) 

Vyhlášení výsledků-pochodové soutěže orchestrů. 

lil. Blok pochodů Františka Kmocha 
-dirigují dirigenti zahran ič ních a českých orchestrů 

l . Jara mládí 
2. Jarabáček 

3. Česká muzika 
4. Andulko Ša fářová 

5. Můj koníček 
6. Muziky, muziky 
7. Pode mlejnem 
8. Kolíne, Kolíne 

ZMĚNA PROGRAMU VYHRAZENA ! 

Mezinárodní soutěž dechových orchestrů CR v pochodové hudbě 

Vyhlašovatel: Sdružení dechových orchestrů České republiky 
Odborný poradce: ARTAMA, útvar pro neprofesionální umění a dětské estetické aktivity 
Informačního a poradenského střed i ska pro místní kulturu Praha 

POROTA 
Předseda: 

Č lenové: 
Mgr. Stanislav HORÁK- ČR 
John BLADON - Velká Británie 
Charles F. MACH - USA 
laros\av P Á.D\W - S\ovensko 
~\nůřk\\ ~n~\š\!.\1. - R 

ČESKO • RAKOUSKÁ 
POJIŠŤOVNA 

člen UNIQA Group Austria 

REGIONÁLNÍ ŘEDITELSTVÍ 
, o , 

OBECNI DVUR 311, KOLIN 

TEL/FAX: 0321/728 354 

0321 /729 640 



Poslouchat bez obav z toho, co je nutné ještě zařídit. Avšak spousta lidí měla větší problémy. 
V nebezpečí byly jejich finance. Před krachem stála 3. největší banka- Investiční a poštovní b. 
Ti, kdo se spoléhali na to, že to, co souvisí s poštou, nemůže nikdy zkrachovat, se mýlil. Ani 
japonská společnost Nomura, která ji před 2 roky koupila, nebyla to nejlepší , co ji mohlo potkat. 
Já níc netušíc a poplachu mezi veřejností, jsem si šla vybrat několik korun , neboť peněženka se 
vyskytla ve stavu nouze. Pošta u Delvity byla totálně ucpaná lidmi. Nekonečné fronty, zpocení 
lidé z vedra a nastalé situace , vypadali příšerně . Všechny přepážky byly otevřené . Lidé vybírali 
všechny své úspory. Mlčky postupovali krok po kroku a nepřáli si nic jiného, než aby na ně vyšla 
již konečně řada . Samotný vedoucí pošty uklidňoval lidi a nabádal je k odchodu. Přinesl dokonce 
několik zpráv přímo z Prahy o situaci . Lidé jeho slova nebrali vážně a setrvávali dál. O Kmochův 
Kolín nikdo z nich neměl v těchto chvílích žádný zájem. Až do zavírací doby se vybíralo . 

V 16.30 proběhla vernísáž výstavy "Kmochův Kolín 1962-2000" v Galerii V zahradě . 
Vystaveny zde byly fotografie p. Kronuse, který všechny ročníky pečlivě zaznamenával Snímky 
zachycují jednotlivé ročníky Kmochova Kolína od jeho vzniku až po současnost K slavnostní 
atmosféře přispěl koncertem Mládežnický dechový orchestr Základní umělecké školy Františka 
Kmocha . 

Mezitím se náměstí uzavřelo a nekompromisní pořadatelé vybírali vstupné. Mnoho místních lidí to 
samozřejmě naštvalo, neboť se vraceli z práce, chtěli na náměstí něco nakoupit nebo si jen přes 
náměstí zkrátit cestu. A tu na nich bylo požadováno zaplacení vstupného. Tento problém vyvstává 
každý rok a zatím se nenašel nikdo, kdo by byl schopen rozlišit ty , kteří skutečně jenom 
Procházejí . 

V 18 hodin tu totiž proběhlo slavnostní zahájení. Všechny stánky s občerstvením byly v provozu. 
Nejdůležitější bylo samozřejmě pivo. To bylo letos: Krušovice (12° za 12 Kč, což je skvělá cena, 
Plzeň, K Hora) Dále tu byl stánek s perníkovými srdci . Před okresním úřadem stál červený 
autobus patrový 1. Britské pojišťovny v ČR- zůstal absolutně bez zájmu lidí. 

Po fanfárách přišel na pódium herec Jan Čenský a Denisa Kubová - oba jako zkušení moderátoři . 
~ěhem 1 O minut přivítali jak diváky, tak všechny účastníky a to dokonce v několika světových 
Jazycích. (angličtina, němčina, italština, slovenština, polština) 
Vyjmenovali všechny sponzory (Kolínský deník, nyní krachující IPB, Mladou frontu ,Top magazín 
Víkend, Mogul pivovar Krušovice, ThermoKing.) 
Seznámili přítomné s historií MHFK a Orchestru českých pošt - oba za jejich zády. 
Pak oba orchestry zahráli Slovanský tanec č . 8 ADvořáka. 
V moderování se oba pak vzájemně střídali. Skladby se hrály dle předem připraveného 
Programu. Nicméně nejkrásnější byly ty se zpěvem. V průběhu této části programu byl učiněn 
První krok k avízované soutěži v pochodu. Poprvé v historii konání tohoto festivalu soutěžily 
Zúčastněné orchestry v pochodu . Podmínkou bylo naučit se Kmochovy skladby (Jara mládí, 
Jarabáček, Česká muzika, Andulko Šafářová, Můj koníček, Muziky, muziky, Pode rnlejnem) a 
samozřejmě zvládnout pochod v rytmu hudby. Při pátečním slavnostním zahájení vylosovala jedna 
z mažoretek spolu s moderátorkou Denisou Kubovou vždy každému orchestru jednu skladbu, 
kterou musel v sobotu nejen zahrát ale i pěkně odpochodovat. 
Kromě kolínských velkých dechových orchestrů Městské hudby Františka Kmocha a Velkého 
dechového orchestru Českých pošt a telekomunikací se ho zúčastnily početné soubory z Karviné, 
Frýdku Místku, vojenské kapely z Tábora, pět mládežnických orchestrů , malé skupiny , hrajtvo k 
tanci, Chodovarka, Přespolanka, Vacenovjáci.Ze zahraničí přijely čtyři orchestry- z Itálie, dva z 
Německa( jeden do jisté míry exotický - šalmajový orchestr) a ze Slovenska. 

82 
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KMOCHUV KOLIN 2000 Vas VIta ! 
38. ročník - NAPOSLEDY V TOMTO TISÍCILETÍ 

ČÍM BUDE LETOŠNÍ 38.ROČNÍK ZAJÍMAVÝ? 

• Poprvé v historii festivalu orchestry soutěží při sobotním 
pochodu městem. Hodnotí je odborná porota, ale i diváci. 
Hlasovací karty budou slosovány a výherci odměněni 
cenami od sponzorů festivalu. 

• V Galerii v Zahradě si návštěvníci mohou prohlédnout 
výstavu fotografií dokumentujících historii festivalu 
Kmochův Kolín 1962-2000. Příjemné prostředí galerie 
jistě zláká znavené posluchače dechovky k delšímu 
zastavení. 

• V pátek se představí na Kmochově ostrově kolínské 
soubory a to nejen dechové, ale i Swingový orchestr 
J. Šafaříka a M. Ulce a Kapři s hostem Viktorem Sodomou. 

• K perličkám festivalu trvale patří páteční Nocturno v chrámu 
sv. Bartoloměje . Tento klenot české gotické architektury 
ožije koncertem Posádkové hudby Praha a jejích sólistů. 

• Poprvé na Kmochův Kolín zavítá západočeská Chodovarka 
z Chodové Plané, aby spolu s Valankou z Dobrušky zahrály 
na páteční České tancovačce. 

• Stejně tak nováčkem v Kolíně je i Přespolanka 
z jihomoravských Dubňan- loňský celostátní vítěz soutěže 
malých dechových hudeb Polka Fest, která bude spolu 
s Vacenovjáky hrát na sobotní Moravské veselici. 

• Sobotní soutěžní přehlídka mažoretek je podívaná pro celou 
rodinu . Patronát nad soutěží převzala firma AGT Zdounky, 
výrobce nejoblíbenějších zmrzlin jako jsou Míša, Nanuk 
apod. , jejichž chuť můžete ocenit během programu. Jako 
hosté vystoupí Michal David s nejznámějšími hity populární 
hudby posledních 20 let a dívčí duo Pussy. 

• V nedělním odpoledním MONSTRKONCERTU se opět 
představí všechny zúčastněné orchestry, sólisté 
a mažoretky. Současně bude vyhlášen vítězný orchestr 
pochodové soutěže. Společné vystoupení všech orchestrů 
bude jistě hlubokým uměleckým zážitkem. Hudba staví 
mosty mezi národy ! 

• Po mnoha letech zavítá na Kmochův Kolín vzácný a milý 
host - Česká televize. A tak nejen návštěvníci , ale i diváci 
u obrazovek se budou moci těšit tím nejlepším 
z festivalových programů a atmosférou tohoto svátku 
dechové hudby. 

• S Českou televizí na festival zavítali také televizní 
moderátoři Denisa Kubová, Jan Censký a Karel Hegner, 
kteří budou koncerty i televizní pořad provázet slovem. 

Tak tedy - vítejte na Kmochově Kolíně ! 

Hlavním patronem 38. Kmochova Kolína je 

Poštovní spořitelna, a.s. 



18,00 • Karlovo náměstí- soutěžní přehlídka mažoretek 
- hosté Michal David a taneční skupina Pussy, 
vyhlášení výsledků a předání cen divácké soutěže 

ZO,OO • Klub Zámecká - večer s Františkem Kmochem 
Městská hudba Františka Kmocha a její hosté 

21 ,00 • Karlovo náměstí- Moravská veselice- hrají 
Vacenovjáci z Vacenovic a Přespolanka z Dubňan 

NEDĚLE 18. června 
9,30 • Karlovo náměstí- matiné mládežnických 

dechových orchestrů 
14,00 • Karlovo náměstí- MONSTRKONCERT všech 

zúčastněných orchestrů , sólistů a mažoretek, 
vyhlášení vítězného orchestru pochodové soutěže 

~ořady Vás budou provázet moderátoři Denisa Kubová, Jan 
Censký, Karel Hegner, Jan Krasl a Hana Zrůstová. ČT1 studio 
Brno natáčí na ~8 . Kmochově Kolíně zábavný pořad 

ZMENA PROGRAMU VYHRAZENA ! 

VSTUPENKY: 

PERMANENTNÍVSTUPENKA 220,
Vstupenka platí na všechny programy po celou dobu konání 
festivalu (s výjimkou Nocturna v chrámu sv. Bartoloměje) 

Všechny permanentní vstupenky budou slosovány 
o ceny Poštovní spořitelny, a.s. 

Rdi§~· 
CELODEoNNÍ vč . České tancovačky - Karlovo náměstí 
KMOCHUV OSTROV 
NOCTURNO, chrám sv. Bartoloměje 

'"1•l:t•)(.l 
CELODENNÍ - Karlovo náměstí 
KLUB ZÁMECKÁ - Kmochův večer 
MORAVSKÁ VESELICE 
l@.)@!j 
CELODENNÍ - Karlovo náměstí 

60,-
30,-
70,-

70,-
30,-
5 0,-

50,-

důchodci , vojsko, děti do 15 let 
invalidé ZTP-P 

sleva 30% 
zdarma 

PŘEDPRODEJ VSTUPENEK: 
• POŠTA 1 - KOLIN (u Delvity) - přepážkové pracoviště 

v , , Poštovní spořitelny, tel. ústředna 0321 /714 191 
• CESKE DRAHY - nádražní hala Kolín - tel. : 0321 /746 111 
• KI~O 99 (Zahradní 764- u, polikliniky) -tel.: 0321 /720 730 
• MESTSKE DIVADLO KOLIN - tel. : 0321 /720 520 . 
• MĚSTSKÉ INFORMAČNÍ CENTRUM- tel. : 0321 /712 021 

Hromadné objednávky vstupenek: 
Ac;b.NTUQA 1?. c. , Dobrovského 42, 170 00 Praha 7, 

tel.: 02/33379149, tel./fax.: 02/33373071 
llllij'!lll!fí""'~-·-
Informace: Městské informační centrum , Na Hradbách 157 

280 00 Kolín I, tel. : 0321 /712 021 
101@§.ift11- restaurace "Jitřenka", " U Radnice" 
Antonín Kadlec, Zámecká 88, 28000 Kolín I, te1.0321 / 27800 

o , 

KMOCHUV KOLIN 2000 Vás vítá ! 
38. ročník- NAPOSLEDY V TOMTO TISÍCILETÍ 

ČÍM BUDE LETOŠNÍ 38.ROČNÍK ZAJÍMAVÝ? 

• Poprvé v historii festivalu orchestry soutěží při sobotním 
pochodu městem. Hodnotí je odborná porota, ale i diváci. 
Hlasovací karty budou slosovány a výherci odměněni 
cenami od sponzorů festivalu. 

• V Galerii v Zahradě si návštěvníci mohou prohlédnout 
výstavu fotografií dokumentujících historii festivalu 
Kmochův Kolín 1962-2000. Příjemné prostředí galerie 
jistě zláká znavené posluchače dechovky k delšímu 
zastavení. 

• V pátek se představí na Kmochově ostrově kolínské 
soubory a to nejen dechové, ale i Swingový orchestr 
J. Šafaříka a M. Ulce a Kapři s hostem Viktorem Sodomou. 

• K perličkám festivalu trvale patří páteční Nocturno v chrámu 
sv. Bartoloměje. Tento klenot české gotické architektury 
ožije koncertem Posádkové hudby Praha a jejích sólistů. 

• Poprvé na Kmochův Kolín zavítá západočeská Chodovarka 
z Chodové Plané, aby spolu s Valankou z Dobrušky zahrály 
na páteční České tancovačce. 

• Stejně tak nováčkem v Kolíně je i Přespolanka 
z jihomoravských Dubňan - loňský celostátní vítěz soutěže 
malých dechových hudeb Polka Fest, která bude spolu 
s Vacenovjáky hrát na sobotní Moravské veselici. 

• Sobotní soutěžní přehlídka mažoretek je podívaná pro celou 
rodinu. Patronát nad soutěží převzala firma AGT Zdounky, 
výrobce nejoblíbenějších zmrzlin jako jsou Míša, Nanuk 
apod ., jejichž chuť můžete ocenit během programu. Jako 
hosté vystoupí Michal David s nejznámějšími hity populární 
hudby posledních 20 let a dívčí duo Pussy. 

• V nedělním odpoledním MONSTRKONCERTU se opět 
představí všechny zúčastněné orchestry, sólisté 
a mažoretky. Současně bude vyhlášen vítězný orchestr 
pochodové soutěže. Společné vystoupení všech orchestrů 
bude jistě hlubokým uměleckým zážitkem. Hudba staví 
mosty mezi národy ! 

• Po mnoha letech zavítá na Kmochův Kolín vzácný a milý 
host- česká televize. A tak nejen návštěvníci , ale i diváci 
u obrazovek se budou moci těšit tím nejlepším 
z festivalových programů a atmosférou tohoto svátku 
dechové hi,Jdby. 

• S Českou televizí na festival zavítali také televizní 
moderátoři Denisa Kubová, Jan Censký a Karel Hegner, 
kteří budou koncerty i televizní pořad provázet slovem. 

Tak tedy - vítejte na Kmochově Kolíně ! 

Hlavním patronem 38. Kmochova Kolína je 

Poštovní spořitelna, a.s. 

• • 
Město Kolín a AC1b.J~TUI2A E>. C. pJ2..AIJA 

si Vás dovolují pozvat na 

38 . Kmochův Kolín 
ve dnech 16. _ 18. června 2000 

PROGRAM: 

~@iifi§IMJ , , , v , Republik.Y. _ promenadm koncert 
15,00 • ~~;~~~ý orchestr zuš Rokycany, Mii.rkische 

· kapelle Brandenburg e.V 
• S~~~~~e~ ZAHRADĚ-ZUŠ Kolín - ,yernisáž 

16,30 9.f. K ochův Kolín 1962 2000 , , 
vystavy." m, d v . ký dechový orchestr ZUŠ Kol1n 
účinkuJ~ Mla e~~\oncerty kolínskýchvuměleckých 

17,00 • Kmoch~v ostrt~ Swingový orchestr J. Safa(íka , 
souboru a hfideŽnický dechový orchestr ZUS Kol ln, 
a M. Ylce, M t Viktor Sodoma 
KAPR I L. Douska, hos t , h '· ní festiv I u 

, m v tí - I vn "' z 
18,00 • Kari von tk Z Majerové a K. Vacka ml., v 

- prOJ~vy staro~ ~nf soutěže v pochodové hu,dbe, 
losovanl mvezlna;~udb Frant. Kmocha a Velkeh? 
koncert !vlestsk~estru ~ošt a telekomunikací Kol ln 
dechoveh~ orvc t'- koncert orchestru Filarmonlca 
~rlovo names I ' I' 

20,00 • M agni" Fon data nel. 1896, I ta 1e , , 
"P. ,asc Bartoloměj~ - Nocturno (Posadkova 

00 • g:.ram sv. , 
21, db p ahaasóliste) v , .. " 

hu a r 'měW- česká tancovacka ucmkUJI v 

21 30 • ~Silrlovo na Ch d á Planá Valanka- Dobruska 
' Chodovarka - 0 ov ' 

, •r«"§M!I , h du H-J;Je!' t rt dálkového turistickeho poc o 
oo • Sgkolovna s a SÁTKA" . 

6, KMOCHOVA P~DE t' e' doma'cl'ch a zahraničních 
" , v sl!- ma 1n 

9 30 • ~rlovo flame~l' h Markische Schalmeienkapelle 
' orchestru dosp~ycSRN Musikverein Kemnat 1872 

Brandenburg eh ·• ý orchestr Májovák Karviná, 
e.V.. SR~. Dec o,v rchester Trenčín, Slovensko 
MestskY, d~c~ovy o ietní akt u hrobu Fr. Kmo,cha , 

1
4 oo • M§stskv h!b'!~,-=_ ppromenádní koncert Posad kove 

' O • ~rlovo names ' , 
14,0 hudbyvP~aha a ~ds~ěst~m - všechny orchestry 
15 00 • s_putezm p_och . mažoretek- ulice Masal)'k?va, 

' a pohybove skuplnYK " mská Karlovo námestl 
Žižkova, Legerova, oun ' 





~ak např . Dech.orchestr Rokycany se předvede s Jarabáčkem, Dech.orch.mladých z M.Lázní 

Ude soutěžit se skladbou Andulko šafářova .. . 

2 dn v 'h v v· l I k ' ,. esru. o dne stojí za zmínku Nocturno v chrámu sv. Bartoloměje . Jako vždy se test o ve emu 
~a.J~u . Lidé přicházeli s hodinovým předstihem aby na ně vyzbyla místa. Denisa Kubová půl 
odm~ před začátkem zkoušela mikrofon a pak se někam ztratila. Rovněž vojáci zde zkouš~li 

akushky, která samozřejmě byla bez chyb.Pořad zahájila slavnostně, přivítala jak posluchace 

~~~ámu, tak i p~sluchače u rozhl~sů, ~yebot' celé dění bylo natáčeno, pro ~o~luchač~·vrádi~, 2 
h , :rozhlasu . K mJkrofonu pozvala 1 farare p. Baxanta, aby pronesl kratkou rec. Pak JIZ voJaCt 
}3r~h s~adby dle programu. Střídala se skladba bez zpěvu, s doprovodem Ivany Šakové a Alešv~ 
~tscema . Po poslední skladbě se orchestr jakoby odejít, ale stejně jako loni měli připravenou dalst 

s ladbu pro případ, že potlesk bude bouřlivý . Po skončení se mohli návštěvníci přesunout opět 
na Karlovo náměstí, kde pokračovala hudba až do pozdních nočních hodin. 

17 6 
~ 

~rvní sobotní hudební akce začala na Karlově náměstí v 9.30 . V tuto dobu tam byli snad jen hosté 
Jako ,diváci, protože místní měli spoustu problémů s přípravou sobotního oběda . Velkým 
~roblemem se stalo uzavření náměstí. Nikdo neměl šanci tam vstoupit bez zaplacení vstupného 

0 rozčílilo spoustu lidí, nebot' pro mnohé se sobotní dopoledne stalo dnem,kdy je možné něco 
~~koupit . Přes týden obchody zavírají v 17 hodin. Pro většinu lidí je tedy nemožné nakoupit při 
te~~ zavírací době.Nákupy si proto nechávají na sobotu. Navíc se mnohá parkoviště stala placená, 
a ze pro ty, kteří si jeli do Kolína něco zařídit to byl velký škrt přes rozpočet. 

~ejvětší pozornosti se jako vždy těšil odpolední průvod městem . Ten byl stejný jako vždy, lišilo 
s: Pou~e složení - nejsou zvány stále stejné skupiny. Uspořádání bylo dle programu Nejdříve 
p ~entt nesli černobílý portrét Fr. Kmocha, nalevo od něj logo letošního ročníku (symetrický 
1<.0 !ed na Bartoloměje), napravo číslo letošního ročníku . Za nima šly mažoretky s prapory 
š ohna, sokolové, baráčníci , dále pak mažoretky ze Srdíčka v modrobílých oblecích s modrou 
serpou a MHFK Uspořádání průvodu bylo klasické. Střídal se vždy orchestr a mažoretky. Občas 
u~· ~astavili na místě. U gymnázia byl stereotyp narušen projíždějící záchrannou službou . Všechny 
s tet hlídala městská policie. Průvod uzavřela policie blikajícími auty a za nima se řadili lidé . Ti 
PP~Iu s průvodem vždy vešli na náměstí bez placení. Leč letos se tu objevila další novinka. 
v oradatelé neměli zájem na tom, aby tam lidé takto vstoupili a požadovali po nich zaplaceni 
z~tupného. To vyvolalo velké rozčarování a bitku v Kouřimské ulici . Dav se snažil prorazit 
p at~r~sy a bezpečnostní služba měla co dělat aby dav udržela. Na pomoc byla přivolána i městská 

0 
ohcte, která měla na věc opačný přístup . Lidé se sice zastavili , zadní se však tlačili dál , došlo k 

v str~ výměně názorů, emocím i hubování ze strany lidí. Pořádek zjednala až starostka - lidé byli 
/~stěni na náměstí . Kolíňákům se letos také nelíbilo , že náměstí bylo po všechny dny uzavřeno 
1\1 e.z, zaplacení vstupného se jím nedalo projít. 

eztt\m porota hodnotila pochodující kapely, vyhlášení soutěže proběhne ale až zítra. 

Nej_;'ětším tahákem se ale měl stát večerní program. Od 18 hodin zde probíhala soutěžní přehlídka 
~~Zoretek. Zároveň do Kolína pozvali i dívčí pěvecké duo Pussy a hlavně Michala Davida. 
S sechny mažoretkové skupiny postupně nastupovaly na jeviště a převedly zde svoje umění . 
p outěž 13 skupin mažoretek oživilo vystoupení zpěvaček Pussy a zpěváka Michala Davida. 

0.kud jde o mažoretky, jejich soutěž se konala přímo na Karlově náměstí . Porota vybrala jako 
neJlepší mažoretky SPGŠ a OA Most a zároveň ocenila Danielu Koubskou z domáCJJJO 
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Sr~íčka, Romanu Vostřelovou z Červených Peček a Žanetu Chytilovou z čáslavského Ronda jako 
neJsympatl'cVt V' Vo o V' nk •o o T eJsl uc1 UJlCI. 
re~d, kdy pochodovaly jen na lidové písničky už pomalu mizí, vybírají si i z moderních skladeb 

napr. ABBA. Vyčkávání na hvězdy bylo zdlouhavé. Nejdříve vystoupily PUSSY. Jsou to dvě 
~a~é dívky. Místní diváky však příliš neoslovily. Jejich repertoár byl převzatý od jiných 
~spešných zpěváků. Vlasy obarvené na růžovo, barevné oblečení, playback - žádné nadšení. 
. s~:hni netrpělivě očekávali hvězdu - M. Davida Ten přišel až na závěr. Mažoretky ho ani na 
~evls~ě nechtěli pustit. Každá toužila po podpisu . Pro mě byl tento úspěch překvapující , protože se 
~dna o zpěváka mého dětství, zatímco tyto dívky byly odchovány již zcela jinou hudbou . 
~n:čně naběhl na jeviště v černém oblečení a černých slunečních brýlích. Zazpíval tu svoje 

:eJvet_ší hity - Céčka, Cola, Prima rodiče . Mažoretky nejdříve udělaly kolečko pod jevištěm, 
, rgantzátor jim však navrhl , že by bylo lepší ,kdyby byly přímo na něm . Tak udělaly za Michalem 
rady a tančily zde v rytmu jeho hudby Škoda, že jeho vystoupení bylo krátké. Jeho rychlé melodie 
nactzvedly lidi z letargie. 

l<.~I~nská skupina Kozičky v duchu hesla, že Kmoch byl hlavně muzikant a ne jen dechař, 
P?ractala v pátek večer v sendražické hospodě Na Kopečku 1. ročník festivalu nedechových 
nastroiů , h v Km h o v, k v v .l 6 k . R d k L . J , nazvany troc u recesne oc uv smaza , na nemz vystoupl o s upm. a e 

ongm z Koziček konání tohoto zvláštního setkání v rámci festivalu zdůvodnil tak, že 
P,Oslouchat tři dny dechovku je pro některé lidi nemyslitelné. Přišla sem stovka diváků a tím 
r srnažákem " ( jen na vysvětlenou - tímto slovem se pojmenovává populární hotové jídlo v 

0~~~aur~cích a bufetech- jedná se o tvrdý sýr, obalený a osmažený jako řízek . Je to pokrm velice 
lb:ny, protože se ho lidé poměrně dost najedí a v kolínkých bufetech a provozovnách 

~c_hleho občerstvení stojí kolem 40 korun i s bramborem , což je velmi mírná cena za chutný 
~ ~d a lze ji označit za podprůměrnou ve srovnání s nabízenými hotovými jídly.) byla míněna 
d u e?~í míchanice , čili smaženice stylů. Vystoupila zde kladenská punková formace a dal ší tři 
( ~rnac1 kapely . Jedna z nich - Kozičky - měla dokonce pětileté výročí svého trvání a tak 
:ca~tníky postříkala i šampaňským . Naopak další skupina z Kolína tam měla premiéru a celkem 
auJala. 

~ 
~stoupení hodnotila jednak odborná porota v níž byli pouze dva Češi , 3 členové byli ze zahrani čí 
p S~, V Británie, Slovensko), dále to pak byli samotní diváci, kteří se zapojili do hry 
ý?strednictvím hlasovacích karet. 
lllYsledky byly zveřejněny až v závěru nedělního Monstrkoncertu na Karlově náměstí , který 
s Oderovala Denisa Kubová a Jan Čenský . Zde se představily všechny zúčastněné orchestry, 
;.ubory a mažoretky. 

lí IVáokům se nejvíce líbil Dechový orchestr Májovák Karviná - jak vyplynulo z jejich hlasovacích 
v~tků Odborné porotě zase Dechový orchestr mladých ZUŠ Jeseník. Ten obdržel pohár 
Deno~aný jedním z hla";ních sponzorů . 

0 
~~a soutěž byla určena pro dívky - mažoretky, které k dechové hudbě patří . Také oni bojovaly 
~ttezst~í - ale v jiné kategorii . Rovněž tento druh soutěže se zde objevil poprvé . Bylo těžké 

vy krat nejlepší skupinu . Své dlouhé nohy ukázaly jednak během sobotního průvodu městem , dále 
~~ na samotné soutěžní přehlídce tentýž den, kterou v přestávkách vyplnila skupina Pussy a 

IVkami obléhaný Michal David se svými největšími hity . Vítěznou mažoretkovou skupinou se 
staly M v v , , . C , azoretky SpgS a OA Most -za sve vystoupem Carmen (G. B1zet) . 
.. ela hudební akce byla zakončena koncertem všech orchestrů a za zvuků Kmochových skladeb se 
JIStě mnozí začali těšit na příští rok a setkání s naším městem . 
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Ke Kmochovu Kolínu tradičně patří i občerstvení. Letos byl zájem o prodej mezi stánkaři 
obr~vský a převýšil možnosti, takže na všechny zájemce se nedostalo . Místo klasick_',ch 
Opecených buřtů však letos převládala nabídka grilovaných selat. Většina majitelů obchodů v 
~entru města otevřela své obchody i o víkendu, ačkoliv jinak mají v tuto dobu zavřeno . Pro 
~debník a návštěvníky připravila Jitřenka na náměstí 5000 jídel. V pátek měla otevřeno do 

PUlnoci, v sobotu otevřela v šest hodin ráno a prodávalo se zde až do rána. V neděli zavřel 
P?dnik odpoledne po skončení slavnosti. V Kolíně se tedy neopakovala situace ze Dne 
~ch~a~ářů, kdy většina obchodníků nechala své prodejny uzavřené . . 

.Prubehu festivalu bylo v ulicích vidět i mnoho mladých lidí , kteří prodávah nanuky, vstupenky, 
~~Istovali při závěru monstrkoncertu . Festival byl pro ně vítanou příležitostí , jak ~i přivy~ělat: 

ned po skončení festivalu začali pracovníci TS uklízet veřejné prostory. Sbíral! hlavne kellmky 
~a náměstí, kde bylo soustředěno nejvíce diváků a posluchačů. Během neděle tady museli 
V~krát vysypávat odpadkové koše a odvézt čtyři velké kontejnery, které sem byly mimořádně 
U~stěny . Jinak se dá říci , že se diváci chovali celkem slušně , ztratil se jen jeden z deseti truhlíků 
osazených muškáty, který zmizel z pódia. 

~elká koncentrace lidí ve městě se neobešla i bez mimořádných dopravních opatření a vlastně i 
. ez dopravního omezení. Do zajištění pořádku ve městě byli zapojeni policisté z dopravního 
~nspektorátu Policie ČR, zaměstnanci Obvodního oddělení Kolín i strážníci rvtP. Zajišt'ovali 
r~Provod pátečního i sobotního průvodu, přes celý víkend pracovala běžná služba na silnici první 
vndy. Měla na starosti kontroly dodržování zákazů vjezdu a parkování, usměrňovali dopravu . S 
~zy se nesmělo na Karlovo náměstí, po celé trase průvodu nebylo možné parkovat, což znacne 
\0~Plikovalo život hlavně řidičům, kteří nechávají svá auta v Masarykově ulici. V Benešově 
~ ~~~ byly umístěny zábrany. Od kruhového objezdu policie odklonila dopravu na objížd'ku, jež 
~b~.c:_e ,, kteří nemířili na festival, vedla přes Velký Osek na dálnici a dál na Prahu. Díky této 

~Izd ce se motoristé, kteří na festival nemířili, do centra města nedostali. 

Velkou atrakcí se pro místní občany stal nízkopodlažní autobus firmy Mercedes-Benz. Mě 
sarnotnou překvapil natolik, že jsem šla málem pěšky . Na zastávce před ekonomkou jsem 
~et~pělivě vyčkávala spoje č . 1. Ve chvíli, kdy již měla linka č . l přijet se objevil ten!o autobus 

8
.nemeckou poznávací značkou, nápisem v čele Dienstwagen a zastavil přede mnou . Rekla jsem 

ct' · ,,N? nazdar, na Kmochův Kolín přijeli Němci a budou se na něco ptát. "Rychle jsem se přepla 
v 

0

1 
modu jazyk německý. Tu jsem si všimla malé cedule, že se skutečně jedná o jedničku a za 

n ° ~ntem sedí známý vousatý řidič. Nastoupila jsem a tvářila se tak, jako by mě to vůbec 
~Pre~vapilo. Nenápadně jsem si prohlížel~ interiér a poslouchala pochvalná slova starších žen: 
~dn~ hodnotily bezproblémový nástup . Ridičům se líbily široké dveře, vybavení pracoviště . 
p'" ohym se autobus líbil natolik, že se v něm projížděli celé rodiny bez cíle. Autobus se stal 
ř'~~?u marketingovou 'studií. Účelem bylo zjistit, jak by takový autobus vyhovoval obyvatelům , 
l
1 I~um . Podobné nízkoprahové autobusy vyrábí i česká Karosa. Město o jejich nákupu již 
~Vazov.alo , ale jejich cena byla pro pokladnu nepřijatelná . Je zajímavé, že taková velká města jako 

ardubtce nebo Hradec Králové Karosou nepohrdli , kdežto my chceme skočit po zahraničních 
Vozech 
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~ak trochu ve stínu všech těchto událostí bylo otevření židovské synagogy, i když i tato události 
St své příznivce našla. Prvními návštěvníky po její opravě, která trvala deset let a stála 9 miliónů 
korun, byli pozvani radní, zástupci firem, místní intelektuálové a bohémové. V židovském 
svatostánku však ještě chybějí lustry a ty budou vyrobeny pod dohledem památkářů . První 
koncert zde v den otevření měl písničkář Vladimír Merta, který doprovázel zpěvačku Janu 
;tev.;:ovou na renesanční~ loutnu i kytaru při sefardských písních. Je}o hudba ~idov~ké , menšiny, 

era byla vyhnána ze Spanělska . Večer pak před 200 posluchac1 vystoupila mtstm kapela 
Chucpani, což v jazyce judiš znamená 11 totální drzouni 11

• 

21. 6. 

Snad každý týden vyjíždějí strážníci "MP do některého supermarketu, kde chytili při krádeži 
zloděje a nebo zlodějíčka - starého, mladého i nejmladšího. Krade se všude tam, kde je obchod 
roz~ehlý a tudíž pro personál relativně nepřehledný, je tam velká nabídka a hodně kupujících.Dnes 
nem rozhodující věk u těch, kteří neodolají přesyceným regálům zboží , které jsou v kontrastu s 
Poloprázdnou a nebo prázdnou peněženkou. Podle zkušeností strážníků počet krádeží roste 
s~uběžně s tím, jak se rodiny dostávají do existenčních potíží a nemají peníze na obstarání 
zakladních věcí . Takže kradou i ti , kteří dříve nekradli . Kradou i ženy z rodin, kde jeden nebo 
oba nemají zaměstnání . Nekradou se jen cigarety, alkohol .... , což dříve v sortimentu mezi 
~lodějinami převládalo . Ted' se kradou i věci obyčejné, věci denní spotřeby , například m 'rdla, 
sampony a podobné věci . To ještě v roce 1993 nebylo . Tehdy :MP vyjížděla ke krádeži tak jednou 
za měsíc, nyní je to masový jev. Letos v lednu bylo těchto případů 16, v únoru 45, v březnu 44, 
v dubnu a květnu kolem 30. Pokud je někdo při krádeži přistižen, zboží je vráceno do prodejny 
a musí zaplatit pokutu dospělý 1000 a mladistvý 500 korun. Stane se ale také, že někdo 
nakoupí jinde a je obviněn obsluhou, že ho zde ukradl. Pokud se mu nepodaří účtenkou 
Pro~ázat, že bylo nakoupeno v jiném obchodě, předává se případ přestupkové komisi , aby zjistila, 
n~ c~ _straně je pravda. V poslední době se ale vyskytují i případy krádeží na zakázku. Například 
z ~~eJ ukradne kompletně celé balení zubních kartáčků (50 kusů), což určitě nemá pro sebe, ale 
Sptse na prodej v jiném, možná soukromém , obchodě. Jsou i takoví zloději že vlakem jedou 
~d ~ě.sta k městu a kradou . Někteří z nich berou výhradně určité druhy zboží, jiní takové, 
t~re Je podle momentálních okolností nejvýhodnější krást. Takže je zřejmé, že tyto krádeže 

n:~sou pro vlastní potřebu , ale prodej - bud' pokoutní nebo na burzách . Podle domovské 
P~'L~lušnosti je polovina z chycených zlodějů v kolínských supermarketech z Kolína, zbytek 
~Lzt . Jsou už ale i známé firmy, které zná obsluhující personál v obchodech i MP . Mnozí zloději 
~sou při krádežích i velice vynalézaví. Například do Delvity přišel pán s balíkem, který vyp~dal 
tak? právě vyzvednutý na poště . Položil ho do nákupního košíku a jel si vybírat zboží . Ovšem 

ahk neměl dno a byl uzpůsobený tak, aby dovnitř mohl schovávat zboží . 

22. 6 

~~yvatelé Polepské ulice a okolí si oddychli, stejně tak jako řidiči . Do předčasného uztvam 
to_hz byla předána opravená část Polepské ulice . Ještě před opravami to byla jedna z nejhorších 
Uitc. Velký podíl na tom měli kamiony jezdící na celní úřad . Silnice zde byla vyježděná, samá díra 
~ zá~lata. Byla otevřena pro běžný provoz. Práce ale pokračují i nadále druhou etapou, 
~era zahrnuje úsek dlouhý 400 m. Rekonstrukce se týká části od křižovatky s Orebitskou ulicí 

az po křižovatku s Jateční. Tato etapa je náročnější než předchozí a předpokládaný termín 
~okončení byl stanoven na říjen letošního roku . Kromě kompletní výměny povrchu vozovky 
~dou nově vybudovány chodníky, veřejné osvětlení , vysázena zeleň a provedeny nejnutnější 

Prekládky inženýrských sítí. Ani touto etapou rekonstrukce neskončí, bude pokračovat dal ší fází 
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a Potrvá až do dubna příštího roku . Pak bude následovat etapa závěrečná, která skončí v červnu . 
Tedy zhruba ze jeden rok by měla být opravená celá Polepská ulice od kruhového objezdu až po 
Ceduli označující konec města Kolína. 

26, 6. 

Naposledy se úřadovalo na oddělení služby správních činností Policie ČR. Tedy na občanských 
Průkazech, evidenci obyvatel a zbraní ve Václavské ulici. Další úřední den ve středu 28 . června je 
Zrušen, zavřeno bude i na pasové službě v ulici Rimavské Soboty. Důvodem je převedení těchto 
agend na Okresní úřad Kolín od 1. července 2000 . Dnes zde ještě byly běžné úřední hodiny, v 
~alších dnech se bude tento úřad stěhovat a od prvního pracovního a současně i úředního dne, 
tJ. od pondělí 3. 7. lidé chodili na OkÚ, kde našli evidenci občanů , pasovou službu a 
O~čanské průkazy Skupina zbraní a střeliva, která dosud byla také ve Václavské ulici se 
~~estěhovala do ulice Rimavské Soboty. Tam, kde dosud byla pasová služba. Paradoxem je, že 
Jiz nyní se mluví o zrušení OkÚ do 3 let, takže je možné, že toto řešení je pouze provizorní. 

28.6 

. Dva muži navštívili svého kamaráda s tím, aby vrátil 200 korun , které jeden z nich p " ~ ::il 
Jeho dceři. Muž se k tomu neměl. Proto mu v návalu vzteku začali demolovat byt, rozbili skříňku 
s~ zásuvkarní, konferenční stolek, ulámali nohy od válendy. Pak odcházeli uspokojeni . Na 
~ od~íku se však jejich vztek obnovil v okamžiku, kdy zde uviděli jeho čistokrevnou fenu 
M~~spaněla, asi tři roky starou. Když nedostali 200 korun, sebrali tedy tohoto psa jako rukojmí. 
. . ~.Jitel však zavolal Policii, zloději museli psa vrátit a ještě budou muset uhradit škodu vzniklou 
JeJtch běsněním v bytě. 

29. 6. 

d Pravé hlavní dveře radnice dostaly nový kabát Na opravě se podíleli restaurátoři . Druhý vstup 
0 budovy není tak historicky cenný, proto se na něm restaurátoři nepodílejí, zakázku dostala 

Odborná firma. Avšak i ta pracuje na základě doporučení památkářů . Nejprve je odstraňc .· 'ln 
současný povrch, vyměněna bude jedna dolní část a na konec budou obě křídla napuštěna a 
natřena . Práce na hlavních dveřích stály 51 000 korun. 
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1.7. 

~od!e zákona přechází dnešním dnem vydávání občanských průkazů, cestovních pas o. a 
evtdence obyvatel z Policie ČR na okresní úřady . Protože dnes je sobota, začne tato služba 
fungovat až od pondělka, tj . od 3. července . Okresní úřad se na to připravil , rekonstruoval své 
vlastní prostory v přízemí ( referát dopravy byl přemístěn do bývalého ROH u Delvity) a 
s:avebně byla tato část historické budovy upravena, takže ji nyní tvoří hala pro veřejnost a za 
Prepážkami jsou úřednické stoly. Prostor pro veřejnost je vybaven stolky a křesílky , kde si každý 
~ůže vyplnit potřebné tiskopisy, než přistoupí k okénku. Vypadá to tu jako v peněžníc~ 
Ustavech. Ostatně tak to tu bývalo v prvopočátcích , kdy zde byla spořitelna . Investor (OkU 
.Kolín) nechal zhotovit repliky lustrů i kancelářského nábytku, včetně dlažby. S tou je ale 
Problém. Výrobce ji nestihl dodat ještě před otevřením prostor, proto je tu jen provizorní 

d
Podlaha a dlažba se bude pokládat koncem července, ve čtvrtek a v pátek, kdy nejsou úředni 
ny. 

Stalo se tak ve dnech 13 . a 14. července). Otevřeno pro občany tu bylo zpočátku po celý 
~~acovni týden - v pondělí a ve středu od 8 do 17 hodin, v ostatní dny od 8 do 13 hodin. V 
Urední dny byly otevřeny vždy všechny přepážky, v neúřední dny jenom jedna. Předpokládalo 
se totiž, že lidé budou přicházet v neúřední dny jen výjimečně . Velmi krátký čas provozu ' '~ak 
tuto praxi ukázal jako neúnosnou. V úřední hale totiž byly neustále fronty a úřednice prakticky 
~eměly čas na to, aby potřebné doklady vyhotovovaly. Proto byly ponechány ke kontaktu s lidmi 
Jen oficiální úřední dny ve státní správě (pondělí a středa) . Ostatní dny v týdnu je pro veřejnost 
zavřeno . Ovšem počítá se s tím, že někdo bude potřebovat expresně vyhotovit cestovní doklad 
~ebo občanský průkaz (do 24 hodin) . V takovém případě může přijít kdykoliv. Není nebezpečí, 
ze by tato služba byla zneužívána. Za expresní vyhotovení cestovního pasu se totiž platí 
~Oplatek 600 Kč, takže kdo opravdu nemusí mít tento doklad ihned, raději zvolí běžnou 
ctrnáct~denní lhůtu a platí jen 200 Kč. Občané ale nemusejí žádat o občanský průkaz nebo pas jen 
n~ OkU v Kolíně, ale i v dalších určených obcích, odkud se budou do Kolína vždy jedenkrát 
1Ydně žádosti svážet. 

Na kolejích v ulici Horského si ustlal jeden bezdomovec. Lidé na něj upozornili MP . Ta přijela 
a, našla na kolejích známou firmu , muže, kterého již mnohokrát vyváděli z haly železničního 
nadraží, kde přespával. Mnohokrát už mu také volali sanitku k převozu na záchytnou stanici. 
Tentokrát žádné známky opilosti nejevil a proto ho jen odvedli kousek dál od kolejí. Muž se nijak 
nebránil a v pohodě si lehl tam, kam ho strážníci odvedli. 

~okud jde o bydlení, musí dneškem počínaje sáhnout Kolíňáci hlouběji do kapsy. Zdraženy totiž 
Yly byty, prodávané do osobního vlastnictví. Základní cena za 1 m2 vzrostla z dosavadních 

2 soo na 2 600 Kč. 
Ale ani lidé, bydlící v ~ájemních bytech nemají důvod k radostí . Od dneška se zvyšuje nájem o 
4,9 procenta. Základní měsíční nájem za jeden m2 je tento: 
l. kategorie - 15,14 Kč 
II. kategorie - ll ,3 5 Kč 
III. kategorie - 8,83 Kč 
IV. kategorie - 6,30 Kč 
l'Yto nové ceny budou platit nejméně do 3 O. Června 200 1 
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REGIONÁLNt MUZEUM V KOL1NĚ 
BRANDLOVA 27 

VÁS ZVE NAZAHÁJENÍ VÝSTAVY 
OBRAZŮ, KRESEB A GRAFIKY 

AK. MALÍŘE A GRAFIKA 

KARLA OBERTHORA 
A 

ZUZANY POPELKOVÉ 
OBERTHOROVÉ 

VÝSTAVA BUDE ZAHÁJENA 

VERNISÁŽÍ DNE 12.7.2000 V 16.30 HOD. 

ÚVODNÍ SLOVO M. POPELKA. 

1>0 - 1>~ 9 .GG - l1.GG HOD. ZUIANA 
O~t.R\\-\OR0'\1 ~-~O~t.\_\<.0'\/ Á. 



Všechna kolínská telefonní čísla začínají číslem 7. Na tuto skutečnost byli všichni předem 
Upozorněni . Kdo pozorně pročítal telefonní seznam - Zlaté stránky - tak si všiml , že 7 je uvedena 
v závorce. Takže bylo občas nutné zkoušet, zda platí ještě staré číslo nebo už nové. Stalo se tak 
Po přepojení analogové ústředny na digitální v průběhu posledního červnového týdne . Telecom 
nasadil na tuto práci všechny příslušné zaměstnance a termín byl zkrácen. O změnách 
telefonních čísel, tedy o přidání sedmičky před původní číslo , byli všichni účastníci předem 
dopisem informováni. Pro telefonní účastníky znamená připojení na digitální ústřednu kvalitnější 
spojení a možnost využívání celé škály služeb digitálních ústředen, kterých je 40 (např . výpis 
telefonních hovorů) 

V Kolíně jako služba občanům nebo spíše turistům funguje informační středisko . To od samého 
Začátku provozovala agentura KORA, která vyhrála ve výběrovém řízení, na základě smlouvy s 
radnicí. Ta však již neměla finance, radnice odmítla další dotaci a neprodloužila s agenturou 
Smlouvu a tak ho dneškem přebrala Městská knihovna. O to se zasloužila především ředitelka 
Ručková, která usilovala o to, aby přešlo pod jejich správu. Středisko zatím zůstává ve svém 
dosavadním sídle v ulici Na Hradbách, avšak po rekonstrukci domu č. 75 (někdejší Jitřenka, 
Později Bavega) se přestěhuje sem. O tomto místě se uvažovalo ještě dávno předtím, než 
~tředisko ve městě vůbec vzniklo. Kolín byl v tomto směru inspirován Berounem, kde měli s 
~nformační agenturou podobné problémy. Navíc se v knihovně soustřeďuje mnoho informací, L-už 
Je rozhodně výhodou . 

li. 7. 

V noci mělo obvodní oddělení Policie ČR neobvyklého hosta. Byl jím mladý muž ze SRN ( 29 
let), který vůbec neměl tušení, v jakém městě se právě nalézá.Protože nikdo z Policistů 
neovládal němčinu natolik, aby s ním mohl komunikovat, musela být přivolána tlumočnice . 
Takže se policisté dozvěděli , že muž byl přepaden a okraden . Vracel se totiž svým autem z 
Pr~hy domů, do Německa. V místě, které nedokázal ani přibližně určit , zastavil , aby si mohl 
doJít na malou stranu. Vzal si klíče od vozu a sotva poodešel pár kroků od svého auta, někdo 
?o udeřil velkou silou ze zadu do hlavy a od té doby si na nic nepamatuje, probral se až v 
Jakémsi městě na ulici, vyhledal Policii a od ní se dozvěděl, že je v Kolíně. Byl zde samozřejmě 
bez auta. Policisté začali okolnosti tohoto případu vyšetřovat. 

12.7. 

Dnes byla zahájena výstava prací Karla Oberthora a jeho dcery Zuzany Popelkové Oberthorové 
v reg. muzeu v Brandlově ulici. K dispozici byly informační letáky . Na vernisáži se sešli. 
Pra:děpodobně jen blízcí této rodině. Oba jako pražáci mají s Kolínem společné pouze zde 
Ordmujícího doktora Oberthora. Kolín poznali jen díky jemu. Snad proto zde bylo málo lidí na 
zahájení. Úvodní slova p~onesla ředitelka muzea. Za ní hudební duo kytara - flétna zajistilo 
~oprovod. Zahájení se zúčastnila pouze dcera a její manžel. Ten měl slavnostní projev. Bohužel 
ctení slov napsaných na papíru nezapadalo do atmosféry. Slovo se střídalo s hudbou. Poté mohli 
hosté něco zakousnout z připravené nabídky - víno z PET lahve peněženku nezatíží, slané pečivo 
a ovoce. Ten, kdo si stihl prohlédnout obrazy v přízemí, mohl navštívit i 1. Patro - zde byla 
Výstava ve fotografii -prvky lidové architektury. 
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PEKAŘSlVÍ 

JAN HANKOVEC 
ZALOZENO "· 1901 

KOL ÍN 

KVALITNÍ PEČIVO SE STOLETOU TRADICÍ 

16.7.2000 
zahajuje 

NEDĚLNÍ PRODEJ 

• široká nabídka čerstvého pečiva 
• dárek pro každého malého zákazníka 

prodejní doba 

7.00 - 11.00 hod. 

Všechno co děláme, děláme pro Vás. 

Pro prvních deset zákazníků bonus v hodnotě 30 Kč. 



15. 7. 

V Kolíně na sídlišti funguje Centrum mládeže. Mladí lidé zde nalézají možnosti rozumného 
Yyužití volného času chodí sem hlavně mládež ve věku 13 - 16 let. Centrum má 25 stálých 
klubových členů , ktefí přicházejí takřka denně. Největší zájem mají návštěvníci o kulečník, šipky 
' stolní tenis a fotbal Bohužel začali se sem také stahovat narkornani a jiné kriminální živly. 
Právě proto, aby zde byl zacho~án pořádek a bezpečná zábava, rozhodlo se město , že Centrum 
Yybaví kamerovým systémem. Opatření bude sice stát 30 000 korun, ale město si slibuje, že klub 
bude i nadále sloužit mládeži ke slušné zábavě. Ti mladí lidé, kteří mají ke kriminální činnosti 
Velmi blízko , mají totiž před zajištěním veřejného pořádku prostřednictvím kamer značný 
respekt. Předpokládá se tedy, že sem nepůjdou a nebudou tak poškozovat dobré jméno Centra 
tnladeže. 

Překvapeni byli zdravotníci v kolínské nernocnici, když jim nepozorovaně z ordinace zmizel 
Po ošetření cyklista, zraněný při srážce s autem. Toto se vůbec nestává. Jak se však ukázalo, 
tněl k útěku důvod. Až do převozu do nernocnice probíhalo vše naprosto obyčejně . Ve 
Yeitrubské ulici se srazil cyklista s osobním automobilem. Přijeli strážníci MP, dopravní Policie 
CR i záchranná služba, které ho odvezla do nernocnice, protože byl zraněn I zde bylo vše 
normální, lehká zranění byla ošetřena, avšak po 45 minutách, když se lékař z ordinace vzdálil a 
s~stra byla zaměstnaná jinou prací, muž zmizel. Zdravotníci to ihned nahlásili Policii a ta vyrazila 
Patrat do ulic. Po chvíli hledaného muže nalezla v Okružní ulici na autobusové zastávce, kde 
se nejprve pokoušel ukrýt a když se mu to nedařilo, dal se na útěk. Proti motorizovaným 
Policistům však neměl šanci. V krátké době ho dostihli a hned se ukázala příčina jeho útěků . 
Prošetření v evidenci obyvatel se přišlo na to, že při nehodě muž udal nepravé jméno a že se ve 
Skutečnosti jedná o osobu hledanou Policií ČR. 

16.7. 

Městem proběhla zpráva, že v Ovčárecké ulici nedaleko železniční zastávky, byl dvěma 
n~~námýrni muži přepadem muž a okraden o čtyři tisíce korun . Přepadený oznámil na Policii a 
Pn výslechu uvedl, že si v bankomatu v Kutnohorské ulici vybral večer čtyři tisíce korun a 
~amířil s nimi k domovu. Pak si všiml, že za ním jdou dva muži. Než se stačil rozmyslet, jak se 
jich zbavit, doběhli k němu, povalili ho na zem a začali mu prohledávat kapsy. Pak ho něčím 
U~eřili , takže poslední, co si pamatuje, je jejich pokřik: Ber prachy a zdrbáme Pak ztratil 
v~.domí. Policistům se ale mnoho okolností nezdálo a přepadeného muže vyslýchali dál , až ten 
Pnznal, že všechno bylo úplně jinak. Celé přepadení si vymyslel. Pravda byla jedině to, že vybral 
onu zminěnou částku z bankomatu . Pak však nezamířil domů, ale postupně navštívil několik 
restaurací, kde všechny peníze utratil. To už ale bylo ráno a on se začal bát domů , že ho asi 
manželka s radostí nepřivítá.Proto si vymyslel historku o přepadení. Nakonec byl rád, že ho 
Policisté propustili jen s dqrnluvou . Slíbil, že již nic podobného dělat nebude. 

17. 7. 

Začala druhá polovina července a už více než týden je nevlídné, chladné počasí. Teploty se 
Po~ybují kolem 1 O - 12 stupňů, prší - někdy i celý den - takže děti si moc prázdnin neužijí a 
stejně jsou na tom i ti, kteří mají právě v těchto dnech dovolenou. Prázdnotou zeje i venkovní 
bazén na plaveckém stadionu. Nepřijde sem nikdo a není se černu divit, protože bazén není 
vyhřívaný a teplota vody v něm se pohybuje okolo 19 stupňů. Přesto v něm zůstává voda a 
Provozovatel jen čeká a doufá, že se brzy červenec vrátí k počasí, které k němu náleží a tráva 
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okolo vody se zaplní. o vypouštění bazénu se zatím neuvažuje, protože by to bylo veiice finančně 
náročné . Takto to vyjde levněji. 
S napuštěním bazénu dlouho otáleli vzhledem k vyčleněným finančním prostředkům . Po napuštěni 
byl využíván jen chvíli a pak přišlo na dlouhou dobu ošklivé počasí. 

Už týden se každý den na Karlově náměstí objevují dva mladíci a budí pozornost 
kolemjdoucích. Na provázcích uchycených na dřevěném vodítku mají plátěnou loutku malého 
ZVířátka a šikovně s ní pohybují, takže vypadá že zobe, chodí, sedá si ... . Figurky jsou na 
Prodej , avšak zájem není velký. Malé děti se sice zastaví, jsou nadšeny a chtěly by koupit, jejich 
rn_a~nky však peněženku nevyndají. Nelze také v současné ekonomické situaci koupit vše, co 
deh vidí a chtěj í, protože chtějí všechno, co vidí. Takže oba aktéři této produkce si moc 
nevydělají, ačkoliv výdělek je smyslem jejich pobytu v Kolíně . Jedná se totiž o dva studenty ze 
Vsetína, kteří po celý školni rok tyto figurky zvířátek vyráběli a nyní o prázdninách s nimi vyrazili 
P? městech v republice. Ubytovali se v Kutné Hoře a každý den do Kolína přijíždějí. Pobudou 
P~r dní a jedou na další štaci. Nečekají závratné zisky, plně jim postačuje, když si prodejem 
techto figurek vydělají na ubytování a stravu. Je to vlastně jejich způsob poznávání republiky. 

18. 7 

"Strážníci MP používají při své práci také termovizi (kamera snímá teplo a prozradí tak 
~ed~~ty vydávající teplo) . Vypravili se s tímto zařízením i na kontrolu zahrádek u vodárny: 

."1ky Jl objevili 15 minut před půlnocí v křoví skrytého osmačtyřicetiletého muže. Byl velmi 
P:ekvapen, když ho vyzvali, aby prokázal svoji totožnost. Byla totiž v keři tak ukryt,a že nebyl 
Vťíbec vidět. Co tam dělal a nebo co vlastně chtěl v této části města v noci dělat , to ví jen on 
sám a strážníci se mohou jen dohadovat.Na tuto otázku totiž strážníkům odpověděl , že 
Odpočívá . Bylo to sice podivné, protože nebyla žádná teplá letní noc s hvězdami nad hlavou , ale 
st"~deno,mokro po dešti a teploměr ukazoval něco nad 10 stupni . Tedy žádná noc k prožití v 
Pnrodě. Avšak odpočívat v křoví i za tak nepříjernných podmínek není trestné a tak jediné, co 
~o~~i strážníci učinit, je poslat ho v tuto hodinu odpočívat domů. 

alstho muže, který se nedostal včas a řádně do postele objevili strážníci ráno, tedy už vlastně 
d:Uhý den na lavičce v Komenského parku. Tento muž před půl šestou tvrdě spal a nemohli ho 
~.hec probudit. Sotva se jim to ale podařilo a muž promluvil, ihned ucítili , že si pořádně 
Pnhnul. Zkontrolovali jeho totožnost a poslali ho také domů a pro jistotu ho ještě nasměrovali, 
aby si v alkoholickém opojeni nezvolil jiný cíl. 

19. 7. 

Pokud je člověk zdravý, ani mu nepřijde na mysl, že by někdo jiný mohl mít například problémy 
s otevřením dveří na úřa9ě ... . Přesto tomu tak je. Žijí mezi námi zdravotně postižení, kterým 
t~k~.vá "maličkost" , jakou je například práh u dveří , může nejen znepříjemnit život, ale 
V~tsmou i znemožnit, aby si obstarali své věci sami.Radnice postavila ve své hlavní budově 
~ah . Přesto, že již dlouhou dobu mají zdravotně postižení možnost dostat se do budovy 
N kr:~niho úřadu v Kolíně bezbariérovým vchodem, objevují se některé drobné nedostatky . 

."apnkJad dveře se otevírají směrem ven a tím s nimi vozíčkáři nemohou hýbat, protože jim 
~rekáží vozík. Do většiny kanceláří se však dostanou méně pohybliví občané bez problémů . 
." edna z budov je však pro ně nepřístupná. V takovém případě je však přednostou OkÚ nařízeno , 
ze zaměstnanci musí za těmito lidmi přijít sami. V kině je rovněž bezbariérový vchod a méně 
Pohybliví lidé mají přístup i na toaletu . Nevyhovující jsou však městské autobusy, do nich 
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Vozíčkáři prakticky nemohou. Na podzim ale město bude mít nový autobus, kterým i tito lidé 
budou moci cestovat. Bude sice jediný, ale snad se stane dobrým začátkem. Ani školy nejsou 
dobře v tomto směru vybaveny. Ve městě je pouze jediná škola s bezbariérovým přístupem . 
Příčinou není nezájem nebo neochota vyjít těmto lidem vstříc, ale nedostatek finančních 
Prostředků, které si zřízení speciálního výtahu pro vozíčkáře vyžaduje. Většinou se totiž jedná 
0 starší stavby, kde je ve vnitřním prostoru umístění výtahu velmi problematické až nemozné, 
~akže je nutné stavět na vnějším okraji budovy, což je vždycky nákladnější než uvnitř. Podobně 
Jako tomu bylo na radnici . 

20.7 

Kolín má nové obecní byty, byly zkolaudovány v Havlíčkově ulici, v pětipatrovém domě, 
Postaveném v proluce mezi dvěma objekty. Mezi dvěma starými domy bylo dostatek místa, aby se 
s~rn vklínila moderní budova. Působí to trochu jako pěst na oko, oba sousední domy mají omítku 
leta neudržovanou. Jeho hodnota je 15 miliónů korun a je v něm 20 malometrážních bytů - pět 
2~ kuchyňský kout (kk), zbytek 1 +kk. Stavba byla financována z rozpočtu města a ze získané 
statní dotace. Kolaudace proběhla bez problémů, takže se nájemníci budou moci nastěhovat 
Poté, co kolaudační rozhodnutí nabude právní moci . Nejprve bude obsazeno asi 12 bytů žadateli, 
které komise vybere z pořadníku. Tento dům je v krátké 
d_obě již druhým, kde najdou nájemníci nové domovy. V 
techto dnech se totiž stěhují nájemníci do 12 bytů , které 
Vznikly v půdní vestavbě v Benešově ulici . Zde jsou různě 
Veliké, od 1 +kk až do 3+ 1. Jeho velkou nevýhodou je jeho 
Umístění hned za kruhovým objezdem na velmi rušné silnici . 
Ale při dnešním nedostatku bytů není možné si moc vybírat. 

leště než se začal stavět další supermarket v Kolíně Kaufland, předpokládalo se, že po skrytí 
z:tniny by zde mohly být archeologické nálezy. Skutečně k nějakým nálezům zde došlo v 
P~~dpokládané oblasti a dál už se nic nečekalo . Jaké však bylo překvapení, když ve výkopu 
pnpojky budoucího obchodního komplexu se pod rypadlem bagru objevila keramika. Práce byly 
Ihned zastaveny a byli přivoláni archeologové, kteří zde záhy odkryli hrob bohatého muže. Jak 
~: podrobnou rentgenologickou a antropologickou analýzou kostí a předmětů ukázalo, tento 
zarový hrob byl starý 2500 let. 
Archeologové zde prováděli dohled stavby již od počáteční skývky ornice v prosinci loňského 
roku . Očekávali hroby z pohřebiště, jehož součásti byly objeveny při stavbě sousedního 
supermarketu Plus . Ale dalo by se říci , že zde byly marně, nic se neobjevilo a nyní, kdy je 
obchod dokončován už vlastně nic nečekali. O to větší bylo překvapení , když byl nalezen tento 
hr.ob o velikosti 2 x 4 metry. V zemi byla kostra muže starého asi 40 - 50 let, obklopená 
tnJ.lodary. U jejích nohou byly objeveny dvě hromádky přepálených kostí. Archeologové se 
neJdříve domnívali , že se jedná ještě o dva další žárové pohřby, ale analýza prokázala, že to jsou 
kosti jednoho člověka, zřejmě otroka muže zde pohřbeného . Z kovových věcí byly vyzvednuty 
~~a bronzové kroužky, sloužící asi jako ozdoba do vlasů nebo ozdobná nášivka na šatech, dále 
t~1 kovové tyčinky, v nichž rentgen potvrdil jehlici a nůž. Kromě tohoto se zde našlo 30 nádob 
:Uzné velikosti a tři velké zásobnice. Archeologové se domnívají, že se jedná o hrob předního 
clena společenství , jež zde žilo . Pravděpodobně družiníka nebo obchodníka. Celý nález spadá do 
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7· století před naším letopočtem, do období bylanské kultury . Předpokládá se, že nad dřevěnou 
k?morou, v níž ležel nebožtík obklopený milodary, byla z vybrané hlíny navršena mohyla, která 
Vsak s léty vzala za své. 
Ar~heologové očekávali, že právě v této oblasti bude odkryto velké pohřebiště . Nestalo se tak a 
Oll! se domnívají, že většina tohoto pohřebiště byla zničena při stavbě dnešních panelov ych 
domů na sídlišti . K této domněnce je vede fakt, že oba hroby, v nichž byly pohřbeni bohatí lidé 
- na místě Plusu i Kauflandu - by určitě nebyly osamoceny, ale že byly součástí celého 
Pohřebiště . 
S~ zájmem proto čekají na plánovanou výstavbu na ploše tržnice v Pražské ulici , kde by mohly 
bYt stopy pravěkého osídlení Kolína. 

Kolín opustila vojenská posádka a prázdné zůstaly všechny objekty . Mnoho se toho napovídá 
0 tom, co by zde mělo být. Faktem je, že Město Kolín má zájem o bezúplatný převod od státu a 
~tarostka v této souvislosti poslala ministrovi obrany dopis s návrhy na případné využití areálu a 
Ceká se na odpověd'. Město zde navrhuje vybudovat školicí sportovní středisko nebo 
~alometrážní byty nebo koleje pro studenty. Kromě těchto variant by se dal areál využít třeba 
Jako velké parkovací plochy pro městskou autobusovou dopravu a podobně . Někteří lidé zde 
~~Vrhují výstavbu sportovního centra mládeže, které by navázalo na činnost sportovních škol a 
tn~ ... . V každém případě o využití kasáren ještě není rozhodnuto a probíhají jednání mezi 
lllestem a Ministerstvem obrany. 

21. 7. 

Dětských hřišť je v Kolíně dost a jsou také dost využívána. Stále si na nich nějaké děti hrají. 
~ohužel, děti se k nim nechovají pěkně, zanechávají po sobě nepořádek. I když je třeba přiznat, 
~e vto, je i věcí jejich doprovodu, pokud jsou menší, že děti k pořádku nevede. Ačkoli~ je na 
azdem hřišti pět odpadkových košů, všude po hřišti se válí mnoho papírů , plastových lahv1 

nebo krabiček od pití. Nelze napsat, že děti jsou o prázdninách nepořádnější , než během 
ostatních měsíců . Jsou ale doma, více času tráví na hřišti, takže je i odpadků více. Takže 
Technické služby musí téměř denně zajíždět na dětská hřiště a uklízet je. Úplně nejhorší je stav 
?a ~ídlišti v Moravcově ulici, kde je nejen nepořádek z denního provozu, ale ke každodenním 
Jevum tu patří vytrhaná prkna z laviček, zničené pletivo .. . Zdejší zařízení tak vydrží jenom jednu 
~ezónu . Někdy se ale na dětských hřištích dějí věci , které nejenže nepřispívají pořádku , ale 
Jsou přímo nebezpečné. V Havlíčkově ulici si 10 mladíků vybralo dětské hřiště za motodrá ., a 
z~ ~vé hřiště . Hráli zde fotbal a jezdili po něm na motorkách. Tak ohrožovali zde si hrající malé 
dett a byli i sprostí na rodiče dětí , kteří je napomínali . Mladíkům spadl trochu hřebínek až teprve 
Po přivolání strážníků MP. Po jejich rázné domluvě zmizeli. 

Letošní léto sice moc koupání nepřeje, červenec je chladný a deštivý, pomračený . Ovšem jakmile 
s: Ukáže sluníčko , i když třeba ještě neni voda v nedalekém písáku Hradištko teplá na koupání, 
Uz sem proudí stovky Kolíňáků . Třeba jen proto, aby si všichni odpočinuli na břehu jezera . 
.Mnozí jezdí autem, ale mnoho je i těch, kteří používají k přemístění jízdní kolo . Často se vezou 
n~. nosiči nebo na řidítkách . Doslova se motají po silnici . To se pak silnice cyklisty jen hemží a 
Vstchni musí dávat velký pozor, aby nedošlo k nehodě. Auta musí často troubit. Proto se už 
delší dobu mluví o vybudování cyklistické stezky z Kolína až k vodě, což by přivítali 
sa~o.zřejmě řidiči aut, ale cyklisté především , protože by po příjemně prožitých chvílích u vody 
llleh 1 příjemný návrat domů . Tento sen se stává skutečností. Město vyčlenilo ve svém rozpočtu 
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n~ výstavbu cyklostezky k Hradištku 4 milióny korun. V současné době jsou již dokončeny 
V}'kupy potřebných pozemků a bylo zahájeno stavební řízení. Zbývá dokončit výběrové řízení . 
1'~~e letos se cyklisté ještě budou motat mezi auty nebo auta mezi cyklisty (je otázka, koho 
byva v parných dnech na silnici více), ale příští rok už budou mít obě strany "svoji silnici" . 

,V předcházejících letech vždycky o prázdninách kolínské restaurace zaznamenávaly větší počet 
n~v~těvníků . Letos je tomu naopak. Hostů lačných jídla a pití je méně . Někde si to vysvětlují 
oskhvým počasím a tím, že se lidem nechce. Svůj vliv ale určitě také má nepříznivá 
ekonomická situace v rodinách. Většina majitelů těchto podniků proto v letním v období 
Provozní dobu neprodlužovala, což v jiných letech bývalo zvykem. Naopak. Například v Cajovně 
do~once zkrátili přechodně pracovní a tedy i otevírací dobu o několik hodin. Otevírací a 
~avrrací doba pak je všude řešena operativně, podle momentální situace. Pokud je hostů 
b ?dně i ~době, kdy by se mělo zavírat, zůstává otevřeno . Stává se ale ta~é, že ~ ~o,bě, kd~ ~~ 
~ otevreno a hosté nepřicházejí , provozovna se zavře . Toto operativní otev1ram a zav1ram 
~~a~)~ problematické tam, kde jsou provozovny v obytných domech - například restaurace Na 
. ~hstr. Nájemníci v domě si pečlivě hlídají otevírací hodiny a pokud jsou přetaženy o 1 O mmut, 
~- e~ volají na Městskou policií . Lidé si zkrátka hlídají svůj klid. Dlužno podotknout, že s 
Idnu, kteří v pozdních nočních hodinách opouštějí restaurace, Městská policie nemá veliké 
Problémy. Občas je sice potřeba někoho napomenout, aby se ve svých projevech ztišil , protože je 
p~, 22. hodině, ale nejsou zaznamenávány vážnější přestupky . Počet nočních výjezdů k těmto 
~flpadům činí přibližně 20-30 procent všech problémů které musí strážníci během své služby 
~fu . ' 

27. 7. 

h O čtvrté hodině raní upoutal pozornost policistů muž na Jiráskově náměstí svým podivným 
~ ~Váním . Policisté se k němu přiblížili a chtěli zkontrolovat jeho totožnost. Muž se však dal na 
Utek_ směrem k Labi . Policisté ho pronásledovali . Muž přelezl plot u zdymadla, při tom se lehce 
z~a~IJ a skočil do řeky a pokoušel se ji přeplavat. To se mu ale málem stalo osudné, protože ho 
s ny proud strhl až k česlům nedaleké vodní elektrárny. Z tohoto místa s policisty komunikoval 
a ~d~tal vylézt z vody, odmítal jakoukoliv pomoc, přestože hlasitě volal o pomoc. Po 
~o~~~Istech postupně hodil svoji peněženku, hodinky a mobilní telefon . Z vody vylezl až po 
ú e~srm, hodinovém vyjednávání a domlouvání policistů , kteří mu ale okamžitě museli zabránit v 
~e~ Ukázalo se, že se jedná o třicetiletého muže, duševně nemocného. Po šetření jeho 

Zických zranění, utrpěných při přelézání plotu a pobytu na česlech , byl převezen do 
Psychiatrické léčebny v Havlíčkově Brodě . 

k ~emilou vzpomínku na Kolín bude mít zcela určitě pětačtyřicetiletý muž z Kutnohorska, 
te~eho napadla skupinka čtyř dvacetiletých mladíků. Svoji obět' si vyhlédli už v Eso baru a k:'yž 
~Uz v noci odcházel, došli za ním nepozorovaně až na cestu od starého mostu k bývalým lázním. 
~e mu podrazili nohy, povalilí ho na zem a ukradli mu peněženku , doklady a 450 korun. Muž z 

~eJ?ližšího telefonního automatu přivolal hlídku MP, ta ho naložila do auta a objížděla s ním 
?hnské ulice, ve snaze najít útočníky. Dva z nich se jim podařilo zastihnout nedaleko Karlova 
na~_ěstí, a na konec v městských ulicích dostihli další dva ze čtyřlístku. Jeden mladík dokonce 
Patn[ k osobám celostátně hledaným Policií ČR. 
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28. 7. 

~estující na trati Praha - Kolín se poprvé seznámili s novým vlakem, který nedávno dokončili 
~e S~odě Plzeň . Až dosud jezdil vlak jen ve zkušebních jízdách, trasa mezi Prahou a Kolínem 

Yla Jeho první s cestujícími. Vagóny jsou patrové , v patře je první třída, která již poskytuje 
cest ., , 

UJICim slušný komfort. 

/řestože prázdninové měsíce byly vždy předzvěstí pěkného počasí, letos je výjimečně výjimka. 
b e~ěř celý červen bylo počasí krásné. Bylo možné se již koupat. Rovněž byl napuštěn venko"nÍ 
~en na plavečáku, který samozřejmě ihned našel příznivce . Po jistou dobu mohl však být 

a ternován vnitřním, který byl k 31.6 . vypuštěn. Teploty byly vysoké- až kolem 35 oc. Nic tedy 
nen~~vědčovalo následujícímu deštivému měsíci. Teploty se začátkem prázdnin snížily. Rovněž 
slurucko nebylo moc vidět. Jediné , čeho bylo dost, byl déšt'.Dá se říci , že deštivých dnů bylo 
koskrovnu. Vláha zase přinesla houbařům nebývalou úrodu hub. Houby rostly pak již všude - i 
olem chodníků ve městě. Samozřejmě to byly ty méně známé druhy. 

Léto je stále chladné, takže přírodní i umělá koupaliště zejí prázdnotou , k velké žalosti jejich 
~rovo~ovatelů. Výjimkou není ani bazén v Kolíně v areálu plaveckého stadionu. A tak zatímco 
t :chnické služby zde v červnu zaznamenaly rekordní návštěvnost a tím samozřejmě i rekordní 
;zby ( na vstupném se vybralo 230 tisíc korun), v červenci jsou příjmy žalostné - 1 O tisíc korun . 
~ovoz bazénu však stojí denně 30 tisíc korun. Takže červencové vstupné ani nepokrývá 

naklady potřebné na provoz. Řešením ani není vypuštění bazénu. Rozpočet totiž s náklady na 
Podobnou akci nepočítá a vybrané vstupné by ani nepokrylo náklady na elektřinu , chemické 
Pr_o,středky na úpravu vody a další zaměstnance . Plavecký areál ročně vydělává průměrně 5 
~hónů korun a město dává na jeho provoz dotaci 5,8 miliónu korun . Vnitřní bazén prochitzí 
d ehem léta údržbou a potřebnými opravářskými pracemi. Především jsou důkladně čištěny stěny a 
no, desinfikovány sprchy a opravovány obkladačky . 
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Letošní léto je svým počasím neobvyklé. Sluníčka je velmi málo at' již ve vztahu k ročnímu 
Období nebo k horkému a slunečnému počasí v květnu a počátkem června . Takže atypické 
letní obrázky , to znamená plné koupaliště, rozpálené ulice, lidi v tričkách a se zmrzlinou ... 
ne_n~j.deme.Léto ale má i jiné tváře a podoby, do jisté míry ovlivněné počasím a absencí sluníčka . 
Dett JSou nešt'astné, protože nemají co dělat. Koupání jim zkrátí a zároveň zpříjemní dlouhý den . 
Bez toho vymýšlejí různé hlouposti , které se ve městě dají dělat a často nad jejich nápady zůstává 
r?zum stát. Ani dospělí na tom nejsou o moc lépe. Vezmou si dovolenou a když jim pak celý 
~~en proprší, tak si moc neodpočinou a vrací se do práce unaveni. 
ra~dnotou venkovní bazén. Avšak kdyby bylo opravdové letní počasí, tak by tu určitě bylo 

~ab,to . Provozovatel totiž připravil na tuto neděli novou atrakci - plovoucí nafukovací hrad . 
ohužel ale přišlo jen několik otužilců ale i ti ihned po vykoupání odcházeli. Takže žádná 

atrakce nebylo, bylo by totiž velmi nákladné a zbytečné udržovat ji v provozu, když se nikdo 
\)'koupat nepřijde. Navíc za deště by atrakce sloužila jako vodojem, takže by se brzy 
naplnila dešt'ovou vodu. Místo vodních hrátek tedy zaměstnanci areálu po celý den z hradu 
~Pouštěli všechen vzduch. Snad se tedy ještě letos dočká, aby sloužil , své~u účelu . 

eteorologové předpovídají poněkud teplejší a slunečné počasí až na posledm dekadu srpna, 
~le nikdo tomu už moc nevěří . Lidé jsou přesvědčeni , že léto už tu bylo v květnu a počátkem 
cervna, kdy rtut' teploměru šplhala i nad 30 stupňů . 

Jak tyto dny nepřejí koupání a letním radovánkám, tak přejí houbařům. Je totiž vlhko a poměrně 
tep.lo, z lesů se kouří a houby rostou . Denně se v kolínských ulicích objevují lidé s plnými košíky, 
~ Ui~ž se vracejí z okolních lesů a nebo také z širšího okolí - převážně se jezdí na 
B hhrskojanovicko, a do lesů ve směru na Leštinou, Světlou nad Sázavou, Havlíčkův Brod . 
p ou.by letos rostou téměř všude. I v kolínských ulicích podél chodníků 
l' 0~Ivn~ léto ovlivnilo i úrodu některých kulturních plodin. Letos se urodilo hodně ~ros~ví . 
~~~' ze se na trhu prodávají za méně peněz než švestky, kterých je naopak velmi mala, 

Vetsi,nou nejsou na stromech žádné.( Jeden kg broskví stojí 15 Kč , švestek 25 Kč). Okurek 
~~adaček je méně, prodávají hlavně ti, kteří je seli velmi brzy a jejichž úrodu začali také brzy 
8 

hzet. Ti už se sběrem téměř končí. Pěstitelé, kteří čekali se setím tak, aby okurky vyklíčili až 
Po Zmrzlých mužích (Pankrác, Servác, Bonifác) dopadli hůře, protože jejich okurky začali růst 
v nepříznivém počasí, kdy bylo chladno . Díky tomu všemu se neopakuje každoroční situace, kdy 
~~rky prodává téměř každý stánkař na náměstí. Ted' se tam objevují jen sporadicky, tak dva 
zn ~tánky každý den nabízejí tuto zeleninu. Tomu odpovídá i cena- pohybuje se od 20- 25 Kč 
a Jeden kilogram. 

1.8. 

Vozový park technických služeb se obnovuje jen sporadicky. Příčinou je samozřejmě nedostatek 
~~n~z, a tak se opravuje co se dá. Čas od času je nákup nového stroje ale nevyhnutelný. Nový 
c~stJcí vůz za 5 miliónů korun mají Technické služby a tento pomocník vyjíždí do ulic 
nekolikrát týdně. Vozidlo bylo zakoupeno z dvoumiliónové investiční dotace, kterou ve svém 
rozpočtu vyhradilo město , tak i z prostředků Technických služeb. Nové vozidlo je veli ce kvalitní 
a ~álo poruchové a ukazuje se, že bude stačit pro zajištění čistoty v celém městě . Další novinkou 
~Jejich parku je kropicí nástavba na jeden ze starších strojů . Technické služby se také starají o 
b e:zpečnost lidí pohybujících se v ulicích ve vztahu k dopravě . Vybudovaly proto už pět 
~~Pečných přechodů pro chodce. Na nich jsou umístěna výstražná bílá světla, která by měla 
Pnspět k jejich větší bezpečnosti , vstoupí-li do vozovky. Tři takto zajištěné přechody jsou v 
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Masarykově ulici a po jednom v Žižkově a Jaselské . V některých lokalitách bylo zároveň 
doplněno veřejné osvětlení . 

2.8. 

J:dinými zákazníky této noci byli pro městskou policii dva Ukrajinci, kteří je zaměstnali během 
nekolika hodin třikrát . Nejprve se setkali v pozdním podvečeru , když dostali pokutu za 
~arkování na vyhrazeném parkovišti. Jen o trochu později byli zadrženi v Sokolské ulici , u 
~elezniční trati . Zde muži odstavili automobil lada do kolejiště . Strážníci ihned informovali 
Zelezničáře o překážce na trati , aby aní v jednom směru nepouštěli žádný vlak. Naštěstí v tuto 
chvíli podle grafikonu neměl jet žádný vlak. Strážníkům, za pomoci několika náhodně 
ok_olojdoucích lidí se podařilo vozidlo odstavit mimo kolejiště . Ukrajinci moc nespolupracovali , 
alli nemohli, protože z nich byl pořádně cítit alkohol. Byli rádi , že vyvázli každý s tisícikorunovou 
Pokutou. Hodinu po půlnoci však hlídka vyjížděla znovu, po anonymním oznámení, tentokrát do 
Pražské ulice, k restauraci Na Rychtě, že zde někdo hlasitě buší do plechových dveří. Překvapení 
bylo oboustranné, protože aktéři se setkali této noci již po třetí. Oba se od posledního 
excesu v kolejišti ještě více posilnili alkoholem, takže vzhledem k jejich naprosté opilosti už 
nebylo jiné řešení , než aby je hlídka umístila na záchytné protialkoholní stanici . Ani při tomto 
s:tkání je však neminula dal ší pokuta. Takže když po vystřízlivění bilancovali , nebyl to účet , k 
nemuž bylo nutné připočíst ještě nocleh na záchytce, radostný. 

Ředitel supermarketu v Kolíně oznámil na Policii ČR, že dopoledne ho navštívil muž, který 
se představil jako zástupce romské iniciativy a požadoval sdělení jména zaměstnance, kt rý 
Podle jeho slov předcházející den zbil zloděje - Roma, přistiženého v obchodě při krádeži zboží. 
l<dyž mu nebylo vyhověno , křičel a vyhrožoval , že si ho sám najde a zlikviduje ho. Pak odešel. 
Odpoledne přišel znovu a oznámil mladému asistentovi ředitele, že ví , že viníkem je sám ředitel 
a Požadoval jeho adresu a telefon . Asi za dvě hodiny se dostavila skupinka asi 1 O Romů, kteří 
znovu vymáhali adresu ředitele. Případ začala vyšetřovat policie . 

. Při kontrole pasů u skupiny osmi cizinců ukrajinské a ruské národnosti policisté zjistili , že tři z 
nr~~ nemají platná víza pro pobyt v ČR a proto s nimi bylo zahájeno správní řízení o vyhoštění. 
Crzmci, mezi nimi jsou dva muži ve věku 28 a 51 Jet a dále padesátiletá žena , musí opustit 
r:~ubliku během týdne Po vyřízení formalit je policisté propustili. Běžný postup v takovýchto 
P~rpadech je, že jsou tito cizinci převezeni do zařízení Ministerstva vnitra v Bálkové Teď to 
Vsak nebylo praktikováno, protože v tomto zařízení je karanténa žloutenky, hnisavé angíny a 
Chřipky . Ani jeden z vyhoštěných si nepřál, aby Okresní ředitelství Policie ČR v Kolíně 
Yyrozumělo jejich zastupitelské úřady . 

6.8. 

r :éměř dva roky funguje v Kolíně romský klub, kam pravidelně chodí asi 40 dětí a mladých 
ld1. Po jeho otevření zde byl zaznamenán obrovský nával, kdy sem přišlo i 60 dětí najednou, 
~akže musel být stanoven podle harmonogramu, sestaveném na základě věku a zájmů dětí. 

rovoz klubu je nyní rozdělen do suterénních prostor v Kutnohorské ulici a do domu dětí a 
mládeže Na Zámecké, kam byli přemístěni hudebníci , kteří v Kutnohorské rušili nájemníky domu 
SVojí produkcí. Návštěvníci romského klubu mají k dispozici hudební nástroje, ping-pong, šicí 
Str?j , společenské hry ... , učí se angličtině . Nyní se připravují na týdenní letní tábor, na který 
POJedou od 19. srpna ke starému rybníku ve Zbraslavicích na Kutnohorsku . Tento pobyt částečně 
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platí rodiče, další prostředky byly získány z letošního programu prevence kriminality a také z 
grantu Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy. 

8.8. 

Přes 8 miliónů korun stála částečná obnova technologie zimního stadionu a oprava podkladu 
ledové plochy. Kromě rekonstrukce chladicího zařízení byl také odizolován celý stadion a 
byla zhotovena podkladová plocha. To je velice významné, protože rovný a hladký povrch 
ll~ožní , že výška ledu může být pouze 4 cm, což přispěje ke značným energetickým úsporám 
Pn Výrobě ledu. Až dosud totiž bylo nutné na některých místech zvyšovat led, protože zde bylo 
~oho nerovností a rozdíly na ploše byly až 15 centimetrů. Společně s rekonstrukcí byla 
Yyrešeno i mnoho dalších problémů , které se během letitého provozu nashromáždily. Například 
?~rava kabelů a odpadového hospodářství , zaměstnanci vlastními silami opravili například rolbu, 
Jtz ,se upravuje povrch ledu. Zařízení bylo ihned po kolaudaci uvedeno do provozu, aby se za 7 
dllt řila umělá ledová plocha a mohla být zahájena nová sezóna na zimním stadionu . 

9.8. 

,~áhodným cestujícím na železničním nádraží nabízel jednadvacetiletý mladík perv1tm. Se 
Za.Jrnem se nesetkával. Dokonce ani u nezletilého chlapce z Týnce nad Labem. Přemlouval ho, 
ať to zkusí, snížil dokonce cenu o polovinu - na 50 korun za jednu dávku. Neuspěl. Za to jeho 
chování bylo podezřelé lidem, kteří spěchali na vlak a přivolali strážníky W . Mladík je ale včas 
Zahlédl a odhodil krabičku od sirek, v níž měl pervitin . To mu ale nepomohlo, protože strážníci 
~dhození krabičky viděli a našlo se i dost svědků jeho nabízení drogy. Neměl u sebe žádné 
okJady a byl zadržen a předán Policii ČR, která jeho činnost začala vyšetřovat. Je podezřelý 

2 trestného činu šířen í toxikománie. 

10.8. 

"~ezvyklý ruch je v provozu Českých přístavů , z lodí na nákladní vozy tu pracovních Českych 
Pn~~avů překládají materiál, vytěžený z koryta Labem mezi Chvaleticemi a Přeloučí . Na Labi 
~Ohz probíhají úpravy, označené jako výhybny a čekací stání ., mezi oběma obcemi je totiž 
~ednosměrný provoz a proto jsou třeba místa, kde může Jod' bezpečně počkat, až plavidlo, 
Jedoucí v protisměru , propluje. Materiál ze dna , převážně písek, štěrk a hlína se pak tedy 
~~ř~stavu v Kolíně překládají na auta, která tento materiál odvážejí na přechodnou skládku do 

antna za Velkým Osekem. Není to ale klasická skládka . Pouze se tady vrší vytěžený materiál a 
te~, kdo jede kolem se diví, co se to tam děje . Postupně bude odebírán na stavbu dálnice 
v llseku Poděbrady - Hradec Králové. Materiál, který řeka vydá a není vhodný pro dálnici , 
Použijí České přístavy na úpravu terénu ve vlastním areálu tam, kde nyní rostou náletové 
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Ubytování 
~ na Městském zimním stadionu v Kalině 
~----------------~~~~------------------------------------------

Nabízíme Vám ubytování ve 14 nových 2 lůžkových pokojích s možností 
přistýlky . Každý z pokojl'J je vybaven vlastním WC, sprchovým koutem, 
televizorem atd . 

Cena za ubytování 

I r pokoj a noc při ubytování 1 osoby ll 400.- kč I 
j1 pokoj a noc při ubytování 2 osob ll 500,- kč I 

I pokoj a noc při ubytování 3 osob (přistýlka) /I 650,- kč I 

Dále nabízíme ubytování ve starší ubytovně v 15 pokojích se společným 
příslušenstvím na chodbě. 

V přízemí budovy je restaurace s nově vybavenou jídelnou, kde je možnost 
stravování po celý den z nabídky hotových jídel i jídel na objednávku. 

Objednávky ub_ytování na adrese: 
Městský zimní stadion, Brankovická 1289, 280 00 Kalin 5 

recepce tel: 0321/727 093 
kancelář tel 0321/727 184, fax: 0321/725 549 

E-Mail : 



Pronájem ledové plochy 
na Městském zimním stadionu v Kolíně 

Objednávat je možno v pracovni dny od 8:00 do 12:00 hodin . Objednávky na 
následující měsíc začínají vždy 25 .dne měsíce předcházejícího . 

Cena za 1 hodinu (60 minut) čistého času pronájmu ledové plochy včetně 
kabiny s příslušenstvím je 1 300,- Kč . 

kancelář tel: 03211727 184, fax: 0321/725 549 
E-1Vfail : 



dřeviny . Úprava koryta řeky potrvá až do konce listopadu a za tuto dobu projde přístavem na 
200.ooo tun materiálu . české přístavy na tuto práci musely koupit další jeřáb , takže mají nyní 
d~a a oba pracují 14 - 16 hodin denně, pracuje se i o víkendu. Krátkodobě jsou zde zaměstnaní i 
bngádníci. Jeden jeřáb naloží za hodinu 17- 19 tun . 

15. 8. 

k V Kolíně pracuje K-centrum, středisko , které podává pomocnou ruku těm, kteří přišli do 
ontaktu s drogou a neubránili se jí . Zatím pracuje jen ve všední dny, ale zájem je velký, mnohdy 

Zde klienti čekají již od časných ranních hodin na jeho otevření . O služby centra o víkendech 
není zájem zase tak velký . Polovinu klientů tvoří obyvatelé kutnohorského a nymburského 
Okresu, přestože i v těchto okresech je podobné centrum. Obracejí se ale na Kolínské proto, že to 
sem mají blíže ze svého bydliště a nebo mají užší vztah ke Kolínu . Proto Kolínské centrum 
~~Vázalo kontakt s terénními pracovníky v obou sousedních okresech a spolupracují. Nejstarším 
~entem je jednačtyřicetiletý muž, nejmladším je šestnáctiletá dívka, která již užívá tvrdé drogy a 

ma vážné zdravotní problémy. Nyní jsou v K-centu zaměstnáni tři kontaktní pracovníci, kteří se 
společně dělí o jeden úvazek . Lidé, neznalí věci si velmi často myslí , že K-centrum slouží ke 
~házení drogově závislých a k jejich podpoře. Cílem je však snížit rizikovost této skupiny lidí. 
apříklad zlepšit jejich zdraví potravinovým a vitamínovým servisem, poskytováním právního 

Poradenství a sociálních služeb. K-centrum je také komunikačním mostem mezi uživateli drog a 
Okresním i městským úřadem . Jedná se hlavně o pomoc těm narkomanům , kteří jsou na tom ze 
sp~lečenského hlediska špatně a mají problémy při jednání na úřadech . Jednou ze stinných 
stranek K-centra je to, že se sem již třikrát vloupali zloději a zařízení tak zaznamenalo škodu 
Ve Výši 18. 000 korun . 

Německý ovčák pobíhal po kolínské nádražní hale. Když ho strážníci MP odchytli a přivedli 
na .~lužebnu , zjistili , že se jedná o jejich starého známého. Byl zde už po třetí a to vždycky, když 
rn~~telce utekl Takže i když ani tentokrát neměl identifikační známku, nedalo jim mnoho práce 
rnél]Itelku najít, protože ji už znali a šli najisto . Třetí výlet jejího čtyřnohého miláčka však nebyl 
Zad~rmo . Protože se jednalo opakovaný přestupek, nespravilo to napomenutí jako 
v Predcházejících dvou případech, ale už pětistovka pokuty. 

16. 8 

Prázdninový nákupní výlet " za pět prstů" si do Kolína udělala devětačtyřicetiletá žena z Ústí 
nact Labem. Prostě přijela do Kolína a v obchodech, kde se dalo, kradla zboží, které by mohla 
~~?třebovat nejen pro sebe, ale i pro své známé a nebo na prodej. Měla za sebou už dobrou 
~nurku krádeží, když ji v prodejně Optic v Rubešově ulici přistihli při odcizení slunečních brýlí za 
700 korun. Přijeli policisté, odvedli ji na oddělení a nestačili se divit. Vyšlo totiž najevo, že 
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v t~,že ulici v sousedním obchodě si přivlastnila spodní prádlo a dětské oblečení. Nedaleko odtud 
se JI zase zalíbily tři kožené bundy v celkové hodnotě 17.000 korun. Ze sousedního papírnictví 
se pak ztratily dětské pastelky a školní penál. Celkem se v její tašce našly kradené věci za 
2l.Ooo korun. Výlet do Kolína se jí tedy nevyplatil , hrozí jí trest odnětí svobody až na dva roky. 

~ létě přibyly v Kolíně nové hospody, zatímco některé lokály zanikly. Kdysi proslulá 
ospoda U Vovčičků se přeměnila na Prodej krmiv pro psy, kočky, hlodavce a ptactvo, ale 

v blízkosti je rozrůstající se restaurace Na Bezovce. Původní hospoda s názvem Bezovka už 
v ~?líně byla, stávala v Čechových sadech, na místě dnešní samoobsluhy. Bezovka současná je o 
u~1c1 dál , v Roháčově. V jejím lokálu -za první republiky, když ještě nebyla hospodou - se 
PUVodně zpracovávala kůže v Navaře a po znárodnění zde bylo plno soustruhů na 
d:tašovaném pracovišti Kabla. Po revoluci v roce 1969 se z haly plné soustruhů stala pivnice, 
Prezdívaná Vagón . Ta je v provozu dva roky, Kolíňáci sem chodí nejen na Plzeňské pivo či 
~ambrinus, ale i na obědy do nekuřácké jídelny. Zvláštností podniku je nesudové pivo - tankové . 
. , etos v létě se Vagón rozšířil o padesátimístnou vinárnu, která nabízí 50 druhů minutkových 
Jldel. Venku je taneční parket s altánem pro 100 lidí. Další nová hospoda s názvem Pivní bar byla 
~tevřena letos v létě naproti kolínskému železničnímu nádraží místo kdysi vyhlášené Budvarky. 
Cepují tu staropramen a fungují tu hrací automaty. I Zálabí má novou hospodu . Byla otevřena 
~Okružní ulici v přízemí staršího rodinného domku a nese název U Lojzy. Její majitel Petr 

chov dříve provozoval restauraci U Pechů a nyní se takto postavil na vlastní nohy. K mání je 
Zd~ běžný sortiment nápojů a rychlé občerstvení ( utopenci - buřty nebo kabanos naložený 
s Cibulí v okyselené a okořeněné vodě a to vše pěkně proleželé, dále klobásy) . Hospoda má dvě 
~enší propojené místnosti s několika stoly a židle u baru pojmou asi 35 hostů. Pivo dvanáctka 

razdroj zde stojí 15 Kč a Dačický ll Kč . Před dokončením je kavárna Monet cafe a bar 
v domě Staré Mexiko v těsném sousedství Karlova náměstí. Majitelé ji chtějí otevřít už na 
Posvícení. Kavárna bude večer fungovat jako bar s dobrou muzikou. V kavárně Monet b de 

V
liložné snídat, obědvat, večeřet či jenom zaskočit na pivo - čepovat se bude Staropramen, Kelt a 

elvet. 

18. 8. 

V Pražské ulici došlo k nehodě . Dvaapadesátiletá žena zaparkovala svůj vůz vpravo na 
~d~tavném pruhu, uzamkla ho a odcházela do města. Zezadu do ní narazilo nákladní auto, jehož 
~d~č i~ed po nehodě ujel, aniž by s chodkyni poskytl první pomoc nebo přivolal záchrannou 

s Uzbu. Zena byla zraněna lehce na obličeji a ihned po ošetření v místní nemocnici byla ihned 

~~0P~š~ě~~- . ~a ~ejím autě žádná škola nevznikla a tak jedinou příčinou policejního pátrání je 
ovam nd1ce nakladního auta, který ujel. 

Vynalézavost zlodějů nezná mezí. A bohužel, jejich bezohlednost také ne . O Tom se přesvč .J ~il 
osrn,desátiletý pán z Kolína. Na ulici ho oslovila neznámá žena s tím,že je u jejich firmy, 
ZabyVající se prodejem nádobí, padesátý a tedy jubilejní důchodce a vyhrává tím pádem prémii 
v~ Výši 150.000 korun. Pro peníze že prý si má přijít téhož dne do nedalekého hotelu . Ovšem věc 
a e není tak jednoduchá. Aby tyto peníze získal, musí si koupit dvě sady kuchyňského nádobí 
~~dnotě 49 .000 korun. Pán se nechal oklamat, došel si vybrat na poštu peníze z vkladní 

"· zky a předal je ženě . Ta zmizela, jakoby se po ní slehla zem a už o sobě nedala vědět, 0 

neJaké stvrzence nemluvě . Když pán přišel večer do zmíněného hotelu, neměl zde o předávání 
Peněz nikdo ani tušení a jeho známá neznámá se samozřejmě nedostavila. Takže se pán ujistil 
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v.~om, že trapně naletěl podvodnici a přišel o značnou částku ze svých úspor.I když byla 
Pnvolána police a ihned zahájila pátrání po ženě, která by v případě dopadení byla obviněna 
z trestného činu podvodu. 

V autobusech městské hromadné doprava začalo " jezdit " upozornění, že od prvního září 
rnusí mít všichni senioři ve věku od 70 do 80 let, kteří budou chtít využít zlevněného jízdného na 
Polovic zvlášt' k tomuto účelu vydanou průkazku, kterou při nastupování předloží řidiči. Jinak 
bu~.o~ muset zaplatit plné jízdné. Odpadne tedy možnost prokazování se občanským průkazem 
a ndtči budou mít usnadněnou práci s hledáním data narození cestujícího v předloženém 
d~kladu. Dva typy průkazek si také budou moci obstarat studenti . Jednak průkazky pro měsíční 
~.ctvrtletní známky a pak stejné průkazky jako senioři na zlevněné jízdné. Všechny průkazky se 
Jtz -~dávají. Tyto průkazy však nejsou jedinou změnou, k níž v MHD od 1. září dojde. Bude 
tottz upraven i jízdní řád na lince číslo 3, která je v současné době nejvytíženější. Nyní se jezdí 
do~oledne v půlhodinových intervalech, od září budou po celý den dvacetiminutové. Ke drobné 
Zrneně dojde i na lince číslo 2, která bude posílena v neděli ráno. O zdražování jízdného se zatím 
neuvažuje. 

21. 8. 

Noc hrůzy 

Zemědělci byli nešt'astni z chaotického počasí. Totální sucho se střídalo 
s Pří~aly dešt'ů .. Po dnech plných kapek vody v závěru srpna konečně 
Yysvttlo sluníčko . A zase přišla velká vedra. Teplota byla zcela vyčerpávající 
-.~7 oC. Všechna zeleň byla během pár dnů spálená, všechno usychalo před 
Octma. Byla to předzvěst blížící se zkázy . Kolínsko mělo dosud štěstí, že se 
~u !ivelné katastrofY dlouhá léta vyhýbaly - kroupy , přívalové deště , 
~tchřtce ~to vše nás dlouho míjelo . Ale nic netrvá věčně. Na Kolín se blížila 
atastrofa. Mnozí říkaly, že místo tanků byly na nás seslány kroupy. 

l'en den vrcholila sužující vedra. Mělo se přes noc ochladit , měl přijít déšt' . Všechno přišlo , ale 
~mnohem větším měřítku, než kdo čekal . Většina lidí ulehla a snažila se usnout i přes neskutečné 
Usno. V 11 ,30 to přišlo . Z dálky byl slyšet velký hukot, blýskalo. Všechno se to blížilo 

n~skutečně rychle. Najednou se městem začal prohánět silný vichr, kroupy přišly s ním. Mělo to 
V,se_~ak ohromnou sílu, že ze stromů to servávalo listy, větve, věci z balkónů lítaly jako peří. Na 
~~hsti se_ v rr:nohý~h bytech rozsvěc~lo a všic~ni _se zděšeně dívali co s~ to d~j~.v Padaly stromy. 

20 mmutach vse ustalo . MaJitele aut vybthaii ven zkontrolovat sveho mdacka. Kroupy na 
~tech moc škody neudělali , ale katas trofa se podepsala na všem, co do této chvíle veselo rostlo . 

roupy a vítr servaly a poníčily vše , co bylo na stromech. Jablka, hrušky - během chvíle byly ua 
Zemi. Co zůstalo na stromech bylo tak potlučené, že to začalo okamžitě hnít. Většina zahrádkářů 
se obávala druhého dne, až přijdou na zahradu a uvidí tu spoušt'. 
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Letní horka v květnu a počátkem června, pak zase chladný a 
deštivý červenec a teď zase tropický srpen. Nezvyklá horka měla i 
neobvyklý závěr. Lidé se ukládali ke spánku v horkém až tropickém 
večeru a nic zlého netušili. Půl hodiny před půlnocí je však probudil 
silný vítr, hukot a sprcha ledových krup jeden až dva centimetry 
velkých. Ničily vše, co jim bylo v cestě.Katastrofa se blížila od 
západu, přešla i Kolín, zejména Zálabí a Sendražice a směřovala do 
východních éech. Za ní zůstala spoušť . Rozbitá okna, otlučené 
omítky, zulámané větve a vyvrácené stromy v ulicích . Kolínští hasiči 
jen v noci na druhý den ( úterý) zasahovali na 76 místech, jezdili 
celou noc a uvo lňovali hlavní dopravní tahy od ulomených větví , 

rnnoho jich spadlo na auta a domy, zajišt'ovali přístupové cesty i do menších a malých obcí 
Okresu, pod spadlými větvemi uvázla i dvě vozidla záchranné služby. Ošetření v nemocnici 
\'yhJedali ještě v noci tři lidé, kteří byli poraněni od krup . Kroupy zaměstnali i silničáře , 
Pracovníky TS , kteří museli odstrm1ovat nepořádek na komunikacích . Ulice Kolína byly 
Po~ety listím, větvemi , klacky. Například u Gymnázia sčesl vichr polovinu vzrostlého stromu, 
steJně tak u bývalé Tatry v Ovčárecké ulici a na jiných místech . Nejméně vydržely břízy . 
p~hromu nelze uklidit za den nebo za dva , proto i v několika následujících dnech byly dávány 
Uhce, chodníky, parky ... do pořádku . V některých místech to trvalo i několik týdnů . Hlavně tam, 
kde byly hodně polámané stromy a musely se řezat. Menší části polámaných dřevin skončily 
"drtičce TS ve Třídvorské ulici , které budou použity do kompostů a nebo jako pokrývka 
lllezi květinami na záhonech veřejné zeleně . Hezky to vypadá, neroste tam plevel a zároveň je to i 
~nojivem. Po odvozu těchto menších částí přišli pracovníci TS s motorovými pilami a 
h~idovali silnější polomy. 
Silný vítr pokácel také tři stožáry veřejného osvětlení , jejichž oprava bude stát 80.000 korun . 
Naštěstí spadly všechny těsně vedle parkujících vozidel, takže nedošlo k ještě větší škodě . 
Zametací stroje TS pracují 12 hodin denně, lidé se snaží pomoci tím, že listí shrabuj ' 'la 
hromádky. Bohužel , mnohdy tam dají například i větší větve a nebo rozbité tašky a stroj se potom 
Ucpe a musí se opravovat. 
~ošk_ozeny byly i některé budovy. Například budova okresního úřadu na Hrádku ( naproti 
elvitě) , která má růžovou omítku, vypadá po noci jako kdyby na ni bylo stříleno z kulometu . 

Jedno světlé kolečko vedle druhého . A když se k tomu přidají téměř všechna rozbitá okna, 
vypadá jako po bitvě . 
~pobití přišlo naštěstí v noci, když lidé spali, takže nebyly zaznamenány žádné újmy na zdraví . 
Oční spoušť al e znamenala také naprostý kolaps železniční dopravy. Vlivem silného krupobití 

napadaly i na koleje stromy a keře . Vlaky musely zůstat stát a z kolínské stanice žádné 
~evyjížděly . O pů lnoci až do rána nevyjel jediný spoj . Dopoledne byl obnoven provoz alespoň po 
Jedné koleji. 1 přesto měly některé vlaky zpoždění přesahující i 200 minut. Cestující se nemohli 
dostat do práce , ale celkem situaci pochopili . Takže železničáři nebyli terčem slovních útoků 
~ebo stížností. Jiná situace byla v silniční dopravě, jejíž provoz byl ochromen jen v některých 
Usecích. Převážná vět šina autobu sl:t z Kolína vyjela bez problémů , pouze některé spoje jedoucí 
z Vesnic do Kolína měly zpožděn í 
~pobití napáchalo velké škody i na zahrádk ách a zemědělcům . Tam, kde se přehnalo , bylo 
~se sklizeno, včetně listů , takže ovocné stromy vypadají jako v časném podzimu, kdy je většina 
lStí opadaná. Zahrádkáři jsou však nešt'astn í z úrody. Všechny hrušky a jablka byly sraženy 

na zem a pokud nějaká vydržela na stromě, shnijí, protože jejich poškození je tak velké, že rány 
~o kroupách nezaschnou. Letošní úroda tak spadla na zem bez jakéhokoliv užitku . Až dosud 

Yla totiž padaná jablka vykupo vána na další průmyslové zpracování za I korunu za kilogram. 
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Regionální muzeum Kolín 
Vás zve na výstavu obrazů 

Zuzany Nováčkové 
a nábytkových objektů 

Václava Molendy 

Výstava bude zahájena 
24. s. 2000 v 16.30 hod. 

ve velkém sále a potrvá do 
24-9-2000 

výstavu uvede Mgr. Vladimír Rišlink 



Ve .chvíli, kdy byla celá úroda dole, firmy výkup ukončily, protože ovoce nestačí zpracovat a 
shnilo by jim. Takže zahrádkářům nezbývá nic jiného, než spadané ovoce hrabat do kompostů . 
1,ediným, kdo má z této přírodní katastrofy radost, jsou sklenáři , protože mají hodně práce a 
t~ Pádem velký zisk. Práce je tolik, že se zasklení oken v průběhu několika hodin dočkali jen 
~I , kteří si opravdu pospíšili a přivezli je ráno po osudné noci , tj. V úterý. Situace je teď taková, 
ze kdo přiveze okna v pátek 25 . 8. , bude je mít zasklené až za 14 dní. Takže i týden po 
katastrofě je pořád v Kolíně ještě dost oken, v nichž mají lidé natažený igelit a čekají na 
zasklení . Přednost mají při zasklívání ti, jimž teče do bytu . Ve sklenářství v Kolíně po celý rok 
~racují ve čtyřech lidech, ale ted' museli na přechodnou dobu přibrat na pomoc další , takže jich tu 

~I~ . Denně ve sklenářství pana Rychlíka spraví 300-400 oken. . v v 

ohn už dlouho kroupy nenavštívily. Vyhýbaly se mu. Naposledy v létě v roce 1975 a to Jeste 
nebylo v takovém rozsahu . Tenkrát rozbily sem tam nějaké sklo na skleníku, nafukovací bazén 
na zahradě . Jinak ale podstatnější škody nebyly. Od té doby občas při dešti nějaká ta kroupa 

~vr~kla na okenní parapet, ale to bylo téměř zanedbatelné. 
nacně poničeny byly stromy na Kmochově ostrově . Ten byl po nějakou dobu uzavřen, aby se 

~de m~hly polámané stromy bez problémů zpracovat. Škody byly vyčísleny . ~a 250 000 Kč. 
kologtcká škoda je však mnohonásobně vyšší - je odhadnuta na 4 mil. Kč . NeJmak na tom byly 

Borky. 

l<.oiín se stále ještě potýká s následky krupobití z noci 21 . srpna. V Borkách se těží dřevo ze 
stromů, které byly pokáceny, polámány nebo jinak zničeny silným větrem. Původní dohady byly 
~~ 300 kubíků toh oto dřeva, ukazuje se ale, že to bude ještě více. Dřevo vykupuje firma, která 
tezbu provádí. Radnice vydala pro občany zákaz vstupu do lesních porostů v době, kdy se zde 
P:ac~je. Pokud někdo toto nařízení poruší, hrozí mu pokuta až 5000 korun . Poškozeny byly i 
drevmy na městském hřbitově - škoda přibližně 2,5 mil. Kč . 

24. 8. 

",Na chirurgickou ambulanci kolínské nemocnice se dostavil osmačtyřicetiletý muž z Prahy a 
Zad.al. ošetření pořezaného předloktí . Lékařům se jeho zranění zdálo podezřelé a proto přivolali 
PohcJsty. Těm muž řekl, že je nyní bez trvalého bydliště a souhlasem vlastníka přespává ve 
stavební buňce v Kolíně lV. Tam prý za ním přišli tři mladící a chtěli peníze. Když jim je nedal, 
P:otože je neměl , začali mu vyhrožovat nožem. Jeden z nich ho poranil na ruce. Napadl jej také 
Pestí ranami do obličeje a kopanci . Nakonec mu útočníci z kapsy vytáhli 160 korun . 

Vernisáž 

V regionálním muzeu v Kolíně byla zahájena další z velice zajímavých výstav . Na začátku se 
sa~ozřejmě konal a vernisáž za účasti jednoho z vystavovatelů . Do Kolína umístila na krátký čas 
sve obrazy Zuzana Nováčková a nábytkové objekty Václav Molenda. Vernisáž se konala od 
1 ~.30 hodin . Starší dáma není pravděpodobně v Kolíně příliš známá, nebo většina lidí dala 
Prednost posledním krásným prázdninovým dnům před kulturou . Na vernisáž přišla jen hrstka lidí , 
dalo by se říci sp íše její příbuzní , především pak ženy. Výstavu zahájila ředitelka asi s 5 min . 
~Požděním , neboť vyčkávala poslední opozdilce. Zdůraznila, že nemá ráda dlouhé projevy, p1 U LO 

Ihned předala slovo Mgr Ri šlinkovi, který pronesl zahajovací řeč . Ten asi v 15 minutovém 
\lystoupení zhodnotil dosavadní tvorbu autorky, zabýval se srovnáním její tvorby v minulosti a 

~Oučasnost! . ~ejí obrazy vyjadřují objekty tak, jak je vidí vě~šina lidí- neumě!~ů . ~ěkter~ z obrazů 
Yly prodeJne. JeJ ICh cena se pohybovala kolem 10.000 Ke s plochou mens1 nez 1 m , což pro 

normálního člověka je cena dost vysoká. Některé byly naopak neprodejné, jak např . portrét 
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autorky. Po několika větách byla výstava tedy zahájena. Umělkyně měla připravené skromné 
občerstvení - vzhledem k velkému vedru velice vhodně balenou pitnou vodu a ovoce. 

26.-28.8. 

A Opět je tu posvícení . Počasí se celkem vydařilo. Bylo bez deště, slunečno, foukal spíše už 
Podzimní vítr a teplota byla maximálně 25 stupňů. Takže ideální počasí k návštěvě lunaparků , 
P~ocházek, zábavných akcí. Letošní posvícení, tak jako tradičně, se soustředilo především na 
~Ikend a pondělí , ale prakticky bylo zahájeno už ve čtvrtek 24. 8., na svátek sv. Bartoloměje v 
8 

hodin mší v chrámu sv. Bartoloměje . To byla jediná výjimka letošního posvícení. Další 
~rogram už byl v tradičním duchu . Na plochu ke starým lázním se sjelo 21 druhů atrakcí. Zájem 
~I hlavně o binga, centrifugy, autodrom a cirkus Jumbo. Hlavním pořadatelem kolotočové 

Zabavy byl již potřetí Josef Tříska. V restauraci na sídlišti se konala v sobotu posvícenská 
~ncovačka, na níž hrála skupina Staré Pecky. U Radnice zase k tanci vyhrávala skupina Kapři . 
ko neděli o~poledne v :<!~bu v ~ámecká KI~~chov: hudba ' av v' P?ndělí odpole_~n~ ~m?cháci 

ncertovah na Karlove namestt. V pondeh probehl na namesti Jarmark s tradJcmmi stanky a 
s ;.radičním zbožím . Tedy hlavně textil všeho druhu, tvářící se jako nejlevnější z nejlevnějších a 
P~Jtom v zaručené prvotřídní kvalitě . Prodejci se snažili nalákat kupující už značně omšelým 
tn~~m - u mnoha stánků byla velká cedule s nápisem : výprodej skladu, totální krach. Nic 
ongmálního však kupující na trhu nenašel. Bylo zde stejné zboží jako v těch nejlevnějších 
obchodech a také za stejné ceny. 

z .~elkového rám ce pout'ových stánků se vymykal jen Eurostánek s informacemi o Evropské 
u?I1 Zájemci se mohli dovědět mnoho informací na panelech, letácích, v brožurách a 
VIdeopořadu . Součástí nabídky byla i moderovaná beseda která začala dopoledne v 9,30 a 
trvala až dav 16,30 Zúčastnili se jí zástupci města Kolína, Ministerstva zahraničních věcí ČR a 
~arl~mentu CR. Ti , kteří měli soutěživého ducha se zúčastnili kvízu Co víte o Evropské .-ij 

?hn nebyl prvn í ani jediný, kde se podobná akce konala. Její organizátoři už navštívili mnoho 
lll.Ist a ukazuje se, že lidé o EU málo vědí, ale nejsou ochotni udělat něco proto, aby si své 
Znalosti doplnil i 

~:č~r, na konec posvícení , pak vyhrávaly v restauraci U Ostrova skupina Kapři a U Radnice 
1\.Upma Combo 2. 
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Jízdní kola a příslušenství ................................................... .. 

světla, hustilky, ventilky, poklice 

Autopříslušenství .................................................................. . 
·································································································· kufříky první pomoci, nářadí, stěrače, kanystry, motorové oleje, baterie 

Potraviny ................................................................................ . 
·································································································· cukr, pudink, sůl, mouka, prášek do pečiva, krupice, bramborová moučka, cornflakes, musli, 
omáčky a polévky v sáčku, těstoviny, luštěniny, rýže, bramborové výrobky, ocet, olej, koření 

Konzervy ................................................................................ . 
·································································································· sterilovaná zelenina, ovocné kompoty, nakládané okurky, zelí, chřest 

Hotová jídla ............................................................................ . 
·································································································· masové a rybí konzervy, párky v konzervě, polévky v konzervě, raviolli 

Ovoce a zelenina ................................................................... . 
·································································································· denně čerstvé: zelenina, brambory, cibule, jižní ovoce, jablka, hrušky, exotické ovoce, 
saláty, bylinky, koření 

Mražené výrobky ................................................................... . 
d·~rt:;, ·i>i~~y: "h~i~~á iřdia: ~b"y: d~;;·b~ž·, -~~"c;~~: -~~i~~ i~~-. ·t,~~~"b~~~:.:é ·~Ý~~bky. · · · · · · · · · · · · · · · 

Pochutiny ............................................................................... . 
·································································································· majonézy, křeny, omáčky, hořčice, kečupy, kapary 

Salámy a uzeniny - samoobslužný prodej .......................... . 
~;;,á~:;, ·p;;Št.ikY, "č~~;t~á d~cib~Ž ............................................................... . 

Obslužný úsek ........................... ; ........................................... . 
~~·I k~· ;.,ýbě~-~~~;;· (p"r;r"c;~~~-~é: ·k~áj~~é: -~~~·lk~): -~~iá~y· ~· Š~·~k~· (p"c;~~~~;;~é: ·k;á{~~é: -~~~~k~): 
čerstvé maso porcované 

Mléko, vejce, tuky ................................................................. . 
·································································································· lahůdkové saláty, tuky, sýry - samoobslužný prodej, trvanlivé mléko, jogurty, pudinky a 
dezerty, másla, šlehačky, tvarohy, čerstvé mléko 

N
, . 
apoJe .................................................................................... . 

·································································································· ovocné džusy, minerální vody, limonády, coca-coly, nápoje v plechovkách, piva 

K , ,~ ., ~· ava caJ pec1vo ................................................................... . 
·································································································· dortové korpusy, knackebroty, pečivo, chléb, suchary, marmelády, medy, nutelly, čaje, kávy, 
kakaa, filtry do kávovaru 

Víno/alkoholické nápoje ....................................................... . 
·································································································· vína bílá a červená, sekty, aperitivy, koňaky, whisky, destiláty 

Drogistické zboží .................................................................. . 
d.ět~k:é" ;;,~~Y: ~b~ž·( p.r"c; ·k~j·~~;;~: ·dět~i<á ·~ýži~~: · t,;;,;~ř .m.at~;iá·,· d~ ·d~·m·á~~-~~ti·, · ~ád~·bř -~~ 
jedno použ1tí ubrousky, papírové ručníky a kapesníky, svíčky, toaletní papíry, vlasová 
kosmetika, v!'asové spony a ozdoby, ústní hygiena, volně prodejné léky, zdravotnické 
výrobky, prostředky pro osobní hy9ienu, mycí houby, hřebeny, kartáče, smetáky, 
podpalovače, líh, krémy na obuv, čistic1 a mycí prostředky, aviváže, odbarvovače 

Potřeby pro chovatele .......................................................... . 

vše pro psy, kočky, křečky, ptáky a rybičky 

Domácí potřeby .................................................................... . 
d-~~~;;í· ;,-~hč;di<Y.. ~~9áiy,. Ž~hii~"( p~k~~·,. ;,-~š~"ky. ~-a. p~á"di~: -~~iké. -a. ~~ié. i9~"1it"c;~é· ;,-áČky, 
elektrické spotřebiče do domácnosti, pánve, hrnce, formy na pečení, odpadkové koše, 
pomůcky do domácnosti, nože 

Audio/video .......................................................................... . 
·································································································· rádia, televize, baterie 

Papírnické zboží .................................................................... . 
fii~y: ;;~f~d·ač~·. · p;,-~~ř ·p~tf~b·y, · t,i~t,.~p-řá;.;í: ·t,~·li·~r ;;~p·í;: ;~šity: ·p~~~á~k~~é· t;,~·ky: ~á~:; ;.;~ 
obrazy, knihy, časopisy 



ul. Benešova 
280 02 Kolín 

Otevírací doba: Po- So 7.00- 20.00 hod. 
Ne 8.00 - 20.00 hod. 

Pro Vaši orientaci: 
1. elektro 
2. polévky 
3. hotová jídla 
4. olej, ocet 
5. káva, čaj 
6. alkoholické nápoje 
7. cukrovinky 
8. sezonní potraviny 
9. nápoje 

1 O. chléb, pečivo 
11. spotřební zboží 
12. sezonní spotřební zboží 
13. ovoce zelenina 
14. konzervy 
15. prodejna CD 
16. zmzlina 
17. textil 
18. potřeby pro chovatele 
19. toaletní papír 
20. mycí a čisticí postředky 
21 . papírnické zboží 
22. dětská výživa 
23. základní potraviny 
24. tuky, vejce 
25. mléko 

26.kečup, hořčice 
27. mražené zboží 
28. uzeniny- samoobslužný pult 
29.maso- samoobslužný pult 
30. sýry, saláty- samoobslužný pult 
31. mléčné výrobky 
32. drogerie 
33. kadeřník 

2 

34. prodejce mobilních 
telefonů 

35. foto- kino 
36. klenotník 
37. květiny 
38. tabák 
39. pekárna 

k pokladnám 

6 

JAK NÁS 
NAJDETE 

7 

WC- WC pro zákazníky 
1- informace 



1.9. 

~ření KAUFLANDU 

~alší , v pořadí již pátý, kolínský supermarket Kaufland si netrpělivě počkal na své otevřeni. 
Melo se tak stát už 28. srpna, tedy na kolínské posvícení. V tento den se sem trousili lidé 
s nadějí , že bude již otevřen a oni zde nakoupí za akční ceny výhodně . Ale otevřeno nebylo . Našli 
Zde ještě spoustu řemeslníků, kteří dodělávali potřebné. Bylo patrné, že se obchod již plní 
zbožím, ale nebylo otevřeno. Všichni proto odcházeli zase domů a museli si nakoupit ve stejném 
obchodě jako dosud . Tento okamžik však byl pozdržen . Obchod zůstal i nadále uzavřen , lidé 
sem přicházeli ze zvědavosti, ale museli zase odejít Supermarket totiž neprošel kolaudací, 
Protože mu chyběly některé doklady. Takže od tohoto dne již čekal na vyjádření hasičů , 
Vodohospodářů a hygieniků. Kdyby začal prodávat bez příslušného rozhodnutí o ukončení 
kolaudačního řízení, mohl by vlastník dostat vysokou pokutu. Slavnostni okamžik nastal až 1. 
Září. Supermarket byl otevřen. Protože tak bylo naráz, nestačil informovat veřejnost v tisku . 
Okamžik otevření proto hlásil opakovaně městský rozhlas, velkou cedulí s nápisem , Tiž 
otevřen" byly přelepeny všechny velké reklamní tabule tohoto obchodu. V prvních dnech byl 
v obchodě velký nával, lidé očekávali výrazně nízké ceny. Nic takového však zde nenašli . Ceny 
byly přibližně stejné jako v ostatních supermarketech. Některé zboží dražší , jiné levnější , ale vždy 
se jednalo řádově o desetihaléře či koruny. Přesto je tento supermarket jiný než všechny ostatní . 
Prodává i průmyslové zboží, elektroniku, poměrně široký sortiment drogerie a parfumerie, je 
Zde k dostání nádobí plechové i plastové, sklo, porcelán dětské a kojenecké oblečení , hodiny, 
kravaty, trička, je zde cukrárna, holičství. Největší jeho část však zaujímají potraviny. Na první 
Pohled je zřejmé, že je zde velmi široký sortiment, velmi přehledně uspořádaný v regálech a 
~ orientačnimi nápisy - například jogurty, šunky, párky . . . Obchod je to prostorný, mezi 
Jednotlivými regály mohou vedle sebe projet pohodlně i dva nákupní košíky, což lidé velmi 
oceňují. Toto není mozne například v sousedním supermarketu Plus a v ostatních 
Velkoobchodech to lze jen velmi obtížně. Sezónní zboží prodává obchod venku , v těsné 
blízkosti parkoviště. Nyní jde například o brambory a zelí balené v pytlích po 25 kilogramech . 
Jedná se o zboží spíše k uskladnění, než k běžné denní spotřebě a vzhledem k většímu 
Odebíranému množství je i nižší cena než při nákupu drobném . Kupující toto velmi využívají. 
Už jen proto, že vlastně kupují na parkovišti, mohou až těsně k improvizovanému regálu zaJet 
a~tem a zboží naložit do kufru, aniž by ho museli nakládat do nákupního košíku a pak zase 
Pr:kládat do auta. Výhodou je, že Kaufland k tomuto prodejnimu místu instaluje i pokladnu, 
Coz ještě zlepšuje poskytované služby. I když totiž ostatní supermarkety také prodávají některé 
zboží ve větším balení za nízkou cenu, vždy je třeba zaplatit ho v obchodě u vnitřních 
Pokladem a převézt k autu . 
Volné prostory zde mají pronajaty jiné firmy- pekařství Žalud, bílá technika, kadeřnictví , tabák, 
květiny . 

Do vskutku kuriózní situace se dostal mladík z Kolína z Dělnické ulice. V noci budil 
Po?oršení, když nahý stál před domem, v němž bydlí a zvonil na zvonky nájemníků Nikdo se 
s Uirn nechtěl bavit a otevřít mu, naopak, lidé zavolali hlídku MP . Třiadvacetiletý muž uvedl, že 
se vrátil unavený ze zaměstnání a protože bylo horko, lehl si do postele nahý a usnul. Ve spánku 
se mu zdálo, že někdo zvoní u jeho dveří na zvonek. Vstal a šel se podívat. Na chodbě nikoho 
neviděl, proto otevřel a udělal pár kroků na chodbě, aniž by si uvědomil , že je nahý. Pustil dveře 
0~ bytu z ruky a ty se mu zavřely . Sešel proto dolů , ke zvonkům na domě zven č í a snaž.. se 
llekoho probudit a požádat, aby mu otevřel. Leč lidé vše považovali za vtip a obtěžování . Až 

108 



hlídka "MP přijela, muži zajistila nejnutnější oděv a přivolala zámečníka, který mu jeho vlastní 
byt otevřel. 

Méně úsměvný byl výjezd policistů na nádraží, kde se s krátkou zbraní pohyboval tetovaný 
tnuž a vykřikoval, že vystřílí celý český národ. Mezi lidmi budil strach. Policisté zjistili, že se jedná 
0 osmačtyřicetiletého občana z Jeseníku, který se oháněl vzduchovou pistolí. Agresivnímu muži, 
který byl zjevně v podnapilém stavu, vyšetřovatel po převezení na služebnu sdělil obviněni 
2 trestného činu násilí proti skupině obyvatel a proti jednotlivci a z výtržnictví. Pak byl výtečník 
Propuštěn . 

v!echnické služby otevřely na sedmi místech v Kolíně tzv. Sběrné dvory. Tedy místa, vybavená 
Pnslušnýrni sběrnými nádobami - kontejnery, do nichž mohou lidé odkládat odpad, který nepatří 
do popelnic. Právě ted' jsou tyto dvory zahlceny odpadem, který po sobě zanechalo ničivé 
k~pobití 21 . září. Protože dvory mají určitou otevírací dobu, stává se také, že sem občan odpad 
Pnveze a je zavřeno. V takovém případě zaměstnanci TS tento odpad nacházejí složený u vrat. 
Není to ideální řešení, ale na druhé straně je to lepší, než kdyby byl tento odpad ponechán na 
hromádkách u krajnice a nebo dokonce se z něj vytvářely leckde černé skládky. Na sberné 
dvory si lidé našli velmi rychle cestu, dokonce se dá říci, že klesá hmotnost odpadu 
v Popelnicích, což je způsobeno zejména tím, že změnou technologie výrobců potravin jsou 
~žívány na obaly stále lehčí materiály. Na sběrné dvory se vozí všechno možné - starý 
nabytek, odpad ze zahrádek ... Za pololetí stála TS likvidace odpadu z těchto míst 1,5 miliónu 
korun. V Kolíně je nyní k dispozici 300 kontejnerů, 3800 popelnic. Jejich počet od počátku 
roku stoupá, protože městskému úřadu se daří odhalit lidí, kteří doposud popelnici neměli a tak 
Vlastně za odpad neplatili. Odhaluje se jednoduchým způsobem - občan, který si popelnici 
n:zaplatil je požádán, aby předložil doklad, jak svůj odpad likviduje. Množství těchto popelnic 
Vsak chtějí TS postupně zmenšovat a nahrazovat je většími, jejichž objem je oproti dosavadní 
Popelnici dvojnásobný. 

Y.raky automobilů jsou problémem i v Kolíně . Jedná se většinou o vraky osobních aut, jen 
VýJimečně se mezi nimi naleznou nákladní. Městská policie dělala letos kontrolu třikrát -
v vlednu, dubnu a v srpnu. Kontrola probíhala tak, že strážníci projížděli město a hledali vr. ' -y 
Presně polovina odstavených vozů na sobě ještě měla státní poznávací značky, takže nebyl velký 
Problém nalézt majitele. Horší bylo, když na autě SPZ nebyla. Pak se postupovalo podle zákona 
- strážníci oznámili vlastníkovi komunikace, tedy MěÚ, v kterých místech se vrak nalézá. Vrak 
byt zanesen do seznamu, vyvěšeném na úřední desce. Zbytky bývalých aut byly převezeny na 
sv?zové místo do Velkého Oseka. Nikdo si ale nedělá iluze, že na vyvěšeném seznamu si někdo 
naJde své auto , přesněji zbytky z něho a přihlásí se o něj . Pokud by tak totiž udělal , musel by 
Zaplatit náklady za odtažení, pokutu za porušení obecně závazné vyhlášky o čistotě města, 
která je 1000 korun . Opuštěná auta jsou na nejrůznějších místech, dva vozy byly objeveny 
dokonce i v lese na Vinici a v Borkách. I když právě v těchto dvou případech se už o autě 
nedalo mluvit, byla to spíše hromada rezavého plechu, protože vše, co se dalo ještě použít , 
v Průběhu času kdosi odnesl a použil pro svoji potřebu . 

~~, ~olínu se nevyhýbají sprejeři . Jsou to většinou dospívající a mladí lidé, rádoby umělci , 
ten st nakoupí nejrůznější barvy ve spreji a pak na velkých rovných plochách, například 

Z~ěných plotech, zdech, ale i železničních vagónech vytvářejí abstraktní barevné obrazce. T"'tO 

dtla sama o sobě většinou snad ani nejsou ošklivá, ale na místa, kde se objevují , se nehodí . 
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Proto se město brání. Může se bránit jedině tak, že těmto lidem v této činnosti zabrání . Tak, že 
?ústa, kde by se tyto obrazy mohly objevit, jsou pod dohledem a sprejeři tedy nenajdou odvahu 
Je použít a pokud ano, mohou být rychle odhalení. I z tohoto důvodu umísťují TS u spojovacího 
chodníku mezi sídlištěm a novým hřištěm u supermarketu Plus dostatečné veřejné osvětlet , a 
stejně tak dávají několik lamp i v plaveckém areálu . Získaly totiž při úpravách rozpočtu města 
100.000 korun z programu prevence kriminality a právě díky tomu mohou zajistit osvětlení U
rampy. V areálu je navíc umístěna bezpečnostní kamera . Právě v tomto areálu nedávno sprejeři 
napáchali velkou spoušť, když přes noc pomalovali barvami startovací bloky u venkovního 
bazénu, dveře i reklamní tabuli. 
Sprejeři se ale nevyhýbají ani majetku fyzických osob. Na Zálabí přistihla majitelka jednoho 
do~u sprejera, který postříkal celou fasádu jejího domu . Ihned přivolala srážníky JVt? a ti tu 
obJevili děti ve věku 9 - 13 let, nejstarší z nich měly ještě ruce umazané od barvy. S_koda na 
budově dosáhla výše několika tisíc korun a celý případ proto na místě převzala Policie CR 

lirůznou noc prožila mladá družka padesátiletého muže, když se v podnapilém stavu vrátil 
domů a začal ji ohrožovat střelnou zbraní. Byla to pistole, kterou měl doma ukrytou nelegálně , 
bez zbrojního pasu. Vyhrožoval, že ji zastřelí a pak obrátí zbraň proti sobě . Žena se s ním začala 
0 zbraň přetahovat, ale nepodařilo se jí zbraň mu z ruky vyrazit. Jen ukořistila sáček s náboji 
do této pistole. Pak utekla na policii . Hlídka ji doprovodila domů , ovšem muž se už ukl i 11il 
n~tolik , že tvrdě spal. Ovšem hlídka ho takto nenechala, převezla ho na zbytek noci na 
~achytnou protialkoholní stanici a když se z opičky vyspal, čekalo ho popotahování nejen za 
Jeho noční agresivní chování, ale i za tajně drženou střelnou zbraň. 

O stavbě cyklostezky z Kolína do Hradištka I je rozhodnuto . V konkurzu byla vybrána 
společnost Ekostavby Lysá nad Labem. Město některé pozemky, kudy cyklostezka povede, 
Yykoupilo, další si pronajme na dobu neurčitou od Lesů ČR. Cesta bude široká tři metry a 
dlouhá 1,5 km, povede tři metry vedle stávající silnice z Kolína na Veltruby a Velký Osek 
Celkem . tato stezka přijde město Kolín na 5 miliónů korun a dokončena bude do konce 
le;ošního roku . Její povrch bude tvořit živice a zámková dlažba. Kvůli inženýrským sítím bude na 
nekterých místech její povrch rozebíratelný, na trase budou i dva můstky přes potok. Začínat 
bucte u nového židovského hřbitova ve Zličské ulici na Zálabí a končit bude u odbočky 
k budově Písek - Beton u hradištského písáku. Jejím vybudováním se splní sen kolínským 
cyklistům, kteří používají jízdní kolo při cestách za koupáním do písečného lomu v Hradištku . 
V letních horkých dnech je silnice plná cyklistů , kteří hubují na automobilisty, naopak 
~Utomobilisté zase spílají cyklistům, že se jim pletou v cestě. Ke střetu auta a jízdního kola snad 
Ještě nedošlo, protože si všichni dávají pozor, ale je zde nepříjemný úsek cesty. Takto by 
rnow být problém vyřešen a lidé, vracející se domů z příjemně prožitého dne u vody ho. 
nebudou mít zakor:čen stresem z dopravní situace, ale naopak příjemnou projížďkou kouskem 
P~labské přírody. Ríkají však, že je škoda, že cyklistická stezka nebude mít pokračování i dál 
rnestem Tady budou muset všichni už zbystřit svoji pozornost, protože se dostanou do 
normálního městského automobilového provozu . 

4. 9. 

~.~d protialkoholní záchytnou stanicí se pro příští rok vznášejí otazníky. Až dosud se totiž na 
~~~lln provozu podílely okresní úřady v Kolíně, Kutné Hoře a Nymburku . Od těchto úřadů však 
Jtz přišlo oznámení, že v příštím roce již poskytovat příspěvek nemohou , protože se mění 

I I O 



legislativa. Město Kolín je tedy před zásadní otázkou, kde se sehnat na provoz tohoto zařízení 
finance. Ročně vyjde jeho provoz totiž na jeden milión korun. Město Kolín se proto nejprve 
obrátí na samotná města těchto okresů a požádá je o spolupráci, což je prvním krokem v této 
komplikované situaci. Od úspěšnosti tohoto kroku se bude odvíjet další postup . 
~osud byla dost využívána, protože není jiné možnosti kam umístit nezvladatelné opilce, ~~ . . ří 
Jsou buď agresivní, nebo nemají tušení co se kolem nich děje. 

12. 9. 

Nástavba dalšího patra na budově onkologie v kolínském nemocnici vyjde na 19 miliónů korun . 
Práce začaly nyní. Protože se jedná o projekt do 20 miliónů korun, nebylo podle předpisů nutné 
Yybírat dodavatele formou veřejné soutěže, nemocnice pouze oslovila několik společností a 
Yybrala si nejvýhodnější nabídku. Nově vybudované prostory budou nejprve využity při 
rekonstrukci objektu nejstaršího bloku interny, kdy se sem přestěhuje část oddělení včetně 
neurologie. 

kra/ Je mrkev, af ŽIJe divadlo 
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--··-----{Oba ředitelé sed· • 
ni d _1 v prepychově vybavené kanceláři v kožených křeslech, ředitelsky obleče-

, je en je většl, druhý menší.] 
ledltet I: Ach jo. To je den. 
ledtlet z· No jo K • . 
tedttet 

1
; T . · no. azdeJ den holt ne ni posvícení. 

0 JO. To Je obrovskej kus pravdy tohle ... 
ledltet z: Co se d. d.l 
tedltet 1 : Al a e at. [Oba se odmlčl na několik hodin.} 

1 e zařediteloval bych st Jak prase. 
edltet z· To mi povid •t u· 

bez toho. • • . eJ e. plně mě brněj ruce. Přiznám se vám, že už 
tedttet 

1
• ~emuz_u be[t. Dokonce se budim, když náhodo~ usnu. 

rodí. Pak ~ znam. Redttelem se totiž člověk nestává . Reditelem se člověk 
teditel z: r Sl to_ nesete ~ s~bou celej život. Tak je to. 
teditet t: ~-~ste_ rekl uplne presně. Být ředitelem, to je poslání. 
prstem a e uplnou pravdu. A to si ještě kolikrát na vás lidi ukaZUJOU 

fedltel z: N 
1 Coo JO, no !Oba se odmlčl zhruba na 30 mm} 
."ddltet 1: kdybyc~om něco "zmenežovall"? 
'" ltel z: No JO S 
tedltet t: T . · no. ponzorů 1e 1ak naseto. Když ale ne ní co "zmenežovat". 
napsat "py· 

0
. 1; _P

1
t;ch tohle. Kdyby moh člověk aspoň udělat tiskovku nebo 

ar c anek. 
tedttet 2: Ach 1·0 [Ob •. 
kulturu v .d h · a se odmlc1, rozlitnou se dveře, do míst. nost1.· vpadne ministr 

'' za ec má zabodl b obličej, začne h . _ au o rovskou mrkev, chová se velmi podivně, má nabilený 
v Jednu ch ,

1
. de kOdlt na mlsté, takže to reálné vypadá .. jako když skutečné jde, 

v 1 0 once Přikládá dl ě • že 1e před nim an pred sebe tak m1strné, že má člověk poc1t, 
ministr kult ~t~a, Marceau by r~zpoznal, že se jedná o 1magmární pantomimu.) 
na náměst' u ryl eď Jsem _se bavil se stánkařema, co prodávaj v Kolíně 
zmenežuJe~ ze enrnu, a slrbrl Jsem jim, že zmenežujeme .. . že 
fedltel 

1
• Ce.· [Klesne k zemi, ředitelé se ho snaží křísit.] 
. o zmenezuJeme? Mluvr 

ministr kultury· - · ~ . · 
zachroptí • · .. ze zmenezuJeme mezinárodní festival. [Mm1str 

a umre.} 

teditet 1
: Jakej festival? Teď přece nemůžeš umřít! Vydrž, seš 

mrnrstr! [Mmistr se probere 1 
ministr kultury · ·. . 
[M · · · · neverbalnrho divadla 

lniStr umře podruhý.] . 
fedltet z· Výb - L .. 
na maly~ m_or~e. rdr maj právo na kultůru. Zvlášť 
Co je to za :ste. ~ť vo nt stojej. nebo ne. 
vohák zrvot, cekat do neděle 
do O n,out se a jít nakupovat , 

e vrty? 
fedltet I : Přesně tak. Teď 
bude velmi 
pravděpodobný 

že když půjdo~ z ráce • 
Je rozveselí. Já b Pd domu, tak potkaj klauna, a on 
tedltet z· Já .k u u art drrectorem , má to k lidem blízko. 
ledltet t: C v~ onnym ředitelem. 

· 0 vrme o Kolíně? 

···-·--· 
teditel z [Hledá v knize.}: Kmoch, Funke, Sudek, Deburau, 
přenocoval tam Napoleon 
ředitel t: Deburau bude stačtt. Hodí se k neverbálnímu divadlu. 
ředitel z: Co rozsah? 
ředitel 1: Co nejširší• Dů ležité jsou nové progresivní směry, 
umělecká konfrontace, vzdělávání. 
ředitel 2: Důležitý jsou novtnáři. MuseJ se dobře najíst a vyspat. 
Bude raut? 
ředitel 1: Jistě. 

tedltel z: To mě uklidnilo . Co hlavní motiv? [Oba se odmlčl, mrtvý 
ministr zvedne hlavu.] 
ministr kultury: Chlapci , dejte si pozor na ty zelináře na 
náměstí, jeden mě zabil mrkvi. [Ministr umře potřet1.] 
ředitel t: Mrkev! 
ředitel z: Co mrkev? 
ředitel 1: Jako hlavní mottv. Má blízko k zelinářům a lidem vůbec. 
Každej Jl zná. Navíc je zdravá. 
ředitel z: A co odbornfc1, nebude to pro ně málo? 
ředitel t: Těm to vysvětlíme, nebo si v tom něco najdou sami 

Jsou už přece dospělí. 
ředitel z: Tak to se do toho můžem pustit . 
fed1te1 1: Mám tě rád, řediteli. 

feditel z: Já tebe taky, 
art directore 
[Oba začnou o překot s produkcí 

festtvalu. Konec.] 



I 
16.08 

19.38 

POTOM 

od 7.9 

od 11.9 

od 11.9 

od 12.9 

od 12.9 

U~RNISÁŽ UÝSTRUY HUMOR 
Mestské divadlo v Kolíně, 
Ume karikaturistů (CZ] 
Foyer Městského divadla 
v Kolfně 
SETK~NÍ U PŘEDUEČER 
Polabska kultlirní společnost [CZ) 
Atrium J. G. DEBURAU 

KONCERT U PŘEDUEČER 
Earth Blues (S) 
Šapitó 

UÝSTRUY: 
DER PENDLER 
Florian Leibetseder (A) 
Městský společenský dům 
HUMOR 
Městské divadlo v Kolíně, 
Un1e karikaturistů (CZ] 
Foyer Městského divadla 
v K.plíně 
KRSPRR U PĚKNÝ ROUINĚ 
Pola_bská kulturní společnost (CZ) 
Mala galer1e Na Hradbách 
CIRKUS BENNEWEIS 
Charlotte Oestervang (DKJ 
Stan 

UYHLÍDKOUÉ JÍZDY: 
DDUBLE -DECKER 
Cervený anglický dvoupatrový 
autobus (GB} 
Náměstí 

pozn: Jako .off program' jsou 
označeny soubory, jež byly 
zatazeny po uzávěrce festivalového 
programu, dále představeni žánrově 
neodpovídajícl nebo ty, s nimiž 
se pořadatel neměl možnost 
předem seznámit, kterým 
se však rozhodl poskytnout 
podmlnky pro vystoupeni. 

19.38 

19.35 

21.38 

POTOM 

ciiTilU 
DFICIÁLNÍCH PĚT MINUT 
Zahájení (CZ] 
Bouda 
JSEM SPOKOJENEJ, •. 
RNEB TO NEJSPOKOJENĚJSI 
Festiválek (CZ] 
Bouda.. . 
HERZSLEGR 
SCO. Stage Code (CZ, OK, CH, Dl 
Synagoga 

HDMRDDME I 
Mrkvá mrtev [CZ) 
Náměstí - dům, č.p. 7 
BUFFET RRUT FREE 
KONCERT 
Traband [CZ] 
Jazztaurace (CZ] 

12.08 

15.08 

16.08 

17.88 

17.80 

18.88 

19.38 

21.30 

21.38 

23.80 

POTOM 

e1n1 
SISÍDRN!,S POLÍUKOU- 18.38 
UCEREJSI MRKEU "'"~~ 
l:lanynews {KRS) 
SaP.itó 
1T S YOUR FILM 11.08 
Stan 's Cafe (GB) 
Bavega 12.00-15.00 
SKOK KRCHNY liD 
Anna Polívková {CZ] 12.80 
a Torkil Sandsund [N] 
N~městl 
ON R ONR lml 15.08 
Genest {CZ] 
Náměstí 
IT'S YOUR FILM 1 6.80 
Stan's Cafe {GB) 
Bavega 17.00-20.00 
SECONO FOOO 17.80 
Kretena a spol. (CZ] 
Náměstf 
CESTR KOLEM SUĚTR liD 
Divadelní kola [CZ] 17.88 
Atriu.rn J. G. DEBURAU 
POUT 
Michal Hecht (CZ] 19.38 
Městské. div&dlo 
POOTEURENY SOUMRAK lml 
lntent Theatre [I, O, SK. CZ] 21.38 
Bouda.. . 
HERZSLEGR 
SCO. Stage Code (CZ, OK. CH, OJ 23.88 

~~oa~o~ET šusTí 
Com Factory [CZ, \S, YU, RN, N] 
Náměstí POTOM 

HOMRDOME 2 
Mrkvá mrtev (CZ) 
Náměstí - dům, č p. 7 
KONCERT 
QJ Spejbl [CZ) 
Sapitó 

, ICNŘR~ 

m 1u 
S~ÍORNt,s POLÍUKOU
UCEREJSI MRKEU 
J:lanynews {KRSJ ..,...."==:::.. 
Sapitó , 
POHYBOIJE OIUROLO 
Divadelní továrna 
Daniely Voráčkové (CZ] 
Studiová scéna divadla 
IT'S YOUR FILM 
Stan's Cafe [GBJ 
Bavega 12.00-15.00 
PERFORM liD 
de!Nformace [CZ) 
Nároěstí • 
KRSPRROUR POSTR ~ 
Divadelní škola Kolín {CZ) 
N~městi , 
DEBOUCHER-RNTIKODY 
Divadlo na tahu -
Bilbo Compagnie {CZ] 
Bouda 
IT'S YOUR fiLM 
Stan's Gale {GBJ 
Bavega 17.00-20.00 
INUIT 
Martí-Atanasiu [E] 
Městs~é pivad/o 
HERZSLEGR 
SCO. Stage Code (CZ. OK, CH, OJ 
Synagoga 
IJRGRBOND RDRM KRDMON 
Teatr Novogo Fronta {CZ, RUS] 
Náměsti 

HOMRDDME3 ~ 
Mrkvá mrtev {CZ] 
Náměstí - dům, č.p. 7 
KDNCERT 
No Quartet (S] 
Šapitó 

18.38 

11.80 

11.88 

12.08 

12.38 

14.88 

15.38 

16.08 

17.08 

17.08 

19.38 

21.38 

21.30 

23.88 

POTOM 

SISÍDRNÍ.S POLÍUKOU-
IJCEREJSI MRKEU p kNÁROUJNR 

l:lanynews (KRS) 
Sapitó 
RBECEDR 
Vlastni divadlo neslyšících 
Brno [CZ) 
Bouda 
NEW DRNCE 
Divadelní továrna 
Nicole Beutler [O) 
Studiová scéna divadla 
IT'S YDUR FILM 
Stan's Cafe (GB) 
Bavega 12.00-15.00 
SURTBR -... •!••••·~· 
Kateřina a Jaroslav Richtrovi (CZ, Sl 
Šapitó 
ClOWN COMEDY o· 
Divadelní továrna 
Martí-Atanasiu {E] 
Studiová scéna divadla 
KONCERT 
The Tyger Lillies {GB] 
Šaf<itó • 
KRSPRROIJR POSTR~ 
Divadelní škola Kolín [CZ) 
Náměstí 
IT'S YOUR FILM 
Stan's Cafe (GB] 
Bavega, 17 .DO: 20.00 
PES ZRIJOZN I K 
Capka- Švejda [SK, CZ) 
Bouda 
INUIT 
Martí-Atanasiu [E) 
Městské div.<3dlo 
CIRQUE BRTRRD 
Cahin-caha [Fl 
Park J. A, Komenského 
NRCHOUE PLACHTY 
Divadlo bratří Formanů [CZ] 
Thé&tre Cabaret Dromesko (Fl 
Řeka l"abil {plavební komora) 
HERZSLEGR 
SCO. Stage Code (CZ, OK, CH, O) 
Synagoga 

HOMRDOME 4 
Mrkvá mrtev (CZ] 
Náměstí · dům, č.p. 7 
KDNCERT 
Krásný nový stroje {CZ] Šapitó 

•.. -;.· 

10.38 

11.88 

12.08 

12.88 

16.88 

17.88 

17.88 

19.38 

21.38 

POTOM 

S/SÍDRNt. S POLÍ UK OU -
UCEREJSI MRKEU~ 
l:lanynews {KRS) 
Sapitó 
OUHOU,É BUBLIN,Y -
R JINE KLRUNIROY 
Václav Strasser {CZ) 

Bouda 
ll' S YOUR FILM 
Stan's Cafe {GB] 
Bavega 12.00- 1!:i.DQ 
FEUIUR1. POULICNICH 
KRSPRRU 
Divadlo Alfred ve dvoře (CZ] 
N~roěstí 12.00- 24.00 
ŘRRRCH! 
Darina Čížková {CZ] 
Nár)lěstf 12.00 - 24.00 
PTRCI 
Vladimír Gut {CZ) 
Nároěstí 12.00 - ~4.00 
KRSPRROIJR POSTR 
Divadelní škola Kolín {CZ) 
Náro\i!ltí 
IJRSICEK 22 
lgdyž (CZ) 
Bouda 
IT'S YOUR FILM 
Stan's Cafe {GBJ 
Bavega 17.00 - 20.00 
GROTESKY NR BOSO 
HAMU {CZ] 
Městské divadlo 
CIRQUE BRl'RRD 
Cahin-caha [F) 
Park J. A. Komenského 

PRLIUOO 
Teatro Continuo {CZ) 
Od parJ<u J. A. Kom!lnSkÉI!lo 
NOCNI QIUI,IOELNI PRUUOO 
NEOFICIALNICH PĚT MINUT 
KDNCERT 
Earth Blues {S] 
Šapitó 
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Městského úřadu Kolfn 
Karlovo náměstí 78 
starostka Zdeňka Majerové 
tet. 0321/7481 1 

Gaspard aseociation 
David Dvořák , Jiří Turek 
Na hradbách 157/126 
280 OD Kolrn 1 
tet. 0321 /722 077 
E-mail: d.kkm@worldonline.cz 

od 28. 8 . 2000 
Městské diVadlo v Kalině 
Smetanova 557 
280 OD Kalin 3 
tel. 0321/720 520, 724 410 
E-mail email@divadlo-kolin.cz 
vmw.dlvadlo-koHn.cz 
pletl předprodejni hodiny Městského divadla 
a 1 hodinu před začátkem představeni 
(v mistě konáni) 

Městské informečnl centrum 
Na hradbách 157/126 
280 OD Kolfn 1 
tel. 0321/712 021 

20 - 20D Kč 
Děti do 3 let zdarma, děti do 15 let sleva 
50%, výši vstupného na představeni 
.off programu· stanovuje účinkujfcl, 
pouliční předetavení zdarma. 
Volny zasedaCJ pořádek. 

-· ,. 
E 

• .,. 
·-• .. .. • ... 

Přenosné , držitel pem1anentky s1 může vyzvednout lrstky 
podle vlastniho výběru 

Permanentka A - 135 Kč 
[obsahuje volný výběr 3 představeni v hodnotách 

80 Kč, 50 Kč, 50 Kč) 
Permanentka 8- 210 Kč 

[obsahuje volný výběr 5 představeni v těchto hodnotách 
80 Kč, 80 Kč , 50 Kč, 50 Kč, 50 Kč) 

Permanentka C - 3CXJ Kč 
[obsahuje volný výběr 7 představení v hodnotách 

80 Kč , 80 Kč, 50 Kč, 50 Kč, 50 Kč, 50 Kč, 50 Kč) 
Vzhledem k velkému zájmu a omezené kapacitě zlskává ~ 

permanentky C možnoSt pl'ednostnlho zakoupeni jedné vstupenky 
na představeni Nachové plachty, a to od 28. 8 . - 1. 9 . 2000 

Festivalový štáb, bouda - divadelnf představeni, šapitó - hudebnf 
klub, divadelní hospoda, galerie, občerstvem, 

stánky se zeleninou, kašna s vodou 

Městské dtvadlo v Kolíně + Studiová scéna 
Smetanova 557, 280 OD Kolrn 3 

Synagoga 
Na Hradbách 157, 280 OD Kolfn 1 

Atrium J. G. Oaburau 
Rednice, Karlovo náměsti 78, 280 OD Kolrn 1 
:=sstivalové městečko + Bavega + Dťlm, č.p. 7 

Karlovo náměstí 
Park J A. Komenského 

Řeka Labe 
plavebnf komora - .starý most" 

odjezd z Prahy - Lékařský dům na I. P. Pavlova 
16.0D hod., 16.9 v 9 .30 hod 

OdJezd z Kolína - po skončeni poslednlho 
představeni od Městského divadla 

V době festivalu bude zdarma podávána 
od 10.30 hod. vydatná festivalové polévka 

Studiové scéna divadla, cena 50 Kč, počet úl:astnlků 
J8 omezen kapaCitou (max. počet 15 osob), 

přihláaky telefonicky, nebo písemně na kontakt 
Městského divadla v Kalině 





Pořadatelé děkují jménem J. G. O ebura~ 
firmám i je dnotliuc um, kteří jakoukoli 

Městsky úrad Kolín 

The Rritish Council 

Institut Francais df~ Prague 

zs fmsn~nr podpory 
Ministerstva kultury CR 

Open Soc1ety Fund Praha 

Pro Helvetia 

Nadace český hter érnf fond 

Dkresnf úrad Kalin 

Městské drvadlo v Kalině 

::: :::: The 
~~ ===~~ British 
~HH~~ Council 

PR • H ELV ETI /\ 
o r 

MtuifiiW 
DIV/lOtO 

Wilt.ii! .i-

BOOM TISK 

BDDMERANG 

NAXOS 

COMEMERCIAL UNIDN 

Colognia press 

Thermo King 

J ITŘENKA 

®A 
T I S K 

~ 
iOOM!RAII~ 
~ 

še~ organizacím, ins titucím, soukromým 
merou přis pěli k uskutečnění 5. ročníku 

SCAPINO 

Jaro&lav N!ed11rle 
r;;•,lnf,em" mantaJ IB~fini 

ROTA TISK 

OPA 

ASYS 

WiNK 

Dům détf a mláde.te Kalin 

Jarda lac•na 

TOt TClt 

Petr Voi'išek 

Městsky spoteeensky dům 

TSMK 
~cfmu:;J. f •II.Joy- st.t l<alona 

dwadlo CONTINUO 

divadlo bratři Formanů 
BouóiJ 

Petr Hozman 

Frl1p Kašlik 

Brunďa a Brunda 

~ 
4.L.9' 

c 
W INK 

Project 005 
M.AJ!'-!Qo 

CT b 
KolínskY deník 

-~-
Kolínský deník 

Kolinský press ifttW 
Radto Zlatá Praha ll 
Radio Cerná Hora íl 
KISS Radio 90,2 fm P!~ ICJ;. 

Kiss Radto 91,3 fm /(Jo!~ 
.3;-

Radio OK 93,9 fm ~ Vycr>odnl Cechy 

Ceský rozhlas 
~ 

~ESKÝ ROZHlAS 

Hrl!dec Kra/rml 



detail sněhuláka projíždějícího Kolínem (zuětšení 888%) 
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Kašparův mimoriál 

Dnes byl zahájen další ročník neverbálního divadla - "Kašparův mimoriál". 
Dokonce samotného zahájení byla přítomna Česká televize, která ve večerních 
hodinách přinesla rozhovor s pořadatelem - Jiřím Turkem. 

Kašparův memoriál se od počátku jeho vzniku konal každé dva roky . Jeden 
z hlavních iniciátorů , David Dvořák, se v loňském roce zasloužil o to, že tomu 
již tak nebude , ale bude se konat vždy ročně. Tak mu to odsouhlasila městská 
rada mající na paměti, že to sebou ponese i vyšší finanční náklady . Již loni byl 
nahlášen 4,5 ročník - zlomový. Letos se tedy konal 5. ročník nazvaný však 
mimoriál. Kolem jeho organizace se točili stále titíž lidé, mající v lásce tento, pro 
většinu obyvatel neobvyklý druh zábavy. Snad proto si zaslouží ti , kteří s tímto 
nápadem přišli velký dík, že do Kolína přinesli něco nového , co si jen těžko 
probojovává cestu k lidským srdcím. 

Jak organizátoři získávají zkušenosti a kontakty, jednotlivé ročníky se postupně 
zlepšují. Proti loňsku se ho zúčastnilo více skupin. Představení se konala po " ' '~e 
dnů a to už od ranních hodin. Akce se odehrávaly na těchto místech : městské 
divadlo + studiová scéna, synagoga, atrium Deburaua, dům č . 7 - Bavega, 
Karlovo náměstí, Labe - plavební komora. Byla vydána brožura s programem 
svědčící o duchaplnosti organizátorů , ale pochopitelná jen pro zasvěcence se 
smyslem pro recesi. 

Letos poprvé byla zajišťována kyvadlová doprava Praha- Kolín - zdarma. Tak si 
organizátoři zajistili větší účast diváků . Do Kolína se přijeli představit 

soubory jak české, tak i zahraniční. Organizátoři navázali kontakt i 
s profesionálními soubory, zejména pražskými . 

Tento ročník byl tradičně zahájen v atriu kolínské radnice za účasti předních osob 
kultury v 19,30. Vedoucím týmem se stala jako loni polabská kulturní nadace . 
Rovněž zde promluvil k divákům i sám Dvořák , který objasňoval, proč si vybral 
jako symbol tohoto festivalu mrkev. Ta způsobila mnoho problémů , neboť k~: iý 

v asociaci si představoval něco jiného. Mrkev jako zelenina je vtipný, zdravý 
maloměstský symbol Divadelní stany jsou postaveny právě vedle stánků se 
zeleninou, proto se měla stát spojovacím prvkem v soužití města a divadla. Po 
slavnostním zahájení v rámci komponovaného večera vystoupilo místní divadlo 
lgdyž. 

Na náměstí kromě tradičních stánků se zeleninou a květinami postával také 
klasický britský dvoupatrový autobus, který zájemcům umožnil projet se po 
kolínských ulicích ve zcela netradičním dopravním prostředku . Vedle něho byl 
postaveno velké šapitó a několik dalších stánků - festivalové centrum s téměř 
permanentně otevřeným restauračním a hudebním centrem, v němž mohli u p1va a 
škvarkových placek sedět vedle sebe umělci se svými diváky. 
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Nicméně, přestože se konal již 5. ročník, pořadatelé se neustále setkávají se zamítavým postojem 
k tomuto festivalu. Jak zdůrazňuje Dvořák, festival je akcí pro všechny bez ohledu na vyznání a 
oni sami nekontrolují, kdo má jaké vzdělání . Tím , že se mu podařilo prosadit tento festival a 
získat peníze na jeho konání, problémy neskončily . Tentokrát se dostal do sporu s radnicí, 
městskou policií a samotnými občany . Již druhý den po zahájení proběhlo setkání představ: .elů 
radnice a pořadatelů ohledně stížností občanů . Jednalo se o rušení klidu, dále také vůbec o 
smyslu tohoto festivalu - zda není pořádán jen pro Dvořákovi přátele. 
V úterý došlo k posunutí programu a představení končilo až v 1,3 O. I přestože se pořadatelé 
omluvili lidem bydlícím na náměstí, došlo ke střetu pořadatelů s místními obyvateli , kteří si 
stěžovali na hluk, na policii hlásili, že se tu prodávají drogy a zvrací. V sobotu dokonce dostali 
pokutu. Přítomní na protest se začali ihned skládat. Za ní pak koupili šampaňské a všem 
obyvatelům náměstí se omluvili. Padla zde zajímavá myšlenka, jak je možné , že Kmochův Kolín 
nikomu nevadí a tento druh zábavy je většině odporný? 

I přes tyto spory se festival udál tak, jak byl naplánován. Uvidí se, jak to dopadne příští rok, zda 
bude mít vůbec někdo chuť ho organizovat. 

17. 9. 

Letos se konal již 6. Ročník Dne zdraví. Pořádala ho Okresní hygienická stanice, ž pa 
sokolská a MěÚ v areálu plaveckého stadionu. Organizátoři ho tentokrát věnovali prevenci 
kardiovaskulárních a nádorových onemocnění. Jako každý rok tu návštěvníci nalezli spoustu 
atrakcí a soutěží pro děti, sportovní vystoupení a ukázky práce záchranářských složek. Základem 
bylo několik od sebe oddělených zdravotních poraden. Jako každý rok byl největší zájem o 
zjištění cholesterolu v krvi , lidé přicházeli i na změření výšky, váhy a krevního tlaku. Letošní 
novinkou byl přístroj Meridia, který na základě odrazových vln propočítal množství tuku v těle . 

Byla tu také onkologická poradna, určená pro ženy. Zde se dozvěděli , jak si mají každý měsíc 
počínat při samovyšetřování prsů . Aby ženy měly představu , jaké konzistence prsu je normální a 
s čím by již měly zajít k lékaři, vložili zdravotníci do modelu předmět, který velikostí a tuhostí 
odpovídal bulce. Součástí letošního Dne zdraví byl i Běh Terryho Foxe. Byl rozdělen na d vě 

trasy - 1400 a 2200 metrů . Zúčastnilo se ho 200 startujících . Tento běh je pořádán na 
připomenutí nemocného kanadského chlapce, který se navzdory své těžké chorobě vydal napří č 
zemí a uběhl více než 1000 km Maratonu naděje a ve svých 23 letech uprostřed své cesty 
podlehl zákeřné rakovině. Tohoto běhu se v Kolíně zúčastnilo 244 lidí. Na startu byli zástupci 
všech generací, včetně lidí upoutaných na vozík a cyklistů. Vybralo se 10.000 korun, které 
pořadatelé zašlou na konto Ligy boje proti rakovině. 
Je dobré, že se lidé alespoň a jednou za čas zajímají o své zdraví. Bohužel takovéto akce nelze 
pořádat vícekrát do roka- nikdo nebude vykonávat tuto činnost jen tak zdarma . 

23. 9. 

V poslední době vzrušovaly Kolín falešné permanentky na hokejová utkání na Zimním 
stadionu. Policie intenzivně pátrala po jejich autorovi a její snažení bylo korunováno úspěchem. 
Jednatřicetiletý muž z okresu Pardubice si od srpna do začátku září nechal u jedné 
z kolínských firem zhotovit 12 kopií permanentek na utkání SC lední hokej Kolín pro letošní 
sezónu. Nepravé lístky byly pořízeny z originálu s evidenčním číslem 202 . Falešné vstupenky dal 
ještě zalaminovat a pak je rozdal a všem tvrdil , že dostávají přímo originál Škoda, kterou takto 
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způsobil je 2000 korun. Policisté se případem zabývali pro trestný čin podvodu a když muže 
odhalili, postoupili případ Okresnímu úřadu vyšetřování , který zahájil trestní řízení . 

26. 9. 

Kolínští hasiči velmi dobře znají cenu vody, bez niž 
většinou nelze hasit požáry. Proto zacházejí jako dobří 
hospodáři i s vodou, kterou používají na mytí vozidel a 
provoz garáží -vytvořili si samostatný okruh na užitkovou 
vodu, aby pro tyto účely nepoužívali pitnou vodu 
z městské vodovodní sítě. Vybudovali i čističku a celý 
uzavřený systém . Do spleti potrubí a prostorných nádrží se 
napustila první dávka několika krychlových metrů vody 
Od tohoto okamžiku se zde kapalina neustále využívá a 

následně chemicky čistí. Proudí přes usazovací jímku, vlastní čističku, zbavuje se mast t. 
Přečištěná voda se shromažďuje v další velké, v zemi zabudované garáži o objemu 12 kubických 
metrů. Na ni je napojena tlaková vodárna, která vodu zpětně čerpá do okruhu užitkové vody 
do hasičských garáží a přilehlé umývárny aut. Vše, co zbyde, steče do připravené nádrže . Systém 
celkem vyhovoval, až na jednu maličkost. Neustále upravovaná tekutina třeba při myti aut 
nechávala na karoserii mapy a také se rychle kazila. Vliv mělo i to , že se voda dovážela 
z přírodních zdrojů . Proto se hasiči pustili do úprav střechy areálu HZS a začali k těmto 
účelům využívat dešťové srážky, které jímají na velkých plochách střech svých garáží Při 

rekonstrukci byly částečně pozměněny i okapy, které nyní vyúsťují do podzemní nádrže na 20 
kubíků vody. Voda na ředění neustále kolující a upravované vody se nyní dováží jen 
v případech, kdy dlouho neprší a dešťová voda chybí. Srážkovou vodu stačí hasiči spotřebovat 

k ředění chemicky čištěné vody a pokud nějaká zbývá, je shromažďována ve venkovní požární 
nádrži a používá se do cisteren na hašení . 

Doby, kdy byly nejrůznější plochy ve městě olepeny plakáty a různými papíry s upozorněními a 
oznámeními, patří již minulosti. Je to od té doby, kdy vylepování plakátů převzaly do své 
pracovní náplně Technické služby. Jejich cílem je, aby letáky a plakáty zmizely ze sloupů 

veřejných osvětlení, čekáren nebo výměníkových stanic. Proto byla vymezena plakátovací místa 
a za tuto službu jsou vybírány peníze. Částky nejsou vysoké, ve srovnání s ostatními městy jsou 
nízké. TS tuto činnosti berou jako službu veřejnosti a nikoliv jako příležitost k vydělání peněz 
Například za umístění jednoho kusu plakátu velikosti A4 na jeden měsíc se platí 15 Kč . Výdělek 
z 20 takto pronajatých ploch se pohybuje kolem 10.000 měsíčně. Péče TS je také ve městě vidět. 
Od roku 1989, kdy s touto činností začaly, jsou na plakátovacích místech plakáty vylepeny 
přehledně, staré jsou odstraňovány a je na nich udržován pořádek . Část z vydělaných peněz je 
věnována na obnovu tabulí a umísťování nových Podmínky pro zájemce jsou tedy více než 
příznivé . TS jejich stanovením chtějí také bojovat proti tzv . černému vylepování na sloupech, 
v čekárnách MHD .... Přesto se však takto ilegálně vylepené plakáty objevují v ne prave 
malém množství. Někdy se podaří přistihnout člověka přímo při vylepování , jindy jsou na 
černo vylepené plakáty strhány a předány vedoucímu odboru místního a bytového hospodářství 
Měú vyřešení přestupku ve správním řízení. Někdy je však složité prokázat, kdo plakát vyl epil 
"Černí vylepovači" jsou totiž mazaní a plakát je napsán tak, aby z něj nebylo možné ·v; ·.>: íst 
název například akci pořádající organizace ... 
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1.10. 

Jaro doslova vpadlo do zahrádek. Navzdory kalendáři , navzdory podzimnímu počasí. Mnoha 
zahrádkářům totiž rozkvetly jabloně, k podzimním pracím jim voní rozkvetlé šeříky . Stromy 
nejsou obaleny květem tak jako v jarním období, ale květy ovocných stromů mají normální 
velikost. Šeříková květenství nejsou sice tak velká jako jarní -jsou zhruba třetinová, ale ta 
vůně, ta je opojná, opravdová a jarní. Nedá se říci , že kvetou všechny stromy, jde spíše o 
výjimku. I na jedné zahrádce kvete třeba z 10 jeden. Ale kvetou a to je v říjnu neobvyklé. 
Rostlinolékři tvrdí , že je to následek krupobití 21. srpna a pomlácení stromů a že kvetou hlavně 
starší stromy a keře. Uklidňují zahrádkáře, že se nemusí bát, že podzimní květy v žádné případě 
jejich stromky nezahubí. Maximálně tento jev sníží úrodu v příštím roce. 

Nedělní tragedii prožili lidé pozdě odpoledne v jedenáctipatrovém domě na Zálabí. Na 
chodníku pod okny totiž leželo mrtvé tělo ženy a psa. Příčinou byla rodinná rozepře , docela 
obyčejná manželská hádka. Začala před sedmnáctou hodinou, nikdo ani pořádně neví proč . 

Najednou lidé v domě zaslechli, jak ženský hlas volá o pomoc s tím, že její manžel vyhodil 
z okna psa. Jedna z obyvatelek domu zavolala na tísňovou linku Policie a další muž z domu 
vytočil číslo městské policie. Uniformovaní muži se v krátkosti dostavili na místo, zvonili na byt , 
kde se hádka odehrávala. Otevřel jim padesátiletý podnapilý muž. Přítomna byla ještě jeho živá 
žena, která uvedla, že ji muž fyzicky napadl a vyhodil z okna jedenáctého patra jejich psa -
černého křížence pudla. Muž se choval agresivně a na strážníky zaútočil. Ti se však nedali a 
muže zkrotili. Pak se poohlíželi po ženě a chtěli s ní ještě hovořit , avšak zjistili , že zatímco oni 
zklidňovali jejího manžela, žena vyskočila otevřeným oknem ven. Přivolali záchranku, ale lékař 
mohl už jen konstatoval smrt. Opilý muž byl převezen na lékařské ošetření, kde odmítl odběr 
krve na zkoušku alkoholu a dále putoval na záchytku. Případ hned začala vyšetřovat Policie 
pro podezření ze spáchání trestného činu týrání zvířete, za něž by mu hrozily dva roky odnětí 
svobody. Muž však popírá, že by psovi něco udělal a svádí to na mrtvou manželku . Nakonec se 
případ vyšetřuje jako přestupek. 

Nejsou daleko doby, kdy u vjezdu do nemocnice stažená závora zabraňovala vjezdu 
motorových vozidel do areálu - auta tam směla jen ve výjimečných případech , kdy někoho 

přivážela k akutnímu onemocnění. Postupně se ale množily vjezdy vozidel až před jednotlivé 
pavilony . Dílem z pohodlnosti lidí, kteří sem třeba jeli jen na návštěvu a dílem i z opatrnosti 
Nejsou totiž řídké případy, kdy na přilehlém parkovišti , na protější straně nemocnice , které je 
z dohledu ze silnice a nebo na krajnicích vozovky v okolí nemocnice byla zaparkovaná osobní 
auta vykradena nebo úplně ukradena. Začali si stěžovat pacienti, kteří byli projíždějícími auty 
rušeni, ohrožen se cítil i personál a nemocní, pohybující se po areálu nemocnice . Nehledě 
k tomu, že mnohdy cizí auta zkomplikovala a vlastně i zdržela výjezd nebo příjezd rychlých 
sanitek. Vedení nemocnice proto oznámilo , že bude omezen vjezd osobních vozidel do 
nemocnice a také se tak stalo. Vjezd od prvního říjnového dne zajišťuje ve spolupráci se stání a 
městskou policí bezpečnostní agentura, která osobní auta pouští do areálu jen v opravdu nutných 
případech. 

2. 10. 

V říjnu většinou už končí čas dovolených i turistická sezóna. Na silnicích je mene aut, 
v nichž lidé jezdí do přírody , na chaty .... První říjnové dny jsou proto obdobím, kdy dopravní 
policisté z Kolína hodnotí z hlediska nehodovosti takzvanou motoristickou sezónu, tedy období 
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od dubna do září na silnicích. Bilance není příliš radostná Ve srovnání se stejným časovým 

obdobím loňského roku vzrostl počet dopravních nehod o více než 80, takže jich bylo R20 
Ubylo sice usmrcených a lehce zraněných účastníků dopravní nehody . Vzrostl však počet lehce 
zraněných . V tomto období byly vyhlášeny několikrát bezpečnostní akce nebo speciální 
kontroly. Při nich bylo zaznamenáno více než 4000 přestupků . Z nich 80 procent bylo vyřešeno 
přímo na místě blokovou pokutou. Skoro 1400 řidičů projelo kolem radaru nepovolenou 
rychlostí, 50 řidičů nedalo přednost v jízdě, další řidiči projeli křižovatky na červenou . Také 
cyklisté a chodci měli prohřešky proti pravidlům silničního provozu . K dalším přestupkům patřil 
nesprávný způsob jízdy, nedání přednosti v jízdě a řízení pod vlivem alkoholu . Policisté 
konstatovali, že i přes všechna upozornění nejsou všichni účastníci silničního provozu ukázněni 
a ne všichni respektují pravidla silničního provozu. Například jenom za září došlo ke I 50 
nehodám, během nichž bylo těžce zraněno 7 lidí. Motoristé buď sobě nebo druhým způsobili 

škodu za ll miliónů korun . Policisté jim uložili pokuty ve výši 86 tisíc korun. 12 řidičů v tomto 
měsíci bylo přistiženo za volantem pod vlivem alkoholu , 40 jich přišlo o řidičský průkaz, 45 o 
technický průkaz vozidla. Nejčastějšími viníky nehod byli lidé, kteří vlastnili řidičský průkaz jeden 
až dva roky. Těsně za nimi zůstali řidiči s praxí 5- l O let Nejvíc autonehod se stalo v pátek, 
nejméně ve středu. 

4. 10. 

V Zengrově ulici to vře. Celkem 91 lidí podepsalo petiCI proti soustřeďování 

nepřizpůsobivých občanů do této části města. Jde o romské občany , kteří svým chováním 
narušují občanské soužití.Neplatí elektřinu , Energetické závody jim proto přívod proudu 
odpojují , oni se však ale ilegálně napojují na společný zdroj elektřiny. Společný dvorek , který 
dříve býval zahrádkou, díky jim nyní vypadá jako smetiště , podobná situace je na společných 
půdách a ve sklepích, které jsou rovněž využívány místo toalet. Zdejší nájemníci si stěžují i na 
romské malé děti , které chodí do školy nepravidelně a z dlouhé chvíle provádějí různé 

lumpárny - například strkají ostatním nájemníkům do zámků sirky a oni pak nemohou 
odemknout, oškrabují fasádu budov. První známky vandalizmu se objevily i na novém bytovém 
domě v Havlíčkově ulici , která se Zengrovou přímo sousedí . Venku se hromadí odpadky a díky 
tomu tu není nouze ani o pobíhající potkany. Radnice po obdržení petice podnikla kroky 
k vyřešení celé situace. Zatím není zřejmé, jak dosáhnout uspokojivého řešení. Jedno je vsak 
jasné- bude se muset zabránit vysoké koncentraci těchto nepřizpůsobivých lidí na jednom místě . 

7. - 8. 10. 

Na Kmochově ostrově se konal dvoudenní rockový festival Natruc. Byl to jeho třetí ročník . l 
přes vytrvalý dvoudenní déšť ho navštívilo 500 posluchačů a účinkovalo ll kapel, což 
organizátoři považují za úspěch. Festival se vlastně plným názvem jmenoval natruc vsem 
rodičům, kteří se nestarají o své děti. Vstupenka stála 140 korun a jeho výtěžek je určen na 
konto Dětského výchovného ústavu Býchory. Festivalu se také zúčastnilo Nízkoprahové 
centrum K-centrum, které slouží narkomanům a mladým lidem experimentujícím s drogami . Jeho 
pracovníci měli připravené soutěže, výstavu výrobků keramiky a obrazů , které vytvořili jeho 
klienti . Bohatá byla i jejich informativní činnost. Za úspěch považují i to , že se jim podařilo 
získat dva nové klienty, kteří se hned následující pracovní den přišli do K-centra zaregistrovat. 
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9. 10. 

Podzim se už přihlásil chladným a deštivým počasím . S tím přibývá i lid tzv. bezdomovců , !... ~ ří 

hledají své útočiště, hlavně večer a v noci, v hale hlavního nádraží ČD . Nejenže se tu snaží 
přespávat, ale velmi často - posilněni alkoholem - obtěžují cestující Jejich frekvence je tu čím 

dál hustší, protože Kolín leží poměrně blízko hlavního města. Mnozí z bezdomovců sem 
přijíždějí, protože z odbavovacích hal pražských nádraží je vykazují ven, když zjistí , že jsou bez 
jízdenky a tedy nikam nehodlají jet Ani v Kolíně ale nepochodí, protože železničáři ihned volají 
Policii ČR nebo strážníky MP. Velké problémy způsobují tito lidé v odstavených železničních 
vagónech, pokud se do nich dostanou . Přespávají v nich, vykonávají v nich i svoji tělesnou 
potřebu . Vagóny pak velmi zapáchají a železničáři je v případě potřeby nemohou připojit 

k soupravě a použít při jízdě vlaku . Proniknutí takovýchto existencí do odstaveného vozu však 
nelze uhlídat Stačí, když vlak přijede, zůstat v něm a nebo nastoupit než se jeho dveře zavřou a 
před případnou kontrolou se schovat pod lavici , na toaletu ... Pro lepší sledování pořádku a 
bezpečnosti cestujících slouží kamerový systém, který však z finančních důvodů zatím snímá 
pouze prostory před nádražím. Udržet nádražní prostory bez lidí, kteří nikam necestují a jen zde 
chtějí prožít noc a někdy i den povalováním na lavicích, žebráním a drobnými zlodějinami , 

není jednoduché. Prostory nádraží se totiž dělí na dvě části . Jednou z nich jsou nástupi št2: a 
podchody, kam mohou vstoupit pouze lidé s platnou jízdenkou ( i když se to nedodržuje a nikdo 
to ani nekontroluje) . Druhou částí je odbavovací hala, kam jízdenku na vlak už člověk mít 
nemusí. To znamená, že pokud takový člověk je v místnosti výdeje jízdenek a nechová se tak, že 
by vzbuzoval veřejné pohoršení a nebo nepáchá trestnou činnost, jsou železničáři bezmocní . 
Pouhá přítomnost otrhaného nebo špinavého člověka celé hodiny sedícího na židli , nebo na 
lavici , přestože budí odpor a nevolí ostatních lidí, není nijak postižitelná. 

10. 10. 

Nepříjemné překvapení a také draze zaplacenou životní zkušenost získala paní z Kolína, když 
si myslela, že levně nakoupí mobilní telefon značky Siemens. Odpověděla totiž na telefonní číslo 
ve zveřejněném inzerátu. S prodávajícím se velice rychle dohodla, že jí telefon bude zaslán na 
dobírku za 4500 Kč . Netušila však, že mluví s podvodníkem, osmnáctiletým mužem z Písku, 
který si hodlal na důvěřivosti lidí trochu přivydělat. Spokojeně čekala asi 14 dní , až jí pošta 
oznámila, že si může dobírku vyzvednout Balíček zaplatila, převzala a doma ji čekalo po 
rozbalení nemilé překvapení. Místo telefonu byl uvnitř kámen, pečlivě zabalený v krabičce od 
čokolády . Mladý muž byl naštěstí však tak hloupý, že uvedl správnou adresu odesilatele a pro 
policisty nebylo problémem, aby ho v krátké době navštívili . Mladík se nakonec ke svému vtípku 
přiznal. Brzy se však ukázalo, že to není jediný jeho prohřešek a že napáchal podobné trestné 
činy i v jiných okresech. 

Při rozdělování 30 miliónů korun z prodeje akcií ČEZ zastupitelé města žádné peníze na 
opravu plaveckého areálu nevyčlenili. Z rozpočtu města však přidělili 250 .000 korun na 
obnovu sportoviště ve venkovní části. To původně sloužilo pro l . základní školu, která ho ale 
po vybudování vlastního sportovního areálu u supermarketu Billa přestala využívat Za tuto 
částku bude dosavadní škvárové hřiště přeměněno na plochu pro plážový volejbal a na místě 
víceúčelového sportoviště vznikne tenisový kurt . Pokud se týká zamýšlené celkové renovace 
areálu, která by stála 80 - 1 00 miliónů korun, hodlá vedení areálu získat prostředky na 
vypracování projektové dokumentace . Provoz bazénu v současné době stojí I I miliónů korun 
ročně, z toho 6 miliónů doplácí radnice. Pokud by došlo k modernizaci a zatraktivnění , vydťl ::tlo 

by zařízení na svůj provoz. Vedení areálu se opírá o zkušenosti jiných podobných zařízen í. 
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Například v Neratovicích nebo Příbrami stoupla návštěvnost po podobných modernizacích 
tříkrát . Pokud by modernizace spočívala ve vybudování současného standardu, do něhož patří 
například dva tobogany, perličkové koupele a vířivky , byla by to ta nejlevnější varianta . 
K největším problémům zařízení patří nyní vysoká energetická náročnost a úniky tepla Objekt 
byl navržen v sedmdesátých letech, kdy se k těmto věcem vůbec nepřihlíželo a nepovažovaly 
se za důležité, protože vše vždycky někdo - město, stát - zaplatil. Ve špatném stavu je také 
strojovna. Stadion ročně navštíví kolem 70 000 lidí . Kromě plavání a skoků do vody jim však 
zařízení zatím nemůže nabídnou jiné možnosti sportování a zábavy. 

13. 10. 

Je stále více lidí, kteří neplatí nájemné za svůj byt. A to v celé republice, Kolín není výjimkou 
Většinou tito lidé peníze nemají, protože neumějí hospodařit s tím málem, co dostanou na 
sociálních dávkách, protože nepracují (nemohou či nechtějí) . Někteří neplatiči ale také neplatí 
záměrně . Města se brání tím, že budují tzv. holobyty. To znamená byty s kamny na tuhá pali va, 
bez teplé vody. Koupelna zde není. V Kolíně byly vybudovány před třemi roky a dnes jsou do 
posledního místečka obsazené. Holobyty mají být útočištěm na přechodnou dobu , než se lidé 
dostanou ze svých finančních problémů a najdou si sami něco lepšího . Lidem se tu nelíbí , ale sami 
nejsou schopni postarat se o bydlení podle jejich představ . Je pravda, že lidé ze sousedních 
domů mají s obyvateli holobytů velmi často potíže. Nedodržují pořádek , obtěžují svým chováním 
- hlukem, pálením odpadů na dvoře, zakládají černé skládky na zahradě, kolem domu jsou 
výkaly. Radnice neustále musí řešit stížnosti na ně. 

14. 10. 

Po rekonstrukci byla otevřena kolínská synagoga, která se nachází v prostoru někdejšího 

židovského ghetta. Mimo Prahu je nejstarší a nejcennější památkou svého druhu na území Čech . 
Sloužila náboženským účelům až do zániku zdejší židovské obce v roce 1955. Kromě své 
mimořádné kulturně - historické hodnoty je objekt synagogy urbanistickou dominantou bývalé 
Židovské ulice . Stavba dnešní synagogy byla zahájena v roce 1642 na místě středověké 
modlitebny, kterou poškodil velký požár v roce 1634. Nová pozdně renesanční budova byla 
dokončena až v roce 1696, kdy došlo k barokní úpravě jejího interiéru . Před rokem I 72 I byla 
uskutečněna další významná přestavba synagogy, při níž byla modlitebna rozšířena o boční 
prostory a přístavbu na západní straně . Poslední důležité úpravy proběhly po roce 1815 , kdy byla 
stavba opět rozšířena do parkánu přilehlého městského opevnění . Další úpravy byly v letech 
1844- 1846 v souvislosti s připojením budovy židovské školy. Synagoga je dnes přístupná pouze 
průjezdem v přízemí bývalé školy, která v polovině 19. Století vyrostla na místě někdejší 

spojovací uličky. 
K čemu všemu bude možné synagogu využívat, ukáže teprve čas. Kolínská rodačka, lška 
Lichterová, která se do Kolína ze svého druhého domova v Americe stále vrací , by v ní chtěla 
založit tradici hudebních vystoupení. Tak, aby sloužila neustále lidem a oni st díky ní 
připomínali židovskou tradici. Iška Lichterová se jmenovala Jindřiška Žofie Roudni cká. 
Narodila se v roce 1930 a bydlela s rodiči a bratrem v Kolíně. V roce 1939 byl otec - Žid -
pronásledován a pro záchranu své nežidovské manželky a dvou dětí se rozvedl a rodinu opustil a 
přestěhoval ji do chaty u Kutné hory . .Jindřiška však byla po otci stále Židovkou a tomu 
musela přizpůsobit svůj dětský i pozdější život . Po válce, v roce 1947 se domů do Kv::.1a 
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AREÁL KOLÍNSKÉ SYNAGOGY leží v prostoru někdejšího 
židovského ghetta. Kromě své mimořádné 

ku lturně - historické hodnoty je objekt synagogy 
urbanistickou dominantou bývalé Židovské ulice. 

Stavba dnešní kolínské synagogy 
byla zahájena v roce 1642 pravděpodobně na místě 

středověké modlitebny, kterou nejspíš poškodil velký požár 
v roce 1634. Nová pozdně renesanční budova byla dokončena 
až roku 1696, kdy došlo k zásadní raně barokní úpravě jejího 

interiéru. Před rokem 1721 byla uskutečněna další 
významná přestavba synagogy, při níž byla modlitebna 

rozšířena o boční prostory a přístavbu na západní straně. 
Poslední důležité úpravy proběhly po roce 1815, kdy byla 

stavba opět rozšířena do parkánu přilehlého městského 
opevnění, a znovu v letech 1844 - 1846 v souvislosti 

s připojením budovy židovské školy. Synagoga je dnes 
přístupná pouze průjezdem v přízemí bývalé školy, která 

v po l ovině 19. stol. vyrost la na místě někdejší 
spojovací uličky. 

Kolínská synagoga, která je mimo Prahu nejstarší 
a nejcennější památkou svého druhu na území Čech, 

slouži la náboženským účelům až do zárliku zdejší 
židovské obce v r' ce 1955. 

··!._·~--

.,-~~ # . ; t.eti OAS GELÁNDE DER SYNAGOGE IN KOLÍN befindet 
sich auf dem Gebiet des ehemaligen jiidischen Ghettos. 
Abgesehen von seinem auBerordentlichen geschichtlichen 
Wert ist das Objekt der Synagoge die Stadtdominante der 
ehemaligen StraBe Židovská ulice. 

Der Bau der heutigen Synagoge von Kolín wurde 
im Jahre 1642 eriiffnet, wahrscheinlich an Stelle einer 
mittelalterlichen Bethalle, die wohl vom groBen Brand im 
Jahre 1634 beschadigt worden war. Das neue, im spaten 
Renaissance-Stil erbaute Gebaude wurde erst im Jahre 1696 
fertiggestellt, als es zu einer wesentlichen Umgestaltung 
seines lnterieurs im friihen Barock-Stil kam. Vor dem Jahre 
1721 wurde ein weiterer, bedeutender Umbau der Synagoge 
verwirklicht, bei dem die Bethalle um die 
Seitenraumlichkeiten und den Anbau an der Westseite 
erweitert wurde. Die letzten wichtigen Umgestaltungen 
verliefen nach dem Jahre 1815, als der Bau erneut in den 
Zwinger der naheliegenden Stadtbefestigung erweitert 
wurde, und nochmals in den Jahren 1844 - 1846 im 
Zusammenhang mit dem Anschluss des Gebaudes der 
jiidischen Schule. Die Synagoge ist heute nur durch die 
Durchfahrt im Erdgeschoss der ehemaligen Schule zuganglich, 
die in der Halfte des 19. Jahrhunderts an Stelle des 
ehemaligen Verbindungsgasschens entstanden ist. 

Die Synagoge von Kolín, die auBer Prag das alteste 
und wertvollste Denkmal seiner Art aut dem Territorium der 
Tschechischen Republik darstellt, dlente zu religiiisen 
Zwecken bis zum Untergang der hiesigen jiidischen Gemeinde 
im Jahre 1955. 
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THE KOlÍN SYNAGOGUE stands on the grounds of the 
once Jewish ghetto. ln addition to its exceptional cultural 
and historical value, the synagogue is an urban highlight 
of the former Jewish street. 

Ground for today's Kolín synagogue was 
broken in 1642, probably on the site of the medieval 
chapel that was most li ke ly damaged by a great fire 
in 1634. The new late-Renaissance building was not 
completed until 1696 when its interior underwent 
a fundamental adaptation to the early Baroque style. 
Again being notably reconstructed before 1720, the 
synagogue was expanded to include lateral spaces and 
an additional wing on the west side. The last significant 
a lterations were made in 1815 when the building was 
again expanded into t he moat of the adjacent city 
fortress and again in 1844 - 1846 when the Jewish school 
was connected. Today, the synagogue is accessible only 
yia the ground-floor entry of the former school that 
f prung up in the mid 19th century on the site of the once 
~bnnecting alley. 

li Bohemia's oldest and most valued s ight,_of its 
, ind aside from Prague, the Kolín synagog ~serv.eg.for 
religious purposes 6ntil the deci i ne of ttie lo:i!$1 ~1sh 
community in 1955 \' < 1 
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vrátila její sestřenice, která byla za války v Palestině. A právě ta seznámila mladou dívku 
s pilotem britského letectva Georgem Lichterem a za dva roky byla svatba. Krátce po ní byl 
manžel povolán do Izraele. Po nějaké době tam za ním odjela, ale natrvalo se usadili i se třemi 

dětmi v New Yorku, kde se ale jejich manželství rozpadlo . lška zůstala v Americe a praco'."'lia 
v cestovní kanceláři. Stále se starala o zájmy Židů a nepřestala ani teď. I proto se snaží o 
obnovení života v synagóze. 

15. 10. 

Položením chodníků skončila celková rekonstrukce Hřbitovní ulice. Vyžádala si 8,5 miliónu 
korun. 
Toto místo odpočinku bylo zkulturněno. V době konání pohřbu zde nebylo možné zaparkovat 
Autobusy, auta stála nejen na samotném parkovišti před hřbitovem, ale i v přilehlých ulicích Nyní 
bylo parkoviště rozšířeno, byla zde položena zámková dlažba. Rovněž i silnice před hřbitovem 
byla řádně opravena. Zdejší květinářství kvete . 

16. 10. 

Na Karlově náměstí se konal tradiční Havelský trh ( 16. října je v kalendáři uvedeno jméno 
Havel). Trhy na náměstí mají svoji tradici (martinský- ll. listopadu, předvánoční v prosinci .. ) 
Trhy se však liší jenom jménem, jinak jsou stejné. Stejné je rozestavění stánků na náměstí , stejný 
je i sortiment na jejich pultech - i když samozřejmě předvánoční a velikonoční mají v menší 
míře i typické zboží pro toto období. Boty, textil, svetry, lůžkoviny, kabelky, drobné předměty 
do domácnosti - většinou z plastické hmoty, z nichž mnohé hraničí až s hloupostí Vše je však 
nabízeno údajně v nejnižších cenách, ve výprodeji, z likvidovaného skladu .. to má zaručit 

bezkonkurenční nízké ceny. Lidí bylo i o tomto trhu na náměstí hodně, kupujících už méně . 1 
přesto se však trhovcům vyplatí zajet do Kolína třeba již předcházející den a zabrat a držet si 
to nejvýhodnější místo na nákupní trase. Také to prodejci tak dělají. Ti movitěj š í si dokonce 
najímají někoho na držení místa , někteří i v autě přespávají , aby mohli hned ráno postavit stánek 
a okamžitě začít nabízet. Aby jim zkrátka neunikl obchod a zákazník nešel k čilejší 
konkurenci. Je totiž pravidlem, že stejný druh zboží nabízí více prodejců za stejné ceny. 

Na celém území republiky se v posledních letech rozšířila klíněka jírovcová. Nevyhnula se ani 
Kolínu . Tento škůdce napadá kaštany a jedná se o plošné napadení Odolná je pouze jeiich 
červená odrůda. V Kolíně zaznamenali , že se klíněnka začala šířit i na javory V současné 
době se neuvažuje o plošném vykácení kaštanů, tak dalece poškozeny ještě nejsou Jediným lékem 
je prevence - a to shrabování listů na podzim a na jaře. Aby nezůstávalo ležet pod stromy, kde 
tak vytváří živnou půdu pro další generaci . Řešením by byl chemický postřik , ten ale ve městě 
nepřichází v úvahu. 
Tento problém zachvátil celou Evropu. Vědci hledají řešení jak ji vymýtit. Po celém městě mají 
kaštany rezavé listy . Nyní by se dalo říci , že je to díky podzimu . Ale takto vypadaly celé lé to 
V době , kdy by měly listí schazovat, začaly znovu pučet a rostou jim mladé listy Snad jim to 
neublíží a v příštím roce zase obrazí. Většina z nich dosahuje již nyní velkých rozměrů , jsou to 
statné a starší stromy. 

V Kolíně probíhají neustále dohady o tom, kdo převezme kojenecký ústa v. Dosud 1e 
zřizovatelem MěÚ v Kolíně, který od příštího roku na jeho provoz nehodlá přispívat as chce ho 
někomu předat. Nejen proto, že ze svého rozpočtu fungování ústavu nemůže utáhnout, ale i 
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proto, že zařízení má celorepublikovou působnost. Navíc státní dotace, která činí letos 65.000 
korun na jedno lůžko se má v příštím roce o pol~vinu snížit To znamená, že zřizovatel bude 
mít ještě zvýšené náklady . Kojenecký ústav nechce zřizovat ani okresní úřad. Odůvodňuje to 
tím, že nemá smysl , aby se ujímal zřizovatelské funkce na dva roky, po které by měl ještě 
existovat. Na základě reformy státní správy by totiž měly okresní úřady svoji činnost ukončit k 
31. 12. 2002. Nad kojeneckým ústavem tak stále visí otazníky. 

Policisté z Kolína zabodovali, protože ve velmi krátké době - za tři dny- vypátrali nebezpečného 
řidiče- podvodníka. V noci, těsně za Kolínem nalezli v sobotu ráno lidé jednoho usmrceného 
mladíka a druhého s těžkým zraněním a v šoku. Když ho z něj lékaři trochu dostali , dozvěděli se 
policisté, že byli oba sraženi autem, které ujelo. Krátce na to pak bylo oznámeno odcizení 
osobního auta Volkswagen Golf Později se toto auto našlo v obci Tři Dvory. Policisté celou 
sobotu , neděli a pondělí pracovali, hledali důkazy. Výsledek je takový : Zmíněné auto nikdo 
neukradl, naopak se s ním Kolínem v noci divoce projížděl jeho dvacetiletý majitel z Prahy 
Obecenstvo mu v autě dělal osmnáctiletý mladík z Kolína a o rok mladší mladík z nedalekých 
Veltrub. Když se auto vyřítilo ven z města, narazilo do dvou mladíků. Jeho posádka však 
vymyslela "rafinovaný plán". Z místa nehody odjeli a auto v tichosti a pod rouškou noční tmy 
odstavili v obci Tři Dvory. Ráno se majitel dostavil na Policii ČR a hlásil odcizení auta, což 
mu po předcházející domluvě dosvědčil jeho osmnáctiletý spolujezdec a nyní již spoluviník . 
Takže řidiči a jeho kamarádovi hrozí trest odnětí svobody až pět let Oba budou před soudem 
čelit obvinění z neposkytnutí první pomoci, ublížení na zdraví, ublížení na zdraví s následkem 
smrti a křivému svědectví. 

20. - 22. 10. 

Kolínské zvony 

KOLÍNSKÉ ZVONY 

"ZAS V DUCHU VÍDÁM NAŠE ZVONY, 
A VE SNECH SLÝCHÁM JEJICH KRÁSNÝ HLAS: 
A KDYBY TO JEN TROCHU MOŽNÉ BYLO
DO DĚTSTVÍ K N1M BYCH ZNOVU SPĚCHAL 
ZAS ... " 

(Motto z knihy Kolínské zvony- Jan Kamarýt, 1995) 

Jsou tomu už desítky let, kdy mne jako jedenáctiletého chlapce pozval m1{j hratr .Jan. ahych se 
začal učit zvonit na zvonici u chrámu svatého Bartolom~je v Kolíně. Říkám opravd11 ll čir. 
protože to není snadné, naučit se zvon řádně a hez ,. .~turmování,. rozhoupat . 11driom/ jej 
v hupu, ,. podtrhovat,. neboli dělat přestávky, zvonit na tli strany, účastnit se tak ::.vcmého 
,. vyslýcháni,. neholí předvádění hlasú jednotli1Jích zvonu i opětovné hezchyhné ::astm•m •á111 tak. 
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aby zvony vyzváněly až do poslední chvile. Bylo to někdy kolem vánočních svátku, snad týden či 
čtrnáct dnů pled nimi a já poprvé stanul na podlaze u zvonové hranice z mohutn)ich trámu po 
zdoláni vice jak stovky dlevěných schodů. Hned prvý dojem mne uchvátil, viselo zde sedm zvonu 
tvořicich nádherný celek jak krásou svých tvarů, tak i zvuků. Prvý z kraje hned vedle schodú visel 
JAN PAVEL, zvon neobyčejné ušlechtilosti zvuku. Ten jsem si s několika dal.\'imi chlapci 
zamiloval. Tehdy jsem ho pohladil po dolním okraji a on reagoval na to pohlazení jemNJ m 
hlasem. Vpravo od n~j upros/led zvonice visel největ.l>í zvon BARTOLOMf~ !. klel):· měl l'áhu 
ples 21 metrických centů, v poslední tPetině visely dva zvony- VIÍCLAV a FLORJIÍN. .... 

(Kamarýt, J: Kolínské zvony, str. 9, 1995) 

Úryvek z této knihy uvádím záměrně. Vždyť právě tito dva bratři se zasloužili o nové zvony. 
Jejich láska ke Kolínu je přivedla nejen k počátečnímu sběru nejrůznějších materiálů o Kolínu, ale 
v pozdější době i zpracování literárních děl o tomto městě. Myslím, že není možné je od sebe 
oddělovat, na každém počinu měli podíl oba. Přestože Jan Kamarýt zemřel v době, kdy zájem lidí 
byl o něco jiného, jeho pokračovatelem byl bratr Ladislav. Ten dokončil přání obou, i když se sám 
toho také nedočkal. 

Historie 

Kolínské zvony byly rekvírovány za druhé světové války v roce 1942 ve dvou vlnách - o 
velikonocích a po druhé jako trest za atentát na Heydricha. Tohoto roku zmizely nejen zvony ze 
všech kostelů, ale dokonce i renesanční cymbály z radniční věže. V Kolíně bylo rekvírováno 
celkem 16 zvonů , včetně velkého legendárního Bartoloměje o váze 2100 kg. Takže svobodu 
v květnu 1945 vítal z bartolomějské zvonice jen pozdně gotický zvon Vít, který sem byl tajně 
přestěhován z Kostela na Zálabí a malý zvon Kohoutek, který unikl pozornosti nacistů Po 
válce se do Kolína vrátilo těchto pět zvonů: zvonek ze zbořené kaple P Marie, jeden zvon 
klášterní a zálabské zvony Prokop/Barbora, malý sanktusníček a zálabský Václav . Na zvonici 
u sv. Bartoloměje se tedy sešlo šest zvonů, z toho jeden těžce poškozený (Prokop) . Více jak na 
50 let pak zůstal stav nezrněn, zvony postupně zvonily čím dál tím hůře, protože byly neodborně 
nainstalovány, obdržely jiné hlavy a jiná srdce, nebyly naladěny tak, jak měly být. Teprve 
počátkem 90. let se začalo v okolí zvonů blýskat na lepší časy, když se bratří Jan a Ladislav 
Kamarýtové začali zaobírat myšlenkou, že tuto situaci změní. Oba - dnes již mrtví - byli 
kolínskými patrioty, k chrámu sv. Bartoloměje měli velice blízko, pečovali o jeho inve:-. ~ " ř 
Jejich prvním krokem bylo, že se obrátili na své přátele a známé v Německu , kteří na jejich přání 
začali pátrat na hřbitovech zvonů u Hamburku mezi těmi , které měly to štěstí , že nebyly roztaveny 
pro válečné účely. Avšak tato snaha nepřinesla kýžený efekt a zdálo se, že hlas bývalých 
kolínských zvonů zůstane jednou pro vždy jen na magnetofonové kazetě a dokumentem o nich 
pak kniha obou bratří, nazvaná Kolínské zvony, kterou vlastním nákladem vydali v roce 1995 . 
Jan Kamarýt umřel jako první z obou bratrů, v roce 1996. Osiřelý bratr Ladislav neustále 
vzpominal na lásku svého bratra ke kolínským zvonů a na jeho přání, aby se nad Kolínem opět 
rozezněly. Proto v roce 1996 pod záštitou zdejší farnosti , vyhlásil sbírku na nové kolínské 
zvony. Podařilo se shromáždit určité finanční prostředky , avšak po třech letech byli zřejmě 
dárci finančně vyčerpáni a peníze už nepřibývaly. Takže na počátku roku 1999 bylo na kontě 
300.000 korun, tedy asi necelá polovina potřebné částky . Nejvíce mezi sebou vybrali farníci , 
každý přispěl , jak mohl. Někdo 500, někdo 2000 , někdo 10.000 a jeden z důchodců dokonce 
sáhl do svých celoživotních úspor pro 30 000 korun. Zdálo se, že top je konec všech nadějí na 
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nové kolínské zvony. Zvonařské firmy sice jezdily obhlížet zvonici, přivážely předběžné nabídky . 
Ovšem když nebyly peníze, zase odjížděly . Zdálo se, že je konec. Ke zvratu v celé situaci 
došlo na zastupitelstvu 8. února roku 2000, kde byl na návrh hnutí Nezávislých , přednesený 
starostkou Zdenkou Majerovou, vyčleněn z rezervy rozpočtu jeden milión korun na zakoupení 
zvonů. Při dalších jednáních bylo dohodnuto, že radnice koupí jeden zvon a z farní sbírky, která 
k tomuto dni činila 391.408 korun, bude koupen druhý. Toto byl pak již jeden z posledn1ch 
kroků ke splnění přání bratří Kamarýtů - a nejen jejich Měsíc na to Ladislav Kamarýt zemřel 
Pak již věci dostaly rychlý spád. Radnice vypsala výběrové řízení na zvonařskou firmu , v němž 
byl jako dodavatel kolínských zvonů vybrán Rudolf Perner z Pasovva v SRN. V květnu byla 
podepsána smlouva na dodávkou dvou zvonů . Velkého Bartoloměje o váze 2 I 00 kg a průměru 
152 cm a menšího Jana a Pavla o váze 850 a průměru 114 cm. Výzdobu , texty, písmo i 
dominantní figurální plastiky světců na oba zvony navrhl sochař Jaroslav Hylas . Na obvodu 
menšího zvonu je nápis :" Byl jsem ulit díky těmto a neznámým dárcům ." Pak následují jména 
všech více než 100 známých dárců . Na větším zvonu je městský znak s nápisem " Dar města 
Kolína ." Nad postavou světce je nápis : "S důvěrou ve třetí Kristovo tisíciletí , na jehož prahu 
jsem byl já, Bartoloměj , ulit v pohnutých dějinách této země počtv1té, chci znít hlasem míru a 

pokoje. " 

Kolín žil tři dny událostmi, které se točily kolem historie a chrámu svatého BartolonJ(:.je 
Hlavních roli v nich hrály kolínské zvony. Dominoval rovněž odkaz bratří Kamarýt l:t, který byl 
a stále je s kolínskými zvony velmi těsně spjat. Neboť nikdo pro ně nevykonal více než oni dva . 
Myšlenkou počínaje a jejím dovedením do zdárného konce . Slavnost se odehrávala kolem 
kostela, ale zdaleka nebyla jen církevní. Přišlo sem mnoho lidí , kteří do kostela nezajdou za 
celý rok a vyzvánění nových zvonů pak slyšel celý Kolín, protože ten lahodný a krásný koncert 
nebylo možné přeslechnout Nebylo ani k poznání, že zvony nerozhoupává citlivá ruka 
zvoníkova, ale že jsou napojeny na elektrický ovladač a jejich zvonění je naprogramováno 
Zvonění malého zvonu třikrát denně, velký bude znít jen o slavnostních příležitostech 

První den, v pátek, se ve staré farní škole, na dvoře vedle chrámu sv. Bartoloměje, konala 
vernisáž výstavy fotografií bratří Kamarýtů z prvních desetiletí 20 . století. Fotografie byly 
pořízeny z originálních skleněných negativů . In memoriam byla rovněž vydána kniha " Město 
Kolín", kde jsou fotografte bratří Kamarýtů . Její premiérový prodej se uskutečnil právě na 
této vernisáži. Ten, kdo si tuto knihu koupil právě zde, mohl si do ní nechat dát otisk 
příležitostného razítka.Na 100 stránkách oba bratři představují všechny důležité měs , ~.: e 
památky a jejich historii , je v ní i o vzniku města a jeho proměnách v běhu staletí . V dopro vodné 
obrazové části jsou kresby kolínského výtvarníka Jiřího Vančury nejznámějších domovních 
znamení a je tu i 40 vzácných historických fotografií , což činí z knihy sběratelský exemplář 

Podklady pro reprodukci snímků z prvních desetiletí dvacátého století byly pořízeny Radimírem 
Tomkem z originálních skleněných negativů a fotografie tak jsou poprvé k vidění ve své 
původní podobě . Co nejvěrnější reprodukci snímků napomohl i atypický formát knihy "naležato" 
a tisk na kvalitním křídovém papíru . V přípravném období bylo pro knihu pořízeno 120 
fotografií a použita jen část. Z celé sady proto byla uspořádána výstava v obvykle nepřístupném 
objektu staré farní školy. Výstava byla otevřena nejen v tyto slavnostní dny, ale ještě 
v následujících dvou týdnech . Fotografie, zachycující město v prvních 30 letech století , byly 
původně pořízeny na skleněných deskách. Bratři Kamarýtové jich shromáždili 60 . O jejich 
zpracování se zasloužil právě knihkupec Tomek. Ten z těchto skleněných negativů dělal 
kontaktní fotografie . To znamená, že neměnil jejich velikost, ale vyvolal je v takové, jak byly 
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Spolek Laetitia vznikl v osmdesátých letech 

jako seskupení mladých nadšených lidí pod
porujících především hudební, ale i jiné kulturní 

aktivity. 

Nejvýznamnější složkou spolku je smíšený 

komorní sbor Laetitia, který pracuje již od roku 
1976. Jeho současným dirigentem je Roman 
Michálek - student sbormistrovství, pod jehož 
vedením se repertoár sboru vyprofiloval smě

rem k tzv. chrámové hudbě. 

Hlavní náplní práce spolku je organizování 

koncertů kmenového sboru. Sbor pravidelně 
koncertuje nejen v Praze, ale prakticky po celé 

republice. Díky dobrým vazbám na hudební 
scénu se koncertů účastní i jiná sborová a hu

dební tělesa a profesionální sólisté. Za velice 
úspěšné je hudební veřejností považováno po

řádání Festivalu velikonoční hudby v Severních 
Čechách. 

V současné době je spektrum akcí pořádaných 

spolkem velice široké. Od komorních recitálů 
(např. klavír, sólový zpěv, flétna, housle) přes 
ansámblová vystoupení, varhanní koncerty, čis

tě orchestrální program až po koncerty sboru 
s doprovodem komorního orchestru. V této šíři 
tak lze pokrýt vystoupení v koncertních sálech, 
kostelích, ale i obřadních či výstavních síních. 

Pokud vás naše nabídka zaujala, kontaktujte 

nás, prosím, na níže uvedených adresách a tele
fonech. Rádi uvítáme jakékoliv nápady, návrhy 
nebo konkrétní nabídky, které by naše aktivity 
obohatily a milovníkům kultury přinesly příjemný 
zážitek. 

T he association Laetitia was established in the eighties as a group 
of young enthusiastic people, supporting especially musical as well 
as other cultural activities. 
The most significant sector in this association is the mixed cham· 
ber chorus Laetitia, which functions since 1976. The present con· 
ductor is Roman Michálek • a student of choir conduction. Under 
his leadership the repertoire of the chorus was profiled in the direc
tion to so called cathedral music. 
The main work contens of the association is to organise the con
certs of the basic chorus. The chorus is pertonming regulary not on ly 
in Prague, but on the territory of the whole republic too. Thanks to 
good links to the musical scene also other choral and musical en
sembles and professional soloists take part in the concerts. 
Organisation of the Festival of Easter Music on the north of the 
Czech republic was considered by the musical public as very suc
cessful one. 
At the present time the spectrum of the activities organised by the 
association is very wide. From the chamber recitals (for example pi
ano, solo singing, flute, violin) over the cast pertonmances, organ 
concerts, pure orchestra program up to the concerts of the chorus 
in the accompaniment of the chamber orchestra. ln this width is pos
sible to cover the pertonmances at the concert halls as well as the 
ceremonial or exhibition halls. 
ln case you are interested in our offer, please contact us to the be
low mentioned adresses and telephone numbers. We will be glad 
to welcome any ideas, proposals or concrete offers, which would 
enrich our activities and bring a pleasant experience to the culture 
admirers. 

Oer Verein Laetitia entstand in achtzigen Jahren als die Gruppe 
der jungen begeisterten Leute, die vor allem musikalische, aber auch 
andere Kulturaktivitiiten unterstOtzten. 
Der bedeutendste Bestandteil des Vereins ist der gemischte 
Kammerchor Laetit ia, der schon seit Jahre 1976 arbeitet. 
Gleichzeitiger Dirigent ist Roman Michálek - Student der 
Chonmeisterschaft. Unter seiner Fuhrung profilierte das Repertoire 
zur so genannten Dommusik. 
Die HauptfOIIung der Vereinsarbeit ist die Organisierung der 
Stammchorskonzerte. Der Chor veranstaltet die Konzerte regelmiiBig 
nich! nur in Prag, sondern eigentlich in der ganzen Republik. Dank 
guten Bindungen mít der Musikszene nehmen an den Konzerten 
auch andere Chore, Musikkéirper und Professionalsiinger teil. FOr 
sehr ertolgreiche haltet die Musikéiffentlichkeit die Veranstaltung der 
Ostemmusik in Nordbéihmen. 
Zur Zeit ist das Spektrum der Aktionen, die von dem Verein 
veranstaltet werden, sehr breit. Von Kammerrezitalen (z. B. Klavier, 
Sologesang, Fléite, Geige) Ober Ensambleauftreten, Orgelkonzerte, 
rein Orchestr-alprogramm bis zu Konzerten des Chors mít der 
Begleitung von Kammerorchester. ln dieser Breit kann man die 
Auftreten in Konzertsaalen, Kirchen, aber auch in Zeremonie- oder 
Ausstellungs-riiumen bedecken. 
Ob Sie von unserem Angebot gefesselt worden sind, verbinden Sie 
sich bilte mil uns aut Adressen und Telephonenummem, die nied
riger angetohrt sind. 



pořízeny. Klasický zvětšovací přístroj byl použit jen jako zdroj světla na prosvícení skleněné 
desky, položené na fotografický papír. Pro tyto snímky byl použit speciální portrétní papír, 
důležité bylo odhadnou správnou dobu expozice. Snímek od snímku se pohybovala v době 
několik vteřin až minut. Tato technika se již dnes běžně nepoužívá. Tímto způsobem bylo 
zhotoveno 120 snímků. Nejlepších 40 bylo vybráno pro knihu a počítačovou technikou byly 
ještě trochu vylepšeny. Po této úpravě jsou fotografie použité v knize kvalitnější , než 
snímky, zhotovené ze skleněných negativů . 

Aby celá akce měla ucelený charakter, fotografie byly vystaveny v budově bývalé školy hned 
vedle chrámu . I přes velmi ošklivé podzimní počasí sem na 16 hodinu přicházel velký počet 
lidí. Někteří postávali před školou, protože uvnitř bylo úplně narváno. Bylo nutné zdolat dřevěné 
schody do prvního patra. Zde v malých místnostech bylo nahuštěno hostů . Mnozí z nich se hned 
řadili do fronty na novou knihu, kterou podepisovat malíř Jiří Vančura a zároveň otiskoval do 
knihy památeční razítko . Pořadatelé ujišťovali , že knih je dost. Fotografie p. Kubrta byly 
vystaveny na všech stěnách , uprostřed největší místnosti byla vitrína s podobiznou a stručnou 
charakteristikou nejen známého fotografa ale i bratří Kamarýtů . Výstava byla zahájena krátce 
po 16 hodině p . Pejšou. Ten po několika větách předal slovo p. Petru Soukupovi , který objasnil , 
proč se zde vlastně scházíme, proč byla vydána nová kniha z pozůstalé přípravy L Kamarýta, kdo 
se na ní podílel. Ude v podstatě o rozšířené vydání knihy Kolín krok za krokem, doplněné 
nedokončenou knihou o domovních znameních , tzv. Stříbrnou knihou) Slovo dostal i n1cl íř 
Vančura. Během 1 O minut tak byla výstava zahájena. Myslím, že tato výsta va byla vhodným 
zahájením pro nadcházející víkend, že pořadatelé mohli věnovat také více pozornosti svému 
oblečení a ze svého šatníku vybrat něco slavnostnějšího než pracovní oděv (rifle či pláťáky) a to i 
přesto , že to v Kolíně neni moc zvykem. 

Další den, v sobotu, se konal v chrámu svatého Bartoloměje slavnostní koncert smíšeného 
komorního sboru Laetitia. 

Těšení se z nacházejícího požitku zpočátku zkazila malá porucha na elektrickém vedení. Přestože 
bylo jisté, že účinkující přijeli , začátek se trochu posunul. Přednost poslechu hudby před televizí 
dalo asi tolik lidí, kolik se jich vejde do lavic.Posluchače uklidnil p Baxant a vysvětlil jim, že na 
vině jsou pojistky. V zadní části chrámu začalo pobíhat několik mužů. Největším problém 
způsobila skříňka, v niž jsou pojistky , od níž neměl nikdo klíč. Hledalo se tedy provizorní řešení 
Tím byla dlouhá červená prodlužovací šňůra, která se snesla z kůru . Problém tak byl rychle 
vyřešen. Před diváky postupně nabíhaly různé soubory. Kdo si nevzal program, tak byl v ;'-"·e, 
protože nevěděl ani kdo vystupuje a s čím. Večerem nikdo neprovázel , tak mohli lidí nabít alespoň 
pocitu samostatnosti, že si dokáží dle programu ohlídat pořadí skladeb . 

Nejvíce slavným dnem z těchto tří však byla neděle . V rámci pontifikální bohoslužby apoštolský 
nuncius v České republice arcibiskup Mons Giovanni Coppa (přivezl ho řidič v černém audi 
označeném CD- diplomatická osoba) posvětil nové zvony, které nesou jména " Bartoloměj" a " 
Jan a Pavel " . Nové zvony přivezl ke zvonici sv. Bartoloměje v osm hodin ráno povoz tažený 
koňmi. 

Celá akce měla začít v 1 O hodin dopoledne. Tvořily se zde hloučky lidí od rána. Na prostranství 
před kostelem stály dva zvony. Lidé se u nich fotili , mnozí se snažili najít zde své jméno, pokud 
byli dárci větší finanční částky. Mezitím se uvnitř konala bohoslužba. Takže lidé museli přebíhat 
sem a tam pokud chtěli , aby jim nic neuteklo. Po bohoslužbě se celá slavnost odehrávala venku . 
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Při následující bohoslužbě byly zvony posvěceny a prostřednictvím jeřábu kolínských hasičů 

vyzdviženy a oknem zvonice z Brandlovy ulice vtaženy dovnitř, pak byly napoJeny na 
elektrický vyzváněč. 
Kolín tedy má nové zvony. To se nestává každý rok. Tuto událost v Kolíně z minulosti 
pamatují už jen ti, kteří zde žili za první republiky. Od té doby zvonů nepřibývalo , ale naopak 
ubývaly a jejich hlas slábl, hrozilo dokonce, že umlknou úplně. Co se tedy dělo s kolínskými 
zvony od té doby až do sklonku druhého tisíciletí? 
Kolínský vikariát má uzavřenou dlouhodobou smlouvu se Zvonařstvím Perner na ulití dalších 
dvou menších zvonů . Jan Křtiel bude vážit 270 kg a průměr bude mít 76 cm, jeho orientační 
cena je 185 .000 korun a zatím na něj není k dispozici potřebná částka . Druhý malý zvon 
prokop bude vážit 117 kg, jeho průměr bude 57 cm a cena asi ll O 000 korun . Bude pořízen 
z odkazu Ladislava Kamarýta. Tak se splní poslední přání jeho i jeho bratra, které již nestačil ani 
jeden z nich za svého života uskutečnit.Ani Ladislav Kamarýt už nestihl objednat pro Kolín 
třetí, svůj vlastní zvon, na který si s bratrem vyhradili všechny své celoživotní úspory Přesto 

jejich zvon bude nad Kolínem znít. Uzavřená smlouva počítá i s opravou čtyř stávajících starších 
zvonů. Dva z nich by se měly vrátit do zálabského kostela sv Víta, odkud byly kdysi vzaty . 

Nové zvony je možné slyšet: 
V pracovních dnech- Jan a Pavel: 7:00, 12:00, 17:00 
V sobotu -Jan a Pavel : 8:00, 12 00 

-Jan a Pavel+ Bartoloměj: 18 :00 

v neděli- Jan a Pavel+ Bartoloměj: 8 00, 12:00, 18:00 

22. 10. 

V kolínské nemocmc1 se začala vyklizovat budova interny, kterou čeká stavební 
rekonstrukce. Jednotlivá oddělení budou umístěna do jiných objektů, takže se pro pacienty tak 
mnoho nezmění. Pouze ti, kteří byli zvyklí chodit do této budovy na rehabilitaci musí zamířit 
jinam, protože toto oddělení se stěhuje do Zborovské ulice, do budovy, kterou uvolnil Český 
červený kříž. Letos je na rekonstrukci interny vyčleněna dotace 55 miliónů korun a bude L , 1s 
utracena. Celá rekonstrukce by měla být ukončena do konce příštího roku. Budova interny je 
nejstarším pavilonem v nemocnici a je nyní v havarijním stavu . ( Napřiklad pokoje jsou pro 12 
lidí) Takže rekonstrukce sleduje dva hlavni cíle: především zlepšení péče o pacienty a zlepšení 
pracovního prostředí pro zaměstnance . 

26. - 28. 10. 

V Kolíně funguje zařízení pro lidí, kteří přicházejí do styku s drogami nebo jsou na nich závislí 
Jeho provozovatelem je občanské sdružení Arché 97 a do povědomí lidí se toto zařízení dostalo 
pod názvem K-centrum. Veřejnost stále vnímá toto zařízení se smíšenými pocity a spíše 
negativně. Považuje lidi, kteří se dostali do vleku drog za lidi z okraje společnosti Pro většinu 

lidí má toto zařízení nálepku útulku feťáků , kteří si užívají své drogy a skrývají se tu před úřady 
a policií. Hlavní činností K - centra je bezplatná výměna injekčního materiálu, sociální 
asistence, potravinový a hygienický servis ( příchozí klienti zdarma dostanou polévku, ~ - J, 

125 



zařízení jim zprostředkuje detoxifikace a následnou léčbu, poskytuje i poradenství pro rodiče 
dětí drogově závislých, právní služby nad problémy, které z žívání g drog vyplynou , pořádá i 
motivační tréninky pro odvykání drog. Toto všechno veřejnost jen málo ví , protože se o to příliš 
nezaJlma. Proto K - centrum uspořádalo dny otevřených dveří , během nichž mohli příchozí 
vstoupit do všech používaných prostor , seznámit se s poskytovanými službami pro drogově 
závislé i s preventivními projekty, které mají snížit rizikovost chování klientů a tím přispět 

k všeobecnému snížení sociálních a zdravotních rizik a odvrátit případné zájemce o konzumaci 
drog. Součástí celé akce je i koncert hudebních kapel , které jsou blízké této společenské vrstvě . 
Jako novinky centrum připravuje přednášky pro školy a jiná zařízení , kde je větší kumulace 
mladých lidí a tím i větší nebezpečí , že se setkají s problémem drog. Práci zahajuje soubor 
volnočasových aktivit, mezi něž patří například výtvarné a hudební kroužky a nastudování 
série divadelních představení. Těmito a dalšími aktivitami by centrum chtělo navázat komunikaci 
s drogami ohroženými sociálními skupinami. K- centrurm spolupracuje i s kolínskými 
institucemi - Okresním úřadem, Okresní hygienickou stanicí, která poskytuje ochranné očkování 
proti hepatitidě, vyšetření na HIV, s psychiatrickými ambulancemi a dále s kutnohorskou Linkou 
důvěry , která slouží i lidem z Kolína. 

26. 10. 

V zahraničí je běžné, že města v prstenci obklopují tzv . průmyslové zóny V Kolíně sice jsou 
prostory k podnikání přímo ve městě , převážně v bývalých závodech Investoři - a to jak 
domácí, tak zahraniční - se však podnikání v těchto objektech trochu bojí . V mnoha případech 
jsou zde nevyjasněné vlastnické vztahy k objektům. Podnikatelé to považují za velké riziko . A 
proto radnice rozhodla o vytvoření průmyslové zóny města v lokalitě na Šťáralce a podepsalo 
již první smlouvu se společností, která chce v nové průmyslové zóně podnikat. Plocha o rozloze 
25 hektarů má v současné době dva vlastníky- Město Kolín a Pozemkový fond První zájemce 
odkoupil potřebný pozemek a chce se zabývat lehkým strojírenstvím Město pracuje na přípravě 

projektové výstavby infrastruktury, která zde musí být, aby se vůbec mohlo začít stavět , aby 
projevili zájem další investoři. Není přesně určeno , která odvětví se mají v této průmyslové zóně 
nacházet. Město však dává přednost výrobě před obchodní činností a přednost dostanou ti , kteří 
vytvoří nejvíce pracovních příležitostí . Dalším velkým zájemcem je automobilka BMW. T? ~Jy 

v Kolíně vytvořila 3000 pracovních míst. Kolín nyní soutěží nejen s dalšími českými městy ale i 
zahraničními . Tato firma by Kolín velmi oživila. 





1.11. 

Cestující městskou hromadnou dopravou byli mile překvapeni, když mohli nastoupit do 

nového nízkopodlažního autobusu značky 

Mercedes. Lidé se domnívali, že je to ten, o jehož zakoupení za 7,5 miliónu korun se 
v místním tisku psalo a ve městě mezi lidmi mluvilo . Avšak ten, který začal jezdit městskými 
ulicemi však je jen vypůjčený . Zahraniční firma nestačila objednaný autobus v termínu dodat a 
tak od ní kolínská městská autobusová doprava dostala náhradu - zapůjčený autobus . Jedná se 
o nízkopodlažní autobus, který je o jeden metr delší než ostatní. Právě skutečnost, že jeho 
podlaha je asi 15 cm nad úrovní chodníků, oceňují při nastupování zejména starší a nemocní lidé, 
maminky s kočárky. Podle řidičů však další přednosti tohoto autobusu v kolínských podmínkách 
zanikají. Problémy jsou například s nerovným povrchem komunikací, při najíždění do zastávek, 
kolem nichž jsou zaparkovaná auta. Proto se nemůže autobus k chodníku úplně přiblížit a lidem 
tak nastupování ulehčit. Jinak jsou ale řidiči s novým autobusem spokojeni . V autobuse je 
palubní počítač a tak se budou muset cestující smířit se zákazem používání mobilů při jízdě Je to 
novinka a lidé si na to ještě nezvykli a zákaz nedodržují. Usnadněné cestování mají i vozíčkáři, 
protože pro ně je v autobuse připravena plošina. 
První zkušební jízdy mohli lidé zažít během Kmochova Kolína. Čekalo se vyjádření řidičů i 
samotných obyvatel. Velkým plusem jsou chybějící schody, které často znemožňovaly vstup do 
vozidla. Autobus později dostal stejnou barvu karoserie jako ostatní vozy MAD - bílá 
s červenými pruhy. 
Nastupuje se předními dveřmi , u nichž se otevírá 1/2. Řidič zkontroluje platnou jízdenku nebo 
průkazku . Pak cestující musí projít přes zábrany a najít si vhodné místo . Nemusí vstávat ;Jři 
výstupu ještě na předchozí zastávce, téměř všechny sedadla mají v dosahu zvonek. 

Nepříjemnou zkušenost však získal řidič jiného autobusu městské hromadné dopravy Přišel 

o 5000 korun za prodané jízdenky a vůbec neví jak. Stál totiž s autobusem v blízkosti kina a 
čekal, až podle jízdního řádu bude moci vyjet na začátek další jízdy. Měl otevřené dveře autobusu 
a tak celkem bez problémů - i když to nebylo na zastávce- k němu nastoupila neznámá žena. 
Upozornil ji, že není na zastávce a tudíž ona nemůže nastupovat. Leč ~ena na to nedbala, 
přitulila se k němu, objala ho a šeptala mu do ucha, aby se s ní pomiloval. Ridič byl překvapen 
a naprosto vyveden z rovnováhy, ale nabídku odmítl. Žena pak beze slova autobus opustila a 
řidič si oddechl. Ne však nadlouho . Všiml si , že peněženka , kterou měl vedle volantu , leží 0 

kousek dál , než ji položil. Podíval se dovnitř a zjistil , že neznámé asi nešlo o sex, ale že mu 
velmi obratně vyfoukla slušnou sumičku peněz . Přivolal policii, mladou ženu snědé pleti popsal , 
leč po ní jako kdyby se slehla zem. Takže je lehčí o pět tisíc konm a autobus si před jízdou už 
určitě bude zavírat. 

Před Památkou zesnulých 2. listopadu, tedy "Dušiček," jak je tento svátek tradičně nazyvan , Je 
na hřbitovech velmi rušno . Lidé přicházejí do pozdních odpoledních hodin, aby upravili místo 
posledního odpočinku svých příbuzných . I když samozřejmě největší nával byl o víkendu . Na den 
těsně předcházející si tuto cestu nechávají jen místní. Správa hřbitova musela před centrální 
hřbitov přidat několik kontejnerů na odpad, které se velmi rychle plní . Před listopadovými " 
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Dušičkami" se také rozmnožily zakázky na opravy hrobů , lidé ze vzdálenějších míst, kteří 
nemohou o své hroby pečovat průběžně, si objednávají celoroční péči o hrob . Takto správa 
hřbitova obhospodařuje 40 hrobů . Tato péče zahrnuje pravidelný úklid hrobu a okolí dvakrát za 
měsíc. Příbuzní za něj platí do jednoho tisíce korun ročně. Nejhorší bývá vždy začátek této 
objednané služby, protože příbuzní si ji objednají vždy až tehdy, kdy už je hrob ošklivý a kámen 
pokrývá mnohdy i několikacentimetrová vrstva mechu, s níž si poradí jen tlaková myčka. 

Dušičkový svátek je možné zaznamenat i na trhu na Karlově náměstí i ve všech květinářstvích 

a příležitostně otevřených stáncích, kde všude se prodávají věnečky a různá aranzma 
v květináčích, truhlících i řezané květiny, hlavně chryzantémy a jejich drobnější modifikace, 
pěstována na zahrádkách, nazývaná listopadky. Letos však prodejci tohoto zboží byli zklamání . 
Dosud totiž nepřišel mrazík, který by na zahrádkách tyto květy spálil a tak lidé méně kupovali , 
protože si vypěstovali sami . Nebývá to tak vždycky. Obyčejně ve druhé polovině října přijde 

jeden dva noční mrazíky, které všechno spálí a pak ještě dlouho zima nepřichází Jako mávnutím 
kouzelného proutku je tak po křehké kráse menších či větších květů listopadek červených, 
růžových, žlutých, bílých . Někteří zahrádkáři je chtějí uchránit a tak když meteorologové hlásí 
na noc mrazíky, své rozkvetlé květy přikrývají. Letos se ale zatím tak nestalo . Podle 
meteorologů je nejteplejší podzim za posledních 30 let. Ráno jsou teploty l O - 12 stupňů , 

odpoledne 17- 18. Takže podzimní květiny zatím stále kvetou na svých záhonech . 
Dušičkové ozdoby hrobů nejsou drahé. Věnečky ze smrkového chvojí s ozdobou ze suchých 
květin a šišek stojí 60 - 100 Kč, rozkvetlé velkokvěté chryzantémy 25 Kč jeden květ , 

prodávají se i svazky drobnějších květů ze zahrádek neprofesionálů , různé kytičky z chvojí , 
věnečky ze šišek, statice, hojně se používá mahon . nabídka je velice velká a pestrá S tím 
souvisí i cena, která pochopitelně musí jít dolů. Co se totiž neprodá dnes a maximálně ještě 

zítra, to mohou prodejci vyhodit. Maximálně tak je možné opatrně rozebrat věnečky a kytičky 
a suché květiny pak ještě použít na přípravu vánočního zboží na hroby. Dušičkové zboží jako 
celek však pro vánoční období nevydrží . Takže se vyplatí jít s cenou postupně dolů . 

I přesto , že o tomto svátek zesnulých, jsou hroby ozdobené, stále se na hřbitově v Kolíně 
najdou takové, z nichž je patrné, že u nich nikdo nepostál a nezavzpomínal. Těchto hrobů je 
hodně, nikdo je neudržuje a neplatí z nich poplatky. Správa hřbitova k nim proto umí ~• i!a 

cedulky a vyzvala majitele, aby zaplatili poplatky. Dokonce v říjnu kvůli těmto lidem úřadovala 
i o víkendech. Někdo své dluhy vyrovnal, mnoho jich ale zůstalo nezaplacených . Správa hřbitova 
proto přistoupí ke zrušení těchto hrobů . 

Karlovo náměstí bude hezčí než je nyní.. Městská rada schválila složení pracovní skupiny, která 
se bude podílet na přípravě rekonstrukce náměstí, na níž bylo uvolněno 15 miliónů korun . Tato 
skupina bude vytvářet podklady pro architektonickou soutěž . Rozhodování nebylo jednoduché 
Konkurencí pro obnovu náměstí bylo vybudování lávky přes Labe k Borkám a dále obnova 
plaveckého areálu , jehož provoz je ztrátový. 

Smutný pohled se naskytl těm , kteří přišli na procházku do podzimní přírody k rybníku Peklo 
a nebo kteří mají v této lokalitě své zahrádky. Na hladině rybníka leželo kolem stovky 
uhynulých zhruba půlmetrových ryb. V prvních chvílích bylo záhadou, co ryby zahubilo 
Kalkulovalo se i s tím, že v rybníku zůstalo málo vody a ryby se mohly udusit. Některé ryby r~dy 
ještě v tuto chvíli ve vodě živé a vyskakovaly nad hladinu a nemohly dýchat. Před týdnem byl 
rybník loven a zůstalo tu ještě mnoho ryb. Pak byl napuštěn jen do poloviny, to proto, aby 
mohly být vytahány větve, které sem napadaly při srpnové vichřici. Právě proto byly odebrány 
vzorky vody, aby mohla být posouzena kvalita vody a hlavně přítomnost cizorodých látek v ni , 
které by mohly mít na svědomí uhynutí ryb . Pekelský rybník je soukromým majetkem a jeho 
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vlastník ho pronajal manželům z Chlumce nad Cidlinou. Oznámení o úhynu ryb jimi otřáslo . 

Rozbory vody prokázaly, že stovka větších kaprů v rybníku Peklo neuhynula v důsledku 
kontaminace vody cherrukáliemi či jedy a potvrdila se původní domněnka, že se ryby udusily, 
protože je v rybníku málo vody, která sem nebyla po výlovu napuštěna . Případem se ale začali 
zabývat pracovníci Okresní veterinární správy a to z hlediska zacházení se zvířaty . Ti 
konstatovali, že ohroženy byly další asi tři stovky ryb, které ještě v rybníku zůstaly a které zde 
měly málo vody a tedy i málo kyslíku. Konstatovali dále, že uhynulé ryby byly již ve značném 
stadiu rozkladu a že tedy bylo zbytečné brát vzorky vody. Takže nájemce rybníka byl rád , že 
se celá záležitost pro něj vyřídila jen pokutou . 

Ani Kolínu se kriminální živly nevyhýbají, většinou se ale za svým lupem vydávají za šera 
nebo pod rouškou tmy. Přepadení, jako bylo toto, jsou spíše výjimkou. Osmapadesátiletá žena 
se zastavila u novinového stánku v Kmochově ulici, když k ní zezadu přistoupil mladík a chytil 
ucho její kabelky, které měla přehozené přes rameno. Kabelka však držela dobře, nepodařilo se 
mu ji strhnout. Sílu použil ještě jednou tak, až ženu srazil k zemi. Chvíli se o kabelku přetahovali , 

ale žena byla slabší. Mladík utekl i s kabelkou, kde měla žena doklady a 300 korun v hotovosti 
Při pádu na zem se zranila na hlavě, utrpěla podlitinu nad okem, odřela si koleno a uhodila se do 
ruky a nemohla s ní ani pohnout. Po ošetření zůstala ležet na chirurgii kolínské nemocnice. 

Kmochův ostrov je málo využívaný. Ke kulturním a nebo sportovním akcím vůbec ne, snad jen 
jeho skalní příznivci si neodpouštějí procházky přírodou. Letos podruhé se ale v tuto dobu 
změnil v ráj strašidel při hallowenském setkání . Tato akce se zde konala poprvé v loňském roce a 
jde o záležitost, která do republiky přišla ze zámoří , kde slaví tento " svátek duchů". U nás 
zatím nezapustila hluboké kořeny a nedá se říci, že by se v masovém měřítku ujala. Ale i 
v Kolíně si našla své příznivce, kteří se ji snaží dostat do povědomí lidé a hlavně dětí . V Kolíně 
se jejího pořádání ujal Dům dětí a mládeže. Na kmochův ostrov přišlo 300 dětí v doprovodu 
rodičů . Už po setmění před sedmnáctou hodinou se na mostě, který vede přes slepé rameno 
Labe tlačily rodiny, jejichž ratolesti byly netrpělivé a nemohly se dočkat strašidel. Hned za 
mostem, za pokladnami, čekal návštěvníky nejvyšší pekelník, který každého vítal blikajícími rohy 
a ponaučením, co by na své cestě ostrovem určitě neměli vynechat. Od něj se pak příchozí 
vydali na spleť cestiček, kde čekal vodník, bílá paní, loupežníci , rytíři , mrtví mniši , smrt .. U 
každého bubáka muselo děcko splnit nějaký úkol, za který získalo nejen pohádkové razítko a 
kouzelnou fazoli , kterou bylo možné v krámku u perníkového dědka proměnit za sladkost. Akce 
se vydařila, děti byly spokojené, i když - hlavně ty menší - se občas zvláště vydařených strašidel 
bály. 

6. ll. 

Pondělní ráno bylo nepříjemné pro motoristy, kteří najednou museli odbočit ze své vyježděné 
trasy, vydat se jinudy, ztrácet drahocenné vteřiny a motat se v dopravní zácpě To vše za 
asistence policie. Kolín je totiž dopravou velice zatížené město Podle posledních průzkumů 
městem denně projede 15 tisíc vozidel, což samo o sobě je značně velké množství a dopravní 
situace je napjatá. K jejímu zhoršení proto přispívá dnes zahájená uzavírka dvou úseků silnice 
V38, která je nezbytná při obnově povrchu vozovky. Jedná se o část ulice Jaselské mezi Modrým 
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bodem a bývalou budovou vojenské správy v ulici Žižkově. Další část uzavřené silnice bude od 
kruhového objezdu směrem na Čáslav až za objekt bývalé Tesly. Náhradou jsou dvě 
objížďkové trasy a jedna vede přes sídliště. Trpět tedy budou nejen projíždějící motoristé, ale i 
lidé, bydlící na objížďkových trasách a stejně tak pěší , kteří používají autobusovou dopravu 
Během uzavírky totiž jsou zrušeny zastávky v Jaselské ulici a v Tylově ulici . Takže lidé to mají 
na autobus poněkud dál. Nedá se však nic dělat, jiné řešení není a povrch musí být opraven 
Nejhorší byl čas, kdy přes sídliště jezdila všechny auta včetně kamiónů . Na Masarykově ul. Měla 
být dodržována max. rychlost 50 km, ale kde v tyto dny přecházel z jedné strany na druhou ví , že 
to bylo možné jen s nasazením vlastního života, ale zpravidla to nebylo možné ani na přechodech 

9. ll. 

Karlovo náměstí se již tradičně stalo místem pro pořádání nejrůznějších trhů . Bohužel , ale tyto 
trhy se liší jen názvem. Po Havelském byl nyní Martinský. Jinak ale nabídka těchto trh{J je 
stále stejná. Trhovci se zeleninou a ovocem, kteří jsou na náměstí každodenně, jsou při těchto 

trzích vytlačeni do jedné řady na horním kraji náměstí a zbytek zaberou stánky s nejrůznějším 
zbožím - s textilem, obuví, kosmetikou, prádlem, ponožkami, svetříky, drobnými doplňky do 
kuchyně ... Zboží, které se zde prodává se ani netváří jako prvotřídní Naopak, veřejně je 
deklarována nižší kvalita, výprodej, likvidace zásob... a z toho vyplývající údajně nižší cena. 
Však se také na trh sjíždějí a scházejí lidé s představou levného nákupu pěkného zboží Někdy 
a někomu se to podaří, jindy je to slabší. Každopádně i letos Martinský trh byl hojně navštíven 
lidmi, kteří tradičně nabízené zboží už očekávali a byli s ním spokojeni . Přestože jsou vánoce již 
za dveřmi, nebylo zde vánoční zboží vůbec žádné. 

12. ll. - VOLBY 

V celé republice se konaly volby do krajských zastupitelstev a do jedné třetiny senátu . Okresu 
Kolín se senátní volby netýkaly a tak se volilo jenom do krajských zastupitelstev Poprvé od roku 
1990 bylo voleno krajské zastupitelstvo Středočeského kraje. Vzhledem k tomu, že tento kraj je 
jeden z nejsilnějších počtem obyvatel ( 1 milión, 111 tisíc), má 65 zastupitelů Ti násJedně zvolí 
Radu zastupitelstva v čele s hejtmanem. O funkce v krajské samosprávě usilovalo 14 politických 
stran , hnutí a koalic se 649 kandidáty. Tento kraj má nejvíce volebních okrsků (2049) ze všech 
krajů. V celé republice a v Kolíně také, byly volby charakterizovány celkově malou účastí 
lidí. Ve městě přišlo volit zástupce do krajského zastupitelstva jen 8000 voličů z celkového 
počtu 24000 voličů. Lidé v Kolíně hlasovali podobně jako v celé republice . Na prvním místě 
skončila Občanská demokratická strana, druzí komunisté , třetí byla ČSSD, čtvrtá Čtyřkoalice 
Účast v jednotlivých okrscích byla různá . Nejméně osob, něco přes 19 procent, přišlo hlasovat 
do volební místnosti sedmadvacátého okrsku ve štítarské hospodě La France. Největší účast , přes 
47 procent byla v 18. Okrsku , který měl volební místnost v 1. Základní škole v Bezručově ulici 
Výsledky v Kolíně jsou tyto : 
Občanská demokratická strana : 28 ,86 % 
Komunistická strana Čech a Moravy : 21 , 12 % 
Česká strana sociálně demokratická: 16,53 % 
Čtyřkoalice ( Křesťanskodemokrataická unie - Česká strana lidová, Unie svobody, Občanská 
demokratická aliance, Demokratická unie): 16, 62% 
Česká strana národně sociální+ Nezávislí : 9,9% 
Strana za životní jistoty: 3,49% 
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Stejně jako v ostatních městech byl zájem o volby velmi nízký . Přicházeli spíše starší občané, 
mládí chybělo. Lidé totiž nemají zájem o neustálé chození do volebních místností , nadávají , že je 
to stejně jedno, kdo vyhraje. Navíc mají být v souvislosti se zavedením krajů zrušeny okresy a 
okresní úřady a mnozí z nich už ani nechápou podstatu těchto změn. 

15. ll. 

Podle subjektivních pocitů lidí se zdá kolínský vzduch čistší než před dvaceti 
lety. K největším znečišťovatelům patřily tenkrát továrny Lučební , Koramo, Elektrárna. Hygienici 
znečištění ovzduší měří už od roku 1980 pravidelně, hluk byl měřen nepravidelně , hluková mapa 
existuje až od roku 1993 . Priority před tímto rokem byly jiné - například výskyt závažných 
infekčních onemocnění, například tyfu, žloutenky, sledovala se bakteriální a chemická 
nezávadnost vodních zdrojů. Po roce 1989 výrazně kleslo průmyslové znečištění v souvislosti 
s útlumem průmyslové výroby, přibylo však automobilové dopravy. Obsah oxidu siřičitého 
v ovzduší je nyní ve srovnání s hodnotami před rokem I 989 podstatně nižší , hodnoty oxidů 
dusíku se nemění. Většina obyvatel města je vystavena nadlimitním hodnotám hluku . Nejvyšší 
hodnoty jsou stále naměřovány v ulicích Jaselská, Legerova, Politických vězňů, Náměstí 
republiky, Havlíčkova, Dukelských hrdinů. Zde naměřené hodnoty denně překračují 70 decibelů ( 
přípustný limit je do 55 decibelů). Nejméně jsou hlukem obtěžovány obyvatelé sídliště poblíž 
vodárny, kde hodnoty nepřesáhnou 50 decibelů. Podobně tiché jsou i některé ulice u Borků . Ve 
znečištění ovzduší se Kolín mezi českými městy nachází v průměru . Běžně jsou namerené 
hodnoty pod normami . . Povolené hodnoty překračuje v Kolíně krátkodobě jen hladina oxidů 
dusíku . Stává se tak v zimě v motoristické špičce při inverzi . Hodnoty stoupnou na pár desítek 
minut až k 300 mikrogramům, přičemž povolený krátkodobý limit je 200 mikrogramů Co 
obyvatelům Kolína škodí nejvíce, to nejde jednoznačně určit , různých definic o škodlivosti je 
mnoho . Podle definice Mezinárodní zdravotnické organizace WHO zdravotní potíže způsobuje 
zevní prostředí jen z 20 procent. Ze 60 procent ovlivňuje zdravotní stav životní styl. Dvacet 
procent zbývá na úroveň zdravotnické péče. To znamená, že o celkovém zdraví ve značné JY~íře 
rozhoduje fYzický stav lidí, který je důsledkem jejich životního stylu. A k tomu by mělo patřit i 
sportování. V Kolíně však ale jen třetina mužů a šestina žen pravidelně sportuje Podle 
zdravotnických studií pak na tom občané Kolína z tohoto hlediska nejsou příliš dobře. Ve 
zdravotních potížích pohybového aparátu se Kolín v celorepublikovém měřítku dostal na nepříliš 
lichotivé misto. 

Za stovku si mohl koupit svůj občanský průkaz sedmnáctiletý mladík z okresu Cheb, který 
usnul v hale železničního nádraží v Kolíně. Uprostřed noci ho probudila neznámá žena a nabízela 
mu jeho vlastní občanský průkaz za 100 korun . Mladík nejprve nechápal , o co jde, ale když si 
prohledal vlastní kapsy, zjistil, že je má vybra~é, včetně pouzdra s dalšími osobními doklady, 
pětistovkou na hotovosti i vyhazovacího nože. Zenu, která ho budila, považ?val za zl odějku jeho 
věcí a ihned z telefonního automatu na nádraží přivolal hlídku Policie. Zena dostala strach a 
občanský průkaz mu vrátila a hned ho ujistila, že o jeho dalších odcizených věcech nic neví 
Totéž tvrdila policistům. Svoji totožnost však prokázat nemohla, protože žádný doklad u ~P.be 
neměla. Teprve později se na obvodním oddělení v evidenci obyvatel zjistilo, že se jedná 0 

šestadvacetiletou obyvatelku Velkého Oseka, která však tvrdě popírala, že by něco odcizila . 
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16. ll. 

S umísťováním dětí , končících základní školní docházku, do středních škol a učilišť, mají rodiče 
stále větší problémy. Jde o to nejen vybrat ten správný obor a studijní směr, který by dítě 

bavil. Jde také o to, vybrat pro svého potomka takové budoucí zaměstnání , aby nalezl po 
skončení školy uplatnění . Proto se již několik let v Kolíně pořádá burza škol , o niž projevují 
nejen rodiče, ale i školská zařízení stále větší zájem. Nelze se divit, vždyť existence škol je přímo 
odvislá od počtu žáků a studentů . A tak se na té letošní burze představilo 62 zástupců gymnázií , 
středních odborných a integrovaných středních škol a zástupci 38 středních odborných učilišť. Už 
dávno neplatí, že by na tuto akci přijížděli jen zástupci škol z Kolína a nebo okresu Kolín . 
Byli tady z celé republiky a všichni byli ohlášeni předem , nikdo se nedostavil nečekaně a to 
znamená, že měl svoji účast promyšlenou a naplánovanou . Zájemci se dozvídali o možnostech 
studia, ubytování v internátu. Akce byla dvoudenní a první den přišlo 5000 návštěvníků 

z Kolínska a třech sousedících okresů, druhý den jen o něco méně. A to je skutečně hodně 
takovou účast burza , kterou pořádá poradenské středisko kolínského Úřadu práce, ještě 
nezaznamenalo. Kromě získání informací, letáků a propagačních materiálů se mohli návštěvníci 
také podívat na umění budoucích kuchařů, kteří jim připravené pokrmy dali i ochutnat 
Zpestřením byla i módní přehlídka, na níž dívky z kutnohorského oděvního učiliště předvedly své 
výrobky. 

22. ll. 

Bývalo ještě nedávno zvykem, že se lidé v místních novinách pravidelně dozvídali , kdo umřel , 

kdo se narodil , byla zde uváděna různá životní jubilea. Všechny tyto údaje poskyto vala matrika 
Města Kolína. Tuto rubriku nyní čtenáři marně hledají . Podle nového zákona o ochraně 
osobních dat kluž matrika tyto údaje poskytovat nesmí . Navíc se podle tohoto zákona ještě 
změnilo to, že hlášení o zemřelých a narozených, k nimž nedojde v Kolíně se matrika ~mi 

nedozví. Kolín není sám, kde takto skončily v novinách různé podobné společenské rubriky 
Lidé je však hledají a přejí si je, píši i na centrální úřady. Dokud se však nezmění zákon, osobní 
data si nikdo nedovolí zveřejnit. Byt' by byl veden sebelepším úmyslem a přáním mnoha lidí . 

Dva čerstvě vysazené javory moc dlouho nevydržely na sídlišti mezi ulicí Míru a Štítarskou 
Někdo je jednoduše zlomil a způsobil tak Technickým službám škodu 10.000 korun a lidi 
v tomto prostoru žijící připravil o zelenou okrasu. Zeleň nebyla v této části města úmyslně 

zničena poprvé, jedná se vlastně o opakovaný případ. Ten loňský byl ale mnohem horší, protože 
se jednalo vzrostlé stromy. Někdo tehdy napustil dvě statné lípy chemickou látkou, po které 
stromy uschnuly. Obyvatelé i Technické služby jsou stejného názoru , že se jedná o téhož 
vandala, který úmyslně ničí veřejnou zeleň.Bohužel , toto není ojedinělý případ a s trochou 
černého humoru pracovníci Technických služeb říkají , že lidem v Kolíně zeleň nevadí a jsou 
jejími milovníky, ovšem jenom potud, pokud jim nerostou stromy pod okny a nepadá z nich listí . 
Problémy byly například v Oldřišské ulici, kde lidé nechtěli stromy jen proto , že by z nich padalo 
na podzim listí a oni by ho museli podle obecně závazné vyhlášky shrabovat a uklízet 
Pracovníci TS, kteří zde nové okrasné třešně měli vysazovat, si přieravili vykopané jámy a přes 
noc je někdo zasypal. Podobně tomu bylo ve dvoře u domů mezi Stítarskou a Benešovou ulicí , 
kde byly zničeny čerstvě vysázené javory a jinany dvoulaločné . V ulici Za panelárnou zase 
někdo zlomil dva čerstvě zasazené kaštany, z Komenského parku někdo vyryl a ukradl několik 
magnolií. Tato skutečnost vede Technické služby k tomu, že už nevysazují úplně mladé stromky, 
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ale již trochu silnější dřeviny, které se jednak nedají tak lehce zlomit a jsou odolnější proti 
poškození. Poškozování veřejné zeleně nezůstává ze strany TS nepovšimnuto, jejich pracovníci 
by rádi našli pachatele. Je ovšem zarážející, s jakým nezájmem u lidí se setkávají K ničení zeleně 
dochází uprostřed města, v hustě osídlených částech, v okolních domech bydlí desítky lidí a 
přesto njkdo pachatele nevidí . 

25. ll. 

Trochu ruchu vnesla do sobotního kolínského večera televizní stanice NOV A Ve večerním 
zpravodajském deníku uvedla zprávu, že v Kolíně se koná super tajná policejní akce. Má 
prokázat připravenost speciálních českých a britských policejních jednotek na přepadení 

významného objektu teroristy. Centrem jsou budovy vojenských kasáren na Pražském 
předměstí, které představují budovy britské ambasády. V noci ze soboty na neděli je má 
fingovaně přepadnou komando teroristů. Více o akci televize nic neřekla, protože nic nevěděla, 
podrobnější zprávy nepřinesly a ni další televizní stanice, ani pondělní deníky. Akce byla přísně 
utajená. NOV A ukázala jen několik záběrů na kasárna a dodala, že jakmile se auto s logem 
jejich televize jen objevilo u kasáren, okamžitě dostalo policejní dohled a po celou dobu než se 
vzdálilo z Kolína, bylo sledováno . 
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1.12. 

Vánoční atmosférou zavonělo Karlovo náměstí. I když minimálně 14 dní se na náměstí už 
prodávají umělé vánoční stromky, umělé vánoční květiny, umělé jmelí a pár dní je náměstí 
rovněž vyzdobeno elektrickými doplňky - girlandami žlutě svítících žárovek na stožárech 
veřejného osvětlení a natažených přes ulice. Ale dnes se už začaly prodávat řezané stromky. 
Na náměstí jsou tři prodejci a každý láká kupující k sobě tím, že má ten nejkrásnější vánoční 
stromeček. Stromky jsou hezké a jejich ceny nejsou u všech prodejců stejné. Samozřejmě , že 
záleží na kvalitě, ale také na tom, za kolik prodejce stromek sám nakoupil a kolik chce na jeho 
prodeji vydělat. Většinou je u prodejců pro cenu základem výška l metr. Smrk stojí 100 

korun, stříbrný smrk 200 korun. Borovice 150 a jedle 250 korun . Ceny jsou stejné jako 
v loňském roce. Kromě stromků je na náměstí i několik stánků s typicky vánočním zbožím -
ozdoby na stromeček, svíčky, vánoční dekorace, různé závěsy do oken a hlavně zlacené i zelené 
jmelí.Doprostřed náměstí byla dopoledne umístěna 13 metrů vysoká jedle. Ještě tentýž den byla 
ozdobena a večer už zářil strom do tmy. Jinak je v Kolíně tradiční výzdoba - girlandy žárovek 
na sloupech veřejného osvětlení, přes ulice Kouřimská a Pražská v částech přiléhajících 

k náměstí, na starém mostě a skromnější žárovkové sestavy na ulicích ústících do náměstí . 
Oproti minulým letům je světelně vyzdobeno i náměstí Republiky. Technické služby pro tato 
místa zakoupily výzdobu za 40.000 korun.Kolínské noviny udělaly mezi lidmi anketu , jakým 
stromkům dávají přednost - umělým nebo rostlým. Ukázalo se, že někteří sice nelitují 
každoročního vydání peněz za živý vánoční stromek a nevadí jim, že opadává, ale stále více lidí 
dává přednost umělým maketám a používá umělou vůni jehličí ve spreji. 
Kolín tedy má výzdobu podobnou těm z let minulých. Jedna věc je však nová a budí 
zaslouženou pozornost. Nejen proto, že je nová, ale i proto, že je pěkná. Vyrobili ji žáci zvláštní 
školy z papundeklu a dalších materiálů - jedná se o velký betlém, velice vkusně a s citem 
vyvedený, který je umístěn v pasáži domu, kde je na jedné straně zlatnictví J. Hory a na druhé 
obchod s punčochovým zbožím J. Metzla. Existence betléma je dokreslována vánočními 
koledami, které pouští jeden z majitelů obchodu. 
Jinak jsou obchody vyzdobeny klasicky - koule, blikající žárovky, girlandy z umělého chvojí , 
stylizované obrázky .. .. Jen jediná výloha je trochu jiná a to v prodejně Siemens v Pražské ulici . 
Je moderní a jakoby chtěla dokumentovat elektrotechnické výrobky, které se zde prodávají . 
Vánoční postavičky a předměty se pohybují v rytmu melodie, poskakuji , svítí, bli" t jí, 
z ampliónků se linou známé písničky, jako třeba Rolničky, rolničky v originále a další. Výkladní 
skříň přitahuje pozornost kolemjdoucích, hlavně dětí a je dokladem vánoc v moderním pojetí , 
kdy i tyto svátky ovládly počítače, elektrotechnika. Tento styl obdivuje hlavně mladá generace, 
pro starší generaci má však daleko ke kouzlu romantických vánoc. 
Ostatně ani počasí prvního prosincového dne moc nepřipomínalo předvánoční atmosféru , 
bylo spíše říjnové, sychravé a mlhavé. Občas, když se objevilo sluníčko zase připomínalo březen . 
A tak skutečně jen to, co lidé sami vytvořili v korespondenci se skutečným kalendářním časem 
~~~. ' 
Za výklady cukráren a pekáren se objevila upozornění, že se přijímají objednávky na vánoční 
pečivo. Většinou se peče doma, ale jsou lidé, kteří si vánoční cukroví raději koupí Buď nemají 
čas ho péci, nebo jsou nemocní a nezvládli by to a nebo ho neradi jedí a chtějí mít doma spíše 
symbolicky. Těch pár kousků by se ani nevyplatilo péct. Zájem o kupované pečené cukroví 
bývá ve dvou vlnách - jedna před vánočními svátky, druhá před Silvestrem. Lidé, kteří chtějí 
tento doplněk vánoční tabule kupovaný, si ho většinou objednají, ale je hodně i těch, kteří 

neobjednávají nic a koupí to, co právě v obchodě mají. Mnozí i na poslední chvíli , výjimkou , , ní 
ani Štědrý den. 
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Neuplyne mnoho času do ledna příštího roku, kdy na základních školách budou zápisy do 
prvních tříd. Dětí je málo a tak si školy vůbec nemohou stěžovat na to, že by nestačily vyhovět 
zájmu všech rodičů. Situace je spíše opačná, školy se snaží přilákat co nejvíce zájemců , protože 
od počtu žáků se odvíjí i výše státního příspěvku. ťroto se školy představují veřejnosti a 
samozřejmě chtějí se ukázat v tom nejlepším světle. Reditelé se snaží získat rodiče , aby si 
vybrali právě tu jejich školu. Proto se v tomto období konají dny otevřených dveří. Děti , budoucí 
prvňáčci , přicházejí se svými rodiči, sourozenci, příbuznými , přicházejí sem ale také učitelky 
z mateřských škol s dětmi . Všichni si mohou prohlédnout třídy, zařízení a vybavení školy, ve 
většině připravují výstavky výkresů a vvýrobků , které děti vyrobily a mnoho dětí si některý 
z nich odnese i na památku domů . Skala je nezvykle vyzdobená, na lavicích leží ukázky 
nejlepších sešitů , učebnic, výkresů . V takovýto okamžik působí každá škola přívětivě Nejlepší je 
ale poinformovat se přímo u ostatních rodičů na jejich zkušenosti, prodiskutovat s vyučujícími 
možnosti, které škola nabízí. 

2.12. 

Většina kolínských obchodníků dopoledne otevřela své obchody. Vždyť byla bronzová ne · .~ le , 
tedy třetí neděle před vánocemi. S tržbami ale podnikatelé příliš spokojeni nebyli, protože za 
nákupy do centra se vydalo jen málo lidí. Mnozí sice trochu nakupovali, ale většinou jen 
prohlíželi zboží a dělali si tak trochu soukromý průzkum toho, co je v obchodech k mání . Takže 
obchodníci více zaplatili za energií , světlo a mzdy zaměstnanců, než byly tržby . Nicméně však 

· doufají, že příští, to je stříbrná neděle, už bude z hlediska nákupů a tedy i tržeb, lepší. 

Víkend byl v Kolíně plně ve znamení Mikuláše, ač ještě do jeho příchodu zbývá pár dní . 
Klub přátel Františka Kmocha pořádá pravidelná nedělní taneční odpoledne Na Zámecké. Ta si 
našla už své stálé příznivce. Všechny mají stejný scénář - některá dechovka vyhrává k tanci a 
poslechu hlavně polky a valčíky, zpívá se, je dobrá zábava. Letošní předposlední však bylo 
mikulášské, kdy každý může prostřednictvím Mikuláše předat drobnou pozornost - v praxi se 
jedná spíše o anonymní legrácky - svým milým a blízkým. Mikulášskou atmosférou bylo tedy 
toto odpoledne výjimečné. Neobvyklý ale byl i další program- mažoretky ze skupiny Srdíčko se 
proměnily v čertice a zatancovaly šavlový tanec Arama Chačaturjana, pak se dostavil i Mikuláš 
s doprovodem čertů a své umění předvedla šermířská skupina Páni z Kolína. Tento doprov0rlný 
program byl vlastně malým dárkem pro všechny přítom11é, kterých přišlo rekordní množství - ISO 
lidí. 
Ani mladí z tanečních nebyli ušetřeni. Všichni učitelé tanečních škol uspořádali netradiční 
mikulášské prodloužené, na nichž nebyla o dárky nouze. V každém tanečním sále byl bohatě 

ozdobený vánoční stromeček a účastníci z tanečních pod ně položili krabice a krabičky s dárky 
Většinou se jednalo o milé pozornosti tomu, s kým se pěkně tancuje, povídá, prochází . Někteří 
obdarovaní se ale stali obětí vtípků svých kama:ádů, když museli plnit jejich mnohdy až 
zlomyslný úkol, ukrytý v krabičce, přímo na jevišti. Slo například o pití mléka z kojenecké lahve, 
úkol navléci si klapky na uši a tedy špatně slyšet muziku a vyzvat k tanci asistentku tanečního 
mistra. Jakmile byly rozdány všechny dárky, rozeběhli se čerti a čertice mezi mládež 
s vyzváním k tanci. Nejedna dívka si pak z kola odnášela na tváři černou šmouhu od sazí 
kterou ji udělal přímo pekelník. V městském společenském domě přišel mezi tanečník; 
netradiční Mikuláš na hlavě měl keltskou přilbu opatřenou rohy. 
Přes 400 dětí se zúčastnilo mikulášské nadílky v Městském společenském domě, kterou uspořádal 
Dům dětí a mládeže. Hned u vchodu dostalo každé dítě balíček sladkostí od Mikuláše a anděla . 
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Čert zde sice také poskakoval, ale vůbec nepůsobil dojmem zlého pekelníka, ale naopak 
vystupoval jako dobrotisko a děti z něj měli spíše legraci. 

5. 12. 

Mikulášský večer nebyl v Kolíně příliš rušný a hlučný, jak bývalo zvykem minulá léta. Mikuláši, 
čerti i andělé sice městem chodili, ale velice zřídka, spíše se jejich návštěvy odehrávaly jen 
v rámci rodiny, maximálně domů. Občas sice vystřelila nějaká ta petarda, ozval se poblázněný 
pes , ale celkem byl klid. Snad to bylo trochu i tím, že mikulášské a čertovské setkání se již 
hodně konala o víkendu. Každopádně ten letošní Mikuláš vzhledem k počasí v sobě neměl ani 
trochu romantiky, v tento den očekávané , hlavně pokud jde o mrazík, zimu, sníh. Je totiž stále 
teplo, ve dne teploty 4 - 9 stupňů, v Kolíně ještě nemrzlo a tak dochází i k takovým paradoxům , 
že městem šla tradiční trojice - Miktliáš - anděl - čert a šly kolem zahrádek, v nichž stále ještě 
kvetly růže, protože je dosud mráz nespálil. Začalo se to rojit kolem 17 hodiny Děti se začaly 
ihned jak je spatřily dušovat rodičům, že oni byly celí rok hodní a že pro ně určitě nepřijde Bylo 
na nich vidět, že přes všechnu tu techniku a osvětu přece jen mají trochu strach a spoléhají na 
rodiče, že je ochrání a nikomu nedají. 

Léta se na nádraží vcházelo do budovy klasickými dveřmi - lítačkami. Nebylo téměř nikomu 
příjemné sáhnout na zaplivané a zapatlané dveře, které snad rukdo ani neumýval. Nyní dojde ke 
změně. Možné je říci, že konečně. O výměnu vchodu žádala stanice vedení českých drah již 
několik let. A bylo to potřeba. Dveře se daly velmi špatně otvírat či zavírat, drhnuly o podlahu, 
mnohokrát byly již svařovány a panty byly zničené. To vše vedlo k tomu, že dveře se těžko 
otevíraly a slabší či starý člověk s nimi měl co dělat. To vše železničáři viděli a cestující 
kritizovali. Nové dveře na první nástupiště na levé straně u toalet, vedle pokladen budou na 
fotobuňku a rovněž hlavní vchod bude změněn. Po dobu praci lidé sice mohli využívat jen 
polovinu haly, ale výsledek stojí za to. Nový vstup na nádraží totiž ulehčí i přístup tělesně 
postiženým lidem, protože vstup na nádraží budou mít snadnější Ocení to ale i maminky 
s kočárky a lidé, kteří ponesou nákupní tašky. Dveře na fotobuňku se samy otevírají V budoucnu 
zde bude vybudována nájezdová plošina pro vozíčkáře, takže budou moci cestovat i lidé, kteří 
jsou odkázáni na tuto zdravotní pomůcku . Co bylo totiž platné, že do některých vlaků , zejména 
rychlíků, byly zařazovány vagóny s nástupními plošinami pro vozíčkáře a i jejich interiér, 
včetně toalet, byl řešen tak, aby tito lidé mohli cestovat, když se bez cizí pomoci na nástupiště 
nedostali. Kolínské nádraží by však potřebovalo inovovat mnohem více. Po vstupu těmito 
novými dveřmi na vás padne špína a smrad. Snad ještě ucházející jsou pokladny a čekárna . Čeké cí 
hala je ale v hrozném stavu. 

6. 12. 

Městská knihovna v Kolíně obdržela prestižní ocenění na celostátním setkání uživatelů 
knihovního systému LANius a byla vyhlášena Knihovnou roku . Jedná se o počítačový systém 
vedení evidence a půjčování knih. K přechodu na tento systém , to znamená zadávání dat do 
počítače, knihovna nenajala žádnou dodavatelskou firmu , ale veškeré práce obstarala sama 
Všechny knihy měly být v databázi již před 3 roky. Většina knihoven si v rámci urychlení těchto 
změn najímala různé firmy, které tuto práci zase zadávaly lidem. Kolínská knihovna se rozhodla 
pro samostatnou práci, ale zato zdlouhavější - na úkor čtenářů. Během této doby se v knihovně 
objevilo mnoho nových pracovníků. 
První počítače se v knihovně objevily v roce 1992, kdy získala programové vybavení vyvinuté 
Organizací spojených národů pro podporu rozvojových zemí. O rok později si ale zakoupila 
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lepší systém, LANius . Po nějaký čas byly používány souběžně oba systémy a výhradně nový 
byl používán od roku 1996. Přechod na počítačovou techniku znamenal pro knihovníky obrovské 
množství práce - a to vše za nezměněného provozu . Zadání o jednom díle znamená uvést 
autora, název knihy a po předchozím výběru i klíčová slova, jejichž počet se liší obsahem i 
žánrem literatury. Zadání těchto dat do počítače trvalo u jedné knihy nejméně půl hodiny Při 
celkovém počtu více než 100.000 svazků to je úctyhodná doba. Dále knihovna přecházel a na 
výpůjční systém pomocí čárkových kódů, které nahradily pracné ruční vypisování záznamů do 
kartotéky. Knihovnice pouze čtecím zařízením osvítí kód v knize a vše se automaticky uloží do 
počítače .Nejprve se takto začaly půjčovat knihy v dětském oddělení, pak literatura pro dospělé, 
časopisy. Od letošního dubna je tento systém uplatněn v celé knihovně. Systém LANius obsahuje 
evidenci všech knih, takže je i velmi snadné vyhledávání knih. Knihovníce prostě zadá do 
počítače přání zákazníka - to je autora, název knihy - a počítač jí okamžitě odpoví, jestli 
knihovna tuto knihu má, jestli je půjčená, případně v kterém oddělení se nachází a dokonce i 
v kolika kusech ji knihovna má. Prostřednictvím počítače lze dělat i rezervace knih 1 dří ve se 
rezervace dělaly, ale bylo to velmi složité a nepřesné, prakticky nebylo v silách kniho vnic 
každou knihu podle přání zákazníků rezervovat, protože jediný možny způsob byl ru č ní . To 
znamenalo na papír napsat titul a pod něj vypisovat zájemce. Nyní je vše velmi jednoduché. 
Knihovnice si poznamená knihu a jméno čtenáře a jestliže se kniha vrátí , počítač sám upozorní , 
kdo na ni čeká . I dříve byla v knihovně vyhledávací služba. Jestliže knihovna požadovanou knihu 
neměla, doptávala se v okolních knihovnách a zprostředkovávala vypůjčení . Nyní stač í Jen 
v počítač otevřít souborný katalog všech knihoven , počítač sám vyhledá, které kniho vnJ ji 
mají volnou, sám vybere nejbližší a kolínská knihovna se s ní pak přes internetovou poštu 
spojí . Čtenář pak jen uhradí poštovné za zaslání knihy. Pro návštěvníky studovny byly navíc 
vybudovány tři databáze - o regionálních osobnostech, výpisy z periodik regionálního tisku a 
regionální fond kolínské knihovny na internetu. Nyní se pro knihovnice zjednodušil i systém 
půjčování. Po příchodu do prostor (odd. pro dospělé) si mohou lidé odložit jak ošacení tak i 
tašky. Ale nikdo to nedělá, protože se o své věci obává. Pak projde "branou" která snímá 
průchod ochranného čipu . Ten je umístěn na každé knize. To proto, že knihovna se potýkala 
s velkou ztrátou knih. Zejména v části, kde jsou knihy odborné nebylo možné uhlídat zloděje 
Proto čtenář poté, co si vybere knihu, prochází zpět touto branou bez knih . Ty předá knihovnici, 
ta je mimo tuto bránu převezme, sejme jejich čárové kódy a pak předá . Čtená ještě obdrží 
výpůjční lístek, kde má seznam půjčených knih, datum půjčení a požadované datum vrácení. 
Počítač rovněž bez problémů je schopen evidovat překročení výpůjční lhůty , kniho vnice pak 
rozesílají upomínky. Pokud měl čtenář knihu již někdy půjčenou , je nato upozorněn , aby si t řeb a 
knihu nepůjčoval zbytečně znovu. 

9. 12. 

Netradiční akci uspořádal po celou sobotu v bývalé cukrárně Bavega na Karlově náměstí 
Spolek na ochranu zvířat pod názvem Vánoce pro 
zvířátka. V prodejně byla bohatá nabídka potřeb pro 
chovatele krmivo i odborná literatura. Pořadatel se 

' rozhodl využít této akce k pomoci opuštěným 

zvířátkům. Proto zde byli přítomní - i když jen na 
fotografiích- i pejsci a kočičky, které momentálně nikdo 
nechce a hledají nový domov. Součástí byl i 
videoprogram o využití elektronické identifikace zvířat. 
Tato akce byla v Kolíně první svého druhu . Ještě nikdy 

139 



. milovníci domácích zvířat neměli tuto možnost jakéhosi trhu pro své přátele ze zvířecí říše. A 
je rovněž potěšitelné, že se našli lidé, kteří jsou ochotni vzít si do své péče opuštěného psa 
nebo kočičku, jejíž portrét viděli na výstavce. 

12. 12. 

Stále je nezvykle teplé počasí. Ačkoliv se blíží polovina prosince, dnes bylo ráno 9 stt.t-'.'íů 
nad nulou a pršelo. Přes den je už téměř tři týdny inverzní oblačnost, střídaná jen občas 
vykukujícím sluníčkem. A tak dny spíše připomínají časné jaro, s kvetoucím jasmínem, u 
bývalého pivovaru vyrostly na kaštanech malé kaštánky. Stromy sice po druhé kvetly, jejich 
květenství však bylo drobnější a na každém zůstal jeden, maximálně dva kaštany, na 
zahrádkách ještě kvetou růže a zelená se tráva ... .K velké radosti houbařů rostou také houby 
Kolíňáci chodí ponejvíce na Jelen, protože to je nejblíže a dá se tam dojet i na kole. Nerostou jen 
zimní druhy hub , což je běžné a podzimní druhy, které se občas objeví na počátku 
listopadu i v jiná léta. Raritou je to, že běžně houbaři nacházejí i letní druhy a dokonce i hříbky . 
Takže lidé se v polovině prosince vypraví do lesa a klidně si donesou plný košíček na smaženici 
nebo na omáčku. 

13. 12. 

Hitem posledních dvou let se stávají mobilní telefony. Kdo chce jít s dobou , musí ho mýt Zhruba 
před rokem byl prodán značně zanedbaný pozemek ve Sladovského uL - vedle fi . Alicn fi. 
Eurotel. Ta zde měla záměr vybudovat své centrum . Zpočátku roku zahájila rozsáhlé výběrové 
řízení do tohoto střediska. Mnohé ovšem zarazilo po absolvování testů z angjazyka a práce 
s počítačem to, že se hledají jen operátoři, kteří budou zvedat telefony a zodpovídat dotazy - ve 
3-směnném provozu. Mnohé zájemce to odradilo. Operátoři jsou v průběhu pracovní doby 
náhodně odposloucháváni a v případě, že mylně informují zákazníka, jsou jim strhávány peníze 
Nyní bylo slavnostně otevřeno Cal! centrum Eurotelu, které ve velmi krátké době vyrostlo ve 
Sladkovského ulici. Jedná se o moderní stavbu, připomínající čtyřpodlažní z větší cast1 

prosklenou krabici. Stále -včetně pozemku- 75 miliónů korun a tato částka ještě není konečná, 
protože Eurotel počítá ještě s úpravami okolí a přilehlých částí města, včetně vybudování pěší 
zóny až k železničnímu nádraží. Ve třetím a čtvrtém podlaží jsou operátorská pracoviště pro 
160 lidí, ve druhém jsou kanceláře, jednací a školicí místnosti , technologické zařízení základnové 
stanice. V přízemí je značková prodejna mobilních telefonů , středisko služeb zákazníkům a 
stravovací zařízení . Centrum bude v nepřetržitém provozu vyřizovat potřeby zákazníků . Zatím tu 
pracuje 50 lidí, ale tento počet se stále zvyšuje a počítá se až se 300 lidmi . Vše bude záležet 
hlavně na zájmu zákazníků o služby Eurotelu. Noví pracovníci procházejí nejnr-ve 
jednoměsíčním zaškolováním a po této době pracují ještě určitou dobu pod dohledem 
zkušeného kolegy. Podobné středisko zatím Eurotel provozuje v Praze a Příbrami. Kromě 
reklam v tisku dal o sobě Eurotel vědět opravdu pompézně- ohňostrojem, který vzlétl k obloze 
nad Kolín po 19. hodině. 

Jsou lidé, kteří se neštítí ničeho, jen aby si do své peněženky přilepšily. Stávají se lidskými 
hyenami. Jinak totiž nelze nazvat mladíka, který navštěvuje v Kolíně domácnosti starších lidí 
využívá jejich důvěřivosti a nabízí k prodeji kartu na nákup v kolínských obchodních domech: 
opravňující ke slevě . Cenu této karty mění podle toho, jako staršího člověka odhadne Za 800, 
1000, 1200 .... Jedná se o mladšího muže, který působí důvěryhodně . Policie proto důrazně 
občany varovala před tímto podvodníkem a vyzvala je, aby nereagovali na takové a podobné 
nabídky, byť jsou sebelákavější a nikoho takového vůbec do svého bytu nepouštěli a nejlépe 
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ihned zavolali na linku tísňového volání, aby policie mohla ihned přijet a tím by byla i větší 
šance na dopadení tohoto podvodníka, který se nestydí okrádat tímto způsobem sociálně 
nejslabší. 

15. 12. 

Od příštího roku budou občané Kolína platit za svoz komunálního odpadu o 12 korun v'ce. 
Hlavním důvodem zdražení této služby je zdražení pohonných hmot a velký zájem o využívání 
devíti sběrných dvorů . Na nich letos lidé uložili přes 2000 tun odpadu, což je mnohem více než se 
předpokládalo. Odhady před jejich otevřením byly na 600 tun. Po celý rok byly tyto dvory 
využívány rovnoměrně, jen po srpnové bouři a krupobití zájem vzrostl. Lidé sem vozili veškerou 
spoušť která na jejich zahradách a domcích zůstala. Přesná cena za svoz a likvidaci komunálního 
odpadu byla vyčíslena na 423 korun. Zvýšila se ale také dotace města, které za každého svého 
občana zaplatí 123 korun. Každý občan města tedy zaplatí za odvoz odpadu 300 korun . Mezi 
lidmi toto zdražení nevyvolala žádnou odezvu. Zdražení není tak drastické, aby ovlivnilo rodinný 
rozpočet. V současné době, kdy je od nového roku avizováno zdražení zemního plynu 0 24 
procent a elektrické energie a bez upozornění je průběžně zdražováno mnoho druhů zboží, to 
nikoho nepřekvapí. Technické služby plánují koupit v příštím roce 50 no vých odpadko vých 
košů. Jeden stojí 2000 korun. Mají však s tímto druhem, který byl již v Kolíně instalován, ve lmi 
dobré zkušenosti a proto investice nelitují. 

17. 12. 

Poslední neděle před vánočními svátky se nazývá "zlatá" a bývá zvykem, že obchody mají 
po celý den otevřeno (stejně tak jako ve dvou předcházejících - bronzové a stříbrné) Dříve lidé 
o těchto nedělích hodně nakupovali , ale teď si kolínští obchodníci stěžují na stále menší počet 
zákazníků a ve srovnání s loňskem označují situaci za horší. Odhadují nižší nákupy asi tak 0 50 
procent. Lidí přišlo sice dost, ale spíše se jen dívali. Podstatně jiná situace je byla ale na burze. 
Zde se neřídili tím, jestli je zlatá neděle a bylo otevřeno tak jako každou jinou neděli. Lidé se 
sem jen hrnuli a zavítalo sem nadprůměrné množství kupujících Tato situace - odliv lidí 
z kamenných obchodí a nákup na burzách- je způsobena hlavně tím, že lidé na burze očekávají 
a také nacházejí zboží levnější a hodně levné. Je sice pravda, že jeho kvalita je horší a prodává 
se prakticky bez záruky, ale lidem to nevadí. Na pohled to ·na předmětu vidět není a vlastně ani 
v kamenných obchodech není záruka toho, že zboží je kvalitní. Nezřídka se stává, že je v nich 
zboží ze stejného zdroje jak na burzách, avšak je dražší. 

18. 12. 

Zdá se, že končí popletené podzimní počasí, kdy ještě teď kvetou růže, sedmikrásky, 
rudbekie .... a konečně přichází zima. Na horách padá sníh, u nás, na Kolínsku zatím ne, ale 
ani neprší. Svítí sice sluníčko, ale rtuť teploměru klesá. Ráno byla na nule a meteorologové 
hlásí další pokles, až k minus 1 O stupňům. Ruku v ruce s tím ale přichází také největší ne přítel 
řidičů - námraza na vozovkách. A ta se také letos poprvé objevila.Byla nejen na chodnících a 
vozovkách, ale i na autech a udržela se v Kolíně celé dopoledne, takže lidé museli chodit opatrně , 
aby neuklouzli. Na jednu stranu je dobře, že konečně přišly mrazíky - prospějí zrytým 
zahrádkám a vůbec, patří k tomuto zimnímu období. Nepříjemným průvodcem pozdního 
podzimu a zimy však bývá většinou i zvýšený výskyt respiračních onemocnění a chřipek 
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Zatím však kolínští hygienici považují jejich množství za normální stav, epidemie se zatím 
nedostavila. 

19. 12. 

Policie ČR předává okresnímu úřadu část své činnosti- správu řidičských průkazů , autoškol , 
přestupků na silnicích a dopravního značení spolu s místními úpravami silničního provozu 
Předávání vrcholí a od nového roku si tedy lidé nebudou chodit vyřizovat své záležitosti na 
policii, ale na okresní úřad. Přechod této činnost provází řada nejasností Vláda žárlala 
parlament o posunutí termínu o půl roku nebo rok, ale nebylo jí vyhověno Jde o to, že na tyto 
činnosti nejsou připraveni lidé,protože policisté s nimi nepřijdou a na okresním úřadě tuto 
problematiku zatím nikdo nezná. Na přechodnou dobu tedy bude řešení v tom, že tyto práce 
budou vykonávat a nové zaměstnance na ně zaškolovat policisté, kteří se touto činností až dosud 
zabývali. Problém nastane i v tom, že staré řidičské průkazy se již vydávat nebudou a nové ještě 
nejsou vytištěné. Naštěstí je okresní úřad na převzetí nové agendy připraven alespoň tak, že má 
příslušné prostory v budově na Valech, které byly nedávno opraveny z rozpočtu OkÚ Objekt je 
už vybaven i nábytkem. Nechybí tu ani plošina pro vozíčkáře. 

20. 12. 

Konal se vánoční trh. Ani ten nevybočil z rámce všech trhů , pořádaných na Karlově náměstí 
Bylo zde ale dost druhů vánočního zboží - samozřejmě stromky a kapři . svíčky , vánoční 
dekorace ze suchých květin, šišek a větviček, svícny .. .. Jiný byl i tím, že byl do devíti hodin 
zahalen studenou mlhou, která namrzala na dlažbě náměstí i na vystaveném zboží a byl 
osvětlen . žárovkami vánoční výzdoby města. 

22.12. 

Také Kolín má betlémské světlo . Tento symbol vánoc z Betléma do Vídně letecky, odkud ho 
převezli brněnští skauti do Brna a odtud dorazil do Kolína vlakem krátce před osmou hodinou 
. (Z Brna je betlémské světlo rozváženo do všech částí země.) Na nádraží ho převzali dva mladí 
junáci z oddílu Havranů, kteří s ním obešli kostel, muzeum, Kolínský deník a nemocnici , okresní 
a městský úřad a všude si od něj odpálili . 

24.-26. 12. 

Vánoce 

Pracovní nával během celého roku ani nedal čas myslet nato, že čas rychle utíká a je numé 
myslet na blížící se konec roku, který sebou přináší neskutečnou honbu za dárky , za jídlem 

Jako každý rok, je nutné se postarat o vánoční stromek 
kapra a plnou lednici- to jsou symboly vánoc. ' 

Kapr měsíc před vánoci stál I kg 55 Kč . Ceny byly 
zpočátku proti loňsku nižší, i samotní rybáři avizovali 
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snížení cen. Ale postupně jak se blížily vánoce, tak se ceny zvyšovaly. Na přání ho na místě zabili , 
vykuchání stálo navíc 25 Kč za kus. Lidé ponechávali nákup dárků již tradičně na poslední chvíle. 
Prodejci prodloužili pracovní dobu- někteří do 18:00, jiní až do 20:00. Zcela bez problémů byl 
nákup v supermarketech, zejména v Kauflandu- zde bylo možno nakupovat až do 22 00 . Návaly 
v obchodech začínaly být neúnosné , lidé do sebe strkali, tvořily se dlouhé fronty Každý utrácel 
našetřené peníze, i když obchodníci stále pociťují, že je snaha kupovat levnější věci a hlavně se 
v Kolíně nakupuje čím dál méně. Lidé si zvykli nakupovat ve velkých supermarketech a 
hypermarketech postavených mimo Kolín u větších měst- Pardubice, Hradec Králové, Praha. 

Obchodníci byli předem dostatečně zásobeni, takže kdo začal včas, neměl problém sehnat nho 
dle svých představ nejen o dárku ale i o cenové relaci. Kdo nebyl rozhodnut, tomu pomohly 
televizní reklamy. Pravděpodobně nejčastějším dárkem letošních vánoc byly mobilní telefony 
Právě dokončené středisko Eurotelu nabízelo cenově výhodné typy za 2000 Kč . Dostávali ho 
nejen starší lidé, ale i studenti a dokonce i děti ze základní školy. Mobilní telefon je takový hit, že 
kdo ho nemá, je téměř nemožný a ze společnosti vyloučen. Všichni mladí lidé se totiž nejvíce baví 
o typech, o funkcích. Již při otevření se zde vytvořila od ranních hodin dlouhá fronta zájemců 

Na Karlově náměstí začali měsíc před samotnými vánocemi prodávat stromky. Ceny se od loňska 
příliš nelišily, např. smrk stál 1 cm 1 Kč. 

Letos došlo k velké změně. A2 do loňských vánoc lidé byli zvyklí posílat si vánoční pohlednice 
Dá se říci , že vzhledem k vysoké ceně takovéhoto pozdravu (cca 5 Kč za pohled, 5 Kč za 
známku), lidé přistoupili k úsporným opatřením a využívali jiné formy Jednou z nich je posílání 
tzv. SMS zpráv prostřednictvím mobilního telefonu. Na klávesnici je možné vyťukat pozdrav a 
odeslat ho příjemci, který ho během několika minut obdrží . Přitom cena se může pohybovat tak 
kolem 5 Kč. Nebo je možné tuto zprávu zaslat přímo z internetu a pokud se využije připoJení 
svého zaměstnavatele, je to úplně zdarma. Další možností je zasílání e-mailových zpráv Jejichž 
cena je rovněž nižší než zasílání pohlednic. Této skutečnosti si všimla i pošta, která se stala téměř 
nekonkurenceschopná. 

Poslední týden před samotným Štědrým dnem šílenství vrcholilo . Lidé nakupovali i v neděli . Např 
u takového Kauflandu v ll hodin, kdy se dalo předpokládat, že bude většina usedat k obědu 
nebylo kde zaparkovat Všechny košíky byly obsazené, uvnitř se u pokladen vytvořila fronta pře~ 
celé středisko . Ani v jiných supermarketech to nebylo jiné. Lidé nakupovali neskutečné množství 
jídla. Ty tam jsou doby, kdy stačila místní samoobsluha a také jsme přežili vánoce ve zdraví. 

Hospodyně dopékali cukroví. I když se našlo dost těch , které z nedostatku času si ho koupily 
v pekařství nebo cukrárně. Cena se pohybovala 1 kg/ 100 - 150 Kč . Kromě sladkého pečeného se 
musely koupit i kolekce- 0,5 kg I 100 Kč. I když kdo si počkal , tak hned 25 . 12 . je mohl koupit 
se značnou slevou za 3 0-40 Kč. 

Po předvánočním shonu přišel konečně Štědrý den. I přestože nebyl venku žádný sníh , alespoň 
trochu mrzlo - 2° C pod nulou měly navodit pocit vánoc. Uhoněné ženy připravovaly během dne 
slavnostní jídlo - kapra. Supermarkety měly ještě do odpoledních hodin otevřeno, dokonce před 
kauflandem se prodávali ještě kapři a stromky. Nic není nedostatkové, naopak je všeho nadbytek 

Od ranních hodin bylo možné vidět rozsvěcující se stromky. Dárky se zpravidla dle zvyklostí 
rozbalují až navečer po smaženém kaprovi s bramborovým salátem. Večer se tráví s rodinou u 
televize . Mnozí ještě vyráží na půlnoční mši do Bartoloměje. 
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Byla neděle a v chrámu sv. Bartoloměje se konala od 8 hodin obvyklá nedělní mše. Byla však 
přece jen jiná, protože jich zdejší farář sloužil na štědrý den a v zadní části chrámové lodi už 
zářil tradiční betlém, znázorňující narození Krista. Mnoho lidí se přišlo podívat i v průběhu mše 
právě na tento betlém . Postál, zamysleli se a pak opět odcházeli . Je to každoročně stejné, že lidé 
chodí k jesličkám. Také celá scenérie bývá stejná, avšak pečlivému pozorovateli neujde, že se 
každoročně mění. Lidé totiž každý rok přinášejí nějakou tu figurku , která je přikládána 
k ostatním, takže v současné době je jich tu 40, některé i 100 let staré. Bohužel , některé 
figurky se také ztrácejí, protože i do kostela chodí zloději a kradou. Tento betlém však není 
v Kolíně jediný. Za výlohou Křesťanského klubu, jehož budova sousedí s klášterem v ulici 
Politických vězňů, obdivují lidé dřevěný krkonošský betlém. Uvnitř v klubu je i překrasný 
vyšívaný betlém a je zde i scéna narození Krista malovaná olejem na dřevě a stejný motiv 
vyvedený v keramice. Všechny betlémy mají být v Kolíně na svých místech do konce ledna. 
Na Hod Boží se konala další oblíbená akce, která má v Kolíně již tradici - živý Betlém 
Družina tří králů , pastevci, a další lidé v dobových oblecích se shromáždili u chrámu sv. 
Bartoloměje a odešli průvodem přes město k Práchovně, kde byly improvizované jesličky . Zde 
bylo velmi dojemné pásmo vánočních koled, básniček, písní. Lidé, kteří se přišli podívat, dávali 
jako dary cukroví a také finanční hotovost. Právě peníze byly věnovány fondu ohrožených dětí a 
sociálnímu ústavu ve Svojšicích. V průvodu nechyběli ani koně a právě ty poutali velkou 
pozornost lidí, kteří se přišli na celý program podíva!. 
Popelnice se ještě před víkendem zcela zaplnily, po Stědrém dnu nebylo možné najít volné místo 
pro odpad. Ještě že technické služby zajistily na 1. vánoční den odvoz, jinak by se sídli ště topil o 
v odpadcích. Pondělí a úterý bylo volné. Mnozí si vzali mezi svátky dovolenou, a tak město a 
autobusy zely prázdnotou. Lidé se okamžitě po volných dnech nahrnuli do obchodů , aby doplnili 
zásoby do vyprázdněných ledniček a zároveň vytvořily zásoby nové - na oslavu příchodu nového 
století 

31. 12. 

Silvestr 

Konečně napadl sníh. Už se zdálo, že nejen vánoce , ale i konec roku budou na blátě , avšak 
sněhová nadílka se závěrem roku přišla. Sněhu sice nebylo mnoho, tak 5 - I O centimetrů a 
teploty klesaly pod nulu 6 - 10 stupňů, ale i to stačilo k vytvoření silvestrovské a novoroční 
atmosféry. Lidé se chystali oslavit konec roku, konec století a konec tisíciletí současně . Každý po 
svém- někdo v úzkém rodinném kruhu, někdo s přáteli , někdo na taneční zábavě, u televize a 
bylo dost takových, kteří šli spát ještě před půlnocí. Mělo to také jednu výhodu . Šampaňským si 
připili až na Nový rok a nebolela je od nevyspání hlava. Vcelku se dá říci , že Silvestr byl 
v Kolíně poměrně klidný. Během poslední noci roku měli velmi rušno i na chirurg; cké 
ambulanci. Pacienti přicházeli přibližně ve dvacetiminutových intervalech, poslední při š el až 
v šest hodin ráno nového roku. Ve všech případech nešlo o vážná poranění , jen 0 úrazy, 
způsobené v opilosti, pádem, při rvačce .... Ani jedno zranění nebylo způsobeno zábavnou 
pyrotechnikou aj en jeden pacient se dostal s kousnutím od psa. 
Hasiči museli v noci vyjíždět třikrát. Krátce před půlnocí byli přivoláni na Karlovo náměstí kde 

' do okna domu vlétl dělobuch a od něj začalo hořet. Než stačili přijet, majitelé bytu plamenu 
uhasili, ovšem incident pokračoval, protože rozezlení majitelé bytu se pustili do rvačky se 
skupinou vietnamských občanů a obvinili je, že jim světlici do bytu vstřelili .. 



Mnozí lidé se dokáží představit přelom roku bez zábavné pyrotechniky, tedy od petard, střílení 
světlic, prskavek, dělobuchů. Co se lidem líbí, velmi těžce snášejí domácí zvířata. I když letošní 
silvestrovskou noc lze považovat v tomto smyslu za klidnější než v v minulých letech, domácí 
mazlíčci si stejně prožili své trauma. I když ani jednoho nepřinesl jeho pán do ordinace 
veterináře, což však mohlo být způsobeno tím že lidé si ještě před Silvestrem opatřili uklidňující 
gely a léky pro zvířata a někteří jim podali tyto přípravky z humánní medicíny Přesto kolínský 
veterinář zaznamenal smutnou událost v souvislosti se silvestrovským veselím - několik dní 
před koncem roku dva školáci odpálili nálož v blízkosti venkovního kotce, v němž byla 
umístěna fretka . Ta pak během několik dní uhynula, protože hluk z pyrotechniky jí nenávratně 
poškodil mozek. Konce roku se tedy nedočkala. Ne všechna zvířata však tento hluk snášejí 
špatně . Mnohá jsou klidná a vůbec si hluku nevšímají. Přesto majitelé i těchto zviřat je 0 
silvestrovské noci nechávají raději zavařené doma. 
O silvestrovské noci se v kolínské porodnici žádné miminko nenarodilo , museli si tu na něj 
počkat až do rána, do 8, 15 a to ještě nebylo z Kolína, ale z Ovčár. 
Jinak starý rok končil a nový začínal na náměstí, kde se lidé sešli nejen proto, aby si společně 
připili v centru města a stříleli zábavnou pyrotechniku, ale aby se podívali i na ohňostroj , který 
připravila radnice a byl střílen z její střechy. Silvestrovský program byl po dlouhé době zase 
v kulturáku. Mnozí o půlnoci vyběhli ven, aby se podívali na ohňostroje a rovněž aby se trochu 
zchladili. Radnice zářila do noci, rovněž letopočet roku 2001 byl ozařován výbuchy Náměstí po 
takovéto velké akci podle toho také vypadalo. Diváci si sebou přinesli v lahvích přípitek Sklo 
pak bylo rozbité všude. 
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Dne 19. října 2000 na celostátním setkání 
uživatelů knihovního systému LANius 
byla oceněna 

Městská knihovna Kolín 

titulem 

v 

za oblast Cechy. 

Upřímně blahopřejeme a děkujeme za spolupráci, 
autoři knihovního systému LANius. 

LANius s.r.o. 
Vančurova 2904, 390 02 Tébo1 

- --le[lf3x :1Y36Ti251715 
~ OIČ; 110-25150707 

. 1t0 ; 25150707 

Ing. Jiří Šilha 
Jednatel firmy 
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celkový počet požadovaných 
výpůjček 

celkový počet uspokojených 
výpůjček 

realizované výpůjčky 
originály 

realizované výpůjčky kopie 

celkový počet požadovaných 
výpůjček . 

celkový počet uspokojených 
výpůjček 

realizované výpůjčky 
originály 

realizované výpLtjčky kopie 

celkový počet požadovaných 
výpůjček 

celkový počet uspokojený 
výpůjček 

realizované výpůjčky 
originály 

realizované výpůjčky kopie 

celkový počet požadovaných 
výpl1jček 

celkový počet uspokojených 
výpůjček 

realizované výpůjčky 
originály 

Č.ř. Celkem 

2 

0401 J.ú 
0402 

0403 

0404 

0405 

0406 

0407 

0408 

0409 

0410 

041 I 

0412 

0413 

0414 

0415 

realizované výpLtjčky kopie _ 
~--+---~------~~~~---4-----~--------~ 

0416 

pť1jčené jiným počet souborů 0417 1-rJ 
·~ 2:' knihovnám počct svazktl 0418 ,[_, ,J1C:' 
E g r--------------i-------------t------~--~~~~--J 
>' ~ p<•.ičené od jin)·ch počet souborů 0419 

knihoven počet svazkl• 0420 

r-V_z_dě_l_á,_•a_c~í_a_v~ý_c_h_o_v,_Je~·~ko_l~ek_·t_iv_n_í_a_k_ce ______ ~_0_42 __ 1~-~-~~~~·-f'~~ ~ 
Poskytnuté registrované informace 0422 /( {~3-

Sem in áře, odborné porady a konzu ltace 0423 _tt; 
Vydané publikace 0424 

\IÝp[, čk a 1 ~3-; lo'-i L:y celkem 0301 ,_ Počel studijních místk31. 12. 0425 ,311 
~učná literatura pro dospělé 0302 ()Cj .381} Ť 

§ ~ásná literatura pro dospělé 0303 1 tJ.f" -1 .-t.~- Počet počítačů pro uživatele k 31 . 12. 0426 ..[' 

- ~aučná literatura pro děti 0304 .93 L"bC z toho napojených na Internet 0427 1 
~ásná literaturaproděti 0305 113 :fGS Početpobočekk31.12. 0428 A 

;Ntatní dokumenty 0306 1(1 /f 
',~ky periodtk 03o7 f/6' ':fS..!/ Počet hodin pro veřejnost týdně 

41 
0429 _ 

~ní součet 0339 .'i?itl ·1fo Kontrolní součet 0439 j -t:JJ 
•~ se slovně_ označení zřizovatele ne?o zakladatele zpravodajs~é it;dnotky: 0s!iední orgán statní správy (~apř; MK, ~ŠMT); okresní ~řad; ~ěsto _nebo obec; j~ná právnická osoba, podnikatel (např. 

1 
a11<ib d_n, spolecnost založená podle zakona 51311991, obchodn1 za~omk) ; Jlna prav~1clui osoba ne~a!ozen_a za učelem_ podn1ka111 (napr. ~bcanske sdruzení podle zákona 83190 Sb. , církve 

l v~PI ?Zenska sdružení, nadace. politické strany atd.); fyzicka osoba (obcan) nebo fyz1cka osoba podmkaJICl napr. na základě z1vnostenskeho opravněn1 (OSVČ) . 
8311 ~~ se slovně označení právní formy zpravodajské j.ednotky: 1. Rozpočtová organizace; 2. Příspě_vkova ?rganiza"':; 3 .. Státní podnik (dle zákona 7711997 Sb.); 4. Občanské sdruženi (dle zákona 
•bel, O Sb.); 5. Obecně prospěšná společnost (dle zakona 24811995 Sb.); 6. Nadace; 7. Obchodm spolecnost zalozena podle zakona 513/1991 Sb. (.Obchodní zákoník') konkrétně: 7.01 Veře · 
~Ob~~~~:olečnost (v. o . ~ . ). ? .02 Ko~andilní společnost (k. s.), 7.03 Společnost s ručením omezeným (s. s r.o.), 7.04 Akc1ova společnost (a.s.), 7.05 Družstvo: 8. Živnostenské oprávněni • fyzi~~: 
11 ~VČ); 9. J1na (uvestJmenov1te). 
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' Vyplňují pouze MLK 



V ZAMĚSTNANCI HOSPODAŘENÍ- NEVYPLŇUJÍ MLK , 
Č.ř. Celkem 

a 1 2 

Zaměstnanci knihovny >l 
0501 -19 /; ( přepočtený stav) 

·c:; VŠ knihovnického směru 0502 1 '2 
~ ,_ VŠ ostatní 0503 ~ u E 
"' o '-..o 
o..", 

SŠ knihovnického směru 0504 ;-o o 
..r:: 
2 

SŠ ostatní N 0505 ~ 
Příjmy celkem v Kč 

0506 tlfJ tJ OO (ř. 0507 + 0508 + 0509) 

vlastni příjmy z hlavni činnosti 0507 IJ1! 1.M~ 
E vlastni příjmy z hospodářské 2 0508 1.JI/ soq > činnosti 

ostatní příjmy 0509 1J?q 1-JG 
Pravidelné dotace od státu (ministerstev, 
okresních úřadů a vyšších územně 0510 !-fl tJ ilt?t? samosprávných celků) v Kč 

z toho účelové dotace 0511 ·-

Pravidelné dotace od měst a obci v Kč 0512 1-f 1Jf J-;oo 
z toho účelové dotace 0513 ...--

Dotace na investice od státu 
(ministerstev, okresních úřadů a VÚSC) 0514 -
v Kč 

Dotace na investice od měst a obci v Kč 0515 -
Sl Uvede se celoroční průměr evidenčního počtu zaměstnanců 

přepočtený na plně zaměstnané. 

------Dokončení odd. V Č.ř. Cclke~ 

a 1 2------
Jednorázové dotace od státu (granty 0516 

--------
a jednorázové příspěvky) v Kč 

od ministerstev 0517 

--------E 
2 
> 

od okresních úřadů 0518 ~ 

od VÚSC 0519 

--------Jednorázové dotace od měst a obcí (granty 0520 

-----a jednorázové příspěvky) v Kč 

Granty a příspěvky jiných subjektů v Kč 0521 ~ 
Dary, sponzoring v Kč 0522 ~ 
Výdaje investiční v Kč 0523 

------z toho na rekonstrukci objektli 0524 _-/ 

Výdaje neinvestiční v Kč 0525 lt 1J9 !d!t; 
stavební opravy objektLI 0526 Jfl/ ljiJ// 

t / 

mzdové náklady 0527 vt C!;j_ }:J: 
o o mzdy zaměstnanců 0528 ,;úfJ11~ ..r:: E j~~ 2 
N N ostatní osobní náklady 0529 

povinné odvody (sociální a zdravotní 0530 i.J?J~ pojištěni) 

prostředky na nákup knihovního 0531 G,/1!!!:; fondu 

1r; RJ [JjJ Kontrolní součet 0539 

Ekonomické údaje se přebírají z Výsledovky Úč ROP9 4 · 02, z Výkaz.u ~~~o 
hospodaření malých přispěvkových organizaci MPO Uč 5 -O I nebo ZJ

10 

tomu odpovídajícího předkládaného výkazu. 

VI. SÍŤ KNIHOVEN (vyplňuje se pouze na souhrnném výkazu- kromě řádku 0604) k 31. 12 
Místní ~ é.ř. Ustřední Státní Okresní Městské 

knihovna vědecké knihovny knihovny 

sítě knihovny v okres. 
veřejných městě ' 1 

knihoven •J 

a 1 2 3 4 s 

Počet knihoven celkem 0601 1 
::l střediskových """- 0602 X -

'O o 
-~ '-0 

/( .... o 
s regionální funkcí 0603 N X 

Počet poboček 0604 X / 

z toho pojízdných 0605 X -
Kontrolní součet 0639 .J 

6) Národní knihovna CR 
7) Uvede se městská knihovna v okresním městě, kde není okresní knihovna 
8) Knihovny v městech s počtem obyvatel nad I 00 000 (např Praha, Plzeií, Brno, Ostrava) 

Odesláno dne: Razítko Podpis vedoucího zpravodajské jednotky 
/. 

a;t/'///UP? r/. 
MESTSKÁ KN!HOV~l.~ 

280 00 KOLÍN l, HU~.-~ .i/>. e; 
IČO: 6l& 83 425 

1e1.: 0321 ('dJ l óU 

Vybrané Ostatní cell<eOI 
městské knihovny lidové 

knihovny K) s profe- knihovny 
sionálními 

-P pracovníkv 

6 7 8 

~ 
__;-: 

j 

) 
// 
j 

I 
.) 

Výkaz sestavil (jméno) )'@,'":lbi/ t/?;M4 p-1'/ 

Telefon: 

Linka: 

Fax: 

e-mail: kf.,·lf~'UA/ 
http: 
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Městské informační centrum 

Na Hradbách 157, Kolín 1, 280 02 
te}.ffax: +420 321 712 021 

e~.rnail: mic@mukolin.cz 

otevírací doba: 

po-pá: goo_17oo 

so: 1000_1500 

• informace o ubytování a restauracích 
• informace o kulturnich a sportovnich akcích 
• informace o vlakových a autobusov)·ch spojích 
• informace o opravnách a servisech 
• informace o městě a jeho okolí 
• informace o památkách města, zprostředkování průvodcovské služby 
• prodej map, průvodců, pohlednic, propagačních materiálů a upominkov}·ch předmětů 
• pl'edprodej vstupenek 
• kopírování 
• internet pro veř~jnost 
• informační služba kontaktl'1 pomoci v nouzi 
• informace o možnostech směnárenských a bankovních služeb 

Na Hradbách 157 
280 00 Kolín 1 

Městské informační 
centrum 

Tel.: 0321 I 712 021 
E-mail : mic@mukolin.cz 



Městský úřad Kolín 
Karlovo náměstí 78 

280 02 Kolín 1 
tel : 748111 

Po,st 8°0-17°0 

' Kam se obrátit 

' Úřední deska 

• Struktura úřadu 
• Zastupitelstvo 

• Instituce města 
' Telefonní seznam 

• lnfoservis Kolín 

e-mail: 
Sekretariat@mukolin.cz 

~ 199g Alarex 

Kolín M:ěstsJ 
~ ._. 

ur• 
· O městě I Městsk úřad I Úvodnr stránka 

Struktura úřadu 

U jednotlivých oddělení městského úřadu je uvedeno jejich umístění. Pokud 1 

uvedeno jinak, jsou oddělení v budově radnice. Přesné umístění jednotli\ 
oddělení naleznete v přízemí městského úřadu. 

Telefonní čísla jednotlivých pracovníků jsou uvedena v tel. seznamu. 

Zdenka Majerová 
starostka 

1.patro 

Mgr. Jiří Krumich 
zástupce starostky 

1.patro 

Odbor finanční 

Ing. Irena Kuliková 
vedoucí odboru 

2.patro 

Odbor životního prostř. 
a zemědělství 

ing. Pavel Horák 
vedoucí odboru 
budova pivovaru 

Odbor školství, kultury 
a sportu 

Mgr. Zdeněk štefanec 
vedoucí odboru 

suterén 

Jan Pešek 
tajemník MěÚ 

1.patro 

Odbor zdravotnictví 
a sociál. věcí 

Ludmila Navrátilova 
vedoucí odboru 
budova pivovaru 

Živnostenský odbor 

Ing. Eva Načeradská 
vedoucí odboru 

3.patro 

Odbor správní 

Vladimír Jelínek 
vedoucí odboru 

1.patro 

Odbor výstavh" a územ 
plánu 

Vlasta Klímová 
vedoucí odboru 

2.patro 

Odbor místního 
a bytového hospodářsh 

Kamil Špinka 
vedoucí odboru 
přístavba v atriu 

Komise pro projednávár 
přestupků 

Jana Kramářová 
vedoucí 

průjezd pivovaru 
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Sňatky celkem v roce 2000 

Počet sňatků v jednotlivých měsících v roce 
2000 

50 
40 
30 -
20 -
10 
o -

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 

Měsíc 

D Počet 



Přehled konání svateb v Kolíně v roce 2000 

Měsíc datum počet 

I Leden 1.1. 1 ICervenec 1.7. 17+1C 
8.1 . 2 7.7 . 1 
15.1. 1C 8.7. 2 
22.1. 1C 15.7. 13 
29.1. 6 22 .7. 1C 

27.7. 1 
LUnor 2.2. 2 

19.2. 4 !srpen 4.8. 
26.2. 8+1C 12.8. 9 

19.8. 9 
I Březen 4.3. 2 

11 .3. 5 I Září 2.9. 8+1C 

25.3. 2 9.9. 9+1C 
15.9. 1 

LDuben 1.4. 5 16.9. 9 
7.4. 1 23.9. 7 
8.4 . 5 30.9. 6 
15.4. 7 
21.4. 4 IRíjen 7.10. 3 
29.4. 13+1C 14.1 0. 8 

21 .1 0. 2 
(Cerven 2.6. 1 

3.6. 14+1C !Listopad 11.11. 10 
10.6. 13 25 .1 1. 5 
22.6. 1 
24.6. 12 !Prosinec 9.12. 3 

12.12. 1 
16.12. 3 

Pozn. C =církevní sňatek 



měsíc 

narození 
zemřelí 

Přírustek 

Přírůstek obyvatel v Kolíně v roce 2000 

1 2 
11 21 
40 25 
-29 -4 

-Cl) 
>(.) 

&. 20 

o 

.ll:: 
Cl) -

3 4 5 6 7 8 9 10 
18 18 32 14 18 18 15 29 
27 28 31 24 18 19 27 23 
-9 -1 o 1 -10 o -1 -12 6 

Přírůstek obyvatel/ 2000 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 

měsíc 

11 12 
17 20 
20 26 
-3 -6 

O narození 

zemřelí 

Přírůstek obyvatel v roce 2000 

CELKEM 
231 
308 
-77 

1/) 
•:S 
.!:::: -20 

-přírůstek 

''-
a. -30 -·~----------------1 

-40 -L-------------------------------~ 

měsíc 



měsíc 

přírůstek obyvatel (1999) 
přírůstek obyvatel (2000) 

10 
~ o 
Q) ..... 
Cll 

•::I 
"-

)C:: 
a. -30 

-40 

Srovnání přírůstku obyvatel v roce 1999- 2000 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 I 

-26 -28 -2 4 -2 5 4 -12 -13 -18 -8 -18 I 

-29 -4 -9 -1 o 1 -1 o o -1 -12 6 -3 -6 
-

Srovnání přírůstku obyvatel v roce 1999/2000 

měsíc 

--přírůstek obyvatel (1999) 

přírůstek obyvatel (2000) 



měsíc 1 
narození 11 
dívek 5 
chlapců 6 

-CU 
>O 
o 
Q. 

Počet narozených dívek a chlapců v roce 2000 

2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 
21 18 18 32 14 18 18 15 29 17 20 

13 9 9 19 4 9 7 7 17 11 7 
8 9 9 13 10 9 11 8 12 6 13 

Počet narozených dívek a chlapců v roce 2000 

20 ~ 

10 

5 

o ~ 
" 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 

Měsíc 

-dívek 

chlapců 

CELKEM 
231 
117 
114 
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Přehled vývoje cen vodného a stočného pro domácnosti 

Kč za 1 m3 do1.4.1999 od 1.4.1999 od 1.1.2000 
vodné 13,20 14,85 16,30 
stočné 9,99 10,65 17,70 

Vývoj cen vodného a stočného 

20,00 

15,00 

10,00 

.::::=----

- ---~--
~ 

5,00 -

0,00 

1 2 3 

-vodné 
stočné 



Městská policie 
ředitel : M. Šíma 

Statistika událostí za období od 1.1.2000 do 31.12.2000 

druh počet 

Asistence 462 
Přestupek v dopravě 6852 
Kontrolní činnost 11474 
Ostatní přestupky 130 
Ostatní činnost 1283 
Pult centrální ochrany 1404 
Přestupek proti majetku 358 
Trestný čin 148 
Přestupky proti veř . Pořádku 3781 

% 

1,7 I 
25,9 I 
43,4 
0,4 
4,8 
5,3 
1,3 
0,5 
14,3 

Pozn. 

pomoc policii ČR, tech . službám 

chodci , cyklisti , botičky 

kontrola objektů, dětských hřišť 

noční klid , rvačky, hospody 

převod dětí přes přechod 

krádeže v obchodech 

přesahuje 2000 Kč 

znečištění veř. prostranství, ničení značek, neopr. 
zábor veř. Prostranství 



Přehled cen vybraných druhů výrobků - rok 2000 

Pozn: Jsou uvedeny ceny pouze některých, často užívaných výrobků. Jejich cena se samozřejmě 
liší u jednotlivých prodejců v daném období, některé z nich jsou v akci prodávány za nižší ceny i třeba 
jen o několik haléřů než u konkurence. Za tyto ceny bylo možno nakoupit v obchodech , 
které jsou považovány za nejlevnější a nejčastěji využívané - Kaufland a Penny market. 



Nejnavštěvovanější filmy v roce 2000 - KINO 99 

pořadí film stát 

1 Princezna ze mlejna ll CR 
2 Samotáři CR 
3 Gladiátor USA 
4 Sestý smysl USA 
5 Johanka z Arku FR 
6 Musíme si pomáhat CR 
7 South Park: Peklo na zemi USA 
8 Max a Kevin USA 
9 Prci, prci , prcičky USA 
10 Král sokolů CR 
11 Dinosaurus USA 

12 Pravidla moštárny USA 

Celková návštěvnost KINA '99 za rok 2000 je 63 000 diváků 
Cena vstupného se pohybovala mezi 50-60 Kč. 

počet diváků 

4596 
3694 
2350 
2188 
1874 
1851 
1641 
1560 
1454 
1419 
1154 
1132 



Pokus o zhodnocení roku 2000 

Nastal konec magického roku 2000 a zároveň i konec 20. století. Očekávalo se od něj hodně . 

Jednak měl přinést počítačovou katastrofu, měl přijít konec světa . Mnoho lidí se mylně 
domnívalo, že konec 20. století byl právě před rokem. Nové století ale přichází až nyní. 
Mnoho lidí si dávalo opět spoustu předsevzetí , aby na konci zjistilo, že většinu z toho stejně 

nedodrželo . 

Mnozí z nás si v běhu práce ani neuvědomili, jak to rychle zase utíká. Přešla zima, přišel až 
příliš teplý konec jara, chladné a vlhké léto se spoustou hub, teplý podzim a mírná zima. 
Uteklo to tak rychle, že si už nikdo nepamatuje co bylo na začátku a je schopný si pamatovat 
jen nejbližší přítomnost. Tou je bezesporu krásný konec roku . Sehnat pěkné a cenově výhodné 
dárky pro své nejbližší, naplnit ledničku až po okraj, strávit vánoce se svými blízkými, přežít 
silvestra a vrhnout se do nového roku. Kdopak si nyní vzpomene na události ze začátku roku? 
Snad jen ti, kteří rádi bilancují a připravují další ročníky akcí, které se odehrály i v loňském 

roce. 

Na tom, co se událo ve městě, mělo vliv několik skutečností . Jako vládnoucí vrstva to byli 
představitelé radnice- starostka, dále pak městská rada a městské zastupitelstvo, které si lidé 
zvolili a samozřejmě i samotní lidé, kteří se mohou na řízení podílet přímo i nepřímo . Většina 
lidí má však spoustu starosti s tím, jak vydělat peníze a zabezpečit rodinu, proto spoléhají n" 
své volené představitele, že za ně učiní kroky, které budou výhodné pro co největší počet lidí a 
zároveň budou v souladu se zákony a usneseními rady a zastupitelstva. Již druhé vo lební 
období nám vládne žena obklopena téměř stejným týmem pracovníků jako tomu bylo v období 
předešlém. Dá se tedy předpokládat, že to nejsou žádní nováčci a svou práci již pevně zvládají 
. To je v dnešní době chvályhodné, protože v pracovně právních vztazích převládá často 
opačný trend. Velká fluktuace pracovníků pramení z nespokojenosti s platem a také z jednání 
majitele či ředitele podniku ke svým podřízeným. Bohužel v Kolíně je stálý nedostatek 
pracovních míst, a proto ti méně odvážní zůstávají na svých místech, jsou z práce znechuceni , 
nadávají. Ti ostatní odcházejí zpravidla do Prahy, která je považována za zcela jiný svět než 

maloměsto. 

Jistě Kolín není tak nudné město jak by se zdálo. Převládá tu snaha město oživit , pořádat 
dostatečný počet různých kulturních a sportovních akcí . Bohužel se často najde jen malý 
počet zájemců o vybrané druhy akcí. Mnozí jsou rádi, že si po práci odpočinou Jejich zájem 
se ve večerních hodinách soustřeďuje na televizi. Mnohdy ale nedostatečná účast vyplývá z . 
zcela nevhodné hodiny konání. Tou jsou odpolední hodiny pracovního týdne, kdy se lidé 
teprve vrací z práce. Organizátoři snad ani nezaznamenali posun v pracovní době Zatímco 
dříve byla obvyklá pracovní doba mezi 6-14 hodinou, dnes se posouvá začátek na 8 hodinu 
Není pak tedy možné přes veškerou snahu, aby šli např. na vernišáž výstavy začínající v 16 
hodin. Bohužel by se museli uvolnit z práce nebo si vzít dovolenou. To však není možné 
protože zaměstnavatel by častou absenci nepřipustil. Tento problém se odráží i ~ 
obchodníků . Ti mají většinou otevřeno jen do 17 hodin přes týden. A tak má hodně lidí smůlu. 
Musí pak nakupovat v jiných městech . Ale navštívit takovou knihovnu je v tomto případě 
zcela nemožné. Jedná se o začarovaný kruh související spíše s úbytkem pracovních míst a 
následně pak dojíždění za prací do jiných měst. Zařídit si věci na úřadech je možné jen u 
těchto lidí jen pokud si vezmou dovolenou. 



Protože město po 17 hodině téměř vymírá, snaží se radnice alespoň oživit náměstí. Proto tady 
vznikla komise, která má tuto činnost koordinovat. Lidé mají možnost se k tomu vyjádřit 
Kromě toho se postupně budují dětská hřiště, vysazují nové stromky, zlepšuje se prostředí ve 
městě. Samozřejmě , že vše je otázkou peněz. Tím, že se jich nedostává, probíhají jednotlivé 
akce vždy postupně dle plánu a rozpočtu . 

Z celého roku lze jen těžko vybrat tu akci, která by se dala považovat ze nejdůležitějš í 
nejvýznamnější, nejvíce úspěšnou . Myslím, že nemá smysl se zvláště zmiňovat o věcech , které 
probíhají již s jistou pravidelností a dá se s nimi již dopředu pvočítat. Dle mého názoru byl 
nejvýznamnější říjen - měsíc, kdy město dostalo nové zvony. Slo o akci zcela výjimečnou a 
neopakovatelnou. Velkým úspěchem bylo shromáždit peněžitou sbírku na věc, o které mnozí 
lidé dneška pochybují. Koho dnes zajímá, jestli v 7 hodin bijí zvony v chrámu sv. Bartoloměje a 
který zvon to právě je. Nelze říci, že by tuto akci lidé ignorovali, myslím, že všechny 
doprovodné akce měly dostatečnou návštěvnost. Velkou zajímavostí se staly také hlavně pro 
děti, které se mohly obdivovat jejich velikosti a zručnosti hasičů, kteří je přepravovali na věž. 

Určitě nepříjemnou událostí byla srpnová vichřice a krupobití. Tato živelná zkáza se dlouhá 
léta městu vyhýbala ale nyní na nás také došlo . Vytlučená okna, sklizená úroda patřila jen do 
kompostu. Pro zahrádkáře a zemědělce to byla hotová katastrofa. Kromě všedních starostí 
přibila ještě řada dalších jak se s tímto stavem vypořádat. 

Dalším děkovným činem radnice byl nákup nízkopodlažního autobusu Mercedes. Všem nám 
stárnou nohy a v rámci urychlení přepravy a zjednodušení pohybu občanům To všichni 
přivítali. Stejně jako před pár řádkou let byly pro děti velkou atrakcí nové karasy, nyní Je 
možné vidět na dětech radost když vidí, že se projedou tímto novým autobusem. 

Asi by bylo těžké hodnotit celý rok a jeho jednotlivé události, které byly kladné a které 
záporné. Nejlepší cestou je přečíst si tento záznam událostí nebo se zeptat pamětníků přímo 
na jejich hodnocení. 



Pf 2001 





Pf 2001 



Veselé Vánoce a šťastný .!Voif rok 

Veselé ViaJJoce a šťastný Noif rok 

Hohliche Weihnachten und gliicldiches Neues ]ahr 

Prettige Kerstdagen en een Celukkig NieuHjaar 

Wesolych Swi€]t Boiego Narodzenia oraz wszelkiej 
pomyšhwšti w Nmry-m Roku 

Meny Cluistmas and a Happy New Yem· 

Město Kolín 



Vážení spoluobčané, 

jménem vedení města, Městského úřadu v Kolíně a 
jménem svým Vám všem děkuji za spolupráci 
v tomto roce. Do nového roku století i tisíciletí Vám 
přeji mnoho zdraví, klidu a spokojenosti. 

Zdenka Majerová, starostka 

-

Zpravodaj m~sta Kolín : Prosinec 2000 
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